
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 9ο Γενικό Λύκειο Λάρισας και µέλη από τη
Λέσχη Φιλίας Κάτω Πετραλώνων, σελ. 3589, 3598

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3589, 3591, 3592, 3599,
3600, 3601, 3603, 3604, 3606, 3608, 3609, 3610, 3611, 3614,
3615, 3616, 3617, 3618, 3619, 3620, 3621

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ                                                                               
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 636 έως 715 , σελ.

3555 – 3571                        
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών , σελ.

3572-3583
3. Συζήτηση ερώτησης προς τον Υπουργό Οικονοµικών,

σχετικά µε τη δηµόσια αντιπαράθεση ανάµεσα στην Κυβέρ-
νηση και τη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων, σελ. 3584

4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών: 
i. σχετικά µε την αντικατάσταση της διάταξης του

ν.4172/2013 που ορίζει ως επιχειρηµατική συναλλαγή την πώ-
ληση ακινήτων, σελ. 3586

ii. σχετικά µε την καθιέρωση του συστήµατος αντικειµενι-
κού προσδιορισµού της τιµής των οικοπέδων στην 4η Πολε-
οδοµική Ενότητα Νέας Μάκρης του Δήµου Μαραθώνα, σελ.
3587

iii. σχετικά µε την αντιµετώπιση της λαθρεµπορίας των κα-
πνοβιοµηχανικών προϊόντων και τη θεσµική περιφρούρηση
των λιανοπωλητών καπνικών προϊόντων, σελ. 3589

β) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων,
σχετικά µε τα γραφειοκρατικά εµπόδια στην παραγωγή του
θρυλικού ελληνικού αυτοκινήτου PONY, σελ. 3592

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε "την παρέµβαση της ερ-
γοδοσίας στη λειτουργία του Σωµατείου των εργαζοµένων
στα Σούπερ Μάρκετ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗ, σελ. 3593

3. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης δεκαπέντε Βουλευτών
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης προς τον Υπουργό Παι-
δείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την κατάρ-
ρευση της Παιδείας, σελ.  3596-3621

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και

Τουρισµού, Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµάτων, Υγείας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Παιδείας,  Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων και Οικονοµικών κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: "Διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µισθο-
λογικές ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµο-
γής της Συµφωνίας Δηµοσιονοµικών Στόχων και Διαρθρωτι-
κών Μεταρρυθµίσεων", σελ.  3555

β) Οι Υπουργοί Υγείας, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, Εθνικής  Άµυνας, Παιδείας,  Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Εξωτερικών, Επικρα-
τείας και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης, Παιδείας,  Έρευνας και Θρησκευµά-

των, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, Υγείας και Περιβάλλοντος και Ενέργειας κατέθεσαν
σχέδιο νόµου: "Μέτρα για την επιτάχυνση του κυβερνητικού
έργου και άλλες διατάξεις", σελ. 3621

2. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:
Οι Διαρκείς Επιτροπές Οικονοµικών Υποθέσεων και Παρα-

γωγής και Εµπορίου καταθέτουν την  Έκθεσή τους στο σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: "Διαχείριση των µη
εξυπηρετούµενων δανείων, µισθολογικές ρυθµίσεις και
άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της Συµφωνίας Δη-
µοσιονοµικών Στόχων και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµίσεων",
σελ. 3614

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ., σελ. 3596 -  3611
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ., σελ. 3555 - 3596
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ., σελ. 3611 - 3621

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3615, 3620
ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ Γ. , σελ. 3599, 3600, 3601, 3603, 

3604, 3608, 3609, 3610, 
3611

ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 3611
ΖΑΡΟΥΛΙΑ Ε. , σελ. 3591
ΖΟΥΡΑΡΗΣ Κ. , σελ. 3614
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 3616
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3589, 3591, 3592, 3614, 

3616
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3591, 3614, 3615, 3616, 

3617, 3618, 3619, 3620
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3592, 3600
ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ Κ. , σελ. 3591
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 3614, 3620, 3621
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 3591, 3610
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3604, 3615, 3617, 3618, 

3620
ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 3608
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 3606

Β. Επί της ερώτησης:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 3584, 3585, 3586
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 3584, 3585, 3586

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 3586, 3587, 3588, 3589, 

3590
ΒΑΡΔΑΛΗΣ Α. , σελ. 3593, 3594
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 3587, 3588
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 3589, 3590
ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ Ε. , σελ. 3586
ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ Γ. , σελ. 3594, 3595
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3591
ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ Κ. , σελ. 3591
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 3592

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΕ’

Δευτέρα 14 Δεκεµβρίου 2015



ΣΓΟΥΡΙΔΗΣ Π. , σελ.3592, 3593

Δ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3620
ΒΑΚΗ Φ. , σελ. 3607, 3608                                                                                       
ΔΕΛΗΣ Ι , σελ. 3611
ΖΟΥΡΑΡΗΣ Κ. , σελ. 3613
ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ Χ. , σελ. 3601, 3617
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3597, 3616
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 3596, 3615, 3618
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 3599, 3600, 3601, 3603
ΜΑΥΡΩΤΑΣ Γ. , σελ. 3612
ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ Α. , σελ. 3614
ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ Θ. , σελ. 3598, 3599, 3618, 3619
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 3610, 3611
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 3601, 3603, 3604, 3605, 

3606, 3617, 3618, 3619
ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ Θ. , σελ. 3608, 3609
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , 

σελ. 3605, 3606, 3607, 3618, 
3619, 3620



Αθήνα, σήµερα στις 14 Δεκεµβρίου 2015 ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 18.07’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Οικο-
νοµικών, Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, Παιδείας, Έρευ-
νας και Θρησκευµάτων, Υγείας, Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και οι Αναπληρω-
τές Υπουργοί Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων και Οικο-

νοµικών κατέθεσαν στις 12-12-2015 σχέδιο νόµου:
«Διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων δανείων, µισθολογικές

ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες διατάξεις εφαρµογής της Συµ-
φωνίας Δηµοσιονοµικών Στόχων και Διαρθρωτικών Μεταρρυθµί-
σεων».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηρισθεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον.

Παραπέµπεται στις συναρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Γεώργιο Ψυχογιό, Βουλευτή Κορίνθου, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜE’

Δευτέρα 14 Δεκεµβρίου 2015



3556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3557



3558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3559



3560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3561



3562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3563



3564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3565



3566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3567



3568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3569



3570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3571



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

3572 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3573



3574 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3575



3576 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3577



3578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3579



3580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3581



3582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3583



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός):  Εισερχόµεθα στη
συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 456/30/22-10-2015 ερώτηση
και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του Δ’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα
Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη δη-
µόσια αντιπαράθεση ανάµεσα στην Κυβέρνηση και τη Γενική
Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµικών, κ. Τρύφων Αλεξιάδης.

Ορίστε, κύριε Κακλαµάνη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι λόγοι για τους οποίους αποπέµψατε -µετά

από συνεδρίαση µάλιστα, του Υπουργικού Συµβουλίου- την κ.
Σαββαΐδου ήταν δύο -αυτά τουλάχιστον γνωρίζουµε, εάν υπάρ-
χουν και άλλοι, θα µας τους πείτε- ό,τι έβγαλε δύο αποφάσεις
σχετικά µε το τέλος 20% τηλεοπτικών ρυθµίσεων, που σύµφωνα
µε την άποψή σας ήταν λανθασµένες, για να µην πω διαβλητές
και υπέρ των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Η µία ήταν µε ηµερο-
µηνία 21 Ιανουαρίου του 2015, η οποία υπενθυµίζω ότι έλεγε ότι
κάθε χρόνο µέχρι τις 20 Ιανουαρίου ό,τι χρωστάνε τα ΜΜΕ, αυτό
το 20%, πρέπει να αποδίδεται, και η δεύτερη ήταν στις 25 Αυ-
γούστου 2015. 

Θέλω να υπενθυµίσω στους συναδέλφους ότι οι αποφάσεις
αυτές δηµοσιεύονται σε ΦΕΚ και για να δηµοσιευτούν σε ΦΕΚ
περνούν από έλεγχο νοµιµότητος της Γενικής Γραµµατείας της
Κυβέρνησης. Και για µεν την πρώτη, της 21ης Ιανουαρίου 2015,
ο έλεγχος έγινε από τη Γενική Γραµµατεία υποθέτω της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης -την οποία εσείς, κύριε Αλεξιάδη, όχι ως
άτοµο, ως Κυβέρνηση, δεν εµπιστεύεστε και να το «δεχθώ»- η
δεύτερη όµως, απόφαση που έγινε στις 25 Αυγούστου του 2015,
η οποία επίσης πήρε ΦΕΚ, ελέγχθηκε από τη Γενική Γραµµατεία
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και από τον οικονοµικό σύµβουλο
του Πρωθυπουργού, τον κ. Κουτεντάκη. Δεν αντιλαµβάνοµαι
εποµένως γιατί αυτό θεωρήθηκε µεµπτό σε ό,τι αφορά το περιε-
χόµενο της απόφασης.

Στο πρώτο ερώτηµα που σας έχω κάνει, µου απαντήσατε και
δέχοµαι την απάντησή σας ότι δεν γνωρίζετε εάν είχε ενηµερω-
θεί για την πρώτη απόφαση η κ. Βαλαβάνη και η Γραµµατεία της
τότε κυβέρνησης, του ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δηλαδή µετά τις 25 Ιανουα-
ρίου, γιατί δεν βρήκατε σχετική αλληλογραφία. Εγώ δέχοµαι,
κύριε Υπουργέ, ότι είναι έτσι όπως το λέτε. Δεν βρήκατε στο γρα-
φείο σας αλληλογραφία και πιθανώς η ενηµέρωση να ήταν προ-
φορική.

Σας ερώτησα, όµως, για τη δεύτερη απόφαση εάν γνωρίζετε
εάν υπάρχει αλληλογραφία τόσο µε τον οικονοµικό σύµβουλο
του Πρωθυπουργού ή και µε το Γραµµατέα της Κυβέρνησης και
εάν ναι, σας ζήτησα να καταθέσετε τη σχετική αλληλογραφία στη
Βουλή. Δεν µου απαντήσατε καθόλου. 

Σας ξαναρωτώ, λοιπόν, σήµερα εάν αυτή η απόφαση είχε τεθεί
εις γνώση του κ. Κουτεντάκη και εποµένως κατ’ επέκταση και της
Γραµµατείας της Κυβέρνησης, εάν υπάρχει αλληλογραφία και
εάν ναι, θέλω σήµερα να την παρουσιάσετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ,
κύριε Κακλαµάνη.

Ορίστε, κύριε Αλεξιάδη, έχετε τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Αντιπρόεδρε, σε απάντηση της ερώ-
τησής σας θέλω να διευκρινίσω κατ’ αρχάς κάποια βασικά
ζητήµατα, ξεκινώντας µε την επισήµανση ότι καθένας ο οποίος
από την ελληνική δικαιοσύνη έχει θέµατα ποινικής δίωξης, έχει
το τεκµήριο της αθωότητας και µέχρι να αποδειχθεί στο δικαστή-
ριο η ενοχή του ή όχι δεν µπορούµε να αφήνουµε οποιοδήποτε
υπονοούµενο εναντίον του. Αυτό το λέω για να µην υπάρχει ένας
φαύλος κύκλος εντυπώσεων. 

Δεύτερον, δεν συµφωνώ µε τη λογική όπως βάζετε την ερώ-
τησή σας και όπως παρουσιάζετε αυτό το έργο της Κυβέρνησης.

Δεν απέπεµψε η Κυβέρνηση την κ. Σαββαΐδου, ούτε υπάρχει µια
δηµόσια αντιπαράθεση όπως αναφέρετε µεταξύ της κ. Σαββαΐ-
δου και της Κυβέρνησης. Η ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη –
εκτός αν έχετε άλλη άποψη επ’ αυτού και παρακαλώ να
κατατεθεί- άσκησε ποινική δίωξη σε έναν υπάλληλο του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών. 

Και ο κ. Τσακαλώτος και εγώ και ο κ. Χουλιαράκης, όσο είµα-
στε σε αυτές τις θέσεις του Υπουργείου Οικονοµικών, έχουµε
συγκεκριµένο πειθαρχικό και ποινικό δίκαιο. Και φανταστείτε να
ασκηθεί σε εµένα αύριο µία ποινική δίωξη που σχετίζεται µε την
άσκηση των υπηρεσιακών µου καθηκόντων και να πω ότι θα πα-
ραµείνω στη θέση µου µέχρι να τελεσιδικήσει το δικαστήριο.
Αυτό δεν ισχύει για τους υπαλλήλους του Υπουργείου Οικονοµι-
κών, θα ισχύσει γι’ αυτούς που διοικούν τους υπαλλήλους του
Υπουργείου Οικονοµικών;

Επί της διατύπωσης, λοιπόν, θέλω να ξεκαθαρίσω ότι ούτε πιέ-
σεις υπήρχαν ούτε δηµόσια αντιπαράθεση ούτε αποποµπή.
Υπήρχε ποινική δίωξη και µε βάση την ποινική δίωξη η Κυβέρ-
νηση και το ανώτατο όργανό της, το Υπουργικό Συµβούλιο, πήρε
µία συγκεκριµένη απόφαση.

Σε ό,τι αφορά το θέµα τού αν υπάρχει ή όχι στην αλληλογρα-
φία του Υπουργείου, σας το ξεκαθαρίσαµε πως δεν υπάρχει οτι-
δήποτε τέτοιο. Όµως, νοµίζω ότι το πολιτικό ερώτηµα που πρέπει
να απαντηθεί µέσα στη Βουλή, το οποίο το ξεπερνάµε και πάµε
στο διαδικαστικό, είναι, υπήρχε πολιτικό θέµα µε τη συγκεκρι-
µένη απόφαση για την αναβολή του φόρου τηλεοπτικών διαφη-
µίσεων; Για να καταλάβει δηλαδή ο λαός, την ίδια στιγµή που
έµπαιναν δύσκολα και βάρβαρα χαράτσια και φόροι, ήταν δυνα-
τόν µε αποφάσεις –γιατί µερικές πέρασαν και µέσα από τη
Βουλή, µερικές πέρασαν µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου
και 31 Δεκεµβρίου- ανεξάρτητων ή µη υπαλλήλων να παρατείνε-
ται µία φορολογική υποχρέωση;

Αυτό είναι ένα πολιτικό ερώτηµα, όχι ένα ποινικό ερώτηµα.
Ασχολείται η δικαιοσύνη µε αυτό, αλλά υπάρχει ένα πολιτικό
ερώτηµα που πρέπει να απαντήσουµε. Πώς ξεκίνησε αυτή η δια-
δικασία της αναβολής µιας φορολογικής υποχρέωσης; Είναι ένα
πολιτικό ζήτηµα που ελπίζω στη δευτερολογία σας να απαντηθεί. 

Επί της ουσίας, δεν υπήρχε παρέµβαση, δεν αποπέµψαµε,
ακολουθήσαµε αυτό που λέει η ελληνική δικαιοσύνη. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Έχετε τον λόγο ξανά, κύριε Κακλαµάνη.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Υπουργέ, από τον Τρύφων Αλεξιάδη περίµενα µία γενναία
απάντηση, την οποία δεν µου τη δώσατε. 

Πρώτον, η επιστολή του κ. Βαρουφάκη στις 20 Φεβρουαρίου
που έστειλε έξω, αναφέρει σε συγκεκριµένο κοµµάτι της τι θα
κάνετε ως Κυβέρνηση: «Ενεργοποίηση άµεσα της τρέχουσας, αν
και αδρανούς, νοµοθεσίας…» -εδώ έχετε δίκιο, η προηγούµενη
κυβέρνηση είχε αναβάλει δύο φορές τον νόµο που  υπήρχε- «…
ρύθµισης των εσόδων των µέσων µαζικής ενηµέρωσης». Άρα
είχε αποδεχθεί ο κ. Βαρουφάκης την απόφαση της κ. Σαββαΐδου
και όχι µόνο την είχε αποδεχθεί, αλλά την επικαλείται ως έσοδο
σε αυτά που έστειλε στους δανειστές στις 20 Φεβρουαρίου. 

Δεύτερον, βεβαίως και είχατε αντιπαράθεση. Εγώ είµαι εδώ
µέσα είκοσι χρόνια. Δεν ενθυµούµαι ποτέ να συνεδριάσει εν ολο-
µελεία το Υπουργικό Συµβούλιο προκειµένου να ζητήσει την πα-
ραίτηση –εκτός αν αυτό εσείς θεωρείται ότι είναι savoir vivre-
µίας Γενικής Γραµµατέως ή ενός Γενικού Γραµµατέα. Συνεδριά-
σατε για να αποπέµψετε την κ. Σαββαΐδου.

Θα δώσω το σχετικό έγγραφο στον κύριο Υπουργό και µετά
θα το καταθέσω και στα Πρακτικά.

Και έρχεστε σήµερα και µου λέτε ότι δεν υπάρχει αλληλογρα-
φία στο Υπουργείο σας. Τι εννοείτε ως Υπουργείο; Το γραφείο
σας; Η Γενική Γραµµατεία Εσόδων δεν είναι µέρος του Υπουρ-
γείου σας; 

Ακούστε λοιπόν, κυρίες και  κύριοι συνάδελφοι: E-mail µε ηµε-
ροµηνία 6 Αυγούστου του 2015 από τον κ. Κουτεντάκη, τον οι-
κονοµικό σύµβουλο του Πρωθυπουργού, µε παραλήπτες εκτός
των άλλων την κ. Τσίκα -η οποία εξακολουθεί και είναι στέλεχος
της Γενικής Γραµµατείας Εσόδων, όπως και τότε και µέλος της

3584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



διαπραγµατευτικής οµάδας- την κ. Σαββαΐδου, τον κ. Χουλιαράκη
-που είχε αναλάβει τότε- και τον κ. Λιάγκο, ο οποίος είναι Γενικός
Γραµµατέας.

Ο κ. Κουτεντάκης, απευθυνόµενος και σε άλλους παραλήπτες,
λέει τα εξής: «Συγχαρητήρια σε όλες και όλους για την εξαιρε-
τική σας δουλειά. Κάποιες λεπτοµέρειες που αποµένουν θα συ-
ζητηθούν τηλεφωνικά. Ειδικά για τον φόρο τηλεοπτικών
διαφηµίσεων, σας παρακαλώ να µεριµνήσετε, ώστε µετά την
πρώτη καταβολή στις 30 Σεπτεµβρίου του 2015…» -για τη δεύ-
τερη απόφαση έλεγε µία πρώτη καταβολή τον Σεπτέµβριο και η
άλλη τον Νοέµβριο για τα έσοδα του 2015- «…να αποδίδεται σε
µηνιαία βάση. Σας ευχαριστώ». 

Ακολουθεί άλλο e-mail, αυτήν τη φορά από τον κ. Νίκο Χατζη-
νικολάου –καµµία σχέση µε τον δηµοσιογράφο- στέλεχος και
αυτός της Γενικής Γραµµατείας Δηµόσιων Εσόδων, προς τον κ.
Κουτεντάκη. Το e-mail λέει τα εξής: «Φραγκίσκο, σου αποστέλ-
λουµε σχέδιο απόφασης για τον φόρο τηλεοπτικών διαφηµίσεων.
Ενηµέρωσέ µας αν είστε σύµφωνοι, για να προωθηθεί προς υπο-
γραφή και να σταλεί στο Εθνικό Τυπογραφείο».   

Ανταπαντά ο κ. Κουτεντάκης: «Από πλευράς µου δεν υπάρχει
διαφωνία µε το σχέδιο απόφασης που προβλέπει πληρωµή σε
δύο δόσεις εντός του 2015 του οκταµήνου Ιανουαρίου-Αυγού-
στου και µηνιαίες πληρωµές από τον Σεπτέµβριο του 2015 και
µετά».

Με συγχωρείτε: Γιατί δεν αποπέµψατε και τον κ. Κουτεντάκη;
Ο κ. Κουτεντάκης, πρώτον, τούς συγχαίρει όλες και όλους για
την εξαίρετη δουλειά την οποία κάνουν. Ποια είναι η εξαίρετη
δουλειά; Αυτήν την οποία υπαινιχθήκατε εσείς, ότι δηλαδή πα-
ρανόµησε η κ. Σαββαϊδου και γι’ αυτό ο εισαγγελέας την έστειλε
στο ακροατήριο; Αυτό είναι τα συγχαρητήρια; 

Δεύτερον, στο δεύτερο e-mail, του λένε: «Αγαπητέ Φραγκίσκο».
Για να αποκαλεί κάποιος κάποιον µε το µικρό όνοµα, σηµαίνει ότι
είχε καθηµερινή επαφή µαζί του. Του λέει: «Συµφωνούµε». Δη-
λαδή, το Μαξίµου συµφωνούσε µε τη δεύτερη απόφαση της κ.
Σαββαϊδου, όπως και ο κ. Βαρουφάκης συµφωνούσε µε την
πρώτη, γι’ αυτό και την περιέλαβε στην επιστολή του προς τους
δανειστές στις 20 Φεβρουαρίου. Και µου λέτε εσείς σήµερα ότι τη
γυναίκα αυτή δεν την διαποµπεύσατε αδίκως, ότι δεν συνεδριά-
σατε εν ολοµελεία και ζητήσατε την παραίτησή της λέγοντας ότι
έχει παρανοµήσει, όταν ο οικονοµικός σύµβουλος του Πρωθυ-
πουργού δίνει συγχαρητήρια και λέει ότι συµφωνεί;

Σας ερωτώ, κύριε Αλεξιάδη, και σας κοιτώ στα µάτια: Αυτά τα
δύο e-mails τα ξέρατε; Αν τα ξέρατε, έπρεπε να µου τα είχατε
στείλει στη γραπτή µου ερώτηση. Θέλω να πιστεύω ότι ο Τρύφων
Αλεξιάδης δεν τα ήξερε, αλλά θέλω να ακούσω τι θα µου πείτε
τώρα που τα γνωρίσατε αυτά τα e-mails και πείτε µου «οκ, θα
αποφασίσει η δικαιοσύνη για την κ. Σαββαϊδου». Για τον κ. Κου-
τεντάκη που συγχαίρει και συµφωνεί, ποιος θα αποφασίσει; 

(Στο σηµείο αυτό ο Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Νικήτας
Κακλαµάνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αλεξιάδη,
έχετε τον λόγο για να απαντήσετε στην δευτερολογία του κ. Κα-
κλαµάνη.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Εγώ προτίµησα να δώσω µία ειλικρινή απάντηση, αλλά αντί
γι’ αυτά, ακούσαµε επιχειρήµατα που θέλω να ξαναδιαβάσετε τα
Πρακτικά, κύριε Αντιπρόεδρε, για να δείτε τι λέτε στην ερώτησή
σας και τι µάς καταλογίζετε εδώ. Στην ερώτησή σας ισχυρίζεστε
ότι υπήρχε ενηµέρωση της Κυβέρνησης αµέσως µετά τις εθνικές
εκλογές της 25ης Ιανουαρίου. Στοιχείο τέτοιο δεν προσκοµίσατε.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Είπα ότι το δέχοµαι αυτό, την απάντηση.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Στοιχείο τέτοιο δεν προσκοµίστηκε ότι η Κυβέρνηση είχε
ενηµερωθεί τον Ιανουάριο. Πρώτο στοιχείο είναι αυτό.

Δεύτερο στοιχείο.
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Η

επιστολή Βαρουφάκη δεν είναι στοιχείο;
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Μισό λεπτό. Τώρα, εάν αρχίσουµε και συνδέουµε πράγ-
µατα ανόµοια µεταξύ τους ή κείµενα γενικά µε το συγκεκρι-
µένο…

Για το τεκµήριο αθωότητας µίλησα. Δεν θέλω να αναφερθώ
πάλι. Θέλω να αναφερθώ για το πολιτικό περιεχόµενο και για τα
γεγονότα. 

Έρχεστε εδώ και φέρνετε ένα e-mail και σας συγχαίρω για τις
δυνατότητές σας να έχετε e-mails που αφορούν την Ανεξάρτητη
Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσόδων. Ξέρετε, δεν είναι κάποιο
ισχυρό επιχείρηµα το ότι είναι ανεξάρτητη η Γενική Γραµµατεία
Δηµοσίων Εσόδων γιατί, απ’ ό,τι φαίνεται…

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ποιος σας είπε ότι ήλθε από κει;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): ...διότι, απ’ ό,τι φαίνεται, σάς διαρρέουν κάποιοι από κει
υπηρεσιακά e-mails, τα οποία δεν ξέρει καν ο αρµόδιος Αναπλη-
ρωτής Υπουργός, αλλά το δέχοµαι ότι σ’ αυτήν την εποχή µπο-
ρούµε να τα δούµε όλα. 

Σε ό,τι αφορά, όµως, το περιεχόµενο του e-mail, όπως το δια-
βάζω εδώ που το δώσατε, να µην συγχέουµε ανόµοια πράγµατα.
Το περιεχόµενο του e-mail λέει «από τον κ. Κουτεντάκη» που τότε
ήταν ο επικεφαλής, δηλαδή τον Αύγουστο του 2015. Ήταν ο επι-
κεφαλής της διαπραγµατευτικής οµάδας, η οποία κατάφερε και
µας πήγε στη συµφωνία. Έκανε ένα πολύ δύσκολο έργο ο άν-
θρωπος και γνωρίζω και το τι τράβηξε. Λέει: «Συγχαρητήρια σε
όλους και όλες για την εξαιρετική δουλειά». Σε τι αναφέρεται;
Είναι σαφές, αν το διαβάσετε. Στις δύσκολες διαπραγµατεύσεις
που έχουν γίνει εκείνη την περίοδο. Έχει ηµεροµηνία 6 Αυγού-
στου. Δεν αναφέρεται στον φόρο τηλεοπτικών διαφηµίσεων. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Διαβάστε το δεύτερο.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Δεν λέει, δηλαδή, «µπράβο που κάνατε αυτό που κάνατε
στις αρχές του ’14 ή που δεν το αλλάξατε µέσα στο ’15». Αυτό
είναι το ένα.

Δύο. Σε ό,τι αφορά τον φόρο τηλεοπτικών διαφηµίσεων, µε
συγχωρείτε, αλλά κρούετε ανοικτές θύρες. Τον Αύγουστο του
’15 βεβαίως και πιέσαµε και είπαµε ότι πρέπει να λυθεί αυτό το
θέµα και να νοµοθετηθεί. Δηλαδή, τι ανακαλύπτουµε εδώ; Τον
Αύγουστο του ’15 αποκαταστήσαµε ένα µεγάλο πολιτικό σκάν-
δαλο για το οποίο κανένας δεν µιλάει. 

Το πολιτικό µέρος πρέπει να απαντηθεί στη Βουλή γιατί την
ίδια στιγµή που κάποιοι έβαζαν φόρους και χαράτσια άφηναν τη-
λεοπτικές επιχειρήσεις στο απυρόβλητο, αναβάλλοντας έναν
µνηµονιακό νόµο. Έβγαιναν και έλεγαν σε όλους: «Τι να κάνουµε;
Αυτά προβλέπει το µνηµόνιο», ενώ…

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Απαντήστε µου για το e-mail του κ. Κουτεντάκη.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Θα σας απαντήσω σε αυτό. Παρ’ ότι εσείς αποφύγατε να
απαντήσετε στο πολιτικό ζήτηµα.

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Εδώ δεν είναι συνδικαλισµός. Είναι Βουλή. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Εγώ σέβοµαι το ιερό δικαίωµα του συνδικαλισµού. Κατα-
λαβαίνω την αλλεργία σας σε αυτό, αλλά εγώ θα απαντήσω. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Απαντήστε µου στο δεύτερο ερώτηµα.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, το συγκεκριµένο δεν απαντήθηκε
το πολιτικό ερώτηµα ποιους εξυπηρέτησε η αναβολή του φόρου
των τηλεοπτικών διαφηµίσεων. Τους πολίτες και τους εργαζόµε-
νους; Όχι.

Σε ό,τι αφορά στο δεύτερο email, …
ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Δεν σας ερωτώ αυτό. Σας ερωτώ αν έπραξε νόµιµα η κ. Σαββαΐ-
δου και δεν µου απαντάτε. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, στο δεύτερο ερώτηµά σας, µε σα-
φήνεια φαίνεται µέσα ότι εδώ στις 12 Αυγούστου 2015 ψηφίζαµε
τα θέµατα αυτά. Βεβαίως και δεν υπάρχει από την πλευρά µου
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διαφωνία µε το σχέδιο απόφασης. Δηλαδή, τι έρχεστε και µας
φέρνετε εδώ; Ψηφίστηκε…

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Τότε γιατί της ζητήσατε την παραίτησή της, αφού δεν υπάρχει
διαφωνία;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Περιµένετε, κύριε Κακλαµάνη. Θα φτάσουµε σε αυτό, πε-
ριµένετε, παρ’ ότι αποφεύγετε να πείτε για την αναβολή του
φόρου τηλεοπτικής διαφήµισης. 

Καταγγέλλετε την Κυβέρνηση για αποποµπές και για διάφορα
τέτοια. Εµείς, κύριε Κακλαµάνη, όταν η ανεξάρτητη ελληνική δι-
καιοσύνη προχώρησε σε κάποιες ενέργειες κάναµε τα νόµιµα. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Καλά κάνει η δικαιοσύνη.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Μήπως θυµόσαστε τα περί αποποµπής του κ. Θεοχάρη και
τα όσα έχει πει και εδώ και έξω από τη Βουλή; Σε αυτό νοµίζω
ότι οφείλετε µια πολιτική απάντηση. 

ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Την έχω δώσει δηµοσίως για τον κ. Θεοχάρη και την ξέρετε ποια
είναι και µου δώσατε και συγχαρητήρια ως συνδικαλιστής βέ-
βαια, όχι ως Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Κακλαµάνη. 

Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 278/8-12-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιά του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Καρακώστα
προς τον Υπουργό Οικονοµικών σχετικά µε την αντικατάσταση
της διάταξης του ν.4172/2013 που ορίζει ως επιχειρηµατική συ-
ναλλαγή την πώληση ακινήτων. 

Παρακαλώ, κυρία Καρακώστα, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Την ερώτηση αυτή που θέτω σήµερα στον Υπουργό, δεν τη

θέτω τυχαία. Πολλοί πολίτες, οι οποίοι έχουν ένα πολύ σοβαρό
πρόβληµα σε αυτήν την κατεύθυνση µου την έχουν θέσει από τη
στιγµή που βρέθηκα σε αυτό το Κοινοβούλιο, δηλαδή  από το Γε-
νάρη του 2015. 

Η αλήθεια είναι ότι το έθεσα χωρίς ερώτηση στη Βουλή, στην
κ. Βαλαβάνη που ήταν η αρµόδια Υπουργός Οικονοµικών στο
προηγούµενο επτάµηνο. Το θεώρησε λογικό, αλλά δεν προχώ-
ρησε σε καµµία νοµοθετική ρύθµιση. 

Το θέτω τώρα στον κ. Αλεξιάδη, θεωρώντας ότι είναι και πιο
πρακτικός στη λύση καθηµερινών προβληµάτων και επικαλούµαι
τη δυνατότητα του να λύνονται τα προβλήµατα -αυτού του τύπου
που θα θέσω παρακάτω- όσο το δυνατόν συντοµότερα και πιθα-
νόν όχι αναµένοντας συνολικές τροπολογίες, συνολικά νοµοθε-
τήµατα. 

Το θέµα που βάζω –δεν θα το διαβάσω όλο, αλλά θα διαβάσω
τα επίκαιρα σηµεία του τι λέει ο νόµος- είναι το εξής: 

Στο άρθρο 21, παράγραφος 1 και 3 του ν.4172/2013 αναφέρε-
ται: «Για τους σκοπούς του παρόντος άρθρου ως επιχειρηµατική
συναλλαγή θεωρείται κάθε µεµονωµένη ή συµπτωµατική πράξη
µε την οποία πραγµατοποιείται συναλλαγή ή και η συστηµατική
διενέργεια πράξεων στην οικονοµική αγορά µε σκοπό την επί-
τευξη κέρδους. Κάθε τρεις οµοειδείς συναλλαγές που λαµβά-
νουν χώρα εντός ενός εξαµήνου θεωρούνται συστηµατική
διενέργεια πράξεων». Διευκρινίζει, όµως, παρακάτω –προ-
σπερνώ µια παράγραφο- ότι στην περίπτωση συναλλαγών που
αφορούν ακίνητα, η περίοδος του δεύτερου εδαφίου είναι δύο
έτη. 

Σήµερα µε αυτήν τη διάταξη που αφορά τα ακίνητα θεωρώ ότι
υπάρχουν ανεπιεική και άδικα αποτελέσµατα. Δεδοµένων των
σηµερινών οικονοµικών συνθηκών και της φτωχοποίησης του
λαού µας, πολλοί πολίτες, ιδιαίτερα εκείνοι που ανήκουν στα χα-
µηλά εισοδήµατα, αναγκάζονται να προβούν σε πωλήσεις ακινή-
των που απέκτησαν είτε από κληρονοµιά είτε είχαν αγοράσει
παλαιότερα, όταν είχαν την δυνατότητα να το κάνουν, για να αν-
ταποκριθούν στις δαπάνες διαβίωσής τους, να πληρώσουν τις
υποχρεώσεις τους κ.λπ..

Άρα, λοιπόν, δεν µπορούν οι πολίτες να θεωρούνται έµποροι,

όταν πάνε να πουλήσουν πάνω από δύο ακίνητα συγχρόνως.
Θέλω να σκεφτούµε το γεγονός να έχει κάποιος τρία χωράφια
στο χωριό του, να θέλει να τα πουλήσει κι εµείς να τον θεωρούµε
έµπορο, και πολλές άλλες αντίστοιχες περιπτώσεις. Για παρά-
δειγµα υπάρχει µια κληρονοµιά, έχουν ποσοστά, κληρονοµούν
τέσσερα ακίνητα, ο ένας πουλά στον άλλον συνδικαιούχο και θε-
ωρείται έµπορος µε βάση αυτόν τον νόµο. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να µου πείτε πώς βλέπετε το θέµα και να
αναφερθώ µετά και στα υπόλοιπα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κυρία Καρακώστα.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε στην κ. Κα-

ρακώστα.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κυρία Καρακώστα, θέτετε ένα υπαρκτό πρόβληµα που
απασχολεί πολλούς συµπολίτες µας σε όλη την Ελλάδα. Υπήρχε
µια νοµοθετική διάταξη σε µια προηγούµενη περίοδο, αλλά
πλέον εδώ που φτάσαµε, τα πράγµατα είναι δύσκολα. 

Πολύ απλά και για να το εξηγήσω –για να το συµπληρώσω
µάλλον, όπως το αναφέρετε- υπήρχε διάταξη που έλεγε ότι αν
έκανες µέσα σε ένα εξάµηνο τρεις πωλήσεις ακινήτων, ήταν επι-
χειρηµατική συναλλαγή και είχες άλλη φορολογική υποχρέωση
απ’ ό,τι σε άλλες περιπτώσεις. …

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Όχι ακινήτων.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Οµοειδείς συναλλαγές σε διάφορα πράγµατα. Αφορά και
το θέµα των ακινήτων. 

Όµως, ήρθε η εποχή που οι Έλληνες πωλούν την ιδιοκτησία
τους, δυστυχώς, για συγκεκριµένες καταστάσεις και πλέον
έχουµε υπέρµετρη φορολογική επιβάρυνση που προστίθεται
στην άλλη φορολογική µεταχείριση που έχουν οι πολίτες -που
δεν είναι αυτή που µας ζητάει το Σύνταγµα- κι έχουµε µια αδικία. 

Είναι, λοιπόν, σαφέστατο ότι αυτό εδώ είναι µια αδικία, διότι
επιβαρύνουµε υπέρµετρα πολίτες που αναγκάζονται να πωλούν
την περιουσία τους, τα σπίτια τους, τα ακίνητά τους, για να αν-
ταποκριθούν στις ανάγκες της οικονοµικής κατάστασης οι
οποίες υπάρχουν αυτήν την περίοδο. 

Είναι κάτι το οποίο απασχολεί το Υπουργείο Οικονοµικών. Δεν
µπορούµε αυτήν τη στιγµή λόγω των δηµοσιονοµικών και οικο-
νοµικών συνθηκών που υπάρχουν να το λύσουµε, αλλά να ξέρετε
ότι µέσα στις αλλαγές στον Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος
που θα γίνουν στις αρχές του 2016, µέσα από διάλογο και µέσα
από µια λογική να αντιµετωπίσουµε υπερβολές ή προβλήµατα
που υπήρχαν, θα εξετάσουµε και αυτήν την περίπτωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρία Καρακώστα, δευτερολογείτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΕΥΗ) ΚΑΡΑΚΩΣΤΑ: Κύριε Υπουργέ, ελπίζω αυτό

που λέτε στις νοµοθετικές ρυθµίσεις, να είναι τον επόµενο µήνα,
διότι είµαστε Κυβέρνηση δέκα µήνες και µας κατηγορούν συνε-
χώς για καθυστερήσεις. 

Ξέρω το κίνητρο που δόθηκε για να φτιαχτεί ο νόµος. Κι εδώ
θέλω να κάνω µια διόρθωση: Διαχωρίζει τις άλλες οµοειδείς πρά-
ξεις από το εξάµηνο και στα ακίνητα δίνει δύο χρόνια. Δηλαδή,
ένας που έχει πέντε χωράφια να πουλήσει, θέλει πέντε χρόνια,
αν έχει τον αγοραστή κι αν κάνει υποµονή ο αγοραστής να περι-
µένει κάθε δύο χρόνια να πουλάει από ένα.

Ξέρω καλά ότι αυτό ήταν αίτηµα κατασκευαστών, πιθανόν τις
εποχές που η οικοδοµή είχε άνθιση και υπήρχε µια έντονη αγο-
ραπωλησία και από πολίτες. Εδώ δεν έλαβε, βέβαια, τότε ο νο-
µοθέτης υπ’ όψιν του ότι ο κατασκευαστής δεν πλήρωνε ΦΠΑ
-απαλλασσόταν από τον ΦΠΑ- ενώ ένας που έκανε απλή αγορα-
πωλησία, δεν είχε τέτοιο προνόµιο. 

Παρ’ όλα αυτά πρέπει να το δούµε σε βάθος, διότι δηµιουργεί
πραγµατικά σοβαρό πρόβληµα όχι µόνο στους πολίτες, αλλά και
στα έσοδα τα δικά µας. Διότι όταν δεν γίνεται αγοραπωλησία,
δεν υπάρχουν κι έσοδα, αφού ο άλλος δεν πουλάει. 

Πώς δηλαδή κάποιος θα πουλήσει το χωράφι του; Και γι’ αυτό
έκανα και µια πρόταση στην οποία πρέπει να αναφερθώ λίγο.
Πρέπει να διαχωρίσουµε ή τέλος πάντων να διευκολύνουµε την
κατάσταση, καταρρίπτοντας την τελευταία φράση που λέει «δύο

3586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



χρόνια» και να το αφήσουµε ως τροπολογία, να το αφήσουµε
στους έξι µήνες. Μπορεί να υπάρξει µια συνεννόηση αγοραστή
και πωλητή στο πλαίσιο των έξι µηνών αν είναι να πουλήσει τρία
χωράφια αντί για δύο. Να υπάρξει µια υποµονή σε αυτό ή να ει-
δωθεί σε σχέση µε τον χρόνο. Δηλαδή, ένας άνθρωπος που το
έχει είτε από κληρονοµιά είτε το έχει αποκτήσει δέκα χρόνια πριν
το ακίνητο, να µην εντάσσεται σε αυτήν τη λογική. Κάπως έτσι
θέλω να ειδωθεί αυτό το θέµα, γιατί πραγµατικά θα λύσουµε
προβλήµατα όχι εµπόρων, αλλά πολιτών που θέλουν να λύσουν
προβλήµατά τους.

Σας είπα ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα για το θέµα της κλη-
ρονοµιάς και των ποσοστών, το οποίο πραγµατικά καταλαβαίνετε
τι δηµιουργεί. Ένας που κληρονοµεί κάτι έχει ένα ποσοστό 2%
και δεν µπορεί να το µεταβιβάσει στον άλλο κληρονόµο. Αν είναι
τρία αυτά τα χωράφια, ας πούµε, θεωρείται έµπορος. Είναι
ακραίο! Σας φέρνω ακραία παραδείγµατα για να καταλάβετε τι
συµβαίνει στην καθηµερινότητα από το 2013 και έχουµε 2015 και
πάµε στο 2016. 

Είναι σοβαρό το ζήτηµα και νοµίζω ότι µε µια πολύ απλή τρο-
πολογία µπορεί να λυθεί άµεσα, γιατί -όπως το είδατε και εσείς-
είναι απολύτως λογικό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε ξανά τον

λόγο, κύριε Αλεξιάδη.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Όπως σωστά, επισηµάνατε αυτή η διάταξη είχε µια λογική.
Η λογική ήταν στο παρελθόν να υπάρχει µια φορολογική επιβά-
ρυνση σε αυτούς, οι οποίοι δεν είχαν κάνει έναρξη σαν επιχειρη-
µατίες, αλλά κρυβόντουσαν πίσω από τέτοιου είδους συναλλαγές,
τρεις ανά εξάµηνο. Αυτή ήταν η λογική. Στο θέµα των ακινήτων
είναι για δύο έτη το εξάµηνο. 

Αυτό, όµως, αυτήν την περίοδο δηµιούργησε προβλήµατα.
Είναι κάτι που θέλουµε να αντιµετωπίσουµε. Θέλω να είµαι ειλι-
κρινής. Δεν µπορούµε να το αντιµετωπίσουµε τώρα. Είναι µέσα
στις αλλαγές που θέλουµε να κάνουµε µε τις αλλαγές στον Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήµατος µέσα στο 2016. Θέλουµε, πλέον,
η έννοια της επιχειρηµατικής συναλλαγής, η έννοια του εµπόρου,
η έννοια του επιχειρηµατία να µην συναρτάται από τέτοια πράγ-
µατα, αλλά από άλλα φορολογικά χαρακτηριστικά, από άλλους
φορολογικούς ελέγχους. 

Είµαστε, δυστυχώς, δεσµευµένοι σε ένα φορολογικό σύστηµα
και σε ένα φορολογικό πλαίσιο που ούτε αποτελεσµατικότητα
µάς δίνει ούτε δικαιοσύνη. Όµως, µέχρι να το αλλάξουµε, θα
προσπαθήσουµε µε αυτό το σύστηµα να ανταποκριθούµε στις
ανάγκες του προϋπολογισµού.

Επιβεβαιώνω, όµως, ότι είναι µέσα στις προτεραιότητες του
Υπουργείου Οικονοµικών και αυτό και άλλα ζητήµατα που αφο-
ρούν τους πολίτες ή τις επιχειρήσεις µέσα στις αλλαγές που θα
γίνουν στην αρχή του 2016 να τα αντιµετωπίσουµε µε τη λογική
της φορολογικής δικαιοσύνης που επιβάλλει το Σύνταγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 265/7-12-2015 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αττικής της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την καθιέρωση του συστήµατος αντικειµενικού προσ-
διορισµού της τιµής των οικοπέδων στην 4η Πολεοδοµική Ενό-
τητα Νέας Μάκρης του Δήµου Μαραθώνα.

Παρακαλώ, κύριε Βλάχο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω µε τη συγκεκριµένη επίκαιρη ερώτηση να αναδείξω µια

µεγάλη αδικία που γίνεται σε βάρος µερικών εκατοντάδων συµ-
πολιτών µας στην περιοχή του πρώην Δήµου Νέας Μάκρης.

Μιλώ, κύριε Υπουργέ, για την 4η Πολεοδοµική Ενότητα του
πρώην Δήµου Νέας Μάκρης, όπου πράγµατι οι πολίτες, οι κάτοι-
κοι, οι ιδιοκτήτες αυτής της περιοχής ταλαιπωρούνται εδώ και
πολλά χρόνια. Βεβαίως, θα σας µιλήσω για ένα θέµα το οποίο
εσείς κληρονοµήσατε, όπου πρέπει, όµως, αυτήν τη στιγµή µε
ευθύνη όλων µας να δώσουµε µια λύση και να τελειώσει η οµηρία
των πολιτών.

Η 4η Πολεοδοµική Ενότητα είχε ενταχθεί στο σχέδιο και τότε
είχε αντικειµενική αξία 200 ευρώ, κύριε Υπουργέ. Στη συνέχεια

µε προσφυγή κάποιου ιδιοκτήτη απεντάχθηκε από το σχέδιο και
βρέθηκε να µην έχει αντικειµενικό προσδιορισµό. Τότε, ο προσ-
διορισµός γινόταν µε τις τιµές όµορων περιοχών. Και βρέθηκε
ένα συµβόλαιο το 2010, ενός οικοπέδου µόνο διακοσίων τετρα-
γωνικών, που για τους δικούς του λόγους, για τις δικές τους
ανάγκες -δεν µπορώ να το αξιολογήσω εγώ και κανείς από τους
ιδιοκτήτες- έγινε µε 620 ευρώ. Καταφανέστατη αδικία! 

Πρέπει εδώ να σας διευκρινίσω ότι η 4η Πολεοδοµική Ενότητα
είναι σχετικά υποβαθµισµένη, αφού ακόµα είναι σε εκκρεµότητα.
Το καταλαβαίνετε. Έργα υποδοµής δεν έχουν γίνει. Δεν έχουν
δώσει οι πολίτες αυτό που αναλογεί σε εισφορά σε γη, άρα τα
οικόπεδα θα µικρύνουν. Άρα σήµερα καλούνται να πληρώσουν
για οικόπεδα που δεν θα έχουν αύριο. Καταλαβαίνετε, λοιπόν,
ότι παραµένει η 4η Πολεοδοµική Ενότητα σε µια µεταβατική
φάση.

Σήµερα, λοιπόν, καλούνται να πληρώσουν αντικειµενική αξία
που προσδιορίζεται, όπως είπα, αυθαίρετα µε συµβόλαια, τα
οποία έχουν γίνει και η οποία είναι υψηλή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο από τη δευτερολογία
µου. Τον χρειάζοµαι περισσότερο τώρα.

Βεβαίως, υπάρχει απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
που ακυρώνει την απόφαση και ξέρω ότι ήρθατε τον Οκτώβριο
εσείς και προσδιορίσατε την τιµή στα 300 ευρώ, αλλά και πάλι εγώ
θα πω ότι υπάρχει αδικία, αφού βάσει των δικών µου στοιχείων -
και βεβαίως σύµφωνα και µε την απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας- ο Υπουργός Οικονοµικών, κατά την άσκηση της κα-
νονιστικής του αρµοδιότητος περί καθορισµού της φορολογητέας
αξίας των οικοπέδων σε περιοχές που δεν εφαρµόζεται το αντι-
κειµενικό σύστηµα υπολογισµού οφείλει να συνεκτιµά τις φορο-
λογητέες αξίες των ακινήτων όµορων περιοχών, στις οποίες
εφαρµόζεται αντικειµενικό σύστηµα για λόγους φορολογικής ισό-
τητας. 

Εδώ, λοιπόν, αν πάµε στην 3η Πολεοδοµική Ενότητα, θα δούµε
ότι η τιµή κυµαίνεται από 165 έως 210 ευρώ ανά τετραγωνικό
µέτρο. Και µε δεδοµένο ότι η 4η Πολεοδοµική Ενότητα είναι πιο
υποβαθµισµένη, καταλαβαίνετε ότι έπρεπε να µιλήσουµε για
ακόµη χαµηλότερη τιµή. Κι εµείς σήµερα λέτε να επαναπαυ-
θούµε στα 300 ευρώ; 

Επίσης, θα πρέπει να σας πω ότι ο προσδιορισµός του ΕΝΦΙΑ
για το 2014-2015 είναι στα 147 ευρώ. Αυτά είναι τα πραγµατικά
στοιχεία. Αυτά πρέπει να επικαλεστούµε. Με αυτά πρέπει να
πάµε. Και, ξέρετε, προσδιορίστηκε µε τη χαµηλότερη τιµή, όπως
λέει ο νόµος, της δηµοτικής ενότητας. Αυτή είναι η ουσία.

Σήµερα, λοιπόν, η απόφαση η δική σας θα έλεγα ότι είναι
άδικη. Δεν είναι η λύση. Εξακολουθείτε να ζητάτε σαν πολιτεία -
σήµερα εσείς, χθες κάποιοι άλλοι- χρήµατα από τους πολίτες,
που απλά δεν θα τα δώσουν, γιατί θεωρούν ότι είναι άδικο αυτό
που τους ζητείται. Απλώς, παρατείνουµε την οµηρία. 

Η πρόταση η δική µου είναι να πάρετε πρωτοβουλία, να καλέ-
σετε όλα τα εµπλεκόµενα µέρη, να ακουστεί και η υπηρεσία, η
οποία µιλά µε γενικόλογες προσεγγίσεις, να ακουστούν και οι
πολίτες και οι σύµβουλοί τους, οι οποίοι πράγµατι γνωρίζουν
ακριβώς τους αριθµούς και µιλούν πολύ συγκεκριµένα, ούτως
ώστε να παρθεί µία δίκαιη απόφαση. 

Εάν γίνει αυτό, είµαι σίγουρος ότι θα έρθετε µε την πρόταση
των ιδιοκτητών που είναι σε λογικά όρια, σε λογικά επίπεδα και
θα λήξει αυτή η εκκρεµότητα, η οποία κρατάει πάρα πολλά χρό-
νια.  

Σταµατώ εδώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Βλάχο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βλάχο, είναι σαφές ότι είναι πολύ σωστή η πρότασή

σας. Ξεκινάω από αυτό και λέω ότι θα την υιοθετήσουµε, θα κά-
νουµε µια ευρεία σύσκεψη, µετά και τη νέα απόφαση, µε φορείς
της περιοχής, τον δήµο, Βουλευτές, για να δούµε το πώς µπο-
ρούµε να αντιµετωπίσουµε ένα υπαρκτό πρόβληµα. 
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Όπως ξέρετε, από το 2013 µε τη σχετική απόφαση είχε προσ-
διοριστεί η τιµή στα 620 ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο. Με από-
φαση που βγήκε τώρα τον Οκτώβριο του 2015 –τυχαία την
υπέγραψε ο Αλεξιάδης, θα µπορούσε να είναι οποιοσδήποτε
άλλος Αναπληρωτής Υπουργός- από τα 620 ευρώ η τιµή µει-
ώθηκε στα 300 ευρώ. Έρχεται ένα αίτηµα από τους πολίτες, τον
δήµο, από εσάς -µε το δίκιο τους- και λένε «µα, αυτή δεν έχει
καµµία σχέση µε το τι γίνεται στην περιοχή». 

Όµως, όπως γνωρίζετε,  το Υπουργείο Οικονοµικών πρέπει να
κινείται µέσα σε συγκεκριµένα όρια. Ο µέσος όρος των αντικει-
µενικών αξιών των οικοπέδων του Δήµου Νέας Μάκρης, των όµο-
ρων περιοχών µε την περιοχή της Νέας Μάκρης, στην οποία δεν
υπάρχει το αντικειµενικό σύστηµα, είναι 277 ευρώ το τετραγω-
νικό µέτρο. Η χαµηλότερη, κατ’ εκτίµηση, τιµή οικοπέδου στην
περιοχή για τα έτη 2011-2014, σύµφωνα µε τη Βάση Εκτίµησης
Οικιστικών Ακινήτων της Τράπεζας της Ελλάδος, είναι 302,49
ευρώ ανά τετραγωνικό µέτρο. Τα κατώτερα συγκριτικά στοιχεία
της ΔΟΥ Παλλήνης, που είναι η αρµόδια ΔΟΥ, και συγκεκριµένα
για το έτος 2010 είναι 620 ευρώ, για το 2012 είναι 650 ευρώ και
ο µέσος όρος για το 2014 είναι 577 ευρώ. 

Με αυτά τα δεδοµένα, οποιοσδήποτε στη θέση µου δεν θα
µπορούσε να κάνει µεγαλύτερη µείωση από αυτήν που κάναµε,
από 620 ευρώ στα 300 ευρώ, διότι θα κινδύνευαν να γίνουν αντι-
κείµενο ερώτησης, σαν αυτήν που συζητούσαµε προηγουµένως
µε άλλον συνάδελφό σας. Δεν έχω το νοµικό δικαίωµα να µειώσω
τις αντικειµενικές τιµές πέρα από τα δεδοµένα που έχουµε στο
Υπουργείο Οικονοµικών. 

Παρ’ όλα αυτά, επειδή καταλαβαίνω το πρόβληµα και πρέπει
να αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα και όχι να τα περιγράφουµε,
σας είπα ότι θα κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν, σε συνεργασία µε
τον δήµο και τους φορείς, για να βρούµε τη λύση που εξυπηρετεί
καλύτερα όλους.

Αυτό που θέλω να τονίσω µε την ευκαιρία της ερώτησης είναι
ότι το Υπουργείο Οικονοµικών είναι µπροστά σε έναν σχεδιασµό
για να τελειώσει πλέον αυτή η ιστορία µε τις αντικειµενικές αξίες.
Έκλεισε αυτός ο κύκλος. Έδωσε πάρα πολλά το σύστηµα των
αντικειµενικών αξιών στο ελληνικό δηµόσιο, αλλά και λόγω της
κρίσης και λόγω της απώλειας πλέον της σχέσης µε την πραγ-
µατικότητα σε πάρα πολλές περιοχές έχουµε αντικειµενικές
αξίες πολύ πιο πάνω από τις εµπορικές, όπως αυτή που λέτε,
γιατί έχω και εγώ εικόνα από την περιοχή εκεί, όπως και έχουµε
άλλες περιπτώσεις που συµβαίνει το αντίθετο. 

Μέσα στο 2016, λοιπόν –ευτυχώς, το περιγράφει και η συµφω-
νία µε σαφήνεια- πρέπει να πάµε σε σύστηµα εµπορικών αξιών,
όχι σε υποκειµενικές κρίσεις, που θα είναι στο επίπεδο των πραγ-
µατικών τιµών που υπάρχουν σε κάθε περιοχή, έτσι ώστε να στα-
µατήσουν αδικίες, υπερβολές που ταλαιπωρούν και τους πολίτες
και τις φορολογικές υπηρεσίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Βλάχος για τη δευτερολογία του.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κοιτάξτε, µέχρι να αλλάξει, όµως, το σύ-
στηµα αυτό -το οποίο δεν θα το κρίνουµε σήµερα, ούτε τον
χρόνο έχουµε ούτε τα στοιχεία- θα πω ότι το δικό µας αίτηµα
είναι να υπάρξει αντικειµενικός προσδιορισµός και σε αυτήν την
πολεοδοµική ενότητα και όταν αλλάξει για όλους ας αλλάξει και
γι’ αυτήν. 

Άρα, λοιπόν, δεχόµαστε τον αντικειµενικό προσδιορισµό. Να
υπάρξει αυτό και να υπάρξει απεµπλοκή των πολιτών από αυτήν
την περιπέτεια -µιλάµε από το 2002, κύριε Υπουργέ- για να µπο-
ρέσουν να γίνουν εµπορικές πράξεις, να γίνουν γονικές παροχές,
να γίνουν αγοραπωλησίες, να γίνει αξιοποίηση αυτής της περιο-
χής, η οποία παραµένει σε υποβάθµιση, γιατί όσο υπάρχουν
αυτές οι τιµές κανείς δεν έχει το κουράγιο και τα οικονοµικά να
ανοίξει την οποιαδήποτε µεταβίβαση και αξιοποίηση. 

Θέλω, όµως, εδώ να σας πω ότι από τις 27-5-2002 µέχρι σή-
µερα σας είπα ότι γίνονται µε συγκριτικά στοιχεία. Μέχρι πρό-
σφατα είχαµε το περίφηµο 620 και σας είπα –είστε έµπειρος- ένα
συµβόλαιο υπήρχε και πήγαµε µε το µεγαλύτερο συµβόλαιο του
2010. Τι σχέση έχει το 2010 µε το 2015, να το πω και έτσι και
αυτό; Ξέρετε πως δουλεύουν οι υπηρεσίες, εδώ ζούµε όλοι. 

Λέµε, όµως, για τις όµορες πολεοδοµικές ενότητες. Προσέξτε

τα στοιχεία που σας δίνω εγώ, δεν έχουν καµµία σχέση µε αυτά
που σας δίνουν οι υπηρεσίες. Εδώ κάποιος δεν λέει την αλήθεια.
Δεν θέλω να το βαρύνω περισσότερο, αλλά κάποιος δεν λέει την
αλήθεια. Δηλαδή, στην 3η, στην 6η και στην 5η και στον οικισµό
εφηµεριδοπωλών οι αντικειµενικές αξίες των οικοπέδων είναι πε-
ρίπου στο 1/3. Και συγκεκριµένα σας λέω ότι στην 5η Πολεοδο-
µική Ενότητα όπου ο συντελεστής δόµησης είναι 0,60 –δεν έχει
σηµασία- 219, στην 3η Πολεοδοµική Ενότητα, που σας είπα νω-
ρίτερα, είναι από 165 µέχρι 210 και βγάζουν µέσο όρο 203, στην
6η Πολεοδοµική Ενότητα 227. Τα νούµερα που µου είπατε δεν
προκύπτουν από πουθενά, δεν είναι αληθινά. 

Και ξέρετε επειδή οι ιδιοκτήτες γνωρίζουν ποια είναι η πραγ-
µατικότητα, γι’ αυτό και δεν τα αποδέχονται. Διότι αν αυτά που
είπατε ήταν πραγµατικά, αν δηλαδή το 277 ήταν πραγµατικό,
φαντάζεστε ότι οι πολίτες σήµερα θα ξεσήκωναν θύελλα διαµαρ-
τυριών µε σχέδια που έχω εδώ, µε τον δήµο, µε τους Βουλευτές
και δεν θα είχαν αποδεχθεί το 300 που είπατε; Γιατί δεν αποδέ-
χονται το 300; Γιατί είναι µακράν της πραγµατικότητας, κύριε
Υπουργέ. 

Εγώ θέλω, λοιπόν, για να το κλείσουµε τώρα -γιατί εσείς µπο-
ρεί να λέτε αυτά που σας λένε οι υπηρεσίες και εγώ να λέω αυτά
που ξέρω- τις επόµενες ηµέρες να πάρετε µια πρωτοβουλία να
µας καλέσετε όλους και να βρούµε ποιος είναι ο δίκαιος τρόπος.
Κάπου υπάρχει λάθος, κάπου υπάρχει µεγάλη αδικία. 

Εµείς πιστεύουµε ότι έχουµε το δίκιο µε το µέρος µας. Θέ-
λουµε να µας δώσετε τη δυνατότητα να σας το αποδείξουµε
αυτό και µε τα στοιχεία τα οποία έχουµε. Αυτήν την πρωτοβουλία
πραγµατικά την περιµένουµε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο

κύριος Υπουργός.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Βλάχο, το είπατε και εσείς, αλλά θέλω να το τονίσω
και εγώ. Θα κάνουµε συνάντηση άµεσα για να βρούµε ακριβώς
ποια είναι η λύση. 

Εγώ είµαι δεσµευµένος, ως πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
Οικονοµικών -και αυτό είναι το σωστό- µε τα στοιχεία που µου
δίνουν κάθε φορά οι υπηρεσίες να παίρνω αποφάσεις. Και δεν
µπορεί οι αποφάσεις να είναι ανάλογα µε τις προσωπικές συµ-
πάθειες ή αντιπάθειες του Υπουργού σε µια περιοχή ή αν του
φαίνεται καλή ή κακή αυτή η περιοχή. 

Ευτυχώς, υπάρχει ένας συγκεκριµένος τρόπος αλλαγής των
αντικειµενικών αξιών και µε αυτόν τον τρόπο αλλάζουν οι αντι-
κειµενικές αξίες. Με τα δεδοµένα που έχω από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών δεν µπορούµε να κάνουµε άλλη αλλαγή. Το ξαναλέω
από τα 620 που ίσχυε µε απόφαση του 2013 το πήγαµε τον Οκτώ-
βριο του 2015 στα 300 ευρώ. 

Υπάρχει µια επιχειρηµατολογία ότι πρέπει να κατέβει πιο κάτω.
Την αποδέχοµαι, θα κάνουµε σύσκεψη ανοικτή και θα κουβεντιά-
σουµε και θα δούµε οτιδήποτε άλλο.

Με αφορµή, όµως, αυτό θέλω να τονίσω για άλλη µία φορά
την παθογένεια λειτουργίας του φορολογικού συστήµατος στην
Ελλάδα. Το σύστηµα των αντικειµενικών αξιών ξεκίνησε στον
Νοµό Αττικής το 1985. Δυστυχώς υπάρχουν ακόµα περιοχές της
Αττικής που δεν έχουν ενταχθεί στο σύστηµα, όπως αυτή που
λέτε, και ταλαιπωρούµε τους πολίτες και έχουµε αυτά τα πε-
ρίεργα πράγµατα. Όπως µου λέει εδώ η υπηρεσία, έχει ενταχθεί
δυστυχώς περίπου το 50% των οικισµών της χώρας. Δηλαδή,
υπάρχει ένα µεγάλο κοµµάτι της χώρας που ακόµα δεν έχει εν-
ταχθεί σε αυτό το σύστηµα. 

Ειδικά για τη Νέα Μάκρη, ο προγραµµατισµός ήταν να ενταχ-
θεί την περίοδο 2009-2010. Δυστυχώς, λόγω των οικονοµικών
εξελίξεων, αυτό δεν προχώρησε και έτσι δεν έχουµε ένταξη νέων
περιοχών στο αντικειµενικό σύστηµα, κάτι που θα έλυνε και το
πρόβληµα σε αυτήν την περιοχή.

Τονίζω, λοιπόν, ότι θα αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα µε διά-
λογο µε την τοπική κοινωνία και µε την τοπική αυτοδιοίκηση, για
να βρούµε την καλύτερη λύση, και θα βρούµε εκείνους τους
αριθµούς που θα ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα, µέχρι
να πάµε το 2016 στο σύστηµα των εµπορικών αξιών, που θα
δώσει ένα τέλος σε προβλήµατα τα οποία δεν δικαιολογούν τη
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φορολογική δικαιοσύνη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα πέντε µέλη από τη Λέσχη Φιλίας Κάτω
Πετραλώνων.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 264/7-12-2015 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Σπυρίδωνος-Άδωνη Γεωργιάδη. Το ένα καθα-
ρεύουσα και το άλλο δηµοτική. Πρέπει να είναι είτε Σπύρου-Άδωνη
Γεωργιάδη είτε Σπυρίδωνος-Αδώνιδος Γεωργιάδη. Τι προτιµάτε,
κύριε Γεωργιάδη; Το δεύτερο;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα σας το πω µετά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εντάξει.
Θα συζητηθεί, λοιπόν, η δεύτερη µε αριθµό 264/7-12-2015 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος–Άδωνη Γεωργιάδη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αντιµετώπιση της λαθρεµ-
πορίας των καπνοβιοµηχανικών προϊόντων και τη θεσµική περι-
φρούρηση των λιανοπωλητών καπνικών προϊόντων.

Κύριε Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-

στώ πολύ.
Για τη γλωσσική παρατήρηση θέλω να πω ότι είναι λίγο ανά-

κατα. Ή Σπυρίδωνος-Αδώνιδος Γεωργιάδου θα είναι ή Σπύρου-
Άδωνη Γεωργιάδη. Αλλά, τώρα, στην εποχή της γλωσσικής
συγχύσεως που διανύουµε, όλα επιτρέπονται.

Κύριε Υπουργέ, έρχοµαι κατευθείαν στο θέµα. Τι έχει συµβεί
µε τη φορολόγηση των καπνικών προϊόντων τα τελευταία έξι χρό-
νια, από το 2009, που µπαίνοντας στην κρίση αρχίσαµε να αυξά-
νουµε σταδιακά τη φορολογία µε σκοπό να αυξήσουµε τα
φορολογικά έσοδα; 

Αυξήσαµε τη φορολογία, αλλά τα έσοδα όχι µόνο δεν αυξή-
θηκαν αναλόγως, αλλά από ένα σηµείο και µετά άρχισαν και να
πέφτουν. Για ποιο λόγο; Διότι αυξήθηκε παράλληλα το λαθρεµ-
πόριο και είναι κάτι που το καταλαβαίνουµε όλοι. Όσο µεγαλύ-
τερο είναι το κίνητρο του λαθρεµπόρου να κερδίζει χρήµατα από
τη διαφορά της τιµής τόσο περισσότερο αυξάνεται αυτή η πα-
ράνοµη αγοραπωλησία.

Είναι µια παράνοµη αγοραπωλησία από την οποία χάνει το κρά-
τος πάρα πολύ µεγάλα φορολογικά έσοδα, αφού σύµφωνα µε την
εκτίµηση που κάνει το Συνδικάτο Επαγγελµατιών Περιπτεριούχων
Καπνοπωλών, φθάνει τα 10 δισεκατοµµύρια τα τελευταία χρόνια.
Αλλά δηµιουργούνται και ζητήµατα δηµόσιας υγείας, εφόσον
έχουµε προϊόντα που δεν έχουν ελεγχθεί από κανέναν και δεν ξέ-
ρουµε και τι ακριβώς περιέχουν.

Πρέπει να σας πω εδώ ότι και οι δικές µας κυβερνήσεις δεν κα-
τάφεραν να αντιµετωπίσουν αυτό το µεγάλο ζήτηµα, παρ’ ότι είχε
ξεκινήσει η διαδικασία του διαγωνισµού για την ηλεκτρονική ιχνη-
λάτηση των προϊόντων καπνού, µια µέθοδος που παγκοσµίως έχει
αποδειχθεί ότι όπου εφαρµόστηκε –αλλά εφαρµόστηκε µε αυστη-
ρότητα και από κράτη σοβαρά– είχε τεράστια διαφορά στην αντι-
µετώπιση του λαθρεµπορίου. Στην πραγµατικότητα µια φορο-
λογική πολιτική επί των καπνικών προϊόντων µπορεί να σχεδιαστεί
και να έχει επιτυχία, µόνο εάν προηγουµένως ελεγχθεί διά της ηλε-
κτρονικής ιχνηλατήσεως το λαθρεµπόριο.

Θα ήθελα, λοιπόν, να γνωρίζω ποια είναι θέση της Κυβερνή-
σεως γι’ αυτό το θέµα. Γνωρίζετε ότι ο κ. Νικολούδης, επί της
προηγουµένης Κυβερνήσεως του κ. Τσίπρα, είχε ετοιµάσει ένα
θεσµικό πλαίσιο για όλο το ζήτηµα της πολιτικής γύρω από τον
καπνό. Δεν ξέρω ποια είναι η τύχη του και εάν εσείς προτίθεστε
να το συνεχίσετε και να το φέρετε τελικώς στη Βουλή προς ψή-
φιση. 

Και εδώ θα ήθελα να σας ρωτήσω, κλείνοντας, εάν µελετάτε
την αναδιάρθρωση των συντελεστών φορολογίας των καπνοβιο-
µηχανικών προϊόντων, παράλληλα φυσικά µε τον έλεγχο της λα-

θρεµπορίας, έτσι ώστε να µπορέσει και να αυξήσει το κράτος τα
έσοδά του, αλλά και να προστατευθεί ο περιπτεριούχος λιανέµ-
πορος καπνέµπορος µε µία ορισµένη τιµή κέρδους.

Γιατί θυµίζω ότι το 2009 έγινε η δραστική µεταβολή από τον
Φίλιππο Σαχινίδη, όπου αυξήθηκε ο φόρος στον καπνό, µειώθηκε
πάρα πολύ το ποσοστό του κέρδους των λιανεµπόρων και στην
πραγµατικότητα οι εταιρείες απορρόφησαν, µέσω αυτής της µεί-
ωσης του ποσοστού κέρδους, τη ζηµία που είχαν υποστεί από
την αύξηση του φόρου.

Ήθελα να γνωρίζω τη δική σας πρόθεση επ’ αυτού του θέµα-
τος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Γεωργιάδη.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για να απαντήσει στην πρω-

τολογία του κ. Γεωργιάδη.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Βουλευτά, θέτετε ένα ζήτηµα πολύ σηµαντικό για τα
έσοδα του ελληνικού δηµοσίου και για την υγεία του ελληνικού
λαού, όπως το περιγράφετε και στην ερώτησή σας. 

Απήντησα σε αυτήν την ερώτηση την προηγούµενη Παρα-
σκευή, σε πανοµοιότυπη ερώτηση του κ. Καµµένου, αλλά από
σεβασµό και στο Κοινοβούλιο και σε εσάς, θεώρησα υποχρέωσή
µου να απαντήσω και σήµερα.

Θα σας δώσω φωτοτυπίες από τις τρεις απαντήσεις των υπη-
ρεσιών –και για τα Πρακτικά–, για να µη χάσουµε χρόνο να τις
αναπτύξω και για να έχετε µια πλήρη ενηµέρωση.

Πολύ συνοπτικά, όµως, θα πω ότι όπως κι εσείς επισηµάνατε,
το θέµα της φορολογίας του καπνού, αλλά και το θέµα της φο-
ρολογίας στο πετρέλαιο θέρµανσης είναι ένα χαρακτηριστικό
παράδειγµα για το πώς µπορεί το Υπουργείο Οικονοµικών να έχει
στόχο την αύξηση των φορολογικών εσόδων, να είναι αυτή η
πρόθεση, αλλά τελικά να καταφέρνει να πέφτουν τα φορολογικά
έσοδα. Διότι και στη µία περίπτωση και στην άλλη, αν δείτε την
καµπύλη αύξησης της φορολογίας του καπνού και την καµπύλη
µε τα φορολογικά έσοδα του δηµοσίου, θα δείτε ότι όσο αυξά-
νεται η φορολογία στον καπνό, πέφτουν τα έσοδα του δηµοσίου.
Αυτό πρέπει να είναι ένα ισχυρό παράδειγµα για το Υπουργείο
Οικονοµικών, πρέπει να γραφτεί στην ιστορία του, για να µην κά-
νουµε τέτοια λάθη εφεξής, δηλαδή να µην έχουµε τέτοιες φορο-
λογικές κινήσεις που δεν αποδίδουν.

Σε ό,τι αφορά τώρα το νοµοσχέδιο, υπήρχε µια αρχική επεξερ-
γασία από τον κ. Νικολούδη. Το νοµοσχέδιο αυτό βρίσκεται στην
τελική επεξεργασία. Ήταν ένα σηµαντικό βήµα αυτό που έγινε, εν-
σωµατώνουµε, όµως, σε αυτό το νοµοσχέδιο το κοινοτικό πλαίσιο
που θα ισχύσει από το 2016, διότι υπάρχουν και υποχρεώσεις µας
από το κοινοτικό πλαίσιο στα θέµατα αυτά. Είναι στην τελική επε-
ξεργασία από το Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης και θα έρθει στις αρχές του 2016 για ψήφιση στη Βουλή.

Βασικά, προβλέπει την εγκαθίδρυση ενός συστήµατος ιχνηλα-
σιµότητας και τη δηµιουργία κέντρων ελέγχου, κέντρων συντο-
νισµού, δηλαδή, του λαθρεµπορίου τσιγάρων. Να βάλουµε
συστήµατα ιχνηλασιµότητας στη λογική των οδηγιών της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, όπως η οδηγία 2014/40, όπου έχουµε υποχρέ-
ωση να ενσωµατωθεί έως τις 20 Μαΐου 2016. Και τα συστήµατα
ιχνηλασιµότητας στα τσιγάρα και στον καπνό είµαστε υποχρεω-
µένοι να τα κάνουµε τα επόµενα χρόνια και στα άλλα προϊόντα
µέχρι το 2024. Και βεβαίως, να έχουµε τεχνικές προδιαγραφές
στα συστήµατα ιχνηλασιµότητας από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
και να είναι συµβατά αυτά που θα βάλουµε εµείς.

Αυτά τα συστήµατα ιχνηλασιµότητας θα µας επιτρέψουν να
χτυπήσουµε το λαθρεµπόριο καπνικών προϊόντων, να προστα-
τεύσουµε την υγεία του πολίτη, να προστατεύσουµε έναν παρα-
γωγικό κλάδο της ελληνικής παραγωγικής διαδικασίας, τα
καπνικά προϊόντα, που τώρα, δυστυχώς, είναι στο έλεος των πα-
ράνοµων και των λαθραίων εισαγωγών. 

Και σε αυτήν την κατεύθυνση είναι πολύ βασικό ότι το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών προµηθεύτηκε, µετά από δωρεά καπνοβιοµη-
χανίας µάλιστα –της «ΠΑΠΑΣΤΡΑΤΟΣ Α.Ε.»- ένα σηµαντικό
εργαλείο, ένα αυτοκινούµενο πάνω σε φορτηγό µηχάνηµα X-Ray,
µε το οποίο θα µπορούµε να κάνουµε έως ογδόντα ελέγχους
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φορτηγών µέσα σε µία ώρα για καπνικά και άλλα προϊόντα.
Είναι σε εξέλιξη η διαδικασία, για να πάρουµε άλλα τρία µε

τέσσερα αυτοκινούµενα σκάνερ, τα οποία θα µπορούν να καλύ-
πτουν τις εθνικές οδούς, καθώς και να τοποθετήσουµε σκάνερ
σε όλα τα µεγάλα τελωνεία, διότι δεν είναι δυνατόν αυτήν τη
στιγµή η Τουρκία, η Βουλγαρία, η Αλβανία να διαθέτουν συστή-
µατα σκάνερ στα σύνορά τους, συστήµατα ζύγισης των φορτη-
γών και συστήµατα καταγραφής πινακίδων εισερχοµένων-
εξερχοµένων και εµείς να έχουµε βάλει τώρα, µετά από δωρεά
πάλι στο Υπουργείο Οικονοµικών, µία γεφυροπλάστιγγα στο τε-
λωνείο µε τη Βουλγαρία και την Τουρκία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.

Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Γεωργιάδης.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µου
απαντήσατε στο εάν σκέπτεστε να κάνετε κάτι µε το θέµα του
ποσοστού κέρδους των εµπόρων. Θα ήθελα να µου απαντήσετε
στη δευτερολογία σας, κυρίως γιατί εδώ έχουν υποστεί µια πολύ
µεγάλη αδικία και συνήθως, ξέρετε, τα κράτη υπάρχουν για να
ελέγχουν τους ισχυρούς και να βοηθούν τους αδυνάµους. Και
εδώ έχουν µείνει αδύναµοι, απροστάτευτοι έναντι των ισχυρών
και ξέρουµε πολύ καλά ποιοι είναι σε αυτήν την περίπτωση.

Θα µου επιτρέψετε να σας πω –επειδή είπατε για τα σκάνερ-
τη δική µου κυβερνητική εµπειρία. Μπορεί να σας είναι χρήσιµη.
Εγώ πρωτοεξήγγειλα ως Υφυπουργός Ναυτιλίας το 2011 την
έναρξη του διαγωνισµού για την προµήθεια των σκάνερ για τα
λιµάνια και τα τελωνεία. Μέχρι σήµερα δεν έχουν µπει τα σκάνερ.
Δεν λέω ότι δεν φταίµε κι εµείς. Προφανώς φταίµε κι εµείς. Σας
λέω την εµπειρία µου, γιατί θέλω να σας βοηθήσω να το τελει-
ώσετε.

Είναι τεράστια τα χρήµατα που χάνει το ελληνικό δηµόσιο από
το ότι δεν έχουν µπει αυτά τα µηχανήµατα στις πύλες εισόδου
της χώρας. Εάν το καταφέρετε, θα είµαι ο πρώτος που θα σας
χειροκροτήσω, διότι αυτά είναι χρήµατα που αν τα είχε το κρά-
τος µας στα χέρια του, θα µπορούσε να µειώσει κατά πολύ µε-
γάλο βαθµό τις περιοριστικές πολιτικές που πλήττουν αδύναµες
κοινωνικές οµάδες. Είναι αδιανόητο η Ελλάδα να είναι η µονα-
δική χώρα αυτής της περιοχής που δεν έχει αυτά τα µηχανήµατα.

Σας διαβεβαιώ όµως, είµαι βέβαιος ότι θα βρείτε κι εσείς µπρο-
στά σας τις ίδιες δυσκολίες που βρήκαν όλοι οι προηγούµενοι.
Γιατί πάντα οι πολιτικές ηγεσίες ήθελαν να τα βάλουν, αλλά µε
ένα µαγικό τρόπο τελικά ποτέ δεν έµπαιναν. Σας λέω, λοιπόν, µα-
κάρι να το προχωρήσετε. Και µακάρι να προχωρήσετε το διαγω-
νισµό –και να ολοκληρωθεί– για την ηλεκτρονική ιχνηλάτηση των
προϊόντων καπνού και του αλκοόλ. Και τα δύο µπορούν να ιχνη-
λατηθούν ηλεκτρονικά. 

Εγώ είχα χειρισθεί τα θέµατα αυτά ως Υπουργός Υγείας στην
περίφηµη οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αναφέρατε,
αλλά και είχα ξεκινήσει τη διαδικασία για το πρωτόκολλο του
Παγκοσµίου Οργανισµού Υγείας, που προτρέπει και επιβάλλει
στις χώρες που το υιοθετούν να ολοκληρώσουν τα συστήµατα
της ηλεκτρονικής ιχνηλάτησης.

Μην, λοιπόν, το αµελήσετε. Μη το θεωρήσετε δευτερεύον στα
πολλά άλλα ζητήµατα που έχετε. Να το θεωρήσετε πρωτεύον.
Και να σας υποστηρίξουµε και εµείς, για να το κάνετε, για να
αποκτήσει το κράτος µας έσοδα από το λαθρεµπόριο, που σή-
µερα χάνει, και να µπορούµε να βοηθήσουµε αυτούς τους συµ-
πολίτες µας, οι οποίοι σήµερα βρίσκονται σε µια εξαιρετικά
αδύναµη θέση γιατί το κράτος µας δεν έχει τα χρήµατα για να
µας βοηθήσει.

Κλείνοντας, θέλω να επαναλάβω ότι θα ήθελα να γνωρίζω αν
παράλληλα µε την ηλεκτρονική ιχνηλάτηση και τον έλεγχο του
λαθρεµπορίου –γιατί αν δεν κάνετε αυτό πρώτα, το άλλο δεν γί-
νεται- σκέφτεστε να διορθώσετε µε κάποιο προκαθορισµένο πο-
σοστό κέρδους το ζήτηµα που προανέφερα σε σχέση µε τα
προϊόντα καπνού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,

κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε στη δευτερολογία του κ. Γεωρ-
γιάδη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Κύριε Γεωργιάδη, πρώτα απ’ όλα για το θέµα των περιπτέ-
ρων -µάλιστα- των λιανοπωλητών, δεν είναι της δικής µου
αρµοδιότητας το θέµα αυτό. Απλά να σας πω ότι από το σηµεί-
ωµα που έχω το θέµα των ορίων προµήθειας άπτεται των εµπο-
ρικών συµφωνιών και των σχέσεων των καπνοβιοµηχάνων ή των
εισαγωγέων µε τους αντιπροσώπους τους. Ωστόσο, επισηµαίνε-
ται ότι από τις διατάξεις παλαιότερων νόµων, του 1984 και του
1985, καθοριζόταν κατώτατο όριο προµήθειας των εµπόρων χον-
δρικής-λιανικής πώλησης των προϊόντων αυτών από ποσοστό επί
της τιµής λιανικής πώλησής τους.

Οι διατάξεις αυτές έχουν καταργηθεί καλώς ή κακώς. Πρέπει
να ξανασυζητήσουµε αυτό το θέµα, της προστασίας των περι-
πτέρων και αυτών των επιχειρήσεων, διότι διαφορετικά και µε το
λαθρεµπόριο που αντιµετωπίζουν, θα οδηγηθούν και πολλές πε-
ρισσότερες σε κλείσιµο. Είναι κάτι που πρέπει να αντιµετωπισθεί.

Στο θέµα των ελέγχων που είπατε για το σκάνερ. Έχω απόλυτη
επίγνωση ότι ο πολιτικός δεν κρίνεται από τις προθέσεις του. Θα
κριθεί από το αποτέλεσµα του, όταν έρθει η ώρα να καταθέσει τον
απολογισµό του και φύγει από το Υπουργείο Οικονοµικών. Αλί-
µονό µου τότε να πω ότι δεν ήξερα. Γιατί εγώ δεν έχω τη δικαιο-
λογία ότι δεν ήξερα. Ξέρω πολύ καλά τι γίνεται στο Υπουργείο
Οικονοµικών γι’ αυτό και θα σας πω µόνο δύο παραδείγµατα.

Η πλήρης πρόσβαση οικονοµικών εισαγγελέων και φορολογι-
κών υπηρεσιών και άλλων ελεγκτικών µηχανισµών στους τραπε-
ζικούς λογαριασµούς υπήρχε ως νόµος χρόνια πριν πάω στο
Υπουργείο Οικονοµικών. Υπογράφηκε τώρα και βγήκε η από-
φαση, για να υπάρχει η δυνατότητα πλήρους πρόσβασης. Ήταν
νόµος που ψηφίστηκε και από προηγούµενες κυβερνήσεις και
ήταν σωστή διάταξη, αλλά δεν είχε βγει η απόφαση. Τώρα βγήκε
η τελική απόφαση και προχωράµε.

Επίσης, η δωρεά που έκανε ο κ. Κορκίδης, η Εθνική Συνοµο-
σπονδία Εµπορίου Ελλάδος, της γεφυροπλάστιγγας καθυστε-
ρούσε χρόνια στις υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονοµικών.
Υπογράφηκε η απόφαση, τοποθετήθηκε και θα πάµε να το εγ-
καινιάσουµε και να λειτουργήσει κανονικά η γεφυροπλάστιγγα,
διότι δεν πρέπει να αφήνουµε το λαθρεµπόριο να οργιάζει.

Σε ό,τι αφορά όµως –και θα ήθελα να το επισηµάνω, για να µην
αδικήσω αυτό που γίνεται τώρα– στους ελέγχους, εάν συγκρί-
νουµε το 2014 µε το 2015, έχουµε 50% αύξηση των υποθέσεων
κατάσχεσης καπνικών προϊόντων –πρώτο εξάµηνο 2014-πρώτο
εξάµηνο 2015- και έχουµε 81% αύξηση των κατασχεθεισών πο-
σοτήτων µεταξύ 2014 και 2015.

Γίνεται µια σοβαρότατη δουλειά και τώρα οργανώνονται οι
υπηρεσίες καλύτερα, είτε µε την ενίσχυση του εξοπλισµού, όπως
τα σκάνερ και µια σειρά από άλλα µηχανήµατα, είτε µε τη δηµι-
ουργία συντονιστικών κέντρων στα θέµατα λαθρεµπορίου είτε
µε την ενίσχυση του τελωνειακού κλάδου. Και σε αυτόν, δυστυ-
χώς, εάν συγκρίνετε τον αριθµό των τελωνειακών που είναι σε
ένα ελληνικό τελωνείο και στην απέναντι πλευρά, σε ένα τελω-
νείο της Τουρκίας ή της Βουλγαρίας, θα δείτε ότι είµαστε περί-
που στο ένα τρίτο των τελωνειακών που υπηρετούν από τη µία
πλευρά σε σύγκριση µε την άλλη, παρ’ ότι η άλλη πλευρά δεν
αντιµετωπίζει πρόβληµα λαθρεµπορίου ή παραεµπορίου από την
Ελλάδα για εκεί.

Όλα αυτά είναι στο σχεδιασµό που κάνουµε στο Υπουργείο
Οικονοµικών για να κτυπήσουµε και το λαθρεµπόριο και την φο-
ροδιαφυγή και τη διαφθορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ.

Θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι τρεις ερωτήσεις δεν θα
απαντηθούν λόγω κωλύµατος των αρµοδίων Υπουργών και δια-
γράφονται. 

Η τρίτη µε αριθµό 268/7-12-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Λαϊκού Συνδέσµου-
Χρυσή Αυγή κ. Κωνσταντίνου Μπαρµπαρούση προς τον Υπουργό
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Υγείας, σχετικά µε τις καταγγελίες ιατρών για απώλεια εργα-
λείων και µηχανηµάτων από την ΩΡΛ κλινική του Νοσοκοµείου
του Ρίου.

Η τέταρτη µε αριθµό 283/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προβλήµατα του αντι-
φυµατικού εµβολιασµού στη χώρα µας.

Και η πέµπτη µε αριθµό 275/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά
µε την κύρωση του πρωτοκόλλου της Σύµβασης Πλαίσιο του
Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας (ΠΟΥ) για τον Έλεγχο του Κα-
πνού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κι
εγώ θα ήθελα µετά τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα πάρει τον λόγο
ο κ. Μπαρµπαρούσης και αµέσως µετά κι εσείς, κύριε Αντιπρό-
εδρε. 

Ορίστε, κύριε Μπαρµπαρούση, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο συ-

ναγωνιστής Βουλευτής Αχαΐας κ. Μιχαήλ Αρβανίτης είχε κατα-
θέσει ερώτηση προς το Υπουργείο Υγείας στις 18 Ιουνίου 2015
µε θέµα: «Καταγγελίες ιατρών του Νοσοκοµείου Ρίου για απώ-
λεια εργαλείων και µηχανηµάτων κλινικών».

Η ερώτηση είχε ως εξής: «Σύµφωνα µε καταγγελίες ιατρών της
ΩΡΛ Κλινικής του Νοσοκοµείου Ρίου συστηµατικά παρατηρείται
την τελευταία εικοσαετία το εξής παράδοξο: Εξαφανίζονται ερ-
γαλεία και συσκευές από διάφορα τµήµατα του νοσοκοµείου µε
αποτέλεσµα να τίθενται σε αχρησία ολόκληρα µηχανήµατα, γε-
γονός το οποίο δυσχεραίνει την εξέταση των ασθενών. Οι ιατροί
έχουν ήδη προβεί σε καταγγελίες, τις οποίες έχουν γνωστοποι-
ήσει στα αρµόδια προϊστάµενα όργανα και συγκεκριµένα στον
Υπουργό Υγείας, την Εισαγγελία Πρωτοδικών Πατρών και το Δι-
οικητή του Πανεπιστηµιακού Νοσοκοµείου Πατρών. Καµµία
απάντηση δεν έλαβαν, τουναντίον όλες οι ενέργειες παραπέµ-
πουν σε µια λογική συγκάλυψης του φαινοµένου».

Ο κ. Αρβανίτης ρωτούσε συγκριµένα για ποιον λόγο δεν έχει
διαταχθεί ένορκη διοικητική εξέταση προκειµένου να διερευνη-
θούν τυχόν διοικητικές και ποινικές ευθύνες.

Η γραπτή απάντηση που πήρε ο κ. Αρβανίτης από τον
Υπουργό Υγείας και πιο συγκεκριµένα από τον Αναπληρωτή
Υπουργό κ. Ξανθό είχε ως εξής: «Σε απάντηση των ερωτήσεων
που κατατέθηκαν στη Βουλή από τους Βουλευτές της Χρυσής
Αυγής σας γνωστοποιούµε ότι εν όψει της εκκρεµούς δίκης για
σύσταση εγκληµατικής οργάνωσης, στην οποία ερευνάται η συµ-
µετοχή και ένταξη της πλειοψηφίας των Βουλευτών της Χρυσής
Αυγής θα απέχουµε από απαντήσεις που µας τίθενται από τους
εν λόγω Βουλευτές της Χρυσής Αυγής για λόγους συνταγµατι-
κής και κοινοβουλευτικής τάξης».

Κύριε Πρόεδρε, την ίδια ερώτηση έκανα κι εγώ και πήρα την
ίδια ακριβώς απάντηση. Ειδοποιήθηκα ότι ο Υπουργός δεν θα
έρθει να απαντήσει για τους λόγους που προείπα.

Μέχρι και σήµερα, δεν έχει γίνει καµµία ενέργεια για να βρε-
θούν αυτοί που κλέβουν τα εργαλεία από το Νοσοκοµείο του
Ρίου. Δεν θέλω να αναφερθώ στον κ. Ξανθό προσωπικά, γιατί δεν
θέλω να µιλάω για κάποιον που δεν είναι εδώ. Το Σύνταγµα
όµως, κύριε Πρόεδρε, δεν προβλέπει πουθενά ότι έχει δικαίωµα
οποιοσδήποτε Υπουργός να µην απαντάει σε ερωτήσεις Βουλευ-
τών, επειδή εκκρεµεί εις βάρος τους κάποιο δικαστήριο.

Εάν ο κύριος Υπουργός δεν επιθυµεί να ασκεί τα κοινοβουλευ-
τικά του καθήκοντα, ας παραιτηθεί και ας πάει σπίτι του. Βέβαια,
δεν είδα να είναι τόσο ευαίσθητος για τους συνυπουργούς του
που έχουν υποκρύψει µερικά εκατοµµύρια από την εφορία. Μια
χαρά µπορεί και συνυπάρχει ο Υπουργός µε τον κ. Σταθάκη, τον
κ. Φλαµπουράρη και όλους αυτούς τους «ξεχασιάρηδες».

Το περίεργο της υπόθεσης είναι ότι από τον Ιούνιο, που έγινε
η ερώτηση, έως και σήµερα δεν έχει γίνει καµµία –µα καµµία!-
ενέργεια για να βρεθούν οι υπαίτιοι, οπότε και σε εµάς και στους

πολίτες µοιραία µπαίνει η υπόνοια ότι το Υπουργείο Υγείας είναι
στο κόλπο και εσκεµµένα συγκαλύπτει τους κλέφτες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο κ. Λαµπρούλης

έχει τον λόγο για ένα λεπτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ. 
Η παρέµβασή µου δεν έχει να κάνει µε την ανάπτυξη της συγ-

κεκριµένης επίκαιρης ερώτησης που αφορά τον αντιφυµατικό
εµβολιασµό, ο οποίος εδώ και δύο χρόνια –και πλέον µπήκαµε
στην τρίτη χρονιά- δεν διεξάγεται στη χώρα µας ή –αν θέλετε-
στο µεγαλύτερο τµήµα της επικράτειας.

Το πρώτο σκέλος της διαµαρτυρίας έχει να κάνει µε τον χρόνο
ειδοποίησης αναβολής. Είµαστε άνθρωποι, βεβαίως οι Υπουργοί
έχουν υποχρεώσεις, εµβόλιµα µπαίνουν ζητήµατα που πρέπει να
αντιµετωπίσουν. Όµως, δεν µπορεί πεντέµισι ώρες πριν την
έναρξη των επίκαιρων ερωτήσεων να ειδοποιούµαστε ότι ανα-
βάλλεται η ερώτησή µας λόγω κωλύµατος του Υπουργού. Αυτό
είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, θεωρούµε ότι αφορά ένα πολύ σηµαντικό θέµα η
συγκεκριµένη ερώτηση και όχι επειδή την καταθέτουµε εµείς.
Δεν υποτιµούµε καµµία επίκαιρη ερώτηση, κανενός κόµµατος,
κανενός Βουλευτή. Όµως, θεωρούµε ότι άπτεται της δηµόσιας
υγείας, της υγείας των παιδιών µας, των παιδιών του ελληνικού
λαού. 

Τρίτον, κύριε Πρόεδρε, µετατράπηκε σε επίκαιρη ερώτηση η
ερώτηση προς το Υπουργείο, το οποίο απαξίωσε να απαντήσει
έστω και γραπτώς στο ερώτηµά µας τι συµβαίνει, τι θα γίνει µε
τον αντιφυµατικό εµβολιασµό.

Καταγγέλλουµε αυτήν τη λογική του Υπουργείου Υγείας, συγ-
κεκριµένα το ότι δεν έρχεται να απαντήσει στην επίκαιρη ερώ-
τηση που θέτουµε. Το καταγγέλλουµε και θεωρούµε
απαράδεκτη τη συµπεριφορά του. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όπως ξέρετε, στη

Διάσκεψη των Προέδρων έχει αποφασιστεί ότι οι Υπουργοί πρέ-
πει να απαντούν προς το Προεδρείο, προς τον Πρόεδρο της
Βουλής σχετικά µε το κώλυµά τους, γιατί υπάρχουν περιπτώσεις
που υπάρχει πραγµατικό κώλυµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΜΠΑΡΟΥΣΗΣ: Το κώλυµα είµαστε
εµείς σήµερα, κύριε Πρόεδρε, είναι φανερό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχω την εντύ-
πωση ότι µπορούν να τεθούν και τα δύο στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων που θα έχουµε πιθανόν αύριο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή και ο κ. Λαµπρο-
ύλης και εσείς είστε στη Διάσκεψη των Προέδρων, για να είµαστε
ακριβείς, έχει τεθεί το θέµα, αλλά δεν έχει παρθεί καµµία από-
φαση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, νοµίζω ότι το
θέµα…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να µας πει, λοιπόν, το Προεδρείο, εσείς,
πού το γράφει ο Κανονισµός ότι µπορεί ένας Υπουργός να µην
έρχεται να απαντάει.

ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Να καταργεί το τεκµήριο της αθωότητας
και να συνοµιλεί µόνο µε τους τροµοκράτες; Αίσχος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το θέµα, κύριε
Παππά, που εσείς θέτετε είναι σοβαρό, αλλά νοµίζω ότι δεν απα-
σχολεί τώρα την Ολοµέλεια. Πρέπει να απασχολήσει τη Διά-
σκεψη των Προέδρων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να τεθεί το θέµα στη Διάσκεψη την επό-
µενη Πέµπτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι, βεβαίως, θα
τεθεί εκεί το θέµα.

Η πρώτη µε αριθµό 279/8-12-2015 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Δράµας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Χρήστου Καραγιαννίδη προς τον Υπουργό Οικονο-
µικών, σχετικά µε τις δυσλειτουργίες στον χώρο των εστιατορίων
και συναφών επιχειρήσεων από τον τρόπο υπολογισµού των δη-
µοτικών φόρων, δεν θα συζητηθεί λόγω αναρµοδιότητας –προ-
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φανώς- του Υπουργού. Θα έπρεπε δηλαδή η ερώτηση να τεθεί
σε άλλον Υπουργό και διαγράφεται. 

Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 269/7-12-2015 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού
Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουρ-
γό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τα γραφει-
οκρατικά εµπόδια στην παραγωγή του θρυλικού ελληνικού αυ-
τοκινήτου Pony.

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Σγουρίδης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Η τελευταία είναι, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η προτελευταία.
Ορίστε, κύριε Παναγιώταρε, έχετε τον λόγο. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η βασική δικαιολογία των τελευταίων πέντε ετών, όπου εφαρ-

µόζονται εθνοκτόνα µνηµόνια, είναι ότι εφαρµόζονται για το καλό
µας, για την ανάπτυξη του τόπου, για νέες θέσεις εργασίας που
θα έρθουν και διάφορα άλλα πολύ ωραία και γοητευτικά, τα
οποία, όµως, δεν ανταποκρίνονται επ’ ουδενί στην πραγµατικό-
τητα. Και αυτή η ανάπτυξη δεν έρχεται είτε για ακούσιους λό-
γους, για λόγους µωρίας κάποιων, επειδή δεν αντιλαµβάνονται
ή δεν ξέρουν τι είναι ανάπτυξη, ή για εκούσιους λόγους, από σκο-
πιµότητα.

Έχουµε πολλά ερωτηµατικά για την απίστευτη κωλυσιεργία
απέναντι σε µία ελληνική εταιρεία, την εταιρεία «NAMCO», η
οποία κατασκεύαζε το αυτοκίνητο Pony. Παρένθεση: δεν έχουµε
καµµία απολύτως σχέση µε την εταιρεία και δεν το κάνουµε για
κανέναν απολύτως λόγο. Όµως, πάρα πολλοί Έλληνες είχαν ενη-
µερωθεί ότι θα βγει στην παραγωγή ξανά το Pony πέµπτης γε-
νιάς και δεν βγαίνει εδώ και χρόνια για διάφορους λόγους, που
µας φαντάζουν ως γραφικοί ή ως προσχηµατικοί, προκειµένου
να µην τεθεί σε κυκλοφορία ένα ελληνικό αυτοκίνητο, µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. 

Τι συνεπάγεται; Τετρακόσιες θέσεις εργασίας Ελλήνων στην
πολύπαθη βόρεια Ελλάδα που µαστίζεται από την ανεργία, όπως
και η υπόλοιπη Ελλάδα. Ενδεχοµένως, το ελληνικό δηµόσιο ή
άλλες υπηρεσίες να προµηθευτούν, όπως και στο παρελθόν, ελ-
ληνικά αυτοκίνητα και όχι αυτοκίνητα συζύγων Υπουργών, από
τα οποία κατακλείστηκε η αγορά, ο Στρατός, το Λιµενικό, η Αστυ-
νοµία, η Πυροσβεστική, η ΔΕΗ, ο ΟΤΕ και άλλες υπηρεσίες, απλά
και µόνο γιατί ήταν ο σύζυγος εν ενεργεία Υπουργού της τότε
Κυβερνήσεως.

Θα θέλαµε να µας πείτε τι γίνεται και για ποιους λόγους το αυ-
τοκίνητο Pony δεν µπορεί να µπει στην παραγωγή. Θα θέλαµε,
παρακαλώ, τους πραγµατικούς λόγους.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Παναγιώταρε.
Κύριε Σγουρίδη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι η πολιτική ηγε-

σία του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων πραγ-
µατικά επιδιώκει την ενίσχυση και τη στήριξη κάθε κατασκευαστι-
κής εταιρείας οχηµάτων, κάθε κατασκευαστή οχηµάτων, για τον
λόγο ότι δίνουν πραγµατικά ελληνική προστιθέµενη αξία και σε
εργασία αλλά και σε κίνηση κεφαλαίων.

Για να αποδείξω αυτό που λέω, οφείλω να σας πω ότι µέσα
στο 2015 ευρωπαϊκές εγκρίσεις για ρυµουλκούµενα δόθηκαν
στις εταιρείες Ζυγούρης και ΣΙΑ ΕΒΕ, Νίκος Κιολεΐδης και ΣΙΑ.
Για εθνική µικρή σειρά ρυµουλκούµενων έχει δοθεί έγκριση στις
εταιρείες Τουρλακόπουλος, Ζηνόπουλος, Τσιβόπουλος, Βλάχος,
Τσιχριτζής, Σταυρόπουλος, Γραµµατίκας, Ταξιάρχου, Λιτσάκης,
Σαβαΐδου και για εθνική µικρή σειρά λεωφορείων έχει δοθεί στις
εταιρείες ΑΦΟΙ Παπαδάκη και Νίκας ΑΕ.

Επίσης, µέσα στο 2015 δόθηκαν σε κατασκευαστές, όπως ο
Μαντός, ο Ήφαιστος, ο Καούσης, ο Ραγκούσης, ο Σφάντος, για
ασθενοφόρα, απορριµατοφόρα, καλαθοφόρα, καδοπλυντήρια,
θριµµατιστές, κ.λπ.. Τα καταθέτω για τα Πρακτικά για να τα έχετε
υπ’ όψιν σας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων κ. Παναγιώτης Σγουρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα

προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Σε όλες αυτές τις εταιρείες δώσαµε το δικαίωµα να κατα-
σκευάσουν οχήµατα ή παρελκόµενα οχηµάτων. 

Πράγµατι, η εταιρεία «NAMCO» έκανε µία αίτηση ζητώντας να
κυκλοφορήσει ξανά το θρυλικό αυτοκίνητο Pony. Έχω οδηγήσει
και εγώ ένα από αυτά. Είχα στα νιάτα µου και εγώ ένα αγροτικό
Pony.

Απαντήσαµε στην αίτησή του, µε το υπ’ αριθµόν 18778/659 έγ-
γραφο στις 29-4-2015, λέγοντας να προσκοµίσει κάποια στοιχεία
που ήταν απαραίτητα. Συγκεκριµένα ο διευθυντής της Υπηρε-
σίας του Υπουργείου κ. Θωµάς Ευγενίδης πήρε τηλέφωνο τον
ίδιο τον κατασκευαστή, µεγάλης ηλικίας µεν, αλλά έξυπνο άν-
θρωπο, και του είπε «αν τα προσκοµίσετε αυτά, µετά από τρεις
ηµέρες θα σας δώσουµε την άδεια». Δυστυχώς ακόµη µέχρι σή-
µερα δεν έχουν προσκοµιστεί αυτά τα στοιχεία. Σας καταθέτω
την απάντηση. Δεν υπάρχει θεραπεία αντίστοιχα επ’ αυτών που
έχουµε ζητήσει.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων κ. Παναγιώτης Σγουρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα απάντηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Κύριε Βουλευτά, για να ολοκληρωθεί η έγκριση ενός τύπου
οχήµατος, θα πρέπει το όχηµα να πληροί τις απαιτήσεις του
EURO 6 B Plus και παράλληλα οι υαλοπίνακες να είναι του κανο-
νισµού ER 43 και πρέπει να υπηρετούν και κάποια άλλα τεχνικά
στοιχεία.

Επίσης, για να ελεγχθεί κάποιο όχηµα από τις τεχνικές µας
υπηρεσίες θα πρέπει να έχει έγκριση τύπου και θα πρέπει να πλη-
ρούνται όλα αυτά που συµπεριλαµβάνονται στην οδηγία 2007/46
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τι λέει αυτή η οδηγία; 

Η οδηγία αυτή λέει ότι εθνική έγκριση δίνεται σε µικρές σειρές
αυτοκινήτων πεντακοσίων οχηµάτων και αυτό θα ισχύσει µέχρι
τον Νοέµβριο του 2016. Γιατί από τον Νοέµβριο του 2016, µπο-
ρούµε να δώσουµε έγκριση για µικρή σειρά µέχρι διακόσια πε-
νήντα οχήµατα. Όµως, ευρωπαϊκή έγκριση δίνεται απεριόριστη.

Η εταιρεία που δίνει εθνική έγκριση είναι η ΕΒΕΤΑΜ και ευρω-
παϊκή έγκριση µπορούν να δώσουν η DEKRA -η γερµανική εται-
ρεία µε το ιταλικό παρακλάδι το οποίο υπάρχει στην Ελλάδα και
είναι πιστοποιηµένη- όπως και η TÜV Αυστρίας. 

Παρ’ όλο που εµείς επιχειρήσαµε µε κάθε τρόπο να βοηθή-
σουµε την NAMCO να ξαναβγάλει στην κυκλοφορία το θρυλικό
Pony, όπως λέτε εσείς, αυτό δεν επετεύχθη, διότι οι ίδιοι οι κα-
τασκευαστές δεν έφεραν αυτά τα οποία τους ζητήσαµε. 

Και θέλω να σας πω και διά του Βήµατος αυτού ότι έχει λήξει
ήδη η ισχύς πολλών έγγραφων που ήταν σωστά και µας τα έφε-
ραν και θα πρέπει να τα υποβάλουν ξανά. Ας µας φέρουν, πράγ-
µατι, τα έγγραφα κι εγώ εγγυώµαι εδώ στη Βουλή ότι µέσα σε
τρεις ηµέρες, εφόσον έρθουν τα έγγραφα που ζητάµε και οι εγ-
κρίσεις που θέλουµε, θα δώσουµε την άδεια να το κυκλοφορή-
σουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο κ.
Παναγιώταρος για τη δευτερολογία του.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είµαι σίγουρος ότι δεν είστε και πολύ καιρό

στη συγκεκριµένη θέση. Καιρό τώρα προσπαθούσαµε να βγά-
λουµε µια άκρη. Από τις απαντήσεις που µας έχουν δώσει το
Υπουργείο σας και συναρµόδια Υπουργεία, αποδεικνύεται ότι η
αλήθεια δεν είναι όπως µας την είπατε, όχι γιατί το κάνατε σκο-
πίµως. 

Μιλήσατε για την «ΕΒΕΤΑΜ Α.Ε.». Μας απαντάτε και µας λέτε
ότι ορίστηκε από την υπηρεσία µας ως τεχνική εταιρεία πιστο-
ποίησης για ένα µέρος των οδηγιών για τη χορήγηση της έγκρι-
σης τύπου. Τα έγγραφα της ΕΒΕΤΑΜ που περιλαµβάνονται στον
φάκελο που κατατέθηκε από την εταιρεία NAMCO –δεν φταίει η
εταιρεία NAMCO- έχουν χορηγηθεί από την «ΕΒΕΤΑΜ Α.Ε.» πριν
από τον ορισµό της ως τεχνική υπηρεσία και δεν έχουν επικαι-
ροποιηθεί µε τη νέα της ιδιότητα. Άρα, το λάθος δεν είναι της εν
λόγω εταιρείας NAMCO. 
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Πιο κάτω διαβάζουµε ότι υπάρχει ένα κώλυµα, όπως είπατε κι
εσείς, ότι από 1-1-2016, και να είναι όλα καλά, θα µπορεί να πα-
ράγει µόνο διακόσια πενήντα αυτοκίνητα µέγιστο. Κι εδώ τίθεται
ένα ερώτηµα. Η Ευρωπαϊκή Ένωση, της οποία είµαστε µέλη,
είναι για καλό της πατρίδας µας ή όχι; 

Γίνεται µια εθνική προσπάθεια για την κατασκευή ενός εθνικού
αυτοκινήτου, που σηµαίνει για αρχή τετρακόσιες και πλέον θέ-
σεις εργασίας και παραγωγή έξι χιλιάδων αυτοκινήτων –αυτός
είναι ο σχεδιασµός της εταιρείας, απ’ ό,τι έχουµε διαβάσει, όταν
θα µπορέσει κάποια στιγµή να θέσει σε παραγωγή τα οχήµατα-
και βλέπουµε ότι υπάρχει το κώλυµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Όπως η Ευρωπαϊκή Ένωση -η τότε ΕΟΚ- ήταν και η αιτία να
κλείσει η εταιρεία το 1983 και να σταµατήσει την παραγωγή του
τότε θρυλικού Pony, λόγω της κατάργησης του προστατευτι-
σµού, µε την είσοδο της Ελλάδος στην τότε ΕΟΚ. Εµείς µιλάµε
συνεχώς για την κατάργηση του προστατευτισµού, γιατί µόνο αν
έχουµε προστατευτισµό ελληνικών προϊόντων και Ελλήνων ερ-
γαζοµένων, θα µπορέσει η πατρίδα µας να έχει ανάπτυξη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου δώσετε δύο λεπτά.
Θα ήθελα να πω τα εξής, για να καταλάβετε πώς θα πρέπει να

λειτουργεί αυτό το κράτος: Όσον αφορά στα οποιαδήποτε γρα-
φειοκρατικά κωλύµατα, γιατί µόνο περί γραφειοκρατικών κωλυ-
µάτων πρόκειται -είπατε κι εσείς, εξάλλου, ότι για να κλείσει ο
φάκελος λείπουν δύο-τρία χαρτιά- θα έπρεπε σύσσωµη η Κυβέρ-
νηση, ο Πρωθυπουργός και οι συναρµόδιοι Υπουργοί και όχι
µόνο, να βοηθήσουν να κλείσει ο φάκελος, να µπορέσει να ξεκι-
νήσει η παραγωγή και να πάτε όλοι µαζί υπερήφανοι στα εγκαίνια
αυτής της εταιρείας και να λέτε ότι εµείς πράξαµε αυτό το οποίο
θα πρέπει να πράξει κάποιος, προκειµένου να έχουµε ανάπτυξη
και εθνική παραγωγή, κάτι που, δυστυχώς, για λόγους άγνοιας –
γιατί, επαναλαµβάνω, δεν ξέρουν οι περισσότεροι που κυβερ-
νούν αυτόν τον τόπο πώς γίνεται και πώς επέρχεται ανάπτυξη-
δεν το κάνετε. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να πω για τα παραδείγµατα των εται-
ρειών που µας αναφέρατε.

Όλες αυτές οι εταιρίες δεν κατασκευάζουν οχήµατα αλλά πα-
ρελκόµενα και κάποια ασθενοφόρα ή άλλα βασίζονται σε οχή-
µατα που δεν κατασκευάζονται στην Ελλάδα. Ίσως αυτό θα
έπρεπε να σας έχει πονηρέψει. Kαταλαβαίνετε τι θέλω να πω. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να µιλήσω για ένα λεπτό
ακόµη. Κλείνοντας, διαβάζω τα εξής: «Το ελληνικό αυτοκίνητο
πολλαπλών χρήσεων Pony πρεσβεύει τη λογική απλότητα και την
ελληνική κλασική οµορφιά. Φιλοσοφικά είµαστε κάθετα αντίθετοι
στις σπατάλες, στις επιδείξεις αλαζονείας, τους πιθηκισµούς και
τα µοδάτα lifestyle. Τα Pony προσθέτουν µεγάλη αξία στα χρή-
µατά σας. Πάνω από τριάντα χρόνια ακόµη κυκλοφορούνε και
σε κάποιες δηµόσιες υπηρεσίες. 

Άλλωστε η αχαλίνωτη σπατάλη, µε µανδύα τη δήθεν ανάπτυξη,
βύθισε τον κόσµο µας σε πρωτοφανή ανισότητα και απέραντη
φτώχεια. Στα δήθεν fast track αντιπροτείνουµε fast back to hel-
lenism, προβάλλοντας την ανθρώπινη διάσταση, τόπο στα νιάτα
και άνοιγµα στους δηµιουργικούς κυρίως µικροµεσαίους, αυτούς
που φεύγουν στο εξωτερικό, γιατί δεν µπορούν να βρουν µια
δουλειά εδώ στην πατρίδα µας. Σε αυτούς που η τεχνολογία σή-
µερα µπορεί και πρέπει να τους κάνει ανταγωνιστικούς.

Στη σηµερινή κρίση η απάντησή µας είναι αυτενέργεια µε πρω-
ταρχικό χτύπηµα στην αδράνεια, ψυχολογική ανάταση µε έκρηξη
πολιτισµική αλλά παράλληλα µε έντονη εξαγωγική παραγωγή».

Αυτά τα λέει ο -ηλικιωµένος κατά τα άλλα- ιδιοκτήτης της εται-
ρίας Πέτρος Τζανέτος Κοντογούρης, τον οποίο δεν έχουµε γνω-
ρίσει αλλά τον θεωρούµε άξιο Έλληνα που παλεύει για να
παραγάγει στην πατρίδα µας. 

Θα πρέπει όλοι µαζί εντός τριών ηµερών να τους βοηθήσετε
να κλείσουν τον φάκελο και να παλέψετε για να µπει ένα ελληνικό
όχηµα στην παραγωγή, ώστε αύριο να πάρουν οι ελληνικές δη-
µόσιες υπηρεσίες και όχι µόνο τέτοια αυτοκίνητα. Σίγουρα στους
διαγωνισµούς θα καταφέρει να επιτύχει διότι είναι άκρως αντα-

γωνιστικό, µε όλα τα ωφελήµατα προς όφελος των Ελλήνων πο-
λιτών.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Κύριε Σγουρίδη, έχετε ξανά τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και Δικτύων): Νοµίζω ότι στην πρωτολογία µου ήµουν
ξεκάθαρος. 

Ζητήσαµε από τη ΝAMCO να µας φέρει κάποια πιστοποιητικά
που εγγυώνται, σύµφωνα µε την οδηγία 2007/46, κάποια παρελ-
κόµενα του οχήµατος. Αυτά τα πιστοποιητικά δεν έχουν προσκο-
µιστεί και δεν έχει συµπληρωθεί ο φάκελος. 

Θέλουµε να βοηθήσουµε τη ΝAMCO να τα συµπληρώσει.
Όµως, πρέπει να κινηθεί η ίδια η εταιρεία. Δεν µπορεί να κινηθεί
το Υπουργείο για την εταιρεία. Αυτό είναι πολύ σηµαντικό. 

Δηλαδή, εάν, πράγµατι, ο ίδιος ο ιδιοκτήτης επισκεφθεί µε τις
τεχνικές του υπηρεσίες το Υπουργείο και ζητήσει να τον βοηθή-
σουµε σε κάποια ζητήµατα, θα τον βοηθήσουµε. Όµως, όταν δεν
υποβάλλει ή δεν επισκέπτεται και δεν υποβάλλει αυτά τα οποία
του ζητάµε, πώς να τον βοηθήσουµε;

Έρχοµαι τώρα στο θέµα του πώς πιστοποιείται. Βάσει αυτής
της οδηγίας υπάρχουν οι εθνικές εγκρίσεις και οι ευρωπαϊκές εγ-
κρίσεις. Οι εθνικές εγκρίσεις µπορούν να γίνουν και από την ΕΒΕ-
ΤΑΜ αλλά και από παρακλάδια ξένων πιστοποιητικών οίκων που
υπάρχουν στη χώρα.

Η ΕΒΕΤΑΜ µπορεί να πιστοποιήσει, επίσης, και να δώσει και
ευρωπαϊκή έγκριση, εφόσον κάποιους ελέγχους, τους οποίους
δεν µπορεί να κάνει αυτή διότι δεν έχει εκείνα τα τεχνικά στοι-
χεία, τα εξαρτήµατα, τα µηχανήµατα, τα εργαστήρια για να µπο-
ρεί να τα ελέγξει, τους κάνουν άλλοι οίκοι. 

Μπορεί, λοιπόν, εφόσον έρθουν στην ΕΒΕΤΑΜ όλα εκείνα τα
στοιχεία που πιστοποιούν ότι ένα όχηµα ευρωπαϊκής έγκρισης,
η ΕΒΕΤΑΜ µπορεί να δώσει ευρωπαϊκή έγκριση, οπότε µπορεί
να παραχθούν και περισσότερα από πεντακόσια ή διακόσια πε-
νήντα µετά τον Νοέµβριο του 2016.

Εν προκειµένω -γιατί βλέπω ότι συµφωνούµε όλοι σε αυτήν
εδώ την Αίθουσα- θα πρέπει να ενισχυθεί η κατασκευαστική δυ-
νατότητα των Ελλήνων, γιατί δίνει δουλειά στα παιδιά τα οποία
φεύγουν στο εξωτερικό. 

Εκείνο που σας λέω και θέλω να µείνει είναι το εξής: Μακάρι
να έρθει η ΝAMCO αύριο, να την βοηθήσουµε για να µπορεί να
βάλει σε παραγωγή το θρυλικό Pony.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Σγουρίδη. 

Προχωρούµε στην τελευταία επίκαιρη ερώτηση για σήµερα.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 284/8-12-2015 επίκαιρη ερώ-
τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Αθανάσιου Βαρδαλή προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε «την παρέµβαση της εργοδοσίας στη λει-
τουργία του Σωµατείου των Εργαζοµένων στα Σούπερ Μάρκετ
«ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗ».

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Βαρδαλής.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, λίγο-πολύ όλοι γνωρίζουµε τα µέτρα που παίρ-

νει η εργοδοσία για να θωρακίσει την κερδοφορία της και, µάλι-
στα, ιδιαίτερα σε τέτοιες περιόδους που διανύουµε, που
βρίσκεται σε εξέλιξη η καπιταλιστική οικονοµική κρίση και τα
κέρδη της µπαίνουν σε κίνδυνο. 

Όταν, λοιπόν, δεν φθάνουν τα µέτρα φίµωσης και τροµοκρά-
τησης της εργατικής τάξης, όταν δεν πιάνουν οι απειλές για από-
λυση, τότε η εργοδοσία παρεµβαίνει απευθείας στη λειτουργία
των σωµατείων της εργατικής τάξης. Μία τέτοια περίπτωση είναι
και αυτή που συζητάµε σήµερα. Έχουµε, δηλαδή, µία ευθεία πα-
ρέµβαση της εργοδοσίας στο Σωµατείο των Εργαζοµένων στα
Σούπερ Μάρκετ πρώην «ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗ», σήµερα της εταιρείας
«ΑΦΟΙ ΚΑΡΥΠΙΔΗ ΑΕΕΕ». 

Πιο συγκεκριµένα, το σωµατείο ζήτησε συνάντηση για να συ-
ζητήσουν τα προβλήµατα που απασχολούν τους εργαζόµενους.
Η επιχείρηση αρνήθηκε τέτοια συνάντηση µε το πρόσχηµα –το
υπογραµµίζω- ότι ήθελε πρώτα να ενηµερωθεί για την πλήρη κα-
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τάσταση και πορεία της εταιρείας το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα, καθώς είναι καινούργια η ιδιοκτησία και µετά να συζητή-
σει µε τους εργαζόµενους. 

Είπα ότι είναι πρόσχηµα, γιατί αµέσως µετά καταθέτει αγωγή
στο Ειρηνοδικείο Αθηνών για να ακυρωθεί η απόφαση της γενι-
κής συνέλευσης και οι εκλογές για την επιτροπή υγιεινής και
ασφάλειας. Με το πρόσχηµα αυτό δεν συναντά τους εργαζόµε-
νους, για να συζητήσει τα προβλήµατα που υπάρχουν στην επι-
χείρηση.

Μία τέτοια πρακτική της συγκεκριµένης επιχείρησης δεν είναι
καινούργια, δεν είναι πρωτόγνωρη. Να θυµίσω –και λέω «να θυ-
µίσω», γιατί υπάρχουν αντίστοιχες ερωτήσεις από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας- ότι η ίδια επιχείρηση προχώρησε στην
παρακολούθηση, άκουσον - άκουσον, των εργαζοµένων που πή-
γαιναν στη συνέλευση του σωµατείου τους. Μάλιστα, µαγνητο-
σκοπούσε έξω από το Εργατικό Κέντρο Θεσσαλονίκης τους
εργαζόµενους που έµπαιναν µέσα για να συµµετάσχουν στη γε-
νική συνέλευση. 

Ενώ, µάλιστα, πιάστηκαν επ’ αυτοφώρω και έγιναν µηνύσεις,
από το 2012 δεν υπάρχει ούτε φωνή ούτε ακρόαση και απ’ ό,τι
µαθαίνω αυτή η ιστορία κινδυνεύει να µπει στο αρχείο και να µη
γίνει τίποτα.

Κύριε Υπουργέ, η εργοδοσία, αντί να απολογείται στους ερ-
γαζόµενους για τις υποσχέσεις που είχε δώσει όταν ανέλαβε την
εταιρεία, δηλαδή να τους πληρώσει στην ώρα τους, σήµερα τους
χρωστά δύο και τρεις µήνες µαζί µε το επίδοµα αδείας. 

Ρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρετε, ώστε να διασφαλιστεί η
ελεύθερη συνδικαλιστική δράση των εργαζοµένων από τη µία
πλευρά και να µην παραγραφεί η υπόθεση µε την παρακολού-
θηση των εργαζοµένων µέσω της µαγνητοσκόπησης που έχει τε-
λεστεί το 2012.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Στην επίκαιρη

ερώτηση του συναδέλφου θα απαντήσει ο Υπουργός κ. Κατρούγ-
καλος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, φαίνεται, πράγµατι, ότι η εταιρεία, ιδίως υπό
το προηγούµενο ιδιοκτησιακό καθεστώς, έχει ένα βεβαρηµένο
παρελθόν. Βλέπω εδώ ότι έχουν πραγµατοποιηθεί πενήντα οκτώ
έλεγχοι, δεκαεπτά επανέλεγχοι και το Σώµα Επιθεώρησης Εργα-
σίας έχει επιβάλει είκοσι εννέα πρόστιµα την τελευταία περίοδο.
Βλέπω, επίσης, ότι έχουν επιβληθεί από το Τµήµα Επιθεώρησης
Εργασιακών Σχέσεων Πέλλας τρεις µηνυτήριες αναφορές, όπως
επίσης έχουν γίνει και αντίστοιχοι έλεγχοι και στη θυγατρική εται-
ρεία, µία «ΜΑΡΙΑ ΑΒΕΕ».

Συνεπώς, το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας, που είναι ο βρα-
χίονας του Υπουργείου για την παρακολούθηση των θεµάτων νο-
µιµότητας, δεν έχει αδρανήσει. Όπως έχω πει επανειληµµένα σε
ερωτήσεις του κόµµατός σας, αλλά και σε άλλες ερωτήσεις κι
εµείς διαπιστώνουµε ότι υπάρχουν εκτεταµένα φαινόµενα παρα-
βίασης της εργατικής νοµοθεσίας και θέλουµε να αντιµετωπί-
σουµε την εργασιακή ζούγκλα που πολλοί θέλουν να φέρουν σ’
αυτό το πεδίο. 

Επί των συγκεκριµένων ερωτήσεων, από τα έγγραφα που θα
καταθέσουµε στα Πρακτικά της Βουλής, δεν φαίνεται να προκύ-
πτει κατάθεση αγωγής για την ακύρωση της γενικής συνέλευσης
σωµατείων από την εταιρεία. Έτσι φαίνεται να βεβαιώνεται από
το αρµόδιο πρωτοδικείο και το αρµόδιο ειρηνοδικείο. 

Ως προς δε την, πράγµατι, απαράδεκτη πράξη –εάν, πράγµατι,
αποδειχθεί- της παρακολούθησης της γενικής συνέλευσης, έχει
ήδη ασκηθεί ποινική δίωξη σε βάρος πέντε προσώπων για την
παράβαση του αντίστοιχου άρθρου του ν. 2472/1997.

Από το έγγραφο αυτό της Εισαγγελίας Πρωτοδικών της Θεσ-
σαλονίκης προκύπτει ότι η υπόθεση είναι στη φάση του προσ-
διορισµού. Άρα, υπάρχει µια καθυστέρηση, δυστυχώς, ανάλογη
µε τους ρυθµούς που έχει η δικαιοσύνη, λόγω των γνωστών προ-
βληµάτων της, για τον προσδιορισµό της υπόθεσης αυτής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Δεν προκύπτει, όµως, κάποια αβελτηρία του Υπουργείο ή των
ελεγκτικών µηχανισµών που έχουµε στη διάθεσή µας στον
έλεγχο των πράξεων αυτών της εργοδοσίας. Στο µέλλον πρόκει-
ται να εντείνουµε τους ελέγχους, αν προκύψει αντίστοιχη παρα-
βατική συµπεριφορά και από τη νέα διοίκηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλι-
σης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Έχετε τον λόγο για δεύτερη φορά, κύριε Βαρδαλή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, να κάνω µία γενική παρατήρηση. Κατ’ αρχάς,

θέλω να επιβεβαιώσω αυτό που είπατε. Οι εργαζόµενοι όντως
αντιλήφθηκαν ελέγχους το τελευταίο χρονικό διάστηµα, ιδιαί-
τερα από τότε που καταθέσαµε την ερώτηση. Kαι δεν µιλώ για
την επίκαιρη ερώτηση. Προηγούµενα είχαµε καταθέσει και µια
απλή ερώτηση, η οποία δεν απαντήθηκε. Όντως υπάρχουν τέ-
τοιοι έλεγχοι το τελευταίο χρονικό διάστηµα. 

Ξέρετε, όµως, όλο το προηγούµενο διάστηµα από το ΣΕΠΕ τι
έλεγαν στους εργαζόµενους; Έλεγαν «Εντάξει, έχετε δίκιο αλλά
κοιτάξτε να τα βρείτε µε την εργοδοσία». Αυτή ήταν η παραίνεση,
χωρίς να γίνονται ουσιαστικοί έλεγχοι για τα ζητήµατα που έθε-
ταν οι εργαζόµενοι.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι το εξής: Δεν ξέρω αν
γνωρίζετε τα πραγµατικά περιστατικά. Έχουν καταθέσει την αί-
τηση, την αγωγή, την οποία έχω εδώ. Ξέρετε τι υποστηρίζουν;
Προφανώς το γνωρίζετε, αφού θα την έχετε και εσείς. Ακυρώ-
νονται οι εκλογές και δεν αναγνωρίζουν το ΔΣ του σωµατείου –
το λέει επί λέξει- οι εκλογές για την επιτροπή υγιεινής και
ασφάλειας, γιατί συµµετέχει στις εκλογές αυτές µία εργαζόµενη
-η οποία και εκλέγεται- η οποία έχει απολυθεί πριν ένα χρόνο πε-
ρίπου. Και άρα, προσφεύγω για να ακυρώσω αυτές τις εκλογές! 

Η εργαζόµενη αυτή, όµως, που έχει απολυθεί πριν από ένα
χρόνο, αυτήν τη στιγµή βρίσκεται στα δικαστήρια γιατί θεωρεί
παράνοµη την απόλυση, επειδή έγινε για συνδικαλιστικούς λό-
γους. Ήταν από τα ιδρυτικά µέλη του σωµατείου. Το σωµατείο
είναι καινούργιο στην περιοχή της, στην Έδεσσα, Νάουσα, Σκύ-
δρα κ.τλ.. Είναι το αγκωνάρι του σωµατείου. Βέβαια, ξέρουµε σε
τέτοιες περιπτώσεις πώς ενεργεί η κάθε εργοδοσία: Στον πρώτο
που «παίρνει το κεφάλι» είναι ο εργαζόµενους που κινείται, που
διεκδικεί τα δικαιώµατά του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Με βάση το ν.1264, όταν εκκρεµοδικεί η απόλυση, βρίσκεται
δηλαδή στα δικαστήρια, ο εργαζόµενος µπορεί να παραµείνει
µέλος στο σωµατείο, άρα, και να έχει όλα τα δικαιώµατα που έχει
σαν µέλος του σωµατείου, δηλαδή και να ψηφίζει και να είναι
υποψήφιος. Είναι τέτοια περίπτωση.

Τι θέλει, λοιπόν, να κάνει; Γιατί η εργοδοσία δεν προσπαθεί να
ακυρώσει τις εκλογές µε το επιχείρηµα «αν συµµετείχαν ή δεν
συµµετείχαν οι µισοί και ένας εργαζόµενοι», δηλαδή το 50% του
συνόλου των εργαζοµένων στην εταιρεία και προσπαθεί να ακυ-
ρώσει τις εκλογές, επειδή συµµετείχε η συγκεκριµένη εργαζό-
µενη; Γιατί θέλει να το χρησιµοποιήσει και στη δίκη που έρχεται
για να νοµιµοποιήσει την απόλυση της εργαζόµενης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, νοµίζω ότι πρέπει να παρέµβετε σε αυτήν τη διαδικασία
και µέσω του ΣΕΠΕ, γιατί ουσιαστικά δείχνει την πρόθεση της
εργοδοσίας. Και µε βάση αυτήν την πρόθεση, δυσκολεύει και την
επίλυση µιας σειράς άλλων προβληµάτων. 

Για παράδειγµα, τι θα γίνει, θα πληρώνονται στην ώρα τους οι
εργαζόµενοι; Γιατί να είναι δυο µήνες µέσα, απλήρωτοι, των δε-
δουλευµένων. Γιατί το επίδοµα αδείας από το καλοκαίρι δεν έχει
δοθεί ακόµη; Πότε θα δοθούν; Πότε θα λυθούν αυτά τα προβλή-
µατα; 

Κατά τη γνώµη µας, στόχος είναι να βάλουν στο χέρι το σω-
µατείο. Αυτό είναι κάτι που δεν πρόκειται να γίνει. Βεβαίως, θέ-
λουν να τροµοκρατήσουν τους εργαζόµενους, κάτι που δεν
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πρόκειται να περάσει από τους εργαζόµενους. 
Η γνώµη µας είναι ότι, ανεξάρτητα από την απάντηση, εν πάση

περιπτώσει, στα συγκεκριµένα ζητήµατα, το βασικό είναι οι ίδιοι
οι εργαζόµενοι να πάρουν την τύχη στα χέρια τους, να παλέψουν
ενάντια σε αυτήν την κατάσταση, γιατί σωτήρες δεν υπάρχουν
χωρίς τη δράση τη δική τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,

κύριε Βαρδαλή. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να δευτερολογή-

σετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ (Υπουργός Εργασίας, Κοινωνι-

κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ως προς τα δύο
θέµατα της δευτερολογίας σας και ειδικά όσον αφορά το πρώτο,
από τη στιγµή που ανέλαβα εγώ τα καθήκοντά µου –και έτσι ήταν
και η προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας-, το µή-
νυµα που έχουµε στείλει είναι αυτό που σας είπα πριν. Οποιαδή-
ποτε παράνοµη ενέργεια της εργοδοσίας, θα αντιµετωπίζεται µε
όση αυστηρότητα και µε όσα νοµοθετικά όπλα έχει θέσει στη διά-
θεσή µας η έννοµη τάξη. 

Απ’ ό,τι βλέπω εδώ από το ενηµερωτικό σηµείωµα του Τµήµα-
τος Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Πέλλας, οι τρεις µηνυ-
τήριες αναφορές που έχουν ασκηθεί σε βάρος της επιχείρησης
-υποθέτω έτσι όπως είναι µε την προηγούµενη ιδιοκτησία- αφο-
ρούσαν θέµατα ακριβώς συνδικαλιστικής δραστηριότητας και
θέµατα απολύσεων. Άρα, έχουµε αντιδράσει ως Υπουργείο Ερ-
γασίας σ’ αυτήν την κατάσταση που περιγράφετε. 

Όσον αφορά την ενηµέρωση που έχω για τη δικαστική πλευρά
της υπόθεσης, ήταν αυτή που σας είπα στην πρωτοµιλία. Όµως
ούτως ή άλλως, έτσι όπως είναι οργανωµένος ο τρόπος του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου, δεν µπορεί να φτάσει και να επέµβει στη
δυνατότητα αντιµετώπισης του νοµικού τµήµατος της υπόθεσης
από τα δικαστήρια. 

Όπως σας είπα, αυτό που µπορούµε να κάνουµε εµείς ως
Υπουργείο Εργασίας είναι να εκκινήσουµε τη διαδικασία, να στεί-
λουµε την υπόθεση στα δικαστήρια. Από εκεί και µετά, ορθά
λόγω της διάκρισης των εξουσιών, δεν µπορούµε να παρέµ-
βουµε παραπάνω. 

Αν υπάρχουν περιθώρια άλλων ενεργειών που µπορούµε να
κάνουµε πέρα από τα δικαστήρια, όπως ξέρετε είµαστε στη διά-
θεσή σας, ώστε και το Σωµατείο να δεχθούµε, αλλά και τη φυ-
σική σας παρουσία, ώστε να δούµε τα επόµενα βήµατα. Διότι εν
τέλει συµφωνώ απολύτως µε την κατακλείδα της οµιλίας σας.
Ό,τι και να κάνουµε εµείς, µόνο υποστηρικτικό χαρακτήρα µπο-
ρούµε να έχουµε στους αγώνες των εργαζοµένων. Αυτό που
µπορούµε να κάνουµε εµείς κυρίως είναι να περιφρουρήσουµε
τη νοµιµότητα. Οι κοινωνικοί αγώνες λύνονται στο πεδίο των
αγώνων. Δεν λύνονται διαφορετικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ) 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ MΕ’ - 14 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2015 3595



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 4/16-11-2015 επίκαιρη επερώτηση
των Βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κυρίων Παρα-
σκευής Χριστοφιλοπούλου, Δηµήτριου Κωνσταντόπουλου, Γε-
ώργιου Αρβανιτίδη, Ευάγγελου Βενιζέλου, Λεωνίδα Γρηγοράκου,
Βασίλειου Κεγκέρογλου, Χαράς Κεφαλίδου, Γιάννη Κουτσούκου,
Δηµητρίου Κρεµαστινού, Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου, Ανδρέα
Λοβέρδου, Ιωάννη Μανιάτη, Θεόδωρου Παπαθεοδώρου, Κων-
σταντίνου Σκανδαλίδη και Μιχαήλ Τζελέπη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την κατάρ-
ρευση της παιδείας. 

Τον λόγο έχει για δέκα λεπτά ο πρώτος επερωτών Βουλευτής
κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές, επερωτάται σήµερα η Κυβέρνηση διά του αρµοδίου
Υπουργού της για τα όσα συµβαίνουν σήµερα στο χώρο της παι-
δείας. Η πολιτική της Κυβέρνησης, φέρνει στην επιφάνεια και το
χώρο της εκπαίδευσης όλες τις αδυναµίες και τις αοριστίες του
αντιµνηµονιακού της λόγου. Υποσχέθηκε στους πάντες τα πάντα.
Το αποτέλεσµα; Διέψευσε όλους σε όλα! 

Κύριε Υπουργέ, οφείλετε να απαντήσετε, πρώτον, για τα κενά
στα σχολεία. Η καθυστέρηση είναι πρωτοφανής. Επίσης, υπάρχει
ασυνεννοησία και απουσία οργάνωσης και προετοιµασίας. 

Ο κ. Μπαλτάς δήλωνε στις 27 Ιουλίου ότι τα κενά είναι περίπου
είκοσι χιλιάδες. Δήλωνε ο γενικός γραµµατέας στις 3 του Σεπτέµ-
βρη ότι τα κενά είναι δεκαεπτά χιλιάδες διακόσια. Την ίδια ηµέρα
έλεγε η υπηρεσιακή Υπουργός η κ. Κιάου ότι τα κενά είναι περί-
που είκοσι χιλιάδες. Η Βαβυλωνία της σε όλο της το µεγαλείο.
Φτάσαµε µέσα το Δεκέµβρη και στα σχολεία λείπουν δάσκαλοι
και καθηγητές. 

Σας ερωτώ λοιπόν. Πόσα είναι σήµερα τα κενά, γνωρίζετε; Και
τι κάνατε να τα καλύψετε; Είναι µια απορία που αφορά και τους
γονείς και τους µαθητές και το εκπαιδευτικό προσωπικό. 

Ερχόµαστε στους αναπληρωτές. Τους ξαναϋποβάλατε σε µια
απίστευτη ταλαιπωρία. Υποχρεώθηκαν να υποβάλουν και να ξα-
ναϋποβάλουν αίτηση. Κάτι τέτοιο δεν είχε συµβεί ποτέ έως σή-
µερα. Ακόµη και την ηµέρα του Αγιασµού συνεχίζονταν οι
αιτήσεις. Και όλα αυτά γιατί; Διότι η υπουργική απόφαση δεν δη-
µοσιεύθηκε ποτέ στο ΦΕΚ. Να θυµίσω πέρυσι, κύριε Υπουργέ,
στις 30 Σεπτεµβρίου οι προσλήψεις των αναπληρωτών σε πρω-
τοβάθµια σχολεία, µουσικά σχολεία και ειδικής αγωγής ξεπέρα-
σαν τις δέκα χιλιάδες πεντακόσιοι, ενώ φέτος την ίδια ηµέρα τις
τρεις χιλιάδες τετρακόσιοι ογδόντα επτά. Οι αριθµοί σάς απαν-
τούν για την ολιγωρία σας. 

Δεύτερον, αναπληρωτές. Εδώ θα ήθελα µια απάντηση, κύριε
Υπουργέ, και θα ήθελα µια απάντηση για τις µεταθέσεις των ανα-
πληρωτών κατά παρέκκλιση κάθε νοµοθετικού πλαισίου. Αυτό,
κύριε Υπουργέ, δεν έχει ξανασυµβεί ποτέ, ποτέ ως τώρα. 

Επίσης, θα ήθελα µια απάντηση σαφέστατη για τις συνεχείς
αποσπάσεις εκπαιδευτικών σε φορείς εκτός σχολείου. Ήταν δυό-
µισι χιλιάδες πέρυσι, τέσσερις χιλιάδες φέτος. Είναι που ο κύριος
Υπουργός θα τις µείωνε. Αντ’ αυτού, τις αύξησε κατά 30%. 

Τρίτον, η υπολειτουργία των δηµόσιων ΙΕΚ. Για πρώτη φορά,
κύριε Υπουργέ, έµειναν κλειστά τα δηµόσια ΙΕΚ έως τις 25 Νο-
εµβρίου. Γιατί; Διότι δεν εξασφαλίστηκαν τα απαραίτητα κονδύ-
λια για την πρόσληψη οκτώ χιλιάδες καθηγητών και εκπαιδευτών. 

Τέταρτον, εντάξατε  στα ισοδύναµα, κύριε Υπουργέ, το ΦΠΑ
για την ιδιωτική εκπαίδευση. Μας είπατε ότι σας επιβλήθηκε από
τους θεσµούς. Βέβαια, εδώ διαψευστήκατε από την Κοµισιόν. Ξε-
σηκώσατε θύελλα αντιδράσεων, δηµιουργήσατε τεράστια ανα-
στάτωση σε χιλιάδες οικογένειες, καθηγητές, µαθητές. Πήρατε
βέβαια, κύριε Υπουργέ, την απάντησή σας από τα αποτελέσµατα
των πρόσφατων εκλογών της ΟΙΕΛΕ, όπου εκεί η παράταξή σας
καταποντίστηκε. Εκτεθήκατε βέβαια µε τα ψέµατά σας. 

Εµείς οφείλαµε να σας καταγγείλουµε και σας καταγγείλαµε.
Και αναγκαστήκατε και το πήρατε πίσω. Αναζητήσατε, κύριε
Υπουργέ, αλλού ισοδύναµα και επιβάλατε φορολόγηση του κρα-

σιού αλλά και εκεί αναγκαστήκατε να υποχωρήσετε ατάκτως. 
Και τώρα τι; Τι θέλετε; Θέλετε να σας χειροκροτήσουµε; Όχι,

δεν θα γίνουµε θεατές στο θεατρικό έργο «ΣΥΡΙΖΑ εναντίον ΣΥ-
ΡΙΖΑ», µε τίτλο «Οι µαθητευόµενοι µάγοι». 

Πέµπτον, αριστεία πειραµατικά. Κύριε Υπουργέ, έχετε την
απόλυτη ευθύνη γιατί καταργήσατε και υπονοµεύσατε όλους
τους θεσµούς αριστείας. Καταργήσατε τα πρότυπα και πειραµα-
τικά σχολεία. Καταργήσατε µε µια πράξη νοµοθετικού περιεχο-
µένου τα συµβούλια ιδρυµάτων από την ψήφιση του ν.
4009/2011, ο γνωστός νόµος Διαµαντοπούλου, ο οποίος να σας
θυµίσω είχε υπερψηφιστεί από διακόσιους πενήντα πέντε Βου-
λευτές στους τριακόσιους, πρώτη φορά συνέβαινε αυτό. 

Έχετε, λοιπόν, την ευθύνη για την υπονόµευση της αξιολόγη-
σης των πανεπιστηµίων. Έχετε την ευθύνη για την ολιγωρία στις
υποτροφίες του ΙΚΥ. 

Έκτον, επανέρχεται µε µια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
το άσυλο ανοµίας στα πανεπιστήµια. Να θυµίσω εδώ, κύριε
Υπουργέ, τους τραµπουκισµούς στους καθηγητές και στους εξω-
τερικούς αξιολογητές που έλαβαν χώρα στο ΕΚΠΑ. Εδώ, φέρετε
την αποκλειστική ευθύνη. Σήµερα, διαπρεπείς Έλληνες επιστή-
µονες παραιτούνται και φεύγουν στο εξωτερικό. 

Έβδοµον, είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, εν έτει 2015, να έχουµε
κοµµατικό έλεγχο στην εκπαίδευση; Αναγορεύσατε, κύριε
Υπουργέ, τη συµµετοχή στο κόµµα σε συστατικό στοιχείο άσκη-
σης εκπαιδευτικής πολιτικής. Να θυµίσω εδώ για τους περιφερει-
ακούς διευθυντές εκπαίδευσης, δεκατρείς στο σύνολο, ότι οι
δώδεκα από τους δεκατρείς είναι συνδικαλιστικά στελέχη και µά-
λιστα συνδικαλιστικά µεγαλοστελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι τυχαίο;
Απλώς διερωτώµαι. Η απάντηση είναι δική σας. 

Ωστόσο, απορώ. Γιατί δεν δόθηκαν ποτέ τα βιογραφικά τους
στη δηµοσιότητα; Γιατί δεν συγκροτήθηκαν ποτέ συµβούλια επι-
λογής τους; Ήταν καπνός οι δηλώσεις του κ. Μπαλτά «περί αδιά-
βλητης επιτροπής αξιολόγησης και πολιτικής ανεξιθρησκίας»,
όπως έλεγε.  

Να προχωρήσω στη συγκρότηση υπηρεσιακών συµβουλίων
των εκπαιδευτικών. Είναι µακρύ το χέρι του κόµµατος εδώ.
Έχουµε πλήρη κοµµατικοποίηση. Στο ν. 4342 άρθρο 42, η δέ-
σµευση του κ. Κουράκη για το τρίτο αιρετό µέλος καταλήγει στο
καλάθι των αχρήστων. Δεν προβλέπεται πουθενά. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ερχόµαστε στην επιλογή διευθυντών εκπαίδευσης. Είναι πρω-
τοφανής για τα εκπαιδευτικά χρονικά η διαδικασία επιλογής
τους. Λέγατε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν θα φέρνατε τροπολογία σε
άσχετο νοµοσχέδιο. Αποτέλεσµα; Ξεχάσατε τις δεσµεύσεις σας.
Παρακάµψατε την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και περά-
σατε «από το παράθυρο» εκπρόθεσµα την τροπολογία στο νο-
µοσχέδιο για τις βοσκήσιµες γαίες, δηλαδή, κύριε Υπουργέ,
φάσκετε και αντιφάσκετε. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τις δηλώσεις σας.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ωστόσο, το πόσο σέβεστε τον θεσµό των διευθυντών εκπαί-
δευσης το αποδείξατε: προθεσµία υποβολής δικαιολογητικών
µόλις δύο ηµέρες -fast track διαδικασία, λοιπόν- καταδίκη της αι-
τιολογικής έκθεσης του ν.4327/2015, πρακτική ολιγόλεπτής συ-
νέντευξης για τα στελέχη εκπαίδευσης, την οποία αφορίζατε
µετά πολλών επαίνων και τελικά την επαναφέρατε µε αυξηµένη
µοριοδότηση. Αποδοµήσατε το ν. 3848/2010 που έθετε κριτήρια
και κανόνες αξιολόγησης και αξιοκρατίας, µε ένα νόµο στα όρια
της πλήρους αποκοµµατικοποίησης.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κωνσταντόπου-

λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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Αγαπητοί συνάδελφοι, η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας µε
τη µέχρι τώρα στάση της θεωρεί το κράτος λάφυρο. Με πρό-
σχηµα τον διάλογο επιθυµεί να «καταλάβει τη Βαστίλη», ένα διά-
λογο που εκ προοιµίου δεν σέβεται. Τον τορπιλίζει µε πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου και τροπολογίες συνεχώς.

Εύχοµαι πραγµατικά µετά τη σηµερινή συζήτηση ο Υπουργός
Παιδείας να επανεξετάσει την όλη στάση του και να λειτουργήσει
ως Υπουργός Εθνικής Παιδείας, απαλλαγµένος από αγκυλώσεις
και αριστερές ιδεοληψίες.

Εµείς, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, είµαστε εδώ για να συµ-
βάλλουµε θετικά σε µία διαδικασία ειλικρινούς και γόνιµου εθνι-
κού διαλόγου για την παιδεία. Βέβαια, ο διάλογος θα πρέπει να
έχει χρονοδιαγράµµατα, προτάσεις, αρχές, κανόνες διαβούλευ-
σης.

Συνοψίζοντας, κύριε Υπουργέ, επερωτάσθε για τα κενά, για τις
αποσπάσεις των εκπαιδευτικών, για τις επιλογές στελεχών, για
την υπολειτουργία των δηµόσιων ΙΕΚ, για την υπονόµευση της
αριστείας, για τις καθυστερήσεις στις υποτροφίες του ΙΚΥ, για
τον ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαίδευση που αρχικώς είχατε επιβάλει,
για την υπονόµευση της αξιολόγησης, για την ποιοτική υποβάθ-
µιση των πανεπιστηµίων, για την επαναφορά της ανοµίας στα πα-
νεπιστήµια, για τον κοµµατικό έλεγχο της εκπαίδευσης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε, για την απόλυτη τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτρης Κρεµαστινός.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κύριε Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ, η παράταξη αυτή -η λε-
γόµενη Δηµοκρατική Παράταξη- η οποία έχει αρχή από τον
Ελευθέριο Βενιζέλο και φτάνει µέχρι σήµερα, είναι η παράταξη
εκείνη που επιχείρησε τις µεγαλύτερες και ουσιαστικότερες µε-
ταβολές στην παιδεία είτε µε Υπουργό Παιδείας τον Γεώργιο Πα-
πανδρέου είτε µε Πρωθυπουργό τον Γεώργιο Παπανδρέου µε τη
µεταρρύθµιση του Παπανούτσου, είτε µε Πρωθυπουργό τον Αν-
δρέα Παπανδρέου µε τη µεταρρύθµιση του 1981-1982. Επρό-
κειτο για πραγµατικές µεταρρυθµίσεις, διότι πραγµατικά έφεραν
ένα νέο πνεύµα στην παιδεία.   

Η µεταρρύθµιση του Παπανούτσου έφερε την ουσιαστική δω-
ρεάν παιδεία, χωρίς φροντιστήρια και παραπαιδεία, η οποία άρ-
χισε να αναπτύσσεται σιγά-σιγά τα προσεχή χρόνια. Δωρεάν
παιδεία στα πανεπιστήµια, δωρεάν παιδεία στη µέση παιδεία, δω-
ρεάν παιδεία στη βασική παιδεία.

Όταν λέµε δωρεάν παιδεία, δεν εννοούµε απλώς και µόνο το
να µην πληρώνουν οι γονείς, το να µην πληρώνουν οι διδασκό-
µενοι. Δωρεάν παιδεία σηµαίνει ένα άλλο ιδεολογικό πνεύµα, αν
θέλετε, στην ίδια την παιδεία, διότι πραγµατικά η παιδεία ακόµα
είναι απηρχαιωµένη. Φανταστείτε ότι ένα από τα ανώτερα όρ-
γανά της είναι η Ακαδηµία Αθηνών. Πουθενά δεν υπάρχει ακα-
δηµία πόλεων. Υπάρχει ακαδηµία έθνους, η εθνική ακαδηµία
επιστηµών και τεχνών, η ευρωπαϊκή, της Αµερικής, των Ηνωµέ-
νων Πολιτειών, όπου έχει όλες τις γενιές και την παραγωγή των
επιστηµόνων, τους νέους επιστήµονες, τους µεσήλικες και τους
seniors οι οποίοι ουσιαστικά αποτελούν το παράδειγµα. Είναι
ζωντανά όργανα, δεν είναι οι παλιές ακαδηµίες, αυτές οι ακαδη-
µίες που γνωρίζαµε στις αρχές του αιώνα, όπως ήταν οι παλιές
ευρωπαϊκές ακαδηµίες. Έχει αλλάξει αυτό το πνεύµα.

Τα πανεπιστήµια σήµερα σε όλον τον κόσµο είναι εστίες πα-
ραγωγής, δεν είναι απλώς εστίες διδασκαλίας. Όταν λέµε εστίες
παραγωγής, δεν εννοούµε µία παραγωγή εργασιών. Εννοούµε
µία παραγωγή γνώσεων που να επηρεάζουν όλον τον πλανήτη,
γιατί η λέξη πανεπιστήµιο -από το universe και universal- απευ-
θύνεται στη νέα γνώση που δίνουµε στον πλανήτη. 

Σήµερα πόσα πανεπιστήµιά µας είναι πανεπιστήµια παραγωγής
γνώσεων; Η Γερµανία έχει περίπου το 1/3 των ανωτάτων σχολών
που έχουµε εµείς σήµερα στην Ελλάδα. Είναι δυνατό να έχουµε
σχολή οικονοµικών επιστηµών περίπου σε κάθε πόλη όπου υπάρ-
χει πανεπιστήµιο; Είναι δυνατό να έχουµε αφθονία καθηγητών πα-
νεπιστηµίου που πραγµατικά µπορεί να είναι αξιόλογοι αλλά είναι
εκπαιδευτικοί, δεν είναι καθηγητές παραγωγής γνώσης; Πόσους,

πραγµατικά, καθηγητές παραγωγής γνώσης έχουµε σήµερα στην
Ελλάδα όπου η γνώση τους είναι διαρκής και µε τη γνώση τους
διαπρέπουν διεθνώς και προβάλλουν τη χώρα; 

Βέβαια, θα µου πείτε: «Όλα αυτά τα πράγµατα τα ζητάτε από
µία κυβέρνηση δέκα µηνών;». Πολύ σωστό, όµως αυτή η Κυβέρ-
νηση αρχίζει ένα νέο εθνικό διάλογο ο οποίος εθνικός διάλογος
είναι µία συνέχεια άλλων εθνικών διαλόγων και το πιθανότερο
είναι να έχει την τύχη που είχαν και οι προηγούµενοι διάλογοι,
δηλαδή να έλθει µία άλλη κυβέρνηση να ξαναρχίσει έναν άλλον
εθνικό διάλογο ο οποίος δεν θα υλοποιείται ποτέ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω και χρόνο από τη δευτερολογία µου
αλλά και των άλλων Βουλευτών που δεν θα µιλήσουν.

Γιατί δεν προχωράτε σε πάρα πολύ απλά µέτρα, σε άµεσα
µέτρα; Παραδείγµατος χάριν, γιατί περιµένετε τον εθνικό διά-
λογο; Πρέπει να γίνει συγχώνευση σχολών. Στην ίδια πόλη, στην
ίδια περιφέρεια; Πρέπει να γίνει συγχώνευση σχολών. Γι’ αυτό
δεν χρειάζεται εθνικός διάλογος. 

Όταν βλέπω την θεµατολογία που βάζει η Επιτροπή Μορφω-
τικών Υποθέσεων, βλέπω ότι πρώτο στην ατζέντα για τα πανεπι-
στήµιά µας, τις ανώτατες σχολές, είναι οι δηµοκρατικές αξίες.
Χωρίς να θέλω να µειώσω τις δηµοκρατικές αξίες κόντρα στη βία,
το ρατσισµό, τη διαφορετικότητα, την εκπαίδευση µειονοτήτων,
την αειφορία των εκπαιδευτικών µονάδων, το αυτοδιοίκητο δια-
φόρων βαθµίδων, την κοινωνική µέριµνα, την πρόσβαση σε πο-
λιτισµικά δρώµενα, δεν µπορεί αυτό να είναι το πρώτο. Το πρώτο
πρέπει να είναι η οικονοµία, αυτό που είπε ο Δηµοσθένης, «δει
δη χρηµάτων και άνευ τούτων ουδέν». 

Η φοιτητική επανάσταση της δεκαετίας του ’60 είχε το σύν-
θηµα «δεκαπέντε στην παιδεία», 15% του ΑΕΠ στην παιδεία. Ποιο
είναι το ποσοστό του ΑΕΠ που στοχεύετε να επιτύχετε; Με βάση
αυτό το ποσοστό θα ρυθµιστούν τα πάντα. Χωρίς να γνωρίζουµε
τι ποσοστό του ΑΕΠ θα διατεθεί, από κει και πέρα οι εθνικοί διά-
λογοι θα είναι διάλογοι εκθέσεως ιδεών, οι οποίοι υπάρχουν.

Μια που µιλούµε για τον εθνικό διάλογο, γιατί δεν καλείτε τον
προηγούµενο επικεφαλής του διαλόγου και αν θέλετε και µερι-
κούς απ’ αυτούς, για να πείτε ευθύς εξ αρχής τι απ’ αυτά απορ-
ρίπτετε και τι το νεότερο θα εισηγηθείτε; 

Με απλά λόγια, για ποιον λόγο να παραταθεί µια ιστορία του
εθνικού διαλόγου έστω και για µερικούς µήνες, αφού εκ των προ-
τέρων υπάρχουν θέµατα κοινής αποδοχής στα οποία µπορείτε
να προχωρήσετε. Ο εθνικός διάλογος µπορεί να ανοίξει, να συ-
νεχιστεί, ανεξάρτητα από τα µέτρα τα οποία θα πάρετε και τα
οποία πρέπει να είναι εθνικής αποδοχής. 

Θα περιµένουµε όλοι βεβαίως την επανάσταση στο λύκειο, τις
εξετάσεις, την εισαγωγή στα πανεπιστήµια που είναι ένα χρόνιο
πρόβληµα. Θα µου πείτε πάλι «εµείς θα το λύσουµε κι αυτό;».
Όχι. Αλλά να κάνουµε µια αρχή. Αφού, λοιπόν, σκεφτόµαστε µε
µεγαλοϊδεατισµούς µε εθνικούς διαλόγους ας κάνουµε µια αρχή.
Το να έρχεται κάθε φορά η εκάστοτε αντιπολίτευση µιλώντας
στην εκάστοτε κυβέρνηση και να λένε «εµείς και εσείς», το έχει
βαρεθεί ο κόσµος. Αλλά ως προς το «εµείς και το εσείς» πρέπει
να αναγνωρίσουµε ότι κάποια βασικά πράγµατα έγιναν στην παι-
δεία, όπως ήταν η κατάργηση της έδρας και η εισαγωγή του γνω-
στικού αντικειµένου, τα οποία δυστυχώς δεν προχώρησαν.

Με απλά λόγια, πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι η παιδεία
είναι ένας οργανισµός που διαθέτει εγκέφαλο, σώµα και στηρίγ-
µατα, πόδια. Αν δεν έχεις πόδια, δεν µπορείς να περπατήσεις.
Αν δεν έχεις κορµό, δεν µπορείς να κινηθείς. Αν όµως έχεις και
πόδια και κορµό χωρίς να έχεις εγκέφαλο, σε αρίστη κατάσταση
να είναι και τα δυο, τότε δεν µπορείς να κινήσεις ούτε τα πόδια
ούτε τον κορµό. 

Μην υποτιµάτε την ανωτάτη παιδεία. Μην υπερεκτιµάτε τις
άλλες µορφές της παιδείας. Είναι αλληλένδετα όλα, γιατί λει-
τουργούν σαν ενιαίος οργανισµός. 

Τέλος, πρέπει να ληφθούν απλά µέτρα –και θα θέλαµε να τα
ακούσουµε- για την παραπαιδεία. Υπάρχει κάποιο πρόγραµµα
για την παραπαιδεία να µας πείτε αυτήν τη στιγµή; Μην περιµέ-
νετε τον εθνικό διάλογο να υποδείξει γιατί όλοι γνωρίζουν τι ση-
µαίνει παραπαιδεία και πώς ασκείται. Δηλαδή, µε λίγα απλά λόγια
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θέλουµε να ακούσουµε και στη δευτερολογία µας θα τοποθετη-
θούµε, τι ακριβώς σκέφτεται να κάνει η Κυβέρνηση εδώ και τώρα
–ας µου επιτραπεί η έκφραση- χωρίς να περιµένει τον εθνικό διά-
λογο και τι περιµένει απ’ αυτόν τον εθνικό διάλογο. Διότι για να
το κάνει, προηγουµένως έχει απορρίψει τον προηγούµενο. 

Η µέχρι τώρα εµπειρία είναι ο ισχύων νόµος περί παιδείας ήταν
ένας υβριδικός νόµος. Δηλαδή, προέκυψε από κάποιες σκέψεις
που ήθελαν να κάνουν τα πανεπιστήµια ως ανάλογα των αµερι-
κανικών και µετά κατέληξε στο να δεχθούµε πάλι τα ίδια πρό-
τυπα, δηλαδή να εκλέγουν οι κατώτερες βαθµίδες και οι
φοιτητές τις ανώτερες βαθµίδες, που σηµαίνει να υπάρχει συ-
ναλλαγή. 

Ερώτηµα. Πού στον πλανήτη υπάρχει αυτή η συναλλαγή; Δη-
λαδή, το Υπουργείο Παιδείας έχει υπ’ όψιν του πανεπιστήµια,
που οι κατώτεροι να διορίζουν τους ανωτέρους µε την ψήφο
τους. Εγώ τουλάχιστον δεν ξέρω αλλά µπορεί να το ακούσω. Κι
αν, λοιπόν, εµείς θέλουµε να σταµατήσει αυτή η συναλλαγή, ποιο
µέτρο πρέπει να πάρουµε; 

Εγώ προτείνω το Υπουργείο Παιδείας να φέρει ένα νόµο, πα-
ραδείγµατος χάριν, που να λέει «θέλω να αντιγράψω τα τάδε
πρώτο, δεύτερο, τρίτο, τέταρτο πανεπιστήµιο στον κόσµο κι
επειδή δεν έχω τόσα λεφτά, κατ’ ανάγκη θα αντιγράψω το δέ-
κατο τρίτο, το εικοστό τρίτο, το εικοστό πέµπτο». Με τίποτα όµως
δεν θα είναι σωστό να αρχίσουµε και να αυτοσχεδιάζουµε και να
λέµε «ας κάνουµε κι αυτό, ας κάνουµε και το άλλο». Τότε δε θα
µιλούµε για µεταρρύθµιση. Θα µιλούµε για κάτι διαφορετικό. Δε
θα ήθελα να το χαρακτηρίσω ως αντιµεταρρύθµιση, γιατί πι-
στεύω ότι µεταρρύθµιση ουσιαστική και κοινώς αποδεκτή δεν
υπάρχει σήµερα. Έχουν γίνει βήµατα όµως αξιόλογα τα οποία
δεν πρέπει να κατεδαφίσετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης- ΠΑΣΟΚ- ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µαθήτριες
και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 9ο Γενικό Λύ-
κειο Λάρισας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ορίστε, κύριε Παπαθεοδώρου, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία και

κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, έχει διατυπωθεί επανει-
ληµµένως στο ελληνικό Κοινοβούλιο ότι η µεταρρύθµιση στην ,
πρέπει να στηρίζεται στην ευρύτερη δυνατή κοινωνική και πολι-
τική συναίνεση, καθώς και στη σύµπραξη του εκπαιδευτικού κό-
σµου, του κόσµου δηλαδή ο οποίος και θα υλοποιήσει και
υλοποιεί το περιεχόµενο της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. 

Απέναντι στις παραπάνω προϋποθέσεις, αυτή η Κυβέρνηση,
όπως και η προηγούµενη, έχω την εντύπωση ότι βρίσκεται σε προ-
φανή αναντιστοιχία, έχοντας από την αρχή επιλέξει να προωθήσει
ένα αµιγώς κοµµατικό πρόγραµµα αποδόµησης οποιασδήποτε
µορφής µεταρρύθµισης ή απλής αλλαγής που επιχειρήθηκε τα τε-
λευταία χρόνια. 

Στον σύντοµο χρόνο της παρέµβασής µου, θα επιδιώξω να
δείξω µόνο τα πολιτικά χαρακτηριστικά της διακυβέρνησης για
την παιδεία. 

Ξεκινήσατε µε την κατάργηση της αξιολόγησης δοµών και
προσωπικού και την καταπολέµηση της αριστείας στα πρότυπα
πειραµατικά σχολεία. Αυτό µπορεί να ήταν µια θέση. Όµως, δεν
έγινε καµµία προηγούµενη αποτίµηση του εκπαιδευτικού κεκτη-
µένου. Ακυρώσατε στην πράξη µια προσπάθεια των τελευταίων
ετών για καλύτερα δηµόσια σχολεία, για σχολεία αριστείας και
καινοτοµίας κι επιβάλλατε έναν εξισωτισµό προς τα κάτω. Εφαρ-
µόσατε, βεβαίως, το πρόγραµµα του ΣΥΡΙΖΑ µε διαδικασίες προ-
σχηµατικής διαβούλευσης, εµµένοντας σε θέσεις ακραίου
αναχρονισµού, όπως παραδείγµατος χάριν ότι η αριστεία είναι
ρετσινιά. Αλλά και αυτό να προσπεράσουµε, αυτό το οποίο δεν
µπορείτε να προσπεράσετε γιατί δεν το κάνατε, ήταν να αξιολο-

γήσετε το εγχείρηµα όπως είχε εξελιχθεί µέχρι τότε. 
Επίσης, αντικαταστήσατε µε συνοπτικές διαδικασίες τους πε-

ριφερειακούς διευθυντές εκπαίδευσης λίγο πριν από τη λήξη του
περσινού σχολικού έτους, τοποθετώντας νέους µε αποκλειστικό
κριτήριο την κοµµατική ή τη συνδικαλιστική δράση, των οποίων
-όπως ακούσατε- τα βιογραφικά ακόµη αρνείστε να καταθέσετε
παρά τις επανειληµµένες ερωτήσεις µας. 

Δεν πρέπει να ψάχνουµε µακριά για να διαπιστώσουµε την
αιτία της µεγάλης, της τραγικής, αποτυχίας στην έναρξη της φε-
τινής σχολικής χρονιάς. Έχω την εντύπωση -επειδή είχα ακούσει
κάτι εδώ και έναν, ενάµισι χρόνο από το στόµα του κυρίου Πρω-
θυπουργού- ότι οι χαλαστάδες δύσκολα µετατρέπονται σε κα-
λούς χτίστες. Και αυτό ισχύει για πολλούς τοµείς της
εκπαιδευτικής πολιτικής, της δηµόσιας πολιτικής ή της κοινωνι-
κής πολιτικής. 

Συνεχίζετε µε την ανάδειξη των διευθυντών σχολείων µε
εκλογή, διακηρύσσοντας ότι εµπεδώνεται έτσι η δηµοκρατία και
η συλλογικότητα στις σχολικές µονάδες. Στην πλειονότητα των
περιπτώσεων αναδείχθηκαν οι προηγούµενοι διευθυντές αλλά
πλέον αυξήθηκαν οι έµµεσες εξαρτήσεις µεταξύ εκπαιδευτικού
προσωπικού και διευθυντών. Ενδεχοµένως να έχετε ακούσει για
διευθυντές οι οποίοι υφίστανται πιέσεις και οχλήσεις για διευθε-
τήσεις στο πρόγραµµα ή για άτυπη απαλλαγή από το διοικητικό
έργο κάποιων εκπαιδευτικών. Αν όχι, πιστεύω ότι χρειάζεται να
ρωτήσετε πέρα από του κύκλου των συνδικαλιστών, τους εκπαι-
δευτικούς, τους µάχιµους στις πράξεις για να σας πουν ότι τέ-
τοιο πρόβληµα υπάρχει πλέον. Και υπάρχει επειδή έχουµε µια
διαδικασία εκλογικής εξάρτησης, την οποία δεν την αναζήτησαν
όλοι οι διευθυντές, απλούστατα, την αναζητούν οι εκπαιδευτικοί,
διότι θεωρούν ότι στήριξαν εκλογικά κάποιον για να γίνει διευ-
θυντής σχολείου. 

Ανασυγκροτήσατε τα υπηρεσιακά συµβούλια πρόσφατα µε τέ-
τοιον τρόπο, ώστε να ενισχύσετε τον κοµµατικό έλεγχο και τις
πελατειακές εξαρτήσεις, µε τους περιφερειακούς διευθυντές να
µπορούν πλέον να καθοδηγούν, όχι µόνο τη σύνθεση των συµ-
βουλίων αλλά και τις υπηρεσιακές µεταβολές των εκπαιδευτικών. 

Και µια και µιλάµε γι’ αυτό. Γνωρίζετε ότι στο ΚΥΣΠΕ, στο Κεν-
τρικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο, κύριε Υπουργέ, υπάρχει πρόβληµα
και µάλιστα νοµιµότητας; Γνωρίζετε ότι έχει τοποθετηθεί ανα-
πληρωτής διευθυντής εκπαίδευσης και όχι διευθυντής, όπως
προβλέπεται; Και ότι αυτό δηµιουργεί πρόβληµα για τις αποφά-
σεις του Κεντρικού Υπηρεσιακού Συµβουλίου; 

Προχωρήσατε, τελευταία, στην φοβερή καινοτοµία της αλλα-
γής των συµβουλίων επιλογής διευθυντών εκπαίδευσης, σύµ-
φωνα µε την οποία ο περιφερειακός διευθυντής προτείνει στον
Υπουργό προς ορισµό τα µέλη της επιλογής του. Σχολικό σύµ-
βουλο, µέλος ΔΕΠ, δύο αιρετούς.  

Για την επιλογή των νέων διευθυντών συµβαίνει το εξής κατα-
πληκτικό. Θα προβλέπονται δώδεκα µόρια για το κριτήριο της
µυστικής ψηφοφορίας των διευθυντών σχολικών µονάδων και δε-
καπέντε για τη συνέντευξη, ενώ η συνολική διοικητική και καθο-
δηγητική εµπειρία του υποψηφίου, θα αποτιµάται µε ανώτατο
σύνολο µονάδων τέσσερις και το σύνολο των µονάδων επιστη-
µονικής και παιδαγωγικής συγκρότησης να είναι από εννέα ως
έντεκα, µαζί τα διδακτορικά, τα µεταπτυχιακά και ό,τι άλλο. Η συ-
νέντευξη θα έχει δεκαπέντε µόρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσε να προστεθεί και ο χρόνος της
δευτερολογίας µου;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό, αν µη τι άλλο, είναι η αξιοκρατία α λα ΣΥΡΙΖΑ, θεωρών-

τας ότι πολλοί θα ακούσουν, λίγοι θα καταλάβουν και τελικά η
δουλειά θα γίνει. Προσωπικά πολύ αµφιβάλλω αλλά αυτό δεν
έχει καµµία σηµασία. Σηµασία έχει ότι όλα τα παραπάνω ούτε
αποτέλεσαν ποτέ στοιχεία διαβούλευσης και διαλόγου ούτε
έχουν σχέση µε κάποιου είδους µεταρρύθµιση. Για µικροκοµµα-
τικές εξυπηρετήσεις πρόκειται, για ικανοποίηση του κοµµατικού
ακροατηρίου πρόκειται. Είναι προϊόντα εκπρόθεσµων και συχνά
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νυχτερινών τροπολογιών, που αναφύονται στις άγονες γαίες της
ισχνής κοινοβουλευτικής σας Πλειοψηφίας. Μπορείτε ακόµα να
το κάνετε αλλά το όλο εγχείρηµα δεν έχει καµµία σχέση µε την
εκπαιδευτική πολιτική. 

Την ίδια τακτική ακολουθήσατε και στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση. Τις µέρες αυτές -και χαίροµαι που είναι εδώ ο κ. Γαβρό-
γλου- εξαγγέλθηκε ένας ακόµα εθνικός και κοινωνικός διάλογος
για την παιδεία. Την ίδια ώρα µάλιστα το Υπουργείο νοµοθετεί
µε τη µέθοδο της «σαλαµοποίησης» και των τροπολογιών, δη-
λαδή συνεχίζουµε να αλλάζουµε πράγµατα, ενώ κάποιοι άλλοι
συζητούν κάποια άλλα πράγµατα. Κυρίως, όµως, νοµοθετεί το
Υπουργείο µε οδηγό το παρελθόν και όχι το µέλλον. Φοβάµαι,
ωστόσο ότι ούτε οι προθέσεις ούτε ο σχεδιασµός ανταποκρίνον-
ται στην κρισιµότητα της καταστάσεως και των περιστάσεων.

Για τις προθέσεις δεν θα αναφέρω πολλά. Όλοι θυµόµαστε τη
στάση του ΣΥΡΙΖΑ κοµµατικά και συνδικαλιστικά απέναντι στα
θέµατα της παιδείας τα τελευταία χρόνια. Βαφτίζοντας κάθε µε-
ταρρύθµιση, την οποιαδήποτε, «απορρύθµιση», ο ΣΥΡΙΖΑ υπο-
νόµευσε και στιγµάτισε ακόµα και την αντιπρόταση του µακαρίτη
Λευτέρη Παπαγιαννάκη, επιµένοντας ότι προέχει ο πόλεµος κι-
νήσεων και όχι ο πόλεµος θέσεων. 

Η αντίληψη αυτή σφραγίστηκε µε την άποψη, ότι ακόµα και το
κλειστό σχολείο και το κλειστό πανεπιστήµιο µπορεί να είναι ανε-
κτό, ακριβώς επειδή αποτελεί ένα προπύργιο αγώνων και αντι-
στάσεων. Θα σας θυµίσω, όµως, ότι το κλειστό σχολείο είναι
νεκρό σχολείο και το κλειστό πανεπιστήµιο είναι νεκρό πανεπι-
στήµιο και για εσάς και για τους µαθητές και για εµάς και για
όλους.

Φαίνεται πως η παιδική ασθένεια του αριστερισµού δεν είναι
πάντα ιάσιµη, ιδίως όταν συνοδεύεται από φαντασιώσεις µίας
δήθεν επαναστατικής πρωτοπορίας που βλέπει το πανεπιστήµιο
ως προκεχωρηµένο φυλάκιο επαναστατικής γυµναστικής. Έλ-
λειψε και λείπει από τον ΣΥΡΙΖΑ ο θετικός προγραµµατικός
λόγος για την ολοκλήρωση, τη σχεδίαση, την εφαρµογή ενός µε-
ταρρυθµιστικού σχεδίου που θα αναβαθµίζει την παιδεία.

Για αυτό άλλωστε προσέρχεστε στο διάλογο χωρίς θέσεις,
χωρίς συγκεκριµένη πρόταση αλλά µε µια συγκεχυµένη διαδικα-
σία πολλαπλών κέντρων διαλόγου και αποφάσεων που θα συζη-
τήσουν από µηδενική βάση. Αναρωτιέµαι αν πρόκειται άραγε για
µηδενική βάση ή µήπως για µηδενικό άθροισµα αλλά δεν θέλω
να προδικάσω.

Τι παρακολουθούµε, όµως, σήµερα; Παρακολουθούµε τον πό-
λεµο των αρµοδιοτήτων ανάµεσα στο συµβούλιο ιδρύµατος και
στο πρυτανικό συµβούλιο, την κατάργηση της ηλεκτρονικής ψη-
φοφορίας, η οποία πέτυχε και το ξέρετε ότι πέτυχε, διότι µεταξύ
ηµών υπήρχαν και υποψήφιοι για τα συµβούλια ιδρύµατος. Πέ-
τυχε, λοιπόν, η ηλεκτρονική ψηφοφορία. Την καταργείτε. Σύν-
τοµα θα επανέλθει η κλοπή της κάλπης, η επαναφορά του
τµήµατος επίσης όχι ως αυτόνοµου γνωστικού αντικειµένου αλλά
ως ένα µίζερο φέουδο εξαρτήσεων. Και κυρίως προχωράτε στην
πλήρη αποδιάρθρωση της αξιολόγησης και της αριστείας σε όλα
τα επίπεδα.

Ευκαιρίας δοθείσης, τι σκέφτεστε να κάνετε σχετικά µε την αυ-
τοδυναµία του ανοικτού πανεπιστηµίου; Θυµίζω ότι έχει ψηφιστεί
µε νόµο του Δεκεµβρίου του 2014. Θυµίζω, επίσης, ότι αυτή η
διαδικασία, η οποία κινήθηκε από τότε, έπρεπε να ολοκληρωθεί
εντός µηνός, δηλαδή του Ιανουαρίου του 2015. Από τότε έχουµε
τοποθετήσεις Υπουργών, του προέδρου της διοικούσας αλλά
δεν έχουµε καµµία µα καµµία εκκίνηση της διαδικασίας έναν
χρόνο µετά. Φαντάζοµαι ότι γνωρίζετε ότι αυτό αποτελεί κατα-
χρηστική άσκηση εξουσίας.

Για µια ακόµη φορά νοµίζω ότι θα πρέπει να δούµε σε ποιο
πλαίσιο κινούµαστε. Υπάρχουν κατά την άποψή σας ιδεολογικά
δήθεν καθαρές θέσεις αλλά µάλλον κατά τη δική µας άποψη ιδε-
οληπτικές θέσεις και σκουριασµένες πρακτικές, οι οποίες φαί-
νονται να οδηγούν σε µια θορυβώδη πολιτική αποτυχία. 

Χάνεται η ευκαιρία για µια έξοδο της παιδείας από την κρίση,
στηριγµένη στην έννοια της δηµοκρατικής µεταρρύθµισης µε τη
συµµετοχή του συνόλου της εκπαιδευτικής και ακαδηµαϊκής κοι-
νότητας. Οι συνέπειες αυτής της τυφλής αφετηρίας του διαλό-
γου αλλά και των νοµοθετικών πρωτοβουλιών, θα είναι όντως

καταλυτικές. Θα είναι καταλυτικές όχι τόσο για τη νοµοθεσία που
υπήρχε, όχι για το νόµο αλλά για τη λειτουργία του ίδιου του πα-
νεπιστηµίου. Η παιδεία είναι δηµόσιο κοινωνικό αγαθό. Απαιτεί
µείζονες συναινέσεις και µακρά διάρκεια…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µία τελεία,
κύριε συνάδελφε. Υπερβήκατε το χρόνο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Σε τριάντα δευτερόλεπτα
έχω τελειώσει, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ. 

Γι’ αυτό και ο διάλογος δεν µπορεί και δεν πρέπει να οδηγήσει
σε µια νέα περιπέτεια, σε ένα ασαφές ευχολόγιο για ένα αόριστο
µέλλον. Ήδη πληρώνουµε αρκετά τη µετανάστευση µιας γενιάς
ερευνητών που αναζητούν στο εξωτερικό ένα ευνοϊκό περιβάλ-
λον εργασίας και επιστηµονικής δραστηριότητας. Το πανεπιστή-
µιο όπως και η παιδεία, δεν έχουν ανάγκη από άλλους
πειραµατισµούς, δεν έχουν άλλες αντοχές και ιδιαιτέρως, κύριοι
Υπουργοί, η νέα γενιά δεν θα αντέξει άλλη µία χαµένη ευκαιρία
και νοµίζω ότι αυτό δεν πρέπει να της το προσφέρετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Ανδρέας Λοβέρ-
δος έχει τον λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είστε ήδη κοντά τρεις µήνες Υπουργός και οι

εξαγγελίες σας –εγώ τις πρόσεξα- µάλλον στο 100% αυτών είναι
κενές. 

Αναφέροµαι, κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς στο λεγόµενο διά-
λογο, τον εθνικό διάλογο. Δεν µετείχαµε αυτού του µέσου το
2009 – 2010, διότι πριν από εµάς είχαν γίνει δεκάδες διάλογοι.
Πήραµε τα πορίσµατά τους και προχωρήσαµε σε δράσεις. Δεν
έχει νόηµα να πετάς την µπάλα στην κερκίδα για να κερδίσεις
χρόνο και για να κάνεις πράγµατα, τα οποία ίσως σκεφτείς καθ’
οδόν. 

Αφήστε δε, κύριε Υπουργέ, που δεν υπάρχει σχέδιο νόµου -
και αυτό το οποίο έχουµε τώρα στις επιτροπές έχει τροπολογίες-
µετά τις 20 Σεπτεµβρίου που να µην έχει δικές σας τροπολογίες. 

Τι διάλογος είναι αυτός που κάνετε, όταν έχουν γίνει τόσοι και
τι διάλογος είναι αυτός που κάνετε, όταν έχουµε σε κάθε σχέδιο
νόµου και µια τροπολογία -όπως ανέδειξαν οι συνάδελφοι- κατά
βάση υπέρ ενός κράτους στην εκπαίδευση απολύτως κοµµατι-
κού; Και ποια είναι η εισήγησή σας για τον διάλογο; Τι γνωρίζετε
αν δεν απατάστε; Είναι κατά βάση το πολιτικό σας σκεπτικό κι
αυτό δηµιουργεί και κινδύνους για την πορεία αυτής της συζή-
τησης, στην οποία εµείς συµµετέχουµε. Εµείς δεν είµαστε ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Εµείς κάθε προσπάθεια που θα γίνει, αν έχει κάτι καλό, θα
την επιδοκιµάσουµε. 

Και επί της ουσίας, όµως, αναφέρατε ως νέος Υπουργός την
έµφαση που θα δώσετε στο δηµόσιο σχολείο. Εγώ το άκουσα µε
πολλή προσοχή αυτό και είχατε την ταπείνωση του κόµµατός
σας µε τους πρόσφατους αναπληρωτές, γι’ αυτό και η εξαγγελία
σας είχε νόηµα εκείνη τη στιγµή. Πάτε, όµως, για τρεις µήνες
Υπουργός. Θα µου πείτε νέος Υπουργός είµαι. Σας προσθέ-
τουµε, όµως και τους επτά προηγούµενους. 

Κι έχω και προσωπικό παράδειγµα, κύριε Φίλη. Εγώ επτά
µήνες έµεινα. Όµως από τη στιγµή που πήγα, κάτι είχα στο
µυαλό µου. Και το πρώτο πράγµα που είχα στο µυαλό µου, ήταν
να ανοίξουν τα σχολεία. Γι’ αυτό προσπαθήσαµε µε πάρα πολύ
δουλειά να καταφέρουµε ό,τι καταφέραµε και µε όλους εσάς
απέναντι και µε το συνδικαλιστικό κίνηµα απέναντι που τώρα σας
κάνει χάρες. 

Εσείς δεν βλέπω να έχετε κάτι στο µυαλό σας. Πέραν τον γε-
νικών διακηρύξεων υπέρ του δηµοσίου σχολείου –όπου συµφω-
νούµε- δεν έχουµε δει να λέτε κάτι πιο ειδικό, πέραν των
τροπολογιών σας που χτίζουν κοµµατικό κράτος αλλά παλαιά.
Είστε παλαιότροποι. Είστε µε την έννοια του κοµµατικού κράτους
δεκαετιών που έχουν φύγει και δεν θα ξαναέρθουν. Τις ξαναφέρ-
νετε εσείς. Παρένθεση είναι αυτό. 

Εάν δεν είχαµε την εµπειρία της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, κύριε
Πρόεδρε, θα έλεγε ο καθένας τις δικές του υποθέσεις για το τι
θα κάνετε. Το γεγονός, όµως, ότι έχουµε µία Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
– ΑΝΕΛ έντεκα µηνών, επιτρέπει να κάνουµε κάποιες διαπιστώ-
σεις. Η πρώτη διαπίστωση που κάνω, είναι ότι ευτυχώς οι δηµο-
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κόποι ετελεύτησαν των δύο κι εύκολα άλλο δηµοκόπο ο ελληνι-
κός λαός δεν θα αναζητήσει. 

Υπέπεσε σε δύο κοροϊδίες ο ελληνικός λαός: του σκισίµατος
των µνηµονίων µέρα µε τη µέρα, σελίδα µε τη σελίδα, µήνα µε
τον µήνα, χρόνο µε τον χρόνο, ήταν η Νέα Δηµοκρατία του 2011
και τη δική του, των µη κυβερνώντων δηλαδή, τη δηµαγωγία, την
οποία τώρα ο ελληνικός λαός βλέπει να ξεδιπλώνεται µπροστά
του. 

Δεν θα ξαναπιστέψει, τουλάχιστον στο άµεσο µέλλον, δηµα-
γωγούς. Δεν νοµίζω ότι είναι ανασφαλής πρόβλεψη αυτή. 

Θα έλεγα ότι είµαστε µπροστά σε µία πολύ ενδιαφέρουσα πε-
ρίοδο, αν δεν υπήρχαν µία αυταπάτη και µία κακοδαιµονία. Η αυ-
ταπάτη των τεχνοκρατών, στα χρόνια που είµαι στην πολιτική,
όσο τους έζησα -γιατί κι εγώ καθηγητής πανεπιστηµίου ήµουν-
όσο συνυπήρξα πολιτικά, αν εξαιρέσεις µισή εξαίρεση και πολύ
είναι, όλοι οι υπόλοιποι ήταν άνευ λόγου, ό,τι ανέλαβαν το οδή-
γησαν σε ναυάγιο. 

Δεν είναι δυνατόν να έχουµε µπροστά µας αυτά τα οποία
ακούγονται περί τεχνοκρατών κ.λπ.. Τα έχουµε πληρώσει πολύ
ακριβά. Ως φαίνεται, όµως, πρέπει µια ακόµη µεγάλη εµπειρία
να αποκτήσει ο ελληνικός λαός και οι εκπρόσωποί του, για να βά-
λουµε µυαλό. 

Και µια δεύτερη, πολύ πιο επικίνδυνη και θλιβερή, γιατί κρατάει
χρόνια, κακοδαιµονία αυτήν τη φορά κι όχι αυταπάτη, είναι ότι
κάθε νέος Υπουργός θεωρεί ότι η ζωή ξεκινάει από αυτόν. Μα,
δεν ξεκινάει από αυτόν και η ζωή µε αυτόν θα τελειώσει σύντοµα,
όπως έχουν δείξει οι διαδροµές όλων των Υπουργών σε νευραλ-
γικά Υπουργεία. 

Άρα, πρέπει να σκέπτεσαι «τι θα κάνω στο λίγο χρόνο που είµαι
εδώ», αν είστε Υπουργός Παιδείας και πρώτο πράγµα πρέπει να
µάθεις τι έκανε ο προηγούµενος και οι προηγούµενοι, ώστε κάτι
από αυτά τα καλά να µπορέσεις κι εσύ να προχωρήσεις. Γιατί,
δεν υπάρχει άνθρωπος που τα κάνει όλα άσχηµα ή που τα κάνει
όλα τέλεια. Στη σχετικότητά µας ζούµε όλοι. 

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάνω µια αναφορά σε ορισµένες
εκκρεµότητες που παρέδωσα, µε δουλειά προηγούµενη, στον
επόµενο Υπουργό, ο οποίος δεν κάθισε να τις ακούσει. Πήγε να
παραλάβει το Υπουργείο Πολιτισµού, ούτε αυτό άκουσε, όµως.
Αυτό είχε ως αποτέλεσµα ακόµη να µην έχω επί της ουσίας ενη-
µερώσει Υπουργό. Ως φαίνεται, τα ξέραν όλα. Η ζωή, όµως, απέ-
δειξε το ακριβώς αντίθετο. 

Θέλω να κάνω µια αναφορά, κύριε Πρόεδρε –και µ’ αυτήν να
κλείσω την οµιλία µου, θα πάρω και τη δευτερολογία µου κι όσο
µου αναλογεί από το χρόνο συναδέλφων που δεν θα αγορεύ-
σουν, θα αγορεύσουν µόνο πέντε- σε ορισµένα θέµατα.   

Έλεγε ο ΣΥΡΙΖΑ προεκλογικά ότι θα κάνει και διορισµούς
χωρίς ΑΣΕΠ. Εµείς παλεύαµε να κάνουµε δέκα χιλιάδες διορι-
σµούς µε ΑΣΕΠ, σε πολύ βασικές ειδικότητες (δασκάλους, νη-
πιαγωγούς, φιλόλογους και µαθηµατικούς) για να τις  καλύψουµε
µια και καλή και για χρόνια, χωρίς τον φόρτο των εργασιών και
την ανασφάλεια που δίνει ο θεσµός της αναπλήρωσης. Και εί-
χαµε έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, υπό την προϋπό-
θεση, βέβαια, ότι θα έκλεινε το πρόγραµµα. 

Παρέδωσα και τη σχετική µελέτη, που έκανε ο τότε Γενικός
Γραµµατέας του Υπουργείου, ο κ. Κυριαζής, µε απόλυτες λεπτο-
µέρειες, στον επόµενο –όχι στον Υπουργό, δεν κάθισε, σας ξα-
ναλέω- ο οποίος µου είπε ότι δεν ασχολείται µε την τρόικα. Η όλη
ιστορία ναυάγησε αλλά ναυάγησε και ο ίδιος µε τις διαδικασίες
αναπλήρωσης, τις οποίες δεν ήταν σε θέση να κάνει. 

Δεύτερον, όσον αφορά τα ξενόγλωσσα προπτυχιακά σε φοι-
τητές εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης µε δίδακτρα, σε µια εκποµπή
του κ. Χατζηνικολάου, φάνηκαν στον κ. Φίλη ενδιαφέροντα τα
σχετικά, όµως, δεν ήξερε ότι αυτά είναι νοµοθετηµένα κι ότι η
προηγούµενη από αυτόν ηγεσία του Υπουργείου δεν εξέδωσε
ποτέ ένα προεδρικό διάταγµα «τυφλοσούρτης». 

Αυτό είχε ως αποτέλεσµα τα ελληνικά γράµµατα, για προπτυ-
χιακά, για αλλοδαπούς εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης φοιτητές, εις
την αγγλική και  µε δίδακτρα να τα έχει προχωρήσει ως project
το «Δηµοκρίτειο» Πανεπιστήµιο Θράκης αλλά να το αφήσουµε
εκεί. Θα λειτουργούσαν από το 2016. Και αυτά είναι πόροι, στην
εποχή της ένδειας και της κρίσης. 

Και ακόµη δεν έχω πάρει χαµπάρι εάν, κύριε Πρόεδρε –συγ-
γνώµη για την έκφραση αλλά νοµίζω είναι ανάγλυφη- όταν µιλάς
µε ανθρώπους που αντί δουλειάς φιλοσοφούσαν, αµπελοφιλο-
σοφούσαν. Δεν έχω πάρει απάντηση.

Πέρασα µία ρύθµιση για τα µεταπτυχιακά τα οποία παίρνουν
ξένους φοιτητές -ειδικά τα µεταπτυχιακά της Κρήτης έχουν τρο-
µακτική ζήτηση, κυρίως από µεταπτυχιακούς φοιτητές από
χώρες της Αφρικής- ώστε να µην καθυστερεί ο ΔΟΑΤΑΠ την ανα-
γνώριση ισοτιµίας των πτυχίων τους, να την κάνουν τα πανεπι-
στήµια. Προχώρησε αυτό;

Η εποπτεύουσα ηγεσία του Υπουργείου το προχώρησε αυτό;
Θα ήταν πάρα πολύ χρήσιµο να µας πει εδώ ο Υπουργός.

Τρίτον, είχαµε ξεκινήσει κάποιες προσπάθειες -τις παρέδωσα
και αυτές µάλιστα- διατυπώνοντας σε συνεργασία µε τους ίδιους
και εγώ µια νέα διατύπωση της απάντησης του ΔΟΑΤΑΠ απέναντι
σε εκείνους που ρωτούν όσοι σπουδάζουν µεταλυκειακές σπου-
δές όχι σε ΑΕΙ τι τύχη έχουν. Με τα δεδοµένα του άρθρου 16
αλλά και της κοινοτικής οδηγίας για τα επαγγελµατικά, είχαµε
υπαγορεύσει ακριβή ως προς την κατάσταση αλλά όχι απογοη-
τευτική ως προς τους ενδιαφεροµένους, διατύπωση για να µπο-
ρέσουµε να αυξήσουµε τον αριθµό των σπουδαστών που
έρχονται για τη µεταλυκειακή πλην, όµως, µη πανεπιστηµιακή εκ-
παίδευση στην Ελλάδα. Τι απέγιναν αυτά; Πώς προχώρησαν
αυτά; 

Είχαµε κάνει µια ενδιαφέρουσα προσπάθεια µέσω του ΕΣΥΠ
και είχα υπογράψει σχετικές υπουργικές αποφάσεις για την ελά-
φρυνση της δουλειάς ενός µαθητή της πρωτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης, ώστε να µπορεί να επιτύχει να αφήνει τη σάκα του στο
σχολείο και να µην έχει δουλειά το απόγευµα. Την περιέβαλα µε
τον τύπο υπουργικής απόφασης, ελπίζοντας ότι οι επόµενοι από
εκεί θα βγάλουν κάτι θετικό. Εγώ θα το είχα εφαρµόσει. Παρέ-
δωσα τον σχετικό φάκελο σε αυτούς που δεν ήθελαν να παρα-
δώσουν και έκαναν κριτική στον τότε Πρωθυπουργό που δεν
παρέδωσε. Τι απέγινε η προσπάθεια αυτή; Θα ξαναρχίσει η συ-
ζήτηση; 

Πέµπτον, είχαµε αποφασίσει πάλι στο ΕΣΥΠ τα ανώτατα εκ-
παιδευτικά ιδρύµατα να αποφασίζουν για τον αριθµό των εισα-
κτέων. Αυτά να αποφασίζουν και όχι να λένε µια γνώµη που πάει
στο καλάθι των αχρήστων. Αυτή η διαδικασία και του διαλόγου
και της λήψης απόφασης µε έναρξη ισχύος το 2016, είχε απο-
φασιστεί από το ΕΣΥΠ και είχε περιβληθεί και αυτή µε τον τύπο
της υπουργικής απόφασης. Τι έγινε αυτό; Πώς προχώρησε αυτό;
Δεν τους αρέσει; Τι τους αρέσει; Νέα συζήτηση εξαρχής;

Έκτον, οι οργανισµοί των πανεπιστηµίων που είναι πολύ δύ-
σκολο, ακανθώδες πραγµατικά θέµα. Είχαµε δεσµεύσεις να τους
προχωρήσουµε και κυρίως την ουσιαστική δέσµευση της ανάγ-
κης να υπάρξουν οργανισµοί, όπου και το θέµα των αιωνίων θα
έλυναν τα ίδια τα πανεπιστήµια. Τι έγινε µε αυτό; Πώς το έχουν
προχωρήσει; Τι έχουν κάνει; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Και µια σειρά θεσµών που αφορούν το κοινωνικό σχολείο έµει-

ναν στον αέρα. Είναι καλές δράσεις. Μας καλούν τώρα να συζη-
τήσουµε για την έννοια της δηµοκρατίας, για πράγµατα τα οποία
τα έχουµε εµπεδώσει αλλά που πρέπει να τα µεταλαµπαδεύ-
σουµε µε τους κατάλληλους τρόπους στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Είχαν ξεκινήσει αυτές οι δράσεις µε
κέφι, χωρίς λεφτά, χωρίς χρήµα µε την εθελοντική συνεισφορά
διαφόρων παραγόντων και φορέων. Τι γίνεται µε αυτά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Και µε αυτό να τελει-
ώνουµε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ο πολιτικός χρόνος
εν µέσω κρίσης είναι πολύ πυκνός. Παλιώνετε, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τέλειωσε όλος ο χρό-
νος, όµως.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Οι τρεις µήνες είναι πολλοί και οι
δέκα-έντεκα ακόµη περισσότεροι. 

Ο διάλογος να γίνει εκεί όπου υπάρχουν, στο µυαλό της ηγε-
σίας και εκτεθειµένα στη Βουλή, σχέδια άµεσης δράσης και
εφαρµογής. Σας είχα πει και στη Βουλή να χρησιµοποιήσετε τον
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θεσµό που καλύπτει τα προβλήµατα ασυνέχειας των δράσεων
στο Υπουργείο, του Εθνικού Συµβουλίου, του Συµβουλίου των
πρώην Υπουργών Παιδείας. Όσοι και αν σας έρθουν, µόνο κέρ-
δος είναι να έχετε εσείς αλλά και το σύστηµα της εκπαίδευσης
συνολικά στη χώρα µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να πει και κάτι η
κυρία Κεφαλίδου.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με αυτό κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι όπως πάει η παιδεία θα συναγωνίζεται τη µετανάστευση

για το ποιος τοµέας πάει χειρότερα.
Σήµερα µαθαίνουµε ότι τελικά αυτά που έλεγε η κ. Χριστοδου-

λοπούλου και λοιποί τον πρώτο καιρό πάνε να γίνουν πράξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λοβέρδο, η

επερώτηση είναι για την παιδεία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Οι παράνοµοι µετανάστες, γιατί απο-

δείχτηκε ότι το πρόβληµα δεν ήταν µόνο προσφυγικό, θα πάνε
στο Ελληνικό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σεβαστείτε λιγάκι τον
χρόνο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μη συναγωνιστείτε αυτόν τον τοµέα
της κυβερνητικής δράσης για το ποιος θα είναι ο χειρότερος.
Δεν το επιτρέπει αυτό η αγωνία όλης της Ελλάδας, όλων των πο-
λιτών για την πρόοδο της εκπαίδευσης και της παιδείας.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Κε-

φαλίδου.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µε-

γαλύτερη και σοβαρότερη µεταρρύθµιση που επιχειρήθηκε τα
τελευταία χρόνια στη χώρα ήταν αυτή της παιδείας από το
ΠΑΣΟΚ και την Άννα Διαµαντοπούλου. Σε αντίθεση µε την κοινο-
βουλευτική µας παράδοση, η τότε Υπουργός εξασφάλισε γι’
αυτήν τη µεταρρύθµιση τη µέγιστη δυνατή κοινοβουλευτική στή-
ριξη. Διακόσιους πενήντα πέντε Βουλευτές, τα 4/5 της Βουλής.

Στις δύσκολες µέρες που ζούµε, η παιδεία έπρεπε να είναι στο
επίκεντρο όλων των κοµµάτων, µακριά από κοµµατικές σκοπιµό-
τητες, βεβιασµένες κινήσεις και αναχρονιστικές επιλογές. Δυστυ-
χώς, η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, ικανοποιώντας αιτήµατα
συνδικαλιστών της, µέσα σε λίγους µήνες ακύρωσε επιτεύγµατα
και µεταρρυθµίσεις που η εκπαιδευτική κοινότητα αγωνίστηκε
χρόνια να πετύχει.

Αν κάτι κατάφερε η δική µας µεταρρύθµιση στην παιδεία, ήταν
επειδή ως Αντιπολίτευση την περίοδο 2007-2009 συµµετείχαµε
ενεργά µε θέσεις και προτάσεις στην τότε συσταθείσα Επιτροπή
Μπαµπινιώτη. Συνεχίσαµε από εκεί που σταµάτησε η προηγού-
µενη κυβέρνηση. Δεν γκρεµίσαµε τα καλά που βρήκαµε, αλλά τα
αξιοποιήσαµε. Προχωρήσαµε σε εκτενή και ειλικρινή διάλογο µε
όλους τους φορείς και όλα τα κόµµατα. Ούτε βιαστικά ούτε προ-
σχηµατικά. 

Όλο το υλικό της µεταρρύθµισης για την πρωτοβάθµια, τη
δευτεροβάθµια και την τριτοβάθµια εκπαίδευση, νοµοσχέδια,
υπουργικές αποφάσεις, προγράµµατα, πιλοτικές δράσεις, υπάρ-
χουν στο Υπουργείο Παιδείας και ήταν αναρτηµένα στην ιστοσε-
λίδα του Υπουργείου. Όλο αυτό το υλικό, όµως, εξαφανίστηκε
επί υπουργίας κ. Μπαλτά. Γιατί, κύριε Υπουργέ;

Αυτή η προσπάθεια χρηµατοδοτήθηκε από την κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ µέσω ΕΣΠΑ µε πολλές δράσεις, όπως αυτή του ψηφια-
κού σχολείου, σε όλες τις βαθµίδες. Ο δικός σας, ο κ. Μπαλτάς,
σταµάτησε το ΕΣΠΑ µε µια εγκληµατική για το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα πράξη. Γιατί; 

Κύριε Υπουργέ, ακούσαµε όλοι µας µε πολύ ενδιαφέρον τις
εξαγγελίες σας για έναρξη ενός ακόµη διαλόγου για την παιδεία.
Υποθέσαµε ότι θα προχωρούσατε ένα βήµα παραπέρα, αξιοποι-
ώντας όσα χρήσιµα έχουν ήδη γίνει, εκµεταλλευόµενοι την ευ-
ρύτατη συναίνεση που είχε επιτευχθεί.

Σας θυµίζω: Εθνική Επιτροπή Διαλόγου το 1985 µε συµµετοχή
κοµµάτων, στην οποία ουδέποτε συµµετείχε ο ΣΥΡΙΖΑ. Εθνικό
Συµβούλιο Παιδείας µε συµµετοχή φορέων της εκπαίδευσης και
της οικονοµίας. Οι µεταρρυθµίσεις που εγκρίθηκαν απ’ αυτά τα
δύο όργανα και άρχισαν να υλοποιούνται το 2010 συζητήθηκαν
τότε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής, η

οποία έλαβε υπ’ όψιν της και αξιολόγησε τη δουλειά που είχε
γίνει στις προηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας. 

Σε εκείνον τον διάλογο συµµετείχαν οι πάντες, φορείς της εκ-
παίδευσης, της εργασίας, σύλλογοι γονέων, φορείς της οικονο-
µίας, των επιχειρήσεων, του αγροτικού τοµέα, άτοµα µε
αναπηρία, άτοµα που εκπροσωπούσαν την ισότητα των δύο
φύλων.

Βεβαίως, όταν υπάρχει ένας ψηφισµένος νόµος, θα υπάρξουν
αλλαγές, βελτιώσεις, διορθώσεις. Όµως, η τόσο µεγάλη πλει-
οψηφία στη Βουλή σήµαινε ότι για τα επόµενα δέκα µε δεκα-
πέντε χρόνια ο νόµος θα δοκιµαστεί, θα αποδώσει, θα βελτιωθεί. 

Εσείς, αντί να προχωρήσετε µε λογική, δηλώνετε ότι θα επα-
νεφεύρετε τον τροχό και ξεκινάτε από το µηδέν. Τα διαλύετε
όλα, για να ξαναφτιάξετε αυτό που έχετε στο µυαλό σας από την
αρχή. Γιατί δεν µπορείτε, παρά µόνο να καταστρέφετε ό,τι κά-
νουν οι προηγούµενοί σας, έστω και αν είναι καλό; Γιατί δεν σας
αρέσει το σήµα της Ελλάδας και πρέπει όλα να έχουν το σήµα
του ΣΥΡΙΖΑ;

Χρησιµοποιείτε τον διάλογο ως πρόσχηµα, για να κερδίσετε
χρόνο, ώστε όσο γίνεται η συζήτηση, να νοµοθετείτε λάθρα µέσα
από πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, τροπολογίες σε άσχετα
νοµοσχέδια, µε κορυφαίο αυτό για τις βοσκήσιµες γαίες, µε κοι-
νές υπουργικές αποφάσεις.

Εξαγγείλατε, κύριε Υπουργέ, ότι για την αντιµετώπιση κρίσι-
µων δυσλειτουργιών προχωρούµε σε επιµέρους νοµοθετικές
πρωτοβουλίες, που σε καµµία περίπτωση δεν προκαταλαµβά-
νουν τα αποτελέσµατα του αναγκαίου εθνικού και κοινωνικού
διαλόγου.

Σε ποιες νοµοθετικές πρωτοβουλίες αναφέρεστε; Στην αδια-
φανή διαδικασία µε την οποία επιλέγετε κοµµατικά στελέχη για
τις θέσεις των δεκατριών περιφερειακών διευθυντών εκπαίδευ-
σης, που ήταν τόσο αξιοκρατική που οι δώδεκα είναι µέλη του
ΣΥΡΙΖΑ και ο ένας στέλεχος των ΑΝΕΛ;

Στα υπηρεσιακά συµβούλια επιλογής διευθυντών σχολικών µο-
νάδων όπου ο πρόεδρος είναι ο περιφερειακός διευθυντής και
ήταν τόση η βιασύνη σας που τα δύο από τα τρία µη αιρετά µέλη
διορίστηκαν χωρίς πρόσκληση, χωρίς καν να έχουν κάνει αίτηση,
χωρίς κατάταξη; Αλήθεια, πώς το κάνατε αυτό; Είχατε έτοιµη
λίστα; Και αφού το συµβούλιο θα κάνει ό,τι θέλει, πρέπει να είναι
ένα συµβούλιο που να θέλει αυτό που θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Ο σοφός νοµοθέτης δεν το άφησε στην τύχη του. Γιατί αν το
συµβούλιο επιλογής διευθυντών εκπαίδευσης ήταν συγκροτη-
µένο, όπως το προέβλεπε ο ν.3848/2010, δεν θα ήταν απόλυτα
ελεγχόµενο. Αυτή είναι η αλήθεια. Και είναι σύµπτωση ότι δεν
προσβλήθηκε κανένας πίνακας του ν.3848/2010; Ή οι νοµοθετι-
κές σας πρωτοβουλίες αναφέρονται στα συµβούλια διοίκησης
των πανεπιστηµίων, που εν µια νυκτί τα καταργήσατε µε πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου.

Αλλά δεν ανησυχούµε. Εσείς τίποτα δεν αφήνετε στην τύχη
του. Με το αλήστου µνήµης νοµοσχέδιο που φέρατε, εκείνο το
τροµερό δισέλιδο µε τις δώδεκα πράξεις νοµοθετικού περιεχο-
µένου ευτελίσατε όλες τις διαδικασίες και καταστρατηγήσατε το
Σύνταγµα.

Αυτές είναι οι δηµοκρατικές αξίες για τις οποίες µιλάτε στην
ατζέντα σας για την παιδεία; Ποια δηµοκρατική αξία µπορεί να
το ανεχτεί αυτό; Γιατί σας ενοχλεί η αντιστροφή της διάλυσης
των πανεπιστηµίων; Γιατί δεν ανέχεστε ιδεολογικά την αριστεία;
Γιατί κάνετε ό,τι περνάει από το χέρι σας για να ισοπεδώσετε τα
πάντα; Έτσι θα συνεχίσετε να νοµοθετείτε;

Ο Υπουργός δεν διστάζει να θεσµοθετήσει ό,τι βολεύει τους
ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, στο πλαίσιο πάντα προώθησης της συναίνεσης,
που ζήτησε ο Πρωθυπουργός από τον Πρόεδρο της Δηµοκρα-
τίας. Αλήθεια, αυτός θα είναι ο νέος διάλογος για την παιδεία;

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κύριος Υπουργός

έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όπως γνωρίζετε έχουµε εξαγγείλει και προωθούµε στο πλαίσιο
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της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων της Βουλής, της εξαγ-
γελθείσης και συγκροτηθείσης Επιτροπής Κοινωνικού και Εθνι-
κού Διαλόγου, καθώς και του Εθνικού Συµβουλίου Παιδείας, που
θα ανασυσταθεί, τον εθνικό και κοινωνικό διάλογο για τις ανα-
γκαίες µεγάλες µεταρρυθµίσεις και τοµές στην εκπαίδευση της
χώρας µας.

Δεν διακατεχόµεθα από το σύνδροµο ότι εµείς θα ανακαλύ-
ψουµε τον τροχό. Γνωρίζουµε ότι έχουν γίνει ουσιαστικά βήµατα,
τα οποία σε ορισµένες περιπτώσεις αντικατοπτρίζουν προοδευ-
τικά αιτήµατα της πανεπιστηµιακής εκπαιδευτικής κοινότητας και
των νεολαιίστικων κινηµάτων κατά το παρελθόν, βήµατα τα οποία
δεν έχουµε καµία πρόθεση να καταργήσουµε, αντιθέτως θέ-
λουµε να διευρύνουµε. Είναι οι κατακτήσεις οι δηµοκρατικές.

Πιστεύουµε, όµως, ότι υπάρχουν νέα προβλήµατα, τα οποία
πρέπει να τα αντιµετωπίσουµε σήµερα, υπό το φως, δυστυχώς,
µιας δυσµενούς πραγµατικότητας, που είναι η βαριά οικονοµική
κρίση. Δεν θέλουµε το σχολειό και γενικότερα η εκπαίδευση να
λειτουργήσει αµυντικά απέναντι στην κρίση. Όχι. Πρέπει να τη
λάβει υπόψη της, όµως. Αλλιώς κανείς προωθεί τοµές και µεταρ-
ρυθµίσεις που ανταποκρίνονται σε ένα ΑΕΠ των 230 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ και αλλιώς σε ένα ΑΕΠ των 170 δισεκατοµµυρίων
ευρώ.

Άρα, πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν µας τα ζητήµατα αυτά –δεν
είµαστε αιθεροβάµονες–, προκειµένου οι αναγκαίες δηµοκρατι-
κές αλλαγές και ο εκσυγχρονισµός στο χώρο της εκπαίδευσης
σε όλες τις βαθµίδες να ανταποκρίνεται στις πραγµατικές οικο-
νοµικές δυνατότητες. Θα ήταν λάθος να περιορίζεται από αυτές.
Πρέπει να έχει έναν ορίζοντα, ένα εύρος στόχων. Να είναι, δη-
λαδή, µια µεταρρύθµιση που δεν θα σταµατάει στις σηµερινές
και την οικονοµική δυσπραγία, αλλά θα έχει ένα εύρος τουλάχι-
στον τετραετίας. Διότι εκπαιδευτική µεταρρύθµιση σε µερικούς
µήνες δεν µπορεί να υπάρξει, θα ήταν καρικατούρα.

Άκουσα προηγουµένως από τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ
την επίκληση του µαγικού αριθµού διακόσια πενήντα πέντε, που
είναι οι βουλευτές που ψήφισαν το νόµο της κ. Διαµαντοπούλου.
Προφανώς είναι εντυπωσιακός αριθµός. Όµως, τι συνέβη και κα-
τέρρευσε µαζί µε το διακόσια πενήντα πέντε της εκπαίδευσης
και το διακόσια σαράντα τόσο της κυβέρνησης Παπαδήµου;

Προφάνως όσοι επικαλούνται αυτούς τους αριθµούς κάνουν
σαν να µην καταλαβαίνουν ότι υπήρξε µια τοµή στις πολιτικές
εξελίξεις της χώρας, ότι αυτοί οι αριθµοί δεν υφίστανται σήµερα
πουθενά, όχι τεχνητά µέσα στη Βουλή αλλά ούτε στην κοινωνία.

Είµαστε σε µια φάση κρίσης αντιπροσώπευσης, που σήµερα
ο λαός δίνει την πρωτοβουλία των κινήσεων σε µια κυβέρνηση
της Αριστεράς, σε µια κυβέρνηση συνεργασίας µε τους ΑΝΕΛ
και µας δίνει την πρωτοβουλία των κινήσεων όχι για να εγκαθι-
δρύσουµε εµείς αυτάρεσκα κοµµατικό καθεστώς –αλίµονο!-
αλλά να τείνουµε το χέρι συνεργασίας σε όλους. Και αυτό είναι
ο διάλογος και αυτό είναι οι πρωτοβουλίες που θα αναλάβουµε
στο χώρο της εκπαίδευσης.

Αλλά, ξεχάστε τα νούµερα διακόσια πενήντα πέντε. Ανταπο-
κρίνονται στην προϊστορία, όχι στη σηµερινή πραγµατικότητα
της κοινωνίας και της πολιτικής στη χώρα µας. Τα ίδια νούµερα
–επαναλαµβάνω- τα θηριώδη αυτά νούµερα υπήρχαν και για την
κυβέρνηση Παπαδήµου. Πού είναι; Πού είναι το πολιτικό προσω-
πικό, οι πρωταγωνιστές αυτών των µεγάλων αριθµών στη Βουλή.
Για ψάξτε µεταξύ σας. Πού είναι τα κόµµατα και οι προσωπικό-
τητες αυτές; Πουθενά.

Κάτι σηµαίνει αυτό. Σηµαίνει µια λαϊκή εντολή, µια δηµοκρα-
τική εντολή οι αλλαγές να συνεχιστούν. Να συνεχιστούν. Καµµία
αντίρρηση. Αλλά µε τοµές, µε συνειδητοποίηση µιας νέας κοινω-
νικής, οικονοµικής και πολιτικής πραγµατικότητας. Στη βάση
αυτή θα υπάρξει συναίνεση και όχι στην επιστροφή στο παρελ-
θόν.

Πρέπει να σας πω ότι πράγµατι η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση
σε όλες τις βαθµίδες χρειάζεται χρήµατα. Όχι µόνο χρήµατα
αλλά θα µείνω στα χρήµατα. Αν παρ’ ελπίδα ο λαός δεν ανέτρεπε
τη θηριώδη πλειοψηφία των διακοσίων πενήντα πέντε Βουλευτών
και άφηνε αυτούς να κυβερνάνε σήµερα, µε βάση το µεσοπρό-
θεσµο πρόγραµµα που είχαν ψηφίσει ως κυβέρνηση, ξέρετε πού
θα ήταν σήµερα ο προϋπολογισµός;

Με βάση τα στοιχεία του σηµερινού προϋπολογισµού για την
εκπαίδευση φρενάραµε την πτώση για πρώτη φορά µετά από
πέντε χρόνια στο 2,8% του ΑΕΠ. Αν υπήρχε η κυβέρνηση των δια-
κοσίων πενήντα πέντε, που επικαλεστήκατε νωρίτερα, θα ήµα-
σταν ακόµη πιο κάτω κατά 300 εκατοµµύρια ευρώ µε στόχο
–προσέξτε, έχει σηµασία και ο στόχος!- το 2018, έτσι λέει το δικό
σας µεσοπρόθεσµο, που ευτυχώς θα καταργηθεί, να έπεφτε στο
2% του ΑΕΠ. Έτσι φαντάζεστε ότι θα υπάρξει εκπαιδευτική µε-
ταρρύθµιση; Έτσι; Με την καταβύθιση των δαπανών για την εκ-
παίδευση στο 2% του ΑΕΠ;

Εµείς φρενάραµε φέτος στο 2,8% την πτωτική πορεία των µνη-
µονιακών κυβέρνησεων και είµαστε έτοιµοι αναλόγως των εξελί-
ξεων, των δηµοσιονοµικών εξελίξεων, να προωθήσουµε από
φέτος περαιτέρω αύξηση των δαπανών. Αναφερθήκαµε και κατά
τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισµού, αλλά και νω-
ρίτερα των προγραµµατικών δηλώσεων, στο γεγονός ότι διερευ-
νούµε από φέτος να γίνουν µαζικές προσλήψεις µόνιµου
προσωπικού στον χώρο της εκπαίδευσης. Αυτό θα αυξήσει από
φέτος, αν γίνουν, δραστικά τα δηµόσια κονδύλια για τη δηµόσια
εκπαίδευση.

Φέτος κάνουµε ό,τι ήταν δυνατόν µε δεδοµένες τις ασφυκτικές
συνθήκες που εσείς µας κληροδοτήσατε. Διότι το χάλι που εί-
χαµε σήµερα, φέτος τον Σεπτέµβριο, είναι ένα χάλι που δηµιουρ-
γήθηκε από τις δικές σας κυβερνήσεις. Δεκάδες δισεκατοµµύρια
επί σειρά ετών κατασπαταλήθηκαν σε ένα φοβερό πάρτι και στον
χώρο της εκπαίδευσης, χωρίς να δηµιουργηθούν µόνιµες υπο-
δοµές, χωρίς να δηµιουργηθούν οι αναγκαίες συνθήκες για το
µόνιµο προσωπικό στον χώρο της εκπαίδευσης. 

Δουλέψατε µε τα ΕΣΠΑ και µε τους αναπληρωτές, όταν τα
χρήµατα αυτά δεν ήταν για να κάνουµε ουσιαστικά προσλήψεις
µόνιµου προσωπικού µεταµφιεσµένου σε αναπληρωτές αλλά
ήταν για άλλες δράσεις αναβάθµισης της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης. Και αντί να είσαστε πιο προσεκτικοί, αντί να συναισθάνεστε
την πολιτική ζηµιά που κάνατε στον χώρο της εκπαίδευσης και
γενικότερα την εθνική ζηµία που προκαλέσατε µε τις πολιτικές
σας στον χώρο της εκπαίδευσης, έρχεστε εδώ και καταθέτετε
επερώτηση µε το φοβερό τίτλο «Κατάρρευση της παιδείας».

Αυτές οι φτηνές αντιπολιτκές πιρουέτες, «Κατάρρευση της
παιδείας», δεν ανταποκρίνονται στην πραγµατικότητα ούτε στη
συνείδηση του ελληνικού λαού.

Μοιάζει –δεν ξέρω αν αυτό είναι επιδίωξη σας, εύχοµαι να µην
είναι- να λειτουργείτε ως υπονοµευτές της δηµόσιας εκπαίδευ-
σης.

Διότι µια απαξιωτική παρουσίαση των δυνατοτήτων που έχει
σήµερα το δηµόσιο σχολείο, της µάχης που δίνουν οι εκπαιδευ-
τικοί, της µάχης που δίνει όλη η κοινωνία για να στηρίξει και να
αναβαθµίσει το δηµόσιο σχολείο, µια καταγγελτική αντιπολιτευ-
τική τακτική, «Κατάρρευση της παιδείας», όταν δίδουµε χρήµατα,
δίδουµε αγώνες, προσπαθούµε να αλλάξουµε νοοτροπίες στο
χώρο του σχολειό, είναι µία αντιπολιτευτική φθηνή νοοτροπία, η
οποία –κακά τα ψέµατα– άλλους βοηθάει. Βοηθάει τα µεγάλα οι-
κονοµικά συµφέροντα, τα οποία έχουν στόχο να υπονοµεύουν
τη δηµόσια εκπαίδευση στη συνείδηση του ελληνικού λαού. 

Και είναι ντροπή αυτήν την πολιτική να την ακολουθεί ένα
κόµµα, το ΠΑΣΟΚ, το οποίο κατά τη διάρκεια του κυβερνητικού
βίου του πολλά λάθη έκανε αλλά τουλάχιστον ήθελε να υποστη-
ρίζει το δηµόσιο σχολειό.

Βέβαια, παίρνω την ευκαιρία από όσα είπατε για να πω το
εξής: Κοιτάξτε, αν κάποιοι ανέτρεψαν τους εαυτούς τους µέσα
σε χρόνο πολύ σύντοµο, εάν Υπουργοί ανέτρεψαν µεταρρυθµί-
σεις που έκαναν προηγούµενοι Υπουργοί, αυτό είναι πρωτοτυπία
στο χώρο του ΠΑΣΟΚ. Η µεταρρύθµιση, όπως ονοµάστηκε τότε
Αρσένη, όπως είδατε, µεταρρυθµίστηκε από τη µεταρρύθµιση
Ευθυµίου.

Ο κ. Κρεµαστινός αναφέρθηκε στην ιστορία της δηµοκρατικής
παράδοσης, την οποία τιµούµε συνολικά και είµαστε κι εµείς
µέρος αυτής της δηµοκρατικής παράδοσης των µεγάλων µεταρ-
ρυθµίσεων στο χώρο της εκπαίδευσης – µέρος, εννοώ, των µε-
ταρρυθµίσεων του 20ου αιώνα. Διότι ο Παπανούτσος υπήρξε,
επειδή υπήρξε όλο το κίνηµα της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης,
στο οποίο συµµετείχε κι αυτός µε απαύγασµα τα συµπεράσµατα
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και το πρόγραµµα της ΠΕΕ σχετικά µε τα ζητήµατα της εκπαί-
δευσης και µετά µε τη φωτεινή συµβολή µεγάλων παιδαγωγών
και της Αριστεράς, όπως Σωτηρίου, Ιµβριώτηδες και άλλοι.

Μέσα εκεί, λοιπόν, είµαστε. Ξέρουµε ότι στη µεγάλη τοµή του
20ου αιώνα υπήρξε πράγµατι µια δηµοκρατική κατεύθυνση µε-
ταρρυθµίσεων. Δυστυχώς, όµως, αυτή η κατεύθυνση των µεταρ-
ρυθµίσεων τα τελευταία χρόνια έχει αλλάξει κοίτη, διότι
επικράτησε και στη χώρα µας και στην Ευρώπη το παράδειγµα
του νεοφιλελεύθερου σχολείου, αυτό που αµφισβητεί το καθο-
λικό δικαίωµα, το δικαίωµα σε όλους για µόρφωση, αυτό που
θέλει να δώσει προνοµιακή µόρφωση στους δήθεν άξιους.

Αυτό δυστυχώς, είναι –θα έλεγε κανείς- το τίµηµα της γενικό-
τερης ιδεολογικής µετάλλαξης του ΠΑΣΟΚ και το πώς εγκατέ-
λειψε το σοσιαλδηµοκρατικό δρόµο προς όφελος µιας
σοσιαλφιλελεύθερης συναίνεσης. Αυτό είναι το τίµηµα και στο
χώρο της εκπαίδευσης, η εγκατάλειψη αυτής της µεγάλης κοιτί-
δας αυτού του µεγάλου ορµητικού ρεύµατος, της εκπαιδευτικής
δηµοκρατικής µεταρρύθµισης του 20ου αιώνα, που ήταν στα
χέρια των δηµοκρατικών δυνάµεων είτε των αστικών φιλελεύθε-
ρων δηµοκρατικών δυνάµεων µαζί µε την Αριστέρά επί τόσα χρό-
νια.

Δεν θα ήθελα να επεκταθώ περισσότερο σε µια συζήτηση –
αλλά δυστυχώς εσείς την ανοίξατε- η οποία αµφισβητεί κατά τη
γνώµη µου την ανάγκη σήµερα συναινέσεων και διαλόγου πριν
τις συναινέσεις.

Δεν ζητάµε να ξεχάσουµε καθένας τις δικές του ιδεολογικές
αφετηρίες. Το θέµα της εκπαίδευσης έχει πράγµατι ιδεολογικές
αφετηρίες και συνδηλώσεις ιδεολογικές, οι οποίες σε µεγάλο
βαθµό προσδιορίζουν και την πολιτική που θα ακολουθήσουµε.
Το θέµα όµως της εκπαίδευσης έχει κι ένα µεγάλο µέρος, το
οποίο –θα έλεγε κανείς- αποτελεί το κοινό καλό. 

Εν ονόµατι αυτής της προσπάθειας, της αναζήτησης του κοι-
νού καλού, που είναι η µόρφωση όλων των παιδιών της χώρας
µας, η ανάπτυξη της χώρας µας, έτσι ώστε από το σχολείο της
κρίσης να πάµε στο σχολείο της ανάπτυξης, ζητούµε να υπάρξει
ένας ανεπηρέαστος, απροκατάληπτος, εθνικός και κοινωνικός
διάλογος.

Δεν κατάλαβα ακριβώς, το ΠΑΣΟΚ σε ποιο βαθµό θέλει να
συµµετάσχει. Άκουσα αντιφατικά πράγµατα. Εύχοµαι ο διάλογος
αυτός να γίνει µε όλες τις πολιτικές δυνάµεις. Επίσης, εύχοµαι ο
διάλογος αυτός να µην έχει ως προϋπόθεση ότι θα συνεχίσουµε
όλα όσα έχουν γίνει. Τότε δεν υπάρξει ανάγκη διαλόγου. Να µην
τα γκρεµίσουµε όλα, αλλά όχι αυτονοήτως να συνεχιστούν όλα
όσα έχουν γίνει.

Για τα ειδικά θέµατα, τα οποία αναφέρατε, θα ήταν κουραστικό
να αναφερθώ ξανά σε αριθµούς, αλλά µε αναγκάζετε. Μέσα στην
κατάρρευση που εσείς δηµιουργήσατε στο δηµόσιο σχολείο,
µέσα στην κατάρρευση τη δηµοσιονοµική που είναι δικό σας
έργο τόσων ετών, µέσα στο πάρτι που δηµιουργήθηκε µε τα κοι-
νοτικά κονδύλια και στον χώρο της εκπαίδευσης, πάρτι «ηµετέ-
ρων» και µεγάλων οικονοµικών συµφερόντων –τα λέει καλά και
ο κ. Αρσένης, αν διαβάσετε το βιβλίο του περί αυτού, να µην έχω
άλλους συνηγόρους- εµείς προσπαθήσαµε να δηµιουργήσουµε
στοιχειώδεις προϋποθέσεις ανύψωσης του δηµόσιου σχολείου.

Δεν είναι ρητορική, είναι έµπρακτη πολιτική. Είναι η προσπά-
θεια να ανασυστήσουµε, να δηµιουργήσουµε ακόµη µεγαλύτερη
αξιοπιστία στο δηµόσιο σχολείο.

Προσλάβαµε είκοσι δύο χιλιάδες εξακόσιους δεκαέξι αναπλη-
ρωτές εκπαιδευτικούς στο δηµοτικό, στο νηπιαγωγείο και στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση έναντι δεκαοκτώ χιλιάδων τετρακο-
σίων εξήντα εννέα πέρυσι. Δηλαδή προσλάβαµε τέσσερις χιλιά-
δες εκατόν σαράντα επτά περισσότερους αναπληρωτές σε
σύγκριση µε πέρυσι, ποσοστό 22,45%. Ειδικότερα, στα σχολεία
ειδικής αγωγής πραγµατοποιήσαµε προσλήψεις ρεκόρ. Προσ-
λήφθηκαν δύο χιλιάδες τετρακόσια εξήντα οκτώ άτοµα ειδικό εκ-
παιδευτικό και βοηθητικό προσωπικό έναντι χιλίων διακοσίων
σαράντα δύο πέρυσι, αύξηση 49,59%.

Αυτά είναι χρήµατα που πληρώνει ο ελληνικός λαός. Είναι χρή-
µατα που αξιοποιούµε από το ΕΣΠΑ. Αλλά, επαναλαµβάνω, η ευ-
θύνη γι’ αυτή την ιστορία δεν ανήκει σε εµάς, ανήκει σε αυτά που
µας κληροδοτήσατε.

Θα ήθελα να αναφερθώ και σε δύο σηµαντικά στοιχεία. Μέσα
στην κρίση δίνουµε έµφαση στην ικανοποίηση µορφωτικών αναγ-
κών και αναγκών κατάρτισης των φτωχότερων παιδιών. Αψευδείς
µάρτυρες είναι δύο στοιχεία.

Το πρώτο: Οι µαθητές και κυρίως οι µαθήτριες των ΕΠΑΛ στη
δεύτερη τάξη, όπου ξεκινάνε οι ειδικότητες –και φέραµε ειδικό-
τητες που αφορούν κυρίως κορίτσια– αυξήθηκαν από 32% πέρσι
σε 40% φέτος. Δηλαδή έχουµε αύξηση κατά οκτώ χιλιάδες µα-
θητές, κυρίως µαθήτριες, ή 25%. Ακούστε κάτι, εµείς δίνουµε
µάχη κατά της µαθητικής διαρροής. Όταν οκτώ χιλιάδες παιδιά
επιστρέφουν, και κυρίως κορίτσια, στα ΕΠΑΛ στη δεύτερη τάξη,
αυτό είναι ένα χειροπιαστό παράδειγµα τι σηµαίνει αριστερή
προοδευτική παρέµβαση στο χώρο της εκπαίδευσης.

Και δεύτερον, τα ΙΕΚ, που µε µεγάλες δυσκολίες χρηµατοδό-
τησης ανοίξανε φέτος στα µέσα του Νοεµβρίου, έχουν κι αυτά
αύξηση σπουδαστικού πληθυσµού, περίπου κατά είκοσι χιλιάδες,
και προβλέπουµε να επεκταθεί, να αυξηθεί κι άλλο αυτός ο αριθ-
µός.

Βεβαίως χρειάζεται να υπάρξει ένα εθνικό σχέδιο, στρατηγική
για την τεχνική εκπαίδευση και την κατάρτιση, γιατί τώρα έχουµε
κατακερµατισµένες δράσεις, κατακερµατισµένες λυκειακές και
µεταλυκειακές ειδικότητες και δραστηριότητες που πρέπει να
συνδεθούν κι αυτό θα κάνουµε κι αυτό είναι και µια επιλογή που
έχουµε ως Κυβέρνηση, αλλά και µια δέσµευση στο πλαίσιο της
συµφωνίας, αρχής γενοµένης από τις 31 Δεκεµβρίου φέτος,
στον διάλογο που έχουµε µε τους θεσµούς.

Είναι προφανές ότι για µας η περαιτέρω ενίσχυση του δηµό-
σιου σχολείου µε δράσεις που ανέφερα, όπως επίσης και µε την
επαναφορά της ενισχυτικής διδασκαλίας, συνιστούν κοινωνικά
µέτρα αντισταθµιστικής πολιτικής, τόσο κρίσιµα για το µέλλον
της νεολαίας σε στιγµές κρίσης.

Τώρα ας πάµε στο θέµα των αποσπάσεων. Λυπούµαι, αλλά
«λαγός τη φτέρη έσειε κακό της κεφαλής του».

Κύριε Λοβέρδο, σας έχω µπροστά µου. Το σχολικό έτος 2014-
2015, τους λίγους µήνες που ήσασταν εκεί, αποσπάσατε επτα-
κόσιους σαράντα πέντε εκπαιδευτικούς πρωτοβάθµιας
εκπαίδευσης και χίλιους τριακόσιους ενενήντα δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: … (δεν ακούστηκε).
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Από την ηµέρα που παραλάβαµε την ηγεσία του
Υπουργείου κάναµε τριάντα επτά αποσπάσεις εκπαιδευτικών
πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, οι οποίοι ανήκαν σε περιοχές µε
πλεόνασµα προσωπικού. Δεν αφαιρέσαµε, δηλαδή, από την τάξη
κανέναν.

Συγκεκριµένα, αποσπάσαµε δεκατρείς εκπαιδευτικούς σε πα-
νεπιστήµια, εννέα σε βιβλιοθήκες, τέσσερις στα ειδικά αρχεία
του κράτους, τρεις σε δηµόσια ΙΕΚ, τέσσερις σε διευθύνσεις εκ-
παίδευσης, έναν στον ΥΕΠ, τρεις σε εκκλησιαστικές ακαδηµίες.

Παράλληλα, δόθηκε η δυνατότητα διάθεσης αποσπασµένων
εκπαιδευτικών από υπηρεσίες και φορείς του Υπουργείου σε
σχολικές µονάδες, ώστε να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα των
κενών. Όσον αφορά στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, κάναµε
τριάντα οκτώ αποσπάσεις εκπαιδευτικών.

Θέλετε να κάνουµε το άθροισµα; Δύο χιλιάδες εκατόν πε-
νήντα, απ’ ό,τι βλέπω, είναι –το λέω προχείρως, κύριε Λοβέρδο-
οι αποσπάσεις του «µη κοµµατικού» κράτους Λοβέρδου, έναντι
τριάντα επτά και τριάντα οκτώ, ογδόντα περίπου του «κοµµατι-
κού» κράτους ΣΥΡΙΖΑ!

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν ντρέπεσαι, παλιοψεύτη!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι είναι αυτό; Σας πα-

ρακαλώ, κύριε Λοβέρδο! Να µην γράφεται τίποτα στα Πρακτικά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Έχουµε δεσµευτεί ότι σε συνεννόηση µε τα αρµό-
δια όργανα θα προχωρήσουµε σε δραστική µείωση του αριθµού
των αποσπάσεων των εκπαιδευτικών, αρχής γενοµένης από τα
κόµµατα, την αυτοδιοίκηση, την εκκλησιαστική διοίκηση, καθώς
και άλλους φορείς κρατικής διοίκησης. Το µέτρο αυτό θα εφαρ-
µοστεί από την επόµενη χρονιά, το 2016-2017. Δεν θέλαµε να το
εφαρµόσουµε από φέτος, διότι θα δηµιουργούσαµε αναστάτωση
στην ήδη επιβαρηµένη εκπαιδευτική πραγµατικότητα.
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Πρέπει να σας πω ότι κάθε χρόνο µέχρι τον Ιούνιο, ξεκινώντας
από τον Ιούνιο του 2016, θα έχουν στον µεγαλύτερο βαθµό ορι-
στικοποιηθεί οι µεταθέσεις, οι αποσπάσεις και οι πίνακες προσ-
λήψεων, ούτως ώστε τα σχολεία να είναι σε θέση να
προγραµµατίζουν καλύτερα τη σχολική χρονιά. 

Και επειδή ερωτώµεθα, σας λέµε ότι φέτος, µε την προσπά-
θεια που κάναµε, έχουµε πολύ λιγότερα κενά από πέρυσι. Υπάρ-
χουν πραγµατικά κενά, αλλά και πλασµατικά κενά και η
προσπάθεια των υπηρεσιακών µεταβολών, που κάνουµε –θα τη
δείτε σύντοµα- σε αυτό κατατείνει, στο να περιορίσουµε τα πλα-
σµατικά και να αντιµετωπίσουµε τα πραγµατικά κενά στην εκπαί-
δευση. 

Θα λυθεί το πρόβληµα των κενών; Δεν το υποστηρίζω. Διότι
υπάρχει ένα ζήτηµα πολύ σηµαντικό, που αφορά και την ανανέ-
ωση του γηρασµένου εκπαιδευτικού πληθυσµού, ένα ζήτηµα µό-
νιµων διορισµών. Και η αλήθεια είναι ότι τα χρόνια του µνηµονίου
καταρρακώθηκε το εκπαιδευτικό δυναµικό, έφυγαν περίπου
τριάντα χιλιάδες εκπαιδευτικοί και οι προσλήψεις δεν ξεπέρασαν
τους χίλιους. Την τελευταία διετία ήταν µηδέν.

Συνεπώς, δεν µπορεί κανένας να εναποθέτει τις ελπίδες του
για την ανόρθωση του σχολείου στον ηρωισµό του προσωπικού
και στον αγώνα των γονιών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Πρέπει να υπάρξουν µέτρα µόνιµων διορισµών και αναλόγως
των δηµοσιονοµικών εξελίξεων η Κυβέρνηση έχει δεσµευτεί ότι
θα κάνει προσλήψεις. Σίγουρα θα κάνει προσλήψεις, αλλά το
εύρος των προσλήψεων θα προσδιοριστεί από τις δηµοσιονοµι-
κές εξελίξεις.

Θα αναζητήσω, κύριε Λοβέρδο, τη µελέτη σας για τις δέκα χι-
λιάδες προσλήψεις. Ελπίζω να ανταποκρίνεται σε δηµοσιονοµι-
κές δυνατότητες εκείνης της εποχής. Εµείς, πάντως, δεν
καταλείπουµε µελέτες στον επόµενο Υπουργό. Είµαστε αναγκα-
σµένοι να τις εφαρµόζουµε, αξιοποιώντας προηγούµενες µελέ-
τες. Αυτή είναι µια διαφορά της πολιτικής πραγµατικότητας,
όπου σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ είναι Κυβέρνηση και εσείς είστε ένα
κόµµα της ήσσονος Αντιπολίτευσης. 

Σχετικά µε την αξιοκρατία, δεν θέλω να επανέλθω στη συζή-
τηση που την ξέρουµε όλοι στον χώρο της εκπαίδευσης. Είµαστε
υπέρ της αξιοκρατίας στην εκπαίδευση. Μία λέξη είναι αυτή.
Θύοµεν, λοιπόν, όλοι υπέρ της αξιοκρατίας. Όµως, πρέπει να
δούµε ποια είναι η συµπεριφορά µας. Θα µου πείτε «περσινά ξινά
σταφύλια;». Όχι. Χρειάζεται να υπάρχει µια αξιοπιστία, όταν
ασκείται µια κριτική. 

Να σας θυµίσω ότι το ΠΑΣΟΚ, όταν ανέβηκε στην Κυβέρνηση
το 1981, κατήργησε όλο το µοντέλο του ιεραρχικού συστήµατος
διοίκησης, γενικούς επιθεωρητές κ.λπ. Θα πει κάποιος ότι το
έκανε εν µέρει δικαιολογηµένα –το λέω αυτό- διότι είχε να αντι-
µετωπίσει ένα καθεστώς, το καθεστώς των προηγουµένων πολ-
λών ετών, αυτό που ονοµάζατε εσείς «κράτος της Δεξιάς». 

Και εν µέρει στον χώρο της εκπαίδευσης, παρά τα σοβαρά βή-
µατα που έκανε η Κυβέρνηση µε Υπουργό τον Γεώργιο Ράλλη,
δηλαδή κάποιες µεταρρυθµίσεις ουσιαστικά στην κατεύθυνση
της µεταρρύθµισης Παπανούτσου, που ήταν η αυτοκριτική της
Νέας Δηµοκρατίας τότε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µια τελεία,
κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Όχι, δεν βάζω µια τελεία! Σας παρακαλώ. Ξέρω τον
χρόνο µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα έχετε ξανά την
ευκαιρία να µιλήσετε στη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Λέω ότι τότε ήταν αναγκαίο το νέο που ανέβηκε, το
ΠΑΣΟΚ, να δηµιουργήσει θεσµούς, ώστε να αξιοποιηθούν όχι
µόνο νέα πρόσωπα, αλλά και νέες εκπαιδευτικές και διοικητικές
πρακτικές.

Αναγνωρίστε και σε εµάς, λοιπόν, αυτό το νέο! Δεν τελείωσε
το νέο το 1981. Eµείς σήµερα δεν είµαστε συνέχεια ενός καθε-
στώτος. Είµαστε µία νέα πολιτική πραγµατικότητα, η οποία θέλει
να έχει τη δυνατότητα να αξιοποιήσει νέα πρόσωπα, όχι µε κοµ-

µατικά κριτήρια –δεν έχουµε αυτήν τη δυνατότητα, και να θέ-
λαµε- αλλά αξιοκρατικά και στον χώρο της εκπαίδευσης.

Και αυτό το οποίο κάνουµε –για να µην απεραντολογούµε- δεν
είναι κάτι φοβερό και τροµερό. Είναι η επιλογή πενήντα οκτώ
πρωτοβάθµιων και πενήντα οκτώ δευτεροβάθµιων διευθυντών
εκπαίδευσης, που η πενταετής θητεία τους έληξε στις 31 Αυγού-
στου του 2015. Να µην βγάλουµε νέους διευθυντές; Να παρα-
τείνουµε και άλλο τη θητεία τους; Αυτό µας ζητάτε; 

Η σηµερινή Κυβέρνηση παρέτεινε τη θητεία τους µέχρι την επι-
λογή νέων, από τον Αύγουστο, µέχρις ότου βγουν οι νέοι. Γιατί,
λοιπόν, εσείς έχετε αντίρρηση; Η επιλογή των νέων θα γίνει µε
τον µόλις ψηφισθέντα νόµο, δηλαδή µε τροποποιήσεις των δύο
προηγούµενων νόµων. 

Όταν λέγαµε ότι θα γίνει απευθείας ψηφοφορία από τους
εκλεγέντες διευθυντές και υποδιευθυντές των σχολικών µονά-
δων, µας έλεγαν ότι πάµε να καθιερώσουµε κοµµατικό κράτος.
Άλλοι µας έλεγαν ότι πάµε να κάνουµε συνδικαλιστική λειτουργία
της εκπαίδευσης. Νωρίτερα ο κ. Παπαθεοδώρου είπε ότι αυτό,
δηλαδή η εκλογική εξάρτηση, δηµιουργεί προβλήµατα δυσλει-
τουργίας στην εκπαίδευση. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Το τονίζετε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Κύριε Παπαθεοδώρου, το τονίζω. Το λαµβάνω υπ’
όψιν µου αυτό που λέτε. Δεν σας κατηγορώ. 

Άρα, λοιπόν, όταν εµείς το απόλυτο και µοναδικό κριτήριο, που
ήταν η εκλογή των διευθυντών εκπαίδευσης από τους εκλεγέντες
πρωτοβάθµιους διευθυντές σχολικών µονάδων, το σχετικοποι-
ούµε και θέτουµε και άλλα στοιχεία, όπως είναι τα στοιχεία της
προσωπικής αξιολόγησης, τα διδακτορικά τους, οι τίτλοι τους
αλλά και τα στοιχεία που αφορούν τη συνέντευξη, γιατί µας κα-
τηγορείτε; Τι κάνουµε ακριβώς δηλαδή, όταν ήταν είκοσι µονά-
δες η συνέντευξη–προσέξτε ένα λεπτό!- στον προηγούµενο νόµο
–προσέξτε, είκοσι!- και εµείς βάζουµε δεκαπέντε; 

Να µας κρίνετε –και το δέχοµαι να γίνει αυτή η συζήτηση- εκ
του αποτελέσµατος, αλλά η δοµή και τα κριτήρια της επιλογής
των διευθυντών πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
είναι αντικειµενικά, είναι αξιοκρατικά. Μπορεί να στραβώσουν
στην επιλογή. Θα κάνουµε τότε κουβέντα. Καµµία αντίρρηση!
Όµως, µην κάνουµε κουβέντα, µε βάση την πολιτική αξίωση να
µην αλλάξει τίποτα στον χώρο της εκπαίδευσης, να µην κυβερνά
δηλαδή µία νέα κυβέρνηση, αλλά να κυβερνάµε µε τα πρόσωπα
του βαθέος «πράσινου» και «γαλάζιου» κράτους!

Έχετε πει διάφορα πράγµατα που αφορούν τα κλειστά δηµό-
σια ΙΕΚ. Σας απήντησα ότι έχουµε αύξηση κατά 20% των σπου-
δαστών που φοιτούν στα δηµόσια ΙΕΚ φέτος. Είναι απόδειξη του
ενδιαφέροντος που υπάρχει από την Κυβέρνηση για την ικανο-
ποίηση των αναγκών των φτωχότερων λαϊκών στρωµάτων, όπως
επίσης και του ότι προσπαθούµε µε αποσπάσεις εκπαιδευτικών
και στα ΙΕΚ και στα σχολεία δεύτερης ευκαιρίας να αντιµετωπί-
σουµε αυτές τις ανάγκες. 

Δεν κρύβουµε τις αδυναµίες µας. Είναι οικονοµικές αδυναµίες.
Τι να κάνουµε; Το ξέρουµε. Αρχίσαµε στις 15 Νοεµβρίου και προ-
χωρούµε. Έχουµε καταρτίσει και καταθέσει σε διαβούλευση ένα
ολοκληρωµένο πλαίσιο πιστοποίησης της ποιότητας και των δη-
µοσίων ΙΕΚ. 

Τώρα, στα ζητήµατα των πανεπιστηµίων θα µιλήσει αµέσως
µετά και η κ. Αναγνωστοπούλου που έχει την αρµοδιότητα για τα
πανεπιστήµια. Εγώ θέλω να πω µία κουβέντα µόνο: Ο διάλογος
είναι αναγκαίος και για τα πανεπιστήµια. Δεν µπορεί να έχουµε
το άβατο, δεν µπορεί να έχουµε τις «δέκα εντολές του Μωυ-
σέως», που λέγεται νόµος Διαµαντοπούλου. Όχι. Θα πρέπει να
κάνουµε διάλογο µε βάση την εµπειρία, ακούγοντας πανεπιστη-
µιακούς φορείς. Όλες οι ρυθµίσεις που έχουµε καταθέσει και θα
καταθέσουµε θα είναι στον ένα ή τον άλλο βαθµό µε τη σύµφωνη
γνώµη των πανεπιστηµιακών φορέων και συγκεκριµένα των πρυ-
τάνεων. Να ελεγχθούµε και γι’ αυτό!

Επίσης, υπάρχουν νέα προβλήµατα και στον χώρο της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης, όπως είναι η ανάγκη διαµόρφωσης ενός
ενιαίου χώρου ανώτατης εκπαίδευσης και έρευνας, όπως είναι
τα µεταπτυχιακά –που είναι µεγάλο πρόβληµα- τα οποία πρέπει
να αντιµετωπιστούν. 
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Το σηµαντικότερο, όµως, είναι πως πρέπει να έχουµε στο
µυαλό µας –γι’ αυτό µιλάµε για εθνικό διάλογο για την παιδεία-
τους κόµβους που ενώνουν τις διάφορες βαθµίδες. Και ένας κόµ-
βος είναι η µετατροπή των σηµερινών σχολών καθηγητικού προ-
σανατολισµού, όπως λέγoνται, σε σχολές οι οποίες θα έχουν τη
δυνατότητα να παράγουν µέσα από ιδιαίτερες εκπαιδευτικές επι-
µορφώσεις και διαδικασίες, καθηγητές για την πρωτοβάθµια και
τη µέση εκπαίδευση. 

Διότι δεν είναι λογικό να θεωρεί κανείς πως όποιος τελειώνει
το πανεπιστήµιο, ως επιστήµονας, µαθηµατικός, φυσικός ή οτι-
δήποτε άλλο, αυτός έχει και τη δυνατότητα την εκπαιδευτική, την
επιµορφωτική να λειτουργήσει στον χώρο της εκπαίδευσης.
Χρειάζεται και εκεί µία αλλαγή. Δεν είναι προϋπόθεση για να προ-
χωρήσουµε στους διορισµούς τώρα. Είναι, όµως, προϋπόθεση
για την πρόοδο του συστήµατος στον χώρο της εκπαίδευσης. 

Υπάρχει το θέµα των εξετάσεων. Δεν προτρέχουµε. Δεν θέ-
λουµε να δηµιουργήσουµε προβλήµατα και ανατροπές στον
χώρο της εκπαίδευσης. Θα συνοµιλήσουµε και στον καιρό τους
–επαναλαµβάνω ότι είναι πολύχρονη η διαδικασία της εκπαιδευ-
τικής αλλαγής και των µεταρρυθµίσεων, δεν είναι ολιγόµηνη- θα
προχωρήσουµε και στην αλλαγή του συστήµατος πρόσβασης
των παιδιών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Τελειώνω µε ένα θέµα που έχει αποκτήσει εµβληµατικό χαρα-
κτήρα στην κριτική εναντίον του ΣΥΡΙΖΑ, το περιβόητο θέµα της
αριστείας. Ξεκαθαρίζω ότι εµείς δεν έχουµε τίποτα µε την αρι-
στεία. Είµαστε υπέρ. Άλλο είναι το θέµα. 

Το θέµα είναι αν θα συναινέσουµε στη δηµιουργία ενός δι-
κτύου εξήντα, εβδοµήντα, ογδόντα, εκατό σχολείων –δήθεν- αρι-
στείας σε ολόκληρη τη χώρα που θα αποτελέσουν το άλλοθι για
να αφεθούν στην καταβύθισή τους τα υπόλοιπα τέσσερις χιλιά-
δες σχολεία. Αυτό είναι το θέµα.

Το θέµα είναι αν θα συναινέσουµε στην ικανοποίηση ζήτησης
εκ µέρους µεσαίων στρωµάτων για τη δηµιουργία ενός δικτύου
που θα ικανοποιεί περίπου δώδεκα χιλιάδες µαθητές και θα αφή-
σουµε πάνω από ένα εκατοµµύριο µαθητές στην τύχη τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Υπουργέ,
βάλτε µία τελεία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Εµείς, λοιπόν, δεν θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρ-
ξουν, µε αυτήν την έννοια, πρότυπα σχολεία. Πιστεύουµε ότι
πρέπει να υπάρξουν πειραµατικά. Δίνουµε τη µάχη αυτή. 

Το Πειραµατικό έχει συγκεκριµένα, όπως ξέρετε, χαρακτηρι-
στικά. Δεν µπορεί να είναι πρότυπο, όπου οι εκπαιδευτικοί έχουν
ειδικά προσόντα και τα παιδιά ειδικές δεξιότητες. Έτσι, βγαίνουν
λάθος συµπεράσµατα και δεν υπάρχει πειραµατικός χαρακτή-
ρας. 

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω –και µε αυτό τελειώνω- ότι, βε-
βαίως, τα ιστορικά πρότυπα τα διατηρούµε. Είναι σαφές αυτό το
πράγµα. Δεν µπαίνουµε, όµως, σε µια ιστορία µιας αλυσίδας
προτύπων, µε την έννοια της αξιολόγησης, δηλαδή ότι ένα παιδί
στα δώδεκα-δεκατρία του χρόνια είναι άξιο και τα άλλα είναι λι-
γότερο ή καθόλου άξια. Δεν µπαίνουµε σε µία τέτοια διαδικασία
που να ξεχωρίζουµε σε αρίστους και κακούς τους έφηβους, να
εµπεδώνουµε τη συνείδηση της αποτυχίας σε µια κρίσιµη ηλικία.

Όπως σωστά είχε πει και ο προκάτοχός µου στο Υπουργείο
Παιδείας, ο κ. Αριστείδης Μπαλτάς, θέλουµε το άριστο σχολείο
που βρίσκεται σε αντίθεση µε το σχολείο αριστείας, τουλάχιστον
όπως το ορίζει ο νεοφιλελευθερισµός. Σκοπός µας είναι όλα τα
σχολεία της χώρας να γίνουν σταδιακά, βήµα-βήµα, άριστα σχο-
λεία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, να πω ότι έχει και παιδευτική σηµασία η τήρηση του
χρόνου.

Θέλω, επίσης, να σας ανακοινώσω ότι έχουν οριστεί ως Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι από το ΣΥΡΙΖΑ η κ. Βάκη, από τη Νέα
Δηµοκρατία ο κ. Φορτσάκης, από τη Χρυσή Αυγή ο κ. Παππάς,
από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη η κ. Χριστοφιλοπούλου, από
το ΚΚΕ ο κ. Δελής, από το Ποτάµι ο κ. Μαυρωτάς, από τους
ΑΝΕΛ ο κ. Ζουράρις και από την Ένωση Κεντρώων ο κ. Μεγαλο-

µύστακας.
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ακούσαµε µία αρκετά γενικόλογη και παραινετική οµιλία
από τον Υπουργό Παιδείας. Ελάχιστες είναι, αν δόθηκαν κάποιες
απαντήσεις στις αιτιάσεις και τις κριτικές που ασκήθηκαν από
τους συναδέλφους που µίλησαν εκ µέρους της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης.

Κύριε Υπουργέ, θα επιχειρήσω να αποκωδικοποιήσω τα όσα
µας είπατε, προσπαθώντας να καταλάβω πού ακριβώς βρισκό-
µαστε. Πάντως, ένα είναι σίγουρο: Δεν βρισκόµαστε στο 1981
και ο κ. Τσίπρας δεν είναι Ανδρέας Παπανδρέου! Ένα το κρα-
τούµενο. Πάµε λίγο παρακάτω και πάµε στην ουσία της παιδείας.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι όλα αυτά τα δεινά που σας κατα-
µαρτυρήσαµε και µας επιπλήξατε, γιατί είπαµε ότι καταρρέει η
παιδεία, σωρεύτηκαν ως εκ των µνηµονίων. Κι επειδή η Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη και το ΠΑΣΟΚ δεν αρέσκονται ούτε στην ωραι-
οποίηση όλων ούτε και στην ισοπέδωση των πάντων, όπως
κάνετε εσείς που ωραιοποιείτε ό,τι κάνετε µε ένα λόγο ισοπεδω-
τικό, θα έλεγα, και καταγγέλλετε τους πάντες και µηδενίζετε τα
πάντα, εµείς θα σας πούµε ότι η παιδεία υπέστη σοβαρά πλήγ-
µατα εµµέσως από τα µνηµόνια.

Είναι, όµως, το τρίτο και καλύτερο µνηµόνιο Τσίπρα-Καµµένου,
το οποίο έβαλε την ουσία της παιδείας, την ίδια την αξιολόγηση
του εκπαιδευτικού συστήµατος σε συνεργασία µε τον ΟΟΣΑ,
µέσα στον ν. 4336/2015, µέσα δηλαδή κατάβαθα στο τρίτο µνη-
µόνιο. Και εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να πείτε γιατί. Και δεν πρέ-
πει να πείτε τον λόγο σε εµάς. Πρέπει να πείτε τον λόγο στον
µέσο εκπαιδευτικό. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας θυµίσω ότι
οι αρχές, δηλαδή το Υπουργείο Παιδείας –διαβάζω από τον
νόµο- δεσµεύονται να ευθυγραµµίσουν τον αριθµό διδακτικών
ωρών ανά µέλος του προσωπικού, καθώς και την αναλογία µα-
θητών ανά τάξη. Είναι µέσα στο µνηµόνιο. Είναι η «πρώτη φορά
αριστερά» που έβαλε τον αριθµό µαθητών ανά τάξη στο τρίτο
µνηµόνιο Τσίπρα-Καµµένου. Αυτά, λοιπόν, πρέπει να µας τα
πείτε. 

Γιατί λέει, επίσης, το µνηµόνιο, κύριε Υπουργέ, ότι τον Απρίλιο
του 2016 θα πρέπει να παρουσιάσετε έκθεση. Και µε την ευκαι-
ρία, σάς ερωτώ: Πού βρίσκονται οι διαδικασίες γι’ αυτή την έκ-
θεση του αριθµού µαθητών ανά τάξη; 

Και σας ερωτώ, επίσης, το εξής: Ο προκάτοχός σας κ. Μπαλ-
τάς, το περασµένο φθινόπωρο, πριν από τις εκλογές πάντως,
είχε πει στην ΕΡΤ ότι το να κάνουν και λίγες ώρες παραπάνω οι
εκπαιδευτικοί είναι καλό και εθελοντικό πράγµα µέσα στην κρίση. 

Αν τολµούσαµε εµείς, κύριε Υπουργέ, τα µισά απ’ όσα είπε ο
κ. Μπαλτάς να λέγαµε, θα είχε καεί για τρίτη φορά η Αθήνα.
Όµως, εµείς δεν θα σας αποδώσουµε τα ίσα. Εµείς σας κάνουµε
µια επερώτηση και σας ενοχλεί, απ’ ό,τι άκουσα, ακόµη κι αυτό.

Έρχοµαι, όµως, ένα βήµα πιο κάτω, από το τελευταίο που εί-
πατε. Θα µιλήσω και για τα πρώτα που είπατε, για την περίφηµη
ιστορία των διευθυντών εκπαίδευσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά έναν πίνακα που δείχνει την ουσία του πράγ-
µατος. Ακούστε µε, κύριε Υπουργέ. Είπατε, λοιπόν, ότι έχετε το
δικαίωµα να νοµοθετήσετε. Κατ’ αρχάς, ο ν. 3848 είχε δεκαπέντε
µόρια και όχι είκοσι, όπως είπατε, στη συνέντευξη. Προσέξτε,
όµως, πώς οριοθετούσε τον εκάστοτε Υπουργό Παιδείας από το
να µην επιλέξει τους «ηµετέρους». Απολύτως -γιατί δεν µου αρέ-
σει, όπως σας είπα, να ωραιοποιώ- δεν τον οριοθετούσε, αλλά
τον οριοθετούσε. 

Ως εκ τούτου, κύριε Υπουργέ, έγκριτος συνάδελφός σας του
ΣΥΡΙΖΑ, ο Βουλευτής Μιχελής, ήταν από τους διευθυντές εκπαί-
δευσης που επελέγησαν µε αυτή τη διαδικασία. Ποια ήταν αυτή
η διαδικασία σε σύγκριση µε τον νόµο, ή µάλλον σε σύγκριση µε
την τροπολογία της τελευταίας στιγµής στο νοµοσχέδιο για τις
βοσκήσιµες γαίες; Τι ωραίος τρόπος νοµοθέτησης! Αλλά τι να
περιµένει κανείς από µια Κυβέρνηση που λέει ότι είναι δηµοκρα-
τική και σε επτά µήνες έχει φέρει δεκαπέντε ΠΝΠ, από τις οποίες
οι περισσότερες δεν έχουν να κάνουν µε µνηµόνια και κατεπεί-
γοντα; Μία από αυτές είναι της παιδείας. 
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Επανέρχοµαι σε αυτό, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Μόνο το ότι,
ακόµη πρόεδρο εσείς βάζετε τον περιφερειακό σας µετακλητό
διευθυντή κι εµείς λέγαµε έναν πρόεδρο ή διατελέσαντα πρό-
εδρο παιδαγωγικού τµήµατος ή καθηγητικής σχολής ΑΕΙ. Πάω
στα µέλη: Στην περίπτωση του νόµου του 2010 έλεγε «δύο µέλη
ΔΕΠ παιδαγωγικών πάλι και καθηγητικών τµηµάτων» –προσέξτε-
«που δεν επιλέγει ο εκάστοτε Υπουργός, που του προτείνουν τα
πρυτανικά συµβούλια». 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, αυτό δεν είναι µια
κάποια οριοθέτηση;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τα καταργήσατε τα πειθαρχικά συµβούλια.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Μισό λεπτό, κύριε Φίλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Εσείς τα καταργήσατε. Να τα φτιάξουµε µαζί.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Φίλη, µιλήσατε

τριάντα πέντε λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Έχετε δίκιο. Εσείς καταργήσατε τα πειθαρχικά
συµβούλια. Τι µου ζητάτε τώρα; Άνω ποταµών είναι αυτά που
λέτε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µε
προστατέψετε; Υπάρχει περίπτωση να µιλήσω χωρίς να µε δια-
κόπτει ο κύριος Υπουργός; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βεβαίως. 
Δεν διακόπτουµε, κύριε Υπουργέ.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Διέκοψα εγώ τον κύριο

Υπουργό; 
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε τριάντα λεπτά, ενώ είχατε είκοσι.

Θέλω κι εγώ την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για να αναπτύξω τις
σκέψεις µου. 

Γιατί µας είπατε κι εσείς ανακρίβειες και εξανέστη η συνάδελ-
φος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων):Συγγνώµη, είπα ότι καταργήθηκαν τα πειθαρχικά
συµβούλια. Τίποτα άλλο. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ωραία, θα κάνουµε διά-
λογο τώρα, εντάξει; 

Κύριε Πρόεδρε, τον χρόνο µου τουλάχιστον. 
Λέω, λοιπόν, και το ξαναλέω και θα καταθέσω και τον πίνακα,

ότι δύο µέλη ΔΕΠ, τα οποία προτείνονται από τα πρυτανικά συµ-
βούλια -και δεν µιλώ για την τριτοβάθµια, κύριε Υπουργέ, µιλώ για
τα µέλη τα οποία κρίνουν τους περιφερειακούς διευθυντές στο
δικό σας νόµο, στην τροπολογία στις βοσκήσιµες γαίες- τα ορίζει
ο Υπουργός. Ορίζει όποιους θέλει. Εµείς είχαµε προτάσεις από τα
πανεπιστήµια για να µην ορίζει ο Υπουργός όποιους θέλει.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μην γελάτε καθόλου. Καταθέτω, λοιπόν, αυτόν τον πίνακα στα

Πρακτικά για να δείτε ακριβώς τη διαφορά µεταξύ της πρόχειρης
τροπολογίας των βοσκήσιµων γαιών και αυτής της πλήρους νο-
µοθέτησης -µε βελτιώσεις, δεν λέω. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Παρασκευή (Εύη) Χριστοφι-
λοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

Εγώ θα έλεγα µάλιστα να γίνει και συζήτηση, αν πρόκειται να
γίνει ο απρόσκοπτος, όπως είπατε, και απροκατάληπτος διάλογος,
µαζί σας για να βρούµε ένα σύστηµα. Να το αποκεντρώσουµε;
Αυτά είναι ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ. Αν το αποκεντρώσουµε,
πώς θα διασφαλίσουµε την αξιοκρατία, την ώρα που θα είναι απο-
κεντρωµένο; Γιατί εµείς πιστεύουµε πως θα µπορούσε να αποκεν-
τρωθεί έτι περαιτέρω το σύστηµα, µε ποια δικλίδα ασφαλείας,
όµως; 

Γιατί εγώ σας είπα έναν δικό σας Βουλευτή τον κ. Μιχελή, αλλά
έχουµε κι άλλους που ανήκουν στη Νέα Δηµοκρατία, στο
ΠΑΣΟΚ, στο Ποτάµι -οπουδήποτε- άξιους. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ένας είναι.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Με συγχωρείτε. Ένας;

Εντάξει, δείτε και διαβάστε λίγο τον πίνακα της σύγκρισης των
δύο νόµων, για να δείτε ότι τουλάχιστον από εµάς υπάρχει µια

προσπάθεια οριοθέτησης της κρίσης του εκάστοτε Υπουργού να
ορίζει αυτός ή αυτή όποιον θέλει. 

Πάµε, όµως, κι ένα βήµα παραπέρα. Τι µας είπατε, κύριε
Υπουργέ; Μας είπατε ούτε λίγο ούτε πολύ ότι είχατε µια εκλογική
νίκη και πήρατε ένα ποσοστό γύρω στο 36%. Μπράβο. Σας εί-
παµε και συγχαρητήρια και εκείνη τη βραδιά. Συγχαρητήρια, λοι-
πόν, και τώρα. Νικήσατε τις εκλογές δύο φορές κι ένα το
δηµοψήφισµα, τρεις. Άντε να δούµε. Πήρατε 36%. Αυτό σας δίνει
το δικαίωµα να καταργήσετε τα πάντα µε τροπολογίες και µε
ΠΝΠ; 

Τι κάνατε στα πανεπιστήµια; Επαναφέρατε τους αιώνιους φοι-
τητές. Θέλω να µου πείτε ένα σοβαρό ίδρυµα ή έστω ένα µέτριο
ίδρυµα του ανεπτυγµένου κόσµου, ένα από τα καλά πανεπιστή-
µια, το οποίο να έχει τέτοιο σύστηµα αιωνίων φοιτητών. Ένα
πείτε µου, µόνο ένα. 

Δεύτερον, είναι η ηλεκτρονική ψηφοφορία. Τα είπαν και οι συ-
νάδελφοι. Γιατί την καταργήσατε; Θέλατε, λοιπόν, να αλλάξετε
τον νόµο Διαµαντοπούλου, επειδή ο λαός µας καταψήφισε, λες
και καταψήφισε τον συγκεκριµένο νόµο ο λαός. Ο λαός µας κα-
ταψήφισε κι έφερε µια άλλη Κυβέρνηση, για πολλούς λόγους
που δεν είναι της ώρας να τους πούµε. Εάν θέλατε στ’ αλήθεια
απροκατάληπτο διάλογο µε tabula rasa, γιατί, λοιπόν, κάνατε
όλες αυτές τις παρεµβάσεις, ούτως ώστε στην ουσία να αφαιρέ-
σετε κάθε αρµοδιότητα από τα συµβούλια διοίκησης;

Και όπως φαίνεται -απαντήστε µου σε αυτό- από τις διαρροές
κι από τις δηµοσιεύσεις για τον καινούργιο νόµο, ετοιµάζεστε,
ενώ υπάρχει επιτροπή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να φέρετε
νόµο τώρα; Καλά, µας κοροϊδεύετε; Θα φέρετε νόµο που θα κα-
ταρρακώνει έτι περαιτέρω; Κι επειδή η τρόικα σάς µάλωσε λίγο
και πήρατε πίσω την πλήρη κατάργηση των συµβουλίων διοίκη-
σης, εισηγείστε τώρα να έχουν καθαρά εισηγητικό ρόλο; 

Πείτε µου, ποιος έγκριτος πανεπιστηµιακός από το εξωτερικό
κι από το εσωτερικό -γιατί έχουµε εξαιρετικό πανεπιστηµιακό δυ-
ναµικό και εδώ στη χώρα, µε διεθνείς δηµοσιεύσεις, µε έρευνες,
ανθρώπους που παλεύουν µέσα στα πανεπιστήµια, ανθρώπους
που παλεύουν τη δική τους επιστήµη µε µεράκι και µε δυνατότη-
τες- θα δεχθεί να συµµετάσχει σε αυτά τα συµβούλια διοίκησης,
που στην ουσία θα είναι τελείως «ξεδοντιασµένα», χωρίς καµµία,
µα καµµία αρµοδιότητα, παρά µόνο εισηγητική; 

Και επιπλέον, ποιος ο ρόλος των φοιτητών και της ψήφου των
φοιτητών; Διότι αυτό που διέρρευσε, κύριε Υπουργέ, µας επα-
ναφέρει σε µια κατάσταση φοιτητοπατέρων και παρατάξεων.
Εκεί είναι η διαπλοκή. Και είναι και µεγάλη, το ξέρετε. Η διαρροή
λέει ότι ακόµη και πέντε να ψηφίσουν και ένας να ψηφίσει, η
ψήφος των φοιτητών µετράει ως ενιαία και δεν υπάρχει καµµία
στάθµιση. Μπορεί να µην είναι έτσι. Διαψεύστε µε. Μακάρι να µε
διαψεύσετε. 

Εγώ σας ερωτώ, όµως, πώς θα κάνουµε διάλογο κι εσείς θα
νοµοθετείτε; Τουλάχιστον, πριν τον ν. 4009 σε όλα αυτά που
ακούσατε που έγιναν, στον διάλογο που έγινε, το Υπουργείο Παι-
δείας τότε δεν είχε φέρει ούτε µία τροπολογία για τα ΑΕΙ. Νοµο-
θετούσε αλλού, όσο γινόταν ο διάλογος. Δεν νοµοθέτησε ποτέ.
Το σεβάστηκε. Εσείς τι ακριβώς σέβεστε; Θέλετε την άποψη των
άλλων; Θέλετε να χτίσετε πάνω στα καλά; 

Κι έρχοµαι τώρα στη δευτεροβάθµια και πρωτοβάθµια. Μας
είπατε πολλά κι εκεί. Κι εγώ θα σας ρωτήσω το εξής: Υπήρχαν
κάποια προγράµµατα σπουδών µε χρήµατα του ΕΣΠΑ. Κάποια
από τα µέλη της Επιτροπής Παιδείας, που εσείς επιλέξατε, ήταν
πρωτεργάτες σε αυτά. Παραδείγµατος χάριν, η κ. Δενδρινού,
εξαιρετική καθηγήτρια, ήταν πρωτεργάτισσα σε αυτά τα προ-
γράµµατα σπουδών. Η κ. Θάλεια Δραγώνα, επίσης. Ο κ. Τσελφές
ήταν για ένα διάστηµα. Τον έχετε τώρα Πρόεδρο στο ΙΕΚ. Είναι
έγκριτοι καθηγητές πανεπιστηµίου και όχι µόνο. Είναι και εµπει-
ρογνώµονες. 

Εγώ δεν σας είπα -και ούτε περίµενα ποτέ- αυτά τα προγράµ-
µατα σπουδών να τα πάρετε όπως έχουν, αλλά να κάνετε µια
γρήγορη αξιολόγηση, να βάλετε τους ιδίους και κάποιους άλ-
λους σαν την επιτροπή αυτή που φτιάξατε και να τα δείτε επί της
ουσίας τα προγράµµατα σπουδών. Να µην τα πετάξετε στον κά-
λαθο των αχρήστων, όπως κάνατε. 

Έπειτα, µας µιλάτε για το δηµόσιο σχολείο. Το δηµόσιο σχο-
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λείο για να το φτιάξουµε σωστό, ξεκινάµε από το ολοήµερο, το
οποίο παρέχει και άλλες δυνατότητες στους µαθητές: Φιλανα-
γνωσία, χορό, παραπάνω άθληση. Αυτά τα δηµοτικά, τα ΕΑΕΠ,
του αναµορφωµένου προγράµµατος που θεσµοθετήσαµε ήταν
µια πολύ µεγάλη επιτυχία, διότι έδιδαν στους µαθητές, πέραν
του κλασικού ολοήµερου, και δυνατότητες πέραν της ύλης, αν
θέλετε. 

Πρέπει να φύγουµε απ’ όλη αυτή την επικέντρωση στην ύλη
και να πάµε στη δυνατότητα τα παιδιά να µπορούν να δηµιουρ-
γήσουν, να µπορούν να ανοιχθούν, να έχουν άλλες παιδαγωγικές
µεθόδους που καλλιεργούν το συνεργατικό πνεύµα, αλλά και την
αναζήτηση της µάθησης, όχι απλώς τη µάθηση «χωνί», όπου το
παιδάκι ακούει και αποµνηµονεύει. 

Σε αυτά, λοιπόν, τα σχολεία -υπήρχαν και οι βελτιώσεις που
σας είπε ο κ. Λοβέρδος– στοχεύαµε και στοχεύοµε. Όλοι οι προ-
κάτοχοί σας ίδρυσαν κι από ένα τέτοιο σχολείο. Εσείς ούτε ένα. 

Λοιπόν, εγώ θα σας πω κάτι για τα κενά. Μπορεί προσωπικά
να έχετε δίκιο, γιατί παραλάβατε µετά τον Σεπτέµβρη το σχολείο
και εν µέρει για τα κενά δεν φταίτε εσείς. Όµως, θα πω κάτι,
επειδή πολύ εύκολα είπατε ότι για τα κενά φταίµε εµείς. Ε, όχι,
γι’ αυτού του σχολικού έτους που ξεκίνησε τον Σεπτέµβρη δεν
µπορούµε να φταίµε εµείς! Και να σας πω γιατί. Γιατί η προετοι-
µασία κάθε σχολικού έτους -και το γνωρίζω αυτό- ξεκινάει ή µάλ-
λον θα έπρεπε να ξεκινάει τέτοια εποχή. 

Επί τη ευκαιρία, είναι Δεκέµβριος. Έχει βγει η εγκύκλιος των
µεταθέσεων των εκπαιδευτικών; Λέω, µήπως έχει βγει. Θα µας
πείτε. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, από πέρσι τον Γενάρη που αναλάβατε,
έφτασε Αύγουστος και οι καλές αποσπάσεις, δηλαδή οι αποσπά-
σεις από σχολείο σε σχολείο, δεν είχαν γίνει. Έφτασε Σεπτέµ-
βριος, είχαµε εκλογές και ξέχασαν οι προκάτοχοί σας, ο κ.
Μπαλτάς και ο κ. Κουράκης, να ανεβάσουν το ΦΕΚ για τους ανα-
πληρωτές, για τους οποίους καυχάστε. Και τους είχατε εν µέσω
αγιασµού και πρώτων βδοµάδων να τρέχουν και να ταλαιπω-
ρούνται. Και δεν είναι ότι ταλαιπωρούνταν µόνο εκείνοι -και είµαι
σίγουρη ότι το συµµερίζονται αυτό- αλλά ταλαιπωρούνταν, κυ-
ρίως, τα παιδιά µέσα στις τάξεις και οι γονείς. 

Τουλάχιστον γι’ αυτό θα περίµενα κάποιου είδους κριτική. Ανα-
γνωρίζω ότι δεν αφορά τον κ. Νικόλαο Φίλη ως Υπουργό Παι-
δείας. Αφορά τον κ. Μπαλτά. Όµως, θα περίµενα από εσάς
τουλάχιστον µια κριτική, γιατί αυτό είναι ακριβώς 100% κακοδια-
χείριση της δικής σας Κυβέρνησης. Πρέπει, λοιπόν, να απολογη-
θείτε. 

Και όσον αφορά τα ΙΕΚ, ποτέ δεν είχε γίνει 25 Νοεµβρίου να
έχουµε άνοιγµα των ΙΕΚ! Χαίροµαι για τους αριθµούς που είπατε.
Μακάρι να επιβεβαιωθούν. 

Και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, αυτή τη πρωτοµιλία µου µε
κάτι τελευταίο. Κοιτάξτε, ας συνεννοηθούµε για ποιες αποσπά-
σεις µιλάµε. Όπως είπατε, υπάρχουν οι καλές αποσπάσεις από
σχολείο σε σχολείο, για να καλυφθούν κενά. Υπάρχουν, όµως και
οι αποσπάσεις προς άλλους φορείς. Αυτές είναι διαχρονικό πρό-
βληµα. Αυτό θα το βάλετε στον διάλογο; Διότι για να έλθουµε
εµείς στον διάλογο, σηµαίνει, πρώτον, ότι θα δεχθείτε κάποια
καλά πράγµατα που έχουν γίνει, δεύτερον, ότι δεν θα κάνουµε
διάλογο και θα νοµοθετείτε από την πίσω πόρτα και θα φέρνετε
ΠΝΠ και ότι θα συµφωνήσουµε σε µια ατζέντα, η οποία αυτή τη
στιγµή δεν υπάρχει. Υπάρχει µόνο ένα γενικό χαρτί. Τέλος πάν-
των, κλείνω µε τις αποσπάσεις.

Οι αποσπάσεις, κύριε Υπουργέ, είχαν γίνει και τότε. Κατ’
αρχάς, το 2010 γύρισαν τέσσερις χιλιάδες επτακόσιοι εκπαιδευ-
τικοί στις τάξεις από διάφορους φορείς, από Γενικά Αρχεία του
Κράτους, από βιβλιοθήκες, από πανεπιστήµια, από µητροπόλεις,
από γενικούς φορείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Χριστοφιλο-
πούλου, βάλτε µια τελεία.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Αµέσως, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό που θέλω να σας πω ως προς αυτό που είπατε ότι εσείς

κάνατε τριάντα επτά, είναι ότι µπορεί εσείς ο ίδιος να κάνατε
τριάντα επτά σε φορείς. Δεν µιλάω για Βουλευτές και κόµµατα.
Όµως, οι προκάτοχοί σας είχαν κάνει άλλες τρεις χιλιάδες εννια-
κόσιες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Όχι.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ε, πόσους; Να τα δούµε,
λοιπόν, τα στοιχεία.

Δεν έχει νόηµα αυτό. Έχει νόηµα να συνεννοηθούµε, ούτως
ώστε να βρεθούν πολιτικές.

Αυτό είναι το δικό µας πνεύµα, αλλά δυστυχώς φοβάµαι, κύριε
Υπουργέ, ότι µε αυτόν τον τρόπο, µε το να νοµοθετείτε από τη
µια και να καλείτε σε απροκατάληπτο διάλογο από την άλλη, δεν
µπορούµε να πάµε µακριά την παιδεία.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η κ. Βάκη έχει τον

λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µόνο θυµηδία

µπορεί να προκαλέσει το γεγονός ότι στην επερώτησή σας εγ-
καλείτε την Κυβέρνηση -παραθέτω- για ακροδεξιό λαϊκισµό, για
ιδεοληπτικές πολιτικές, µε αποκορύφωµα την παροµοίωσή της
µε ανελεύθερο, αιµοσταγές καθεστώς σοβιετικού τύπου.

Ποιος κάνει λαϊκισµό, αναρωτιέµαι. Μπορεί να προκαλεί θυµη-
δία, αλλά δεν προκαλεί καµµία έκπληξη, διότι εναρµονίζεται πλή-
ρως µε τα «κινήµατα της κατσαρόλας», στα οποία κατά την
προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο πρωταγωνιστήσατε
εσείς, οι συνήθεις µιντιακές περσόνες και δυστυχώς, συνάδελφοί
µας πανεπιστηµιακοί, που λοιδορούσαν και λοιδορούν τα πανε-
πιστήµια στα οποία διδάσκουν οι ίδιοι, που λοιδορούσαν τους
συναδέλφους τους ως οκνηρούς, διεφθαρµένους και επιστηµο-
νικά ανεπαρκείς, που νυχθηµερόν διαπόµπευαν και διαποµ-
πεύουν το Υπουργείο ως θιασώτη της εκπαίδευσης, της ήσσονος
προσπάθειας, ως σκράπες, ως αντιµεταρρυθµιστές, ως «µπαλ-
τάδες» της εκπαίδευσης, ως κουρελαρία των καταλήψεων και
ιδεολογικά εµµονικούς, περιθωριακούς τύπους.

Ξέρετε κάτι; Η ουσία του διαλόγου δεν είναι µόνο το περιεχό-
µενο, αλλά είναι και οι όροι και οι κανόνες διεξαγωγής του.

Πάµε, όµως, στο διά ταύτα. Το 23% ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαί-
δευση καταργήθηκε, µόνο που δεν άκουσα κανέναν από εσάς να
υπερασπίζεται το δηµόσιο σχολείο. Το σήµα κατατεθέν των χρό-
νων διακυβέρνησής σας ήταν οι συγχωνεύσεις και το κλείσιµο
σχολικών µονάδων, ήταν το άδικο και τζογαδόρικο σύστηµα της
Τράπεζας Θεµάτων, που έστελνε σωρηδόν τους µαθητές στην
αγκαλιά της παραπαιδείας και ευτυχώς, καταργήθηκε.

Κραδαίνατε το ξίφος της αριστείας, όταν επί ηµερών σας κα-
ταργήθηκαν εν µία νυκτί και πραξικοπηµατικά δυόµισι χιλιάδες
οργανικές θέσεις και ειδικότητες τεχνικής εκπαίδευσης, για να
τις ρίξετε βορά στην ιδιωτική εκπαίδευση και τους εκπαιδευτι-
κούς στο καλάθι απορριµµάτων της διαθεσιµότητας.

Επέστρεψαν στις τάξεις τους επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.
Μήπως η αριστεία είναι και η διαθεσιµότητα των χιλίων τριακο-
σίων διοικητικών υπαλλήλων των πανεπιστηµίων, που άφησε τα
πανεπιστήµια χωρίς φύλαξη, χωρίς καθαριότητα και χωρίς διοι-
κητική υποστήριξη, αφού τα είχε αφήσει και πριν χωρίς αποθε-
µατικά λόγω του διαβόητου PSI, για το οποίο τόσο επαίρεσθε;

Σκοπός της Κυβέρνησης δεν είναι η κατάργηση των πειραµα-
τικών, αλλά ακριβώς το αντίθετο. Είναι η διάχυση σε όλη την επι-
κράτεια καινοτόµων µεθόδων και πιλοτικών προγραµµάτων,
ούτως ώστε να γίνει πράξη τώρα, όχι το σχολείο αρίστων, αλλά
άριστο σχολείο για όλους. Στη φερώνυµη αριστεία, που υποβάλ-
λει τους µαθητές στο ανθρωποβόρο µαρτύριο ενός εξετασιοκεν-
τρικού συστήµατος και καθιστά τους καθηγητές οµήρους
αξιολογήσεων -δεν είµαστε κατά των αξιολογήσεων, είµαστε
κατά των αξιολογήσεων όµως που λειτουργούν ως µέσα επιτή-
ρησης, τιµωρίας και προσχηµατικού τρόπου απολύσεων- στην
ψευδεπίγραφη αριστεία, που µετατρέπει διευθυντές σε διαχειρι-
στές προγραµµάτων και µπαµπούλες των υπαλλήλων τους, εµείς
αντιτάσσουµε τη δηµοκρατική αναβάπτιση όλων των ρόλων της
σχολικής µονάδας µέσω αιρετών διοικήσεων από τους συλλό-
γους.

Το δηµοκρατικό σχολείο αντιτάσσουµε που παύει να λειτουρ-
γεί ως µηχανισµός αναπαραγωγής των κοινωνικών τάξεων.

Όσον αφορά την κοµµατοκρατία, πότε τηρήθηκε η θεσµοθε-
τηµένη τετραετής θητεία των διευθυντών εκπαίδευσης; Εξ όσων
θυµάµαι, όταν άλλαζε η κυβέρνηση, η νέα κυβέρνηση έπαυε αµέ-
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σως τους υπηρετούντες διευθυντές. Οι τελευταίες επιλογές των
διευθυντών εκπαίδευσης έγιναν το καλοκαίρι του 2010, µε πεν-
ταετή θητεία που έληξε στις 31 Αυγούστου του 2015. Μόνο η ση-
µερινή Κυβέρνηση παρέτεινε τη θητεία τους µέχρι την επιλογή
νέων.

Ας αναφερθούµε τώρα στα πανεπιστήµια. Δεν είναι η δηµο-
κρατία, συνάδελφοι, ο εχθρός της παιδείας. Η δηµοκρατία –σύµ-
φωνα και µε την Ευρώπη που επικαλείσθε αδιαλείπτως- είναι η
καρδιά και το οξυγόνο της παιδείας και ο νόµος Διαµαντοπού-
λου-Αρβανιτόπουλου θα καταγραφεί στην ιστορία ως η θλιβερή
φωτοτυπία ιδιωτικών πανεπιστηµίων πέραν του Ατλαντικού, που
ποδοπάτησαν µία µακρά ευρωπαϊκή παράδοση και εγκαινίασαν
ένα οιονεί φεουδαρχικό, αυταρχικό και αντιδηµοκρατικό µοντέλο
διοίκησης των πανεπιστηµίων, ερήµην των αντιδράσεων τότε της
πανεπιστηµιακής κοινότητας. 

Ναι, έχετε δίκιο. Υπερψηφίστηκε από τη Βουλή µε συντριπτική
πλειοψηφία, αλλά καταδικάστηκε από το σύνολο σχεδόν της κοι-
νότητας. Ξέρετε, η επιµέλεια παιδείας είναι δουλειά των πανεπι-
στηµιακών δασκάλων και όχι του κράτους, του παλαιοκοµµατικού
κράτους και νεόκοπων σταυροφόρων της αγοράς.

Ερωτώ πόσο δηµοκρατική είναι η δραµατική συρρίκνωση των
συνελεύσεων τµηµάτων, των πλέον πολυπρόσωπων και δηµο-
κρατικών οργάνων λήψης αποφάσεων. Επίσης, ερωτώ πόσο δη-
µοκρατική είναι η µεταφορά αρµοδιοτήτων από τα τµήµατα στις
ολιγοµελείς κοσµητείες, ήτοι σε διαδικασίες έµµεσης αντιπρο-
σώπευσης. Πόσο δηµοκρατικός είναι ο περιορισµός της εκπρο-
σώπησης των τµηµάτων στη Σύγκλητο; Πόσο δηµοκρατική είναι
η πλήρης απαγόρευση της συµµετοχής του διοικητικού προσω-
πικού και των φοιτητών στις εκλογές και στα συλλογικά όργανα;
Πόσο δηµοκρατική, τέλος, είναι η εκλογή µελών ΔΕΠ από διορι-
σµένη µικρή οµάδα εκλεκτόρων που δεν συνεδριάζει δηµόσια;

Κοιτάξτε, έλλειµµα αξιοκρατίας υπήρχε και υπάρχει. Λύνεται,
όµως, µε περισσότερη δηµοσιότητα, µε περισσότερη διαφάνεια
και µε διαδικασίες δηµόσιας διαβούλευσης στις εκλογές, για να
µην αναφερθεί κανείς στη συµµετοχή πανεπιστηµιακών από το
εξωτερικό τόσο στις αξιολογήσεις των τµηµάτων, όσο και στις
εκλογές και εξελίξεις συναδέλφων που εξευτέλιζαν ενίοτε Έλλη-
νες συναδέλφους τους, αντιµετωπίζοντάς τους µε ύφος αποικιο-
κρατών-ελεγκτών και δηµιουργώντας σχέσεις πατρωνίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αυτό, αγαπητοί µου συνάδελφοι, δεν είναι Ευρώπη. Αυτό µόνο
ως σύµπτωµα αρχοντοχωριατισµού της Ψωροκώσταινας µπορεί
να εκληφθεί.

Τι άλλο έκαναν τα συµβούλια ιδρύµατος σ’ αυτή τη διετία,
εκτός από το να αναζητούν ασφαλείς χώρους για να συνεδριά-
σουν, αφού θα µείνουν στην ιστορία ως ο µοναδικός θεσµός που
λειτούργησαν ερήµην της πανεπιστηµιακής κοινότητας; Πορεύ-
τηκαν αθόρυβα στον ένδοξο δρόµο της αριστείας, χωρίς ηλε-
κτρισµό, θέρµανση, προσωπικό και συγγράµµατα –σύµφωνα µε
την παροιµιώδη ρήση της κ. Διαµαντοπούλου- αφού δεν έβγαλαν
µιλιά, άχνα, για την οικονοµική κατάρρευση που υπέστη η εκπαί-
δευση τα τελευταία χρόνια και εξάντλησαν όλη την αυστηρότητά
τους στους φοιτητές και στους διοικητικούς υπαλλήλους, τη δια-
θεσιµότητα των οποίων την είδαν ως πεδίον δόξης λαµπρό για
τον εκσυγχρονισµό των πανεπιστηµίων και για τους εργολάβους.

Μάλιστα, το Συµβούλιο Ιδρύµατος του ΕΚΠΑ είχε υποστηρίξει
σθεναρά και την παραποµπή του τότε Πρύτανη, κ. Θεοδόση Πε-
λεγρίνη, σε Πειθαρχικό Συµβούλιο από τον τότε Υπουργό Παι-
δείας λόγω της στάσης του στην απεργία των διοικητικών.

Έκαναν και κάτι άλλο, όµως, τα συµβούλια. Προεπέλεγαν υπο-
ψηφίους πρυτάνεις µε αποκλειστικό κριτήριο πιστοποιητικά κοι-
νωνικών φρονηµάτων, αποκλείοντας, όχι τους διοικητικά ανε-
παρκείς και άπειρους, αλλά τους πολιτικά επικίνδυνους. 

Στις 15 Ιανουαρίου 2014, έγινε απόρριψη της µοναδικής υπο-
ψηφιότητας της καθηγήτριας της Φιλοσοφικής για την πλήρωση
της θέσης του Κοσµήτορα της Φιλοσοφικής Σχολής του Πανεπι-
στηµίου Αθηνών. Αυτή η απόρριψη µόνο µε παρεµβάσεις κυβερ-
νητικών επιτρόπων στα πανεπιστήµια επί δικτατορίας µπορεί να
συγκριθεί. Οι ερωτήσεις, µάλιστα, στη συνέντευξη δεν εδράζον-
ταν σε ακαδηµαϊκά και διοικητικά προσόντα των υποψηφίων,

αλλά στο κατά πόσο ήταν πρόθυµοι να καλέσουν την αστυνοµία
σε περίπτωση φοιτητικών κινητοποιήσεων και στην πάση θυσία
οµολογία πίστεώς τους στο νόµο Διαµαντοπούλου-Αρβανιτόπου-
λου.

Η λυσσαλέα επίθεση κατά των αιωνίων φοιτητών από τι υπα-
γορεύεται; Από τη σθεναρή υποστήριξή σας σε ένα πανεπιστήµιο
του νόµου και της τάξης; Ποιο είναι το οικονοµικό κόστος των
αιώνιων φοιτητών; Μηδέν! Επιλέξατε, δε, τη διαγραφή τους, σε
µία συγκυρία που η εργασία των νέων είναι µονόδροµος και το
30% του πληθυσµού της χώρας ζει στο όριο της φτώχειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πανεπιστήµιο που λειτουργεί
ως υβρίδιο αυταρχικού εκπαιδευτηρίου του νόµου και της τάξης
και ιδιωτικής επιχείρησης, πανεπιστήµιο που διοργανώνει συγ-
κλήτους συνοδεία ΜΑΤ και δαιµονοποιεί, καθυβρίζει, σχεδόν
µισεί τους φοιτητές του, πανεπιστήµιο που στέλνει στα δικαστή-
ρια διδάσκοντες, είναι αντίφαση εν τοις όροις. Πανεπιστηµιακοί
δάσκαλοι που επιτελούν ρόλο εισαγγελέως δεν αξίζουν το όνοµά
τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρία Βάκη, τέλειωσε
ο χρόνος.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ένα λεπτό, παρακαλώ.
Η εποχή της φεουδαρχίας παρήλθε ανεπιστρεπτί. Η µακρά πα-

ράδοση του Ευρωπαϊκού διαφωτισµού που επικαλείστε, αλλά
µάλλον αγνοείτε, εµφορείται από το όραµα του δηµόσιου, ανοι-
κτού, συµµετοχικού, δηµοκρατικού πανεπιστηµίου, χωρίς απο-
κλεισµούς. Ενός πανεπιστηµίου που εδράζεται στην εµπιστοσύνη
σε αυτούς που δουλεύουν και γνωρίζουν πώς θα περιποιηθούν
τα του οίκου τους. Ενός πανεπιστηµίου που δεν τιµωρεί, δεν εκ-
δικείται, αλλά µορφώνει, κριτικά σκεπτόµενους πολίτες και θε-
ραπεύει τον ορθό λόγο και τον κριτικό αναστοχασµό. 

Το πανεπιστήµιο είναι και καθρέπτης, αλλά και φυτώριο µιας
κοινωνίας δίκαιης και δηµοκρατικής. Το πανεπιστήµιο είναι ο
µόνος θεσµός που θα σηµατοδοτήσει την κοινωνική αλλαγή. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Φορτσάκης έχει
τον λόγο.

Παρατηρώ ότι καθηγητές διαδέχονται καθηγητές στο Βήµα.
Να δω ποιος θα είναι ο πρώτος που θα τηρήσει τον χρόνο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Πόσο χρόνο έχω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε έξι λεπτά,

κύριε Φορτσάκη.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχουν ακουστεί πολλά. Θα προσπαθήσω να αποφύγω την ξύ-

λινη γλώσσα και να πω µερικές σκέψεις που τις θεωρώ ουσιαστι-
κές. Μαζί µε την κριτική θα προσπαθήσω να κάνω και µερικές
προτάσεις εποικοδοµητικές, γιατί νοµίζω ότι η σκέτη γκρίνια δεν
ωφελεί εδώ που έχουµε φτάσει.

Όµως, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω από δύο διαπιστώσεις.
Η πρώτη διαπίστωση είναι ότι η παιδεία µας γενικά, δυστυχώς,
κύριε Υπουργέ, έχει καταρρεύσει. Φυσικά, αυτό δεν έχει γίνει στο
διάστηµα που κυβερνούν ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ, είναι µια κατά-
σταση η οποία ανάγεται σε παλαιότερους χρόνους. Το κακό είναι
ότι έχει χειροτερεύσει πάρα πολύ τους τελευταίους µήνες. 

Ποια είναι η κατάσταση; Πρώτα-πρώτα να πάµε στην πρωτο-
βάθµια και τη δευτεροβάθµια παιδεία που ενδιαφέρουν πολύ πε-
ρισσότερο από την πανεπιστηµιακή αυτή τη στιγµή, γιατί
βρισκόµαστε εδώ αρκετοί πανεπιστηµιακοί δάσκαλοι και εστιά-
ζουµε σε ζητήµατα τα οποία φοβάµαι ότι για την κοινή γνώµη
είναι τελείως αδιάφορα.

Τα σχολεία µας βρίσκονται σε µία κατάσταση δραµατική, διότι
τα παιδιά δέχονται µία παιδεία εξαιρετικά περιορισµένη. Έχουν
εθιστεί στο να αποστηθίζουν και να δουλεύουν, µε βάση ένα και
µοναδικό βιβλίο. Έχουµε σχολεία, τα οποία στερούνται παντελώς
διοικητικής υποδοµής, της παραµικρής διοικητικής υποδοµής.
Έχουµε σχολεία τα οποία στερούνται παντελώς της παραµικρής
ακαδηµαϊκής υποδοµής. Εποµένως, έχουµε σχολεία τα οποία
δεν µπορούν να πετύχουν εγγενώς το ρόλο τον οποίο καλούνται
να διαδραµατίσουν.

Σηµειώνω ότι ο µέσος όρος φοίτησης στα σχολεία µας, στις
σχολικές µονάδες, δεν υπερβαίνει τους τριακόσιους, ενώ ο
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µέσος όρος του αµέσως εποµένου κράτους στην Ευρώπη, της
Γαλλίας, είναι εννιακόσιοι και φτάνουµε τους δυόµισι χιλιάδες
στην Πορτογαλία, ένα κράτος το οποίο έχει το µέγεθος το δικό
µας.

Η κατάσταση αυτή είναι δραµατική. Εάν δείτε τα ωράρια στα
οποία αυτή τη στιγµή απασχολούνται τα παιδιά µας, είναι πραγ-
µατικά η κατάσταση οδυνηρή και για τα παιδιά και για τις οικο-
γένειες. Τι σχολείο είναι αυτό που κρατάει τα παιδιά τέσσερις
ώρες, από τις 08.00’ έως τις 12.00,’ και τα διώχνει στη µέση της
ηµέρες; Και όµως αυτή η κατάσταση είναι η κατάσταση σε ένα
πάρα πολύ µεγάλο αριθµό σχολείων.

Το λύκειο δεν χρειάζεται να το σχολιάσουµε. Το λύκειο δεν
υπάρχει. Έχει καταργηθεί το λύκειο υπέρ της παραπαιδείας.
Όποιο παιδί και αν ρωτήσετε θα σας πει ότι δεν ασχολείται ποτέ
µε τα µαθήµατα του λυκείου, ασχολείται µόνο µε αυτά τα οποία
µαθαίνει στην παραπαιδεία, για να µπορέσει να πετύχει σε έναν
εξοντωτικό διαγωνισµό που θα τον βάλει στην τριτοβάθµια εκ-
παίδευση, αφού του έχει προηγουµένως «στεγνώσει» και αφού
του έχει κυριολεκτικά «κάψει» τον εγκέφαλο.

Αυτή η κατάσταση είναι µια κατάσταση, η οποία είναι βεβαίως
απόρροια πολλών ετών. Δεν έγινε επί ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Όµως, φο-
βάµαι ότι αυτά που γίνονται από το Γενάρη και µετά δεν έχουν
συντελέσει στο να βελτιωθεί αυτή η κατάσταση. Θα ανέµενε κα-
νείς ότι θα ληφθούν άµεσα µέτρα τα οποία θα µπορέσουν να
συγκρατήσουν και βελτιώσουν αυτήν την κατάσταση. Αυτό, κύριε
Υπουργέ, αναµένουµε ακόµα να το δούµε.

Η κατάσταση στα πανεπιστήµια είναι επίσης πάρα πολύ κακή.
Για να πούµε την αλήθεια, τα πανεπιστήµιά µας δεν λειτουργούν.
Και µη µου πείτε ότι ανήκω σ’ αυτούς που θέλουν να απαξιώσουν
το δηµόσιο πανεπιστήµιο, διότι αν απαξίωνα τα δηµόσια πανεπι-
στήµια, θα απαξίωνα απλώς τον εαυτό µου. Διότι έχω αφιερώσει
τη ζωή µου στο δηµόσιο πανεπιστήµιο και σ’ αυτό έχω δώσει όλη
την ικανότητα και όλη τη δύναµη τις οποίες ενδεχοµένως δια-
θέτω.

Όµως, το πανεπιστήµιό µας έχει καταρρεύσει. Έχει γίνει ένα
κέντρο διαλέξεων, όπου µπαίνει ο καθηγητής σε µια αίθουσα,
κάνει µερικά µαθήµατα σε ένα κοινό το οποίο είναι συνεχώς
εναλλασσόµενο, µε αποτέλεσµα να µην υπάρχει καµµία σταθε-
ρότητα. Δεν υπάρχουν ασκήσεις οργανωµένες, δεν υπάρχουν
παρακολουθήσεις και δεν υπάρχει η έννοια του έτους. Υπάρχει
και εδώ η αποστήθιση, µε το µοναδικό διδακτικό βιβλίο το οποίο
µοιράζεται, δεν υπάρχουν βιβλιοθήκες και δεν υπάρχει καµµία
επαφή µε το σηµερινό σύγχρονο πανεπιστηµιακό γίγνεσθαι της
Ευρώπης και του κόσµου. 

Πρόκειται για µια θλιβερή κατάσταση, όπου δυστυχώς τα
πολλά τελευταία χρόνια έχει σταδιακά επικρατήσει και ένα κύµα
µεγάλης βίας το οποίο συνταράζει την πανεπιστηµιακή ζωή κατά
τρόπο συθέµελο. 

Βεβαίως και δεν έχει κανέναν λόγο να αναµιγνύεται η Αστυνο-
µία στα πανεπιστήµια. Όµως, όταν στα πανεπιστήµια επικρατούν
οµάδες οι οποίες µε εξαιρετική βία και χρήση παρανοµίας παρα-
λύουν τη ζωή των πανεπιστηµίων, πρέπει να βρεθεί ένας τρόπος
να ξεφύγουµε από αυτήν την κατάσταση. Και δυστυχώς σ’ αυτό
έχει συµπράξει και µια µερίδα πανεπιστηµιακών, η οποία µερίδα
είναι σηµαντική. Όταν στο Πανεπιστήµιο Αθηνών έπεσε το σύ-
στηµα το οποίο επιτρέπει την ηλεκτρονική επικοινωνία, τα κοµ-
πιούτερς κ.λπ. και παρέλυσαν τα νοσοκοµεία, δεν νοµίζω ότι
αυτό έγινε µόνο από τους φοιτητές. Νοµίζω ότι πρέπει να ψά-
ξουµε καλύτερα για να δούµε ποιος ήταν πίσω απ’ αυτήν την κα-
τάσταση. 

Όταν µιλάµε για ακαθαρσία στο πανεπιστήµιο και για αδυνα-
µία να καθαριστεί, θα πρέπει να σκεφτούµε ότι κάποιοι άδειαζαν
τους σκουπιδοτενεκέδες και λέρωναν µε περιττώµατα το πανε-
πιστήµιο και τους διαδρόµους του. Ποιοι ήταν αυτοί; Τους ξέ-
ρουµε; Τους ξέρετε; Γιατί εγώ έχω µια ιδέα συγκεκριµένη και
νοµίζω ότι ξέρω ποιοι είναι. Δυστυχώς µάλιστα, στηρίχθηκαν και
από πολιτικές δυνάµεις. Και στηρίχθηκαν µε την ιδέα ότι θα εί-
χαµε κέρδη πολιτικά. Όµως, φυσικά τέτοια κέρδη δεν υπήρξαν
ούτε πρόκειται να υπάρξουν. 

Άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον κύριο Υπουργό να µιλάει για
τον διάλογο. Κύριε Υπουργέ, εµείς στο διάλογο ερχόµαστε και

στο διάλογο αυτό θα είµαστε όσο πιο παραγωγικοί µπορούµε. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Όµως, πρέπει να σας πω ότι µας στενοχωρεί εξαιρετικά πολύ

το γεγονός ότι από το Γενάρη µέχρι σήµερα, ενώ ξεκινάµε για
διάλογο –και δεν εννοώ εσάς προσωπικά, αλλά την Κυβέρνηση-
έχετε λάβει τουλάχιστον πενήντα µέτρα, τα οποία έχουµε κατα-
γράψει αναλυτικά και τα οποία στην πραγµατικότητα συνιστούν
νοµοθέτηση σε ένα πολύ µεγάλο αριθµό σηµείων που υποτίθεται
ότι καλούµαστε να συζητήσουµε σήµερα.

Αυτή η µέθοδος κατά την οποία προσπαθούµε µε πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου, µε τροπολογίες σε άσχετα νοµοσχέδια,
µε δράσεις µονοµερείς και µε απουσία διαβούλευσης να ρυθµί-
σουµε ένα σωρό ζωτικά ζητήµατα της παιδείας και στη συνέχεια
να λέµε «θα κάνουµε διάλογο», δηµιουργεί έναν προβληµατισµό.
Ελπίζω πραγµατικά ότι αυτός ο διάλογος θα ανοίξει σε όλα τα
σηµεία, όπως το έχει υποσχεθεί και ο Πρόεδρος της Επιτροπής
Μορφωτικών Υποθέσεων. Θα κάναµε, δηλαδή, έναν διάλογο ο
οποίος χωρίς προαπαιτούµενα και θα είναι ένας διάλογος από
µηδενική βάση. 

Μιλώντας προηγουµένως για τα κενά στα σχολεία, νοµίζω ότι
είπατε για την πρόθεσή σας να κάνετε προσλήψεις. Εµείς δεν ξέ-
ρουµε αν πρέπει ή δεν πρέπει αυτή τη στιγµή να γίνουν προσλή-
ψεις στην παιδεία. Αυτό που βλέπω είναι ότι υπάρχει µια
διαµετρικά αντίθετη αντίληψη για τα προβλήµατα απ’ αυτή που
αναπτύσσουµε εµείς. Τα κενά στα σχολεία δεν είναι αποτέλεσµα
της έλλειψης ικανού αριθµού εκπαιδευτικών, αλλά της έλλειψης
οργάνωσης. Διότι εµείς στην Ελλάδα έχουµε τη µεγαλύτερη ανα-
λογία εκπαιδευτικών σε σχέση µε τους µαθητές. Εποµένως, το
πρόβληµά µας δεν είναι εκεί. 

Καλό θα ήταν να πάρουµε κι άλλους εκπαιδευτικούς, αν µπο-
ρούµε να τους πληρώσουµε, αλλά αυτή τη στιγµή που έχουµε ένα
τόσο µεγάλο πρόβληµα θα ήταν καλύτερο να διοχετεύσουµε τα
χρήµατα που διαθέτουµε σε πιο παραγωγικές λειτουργίες και ει-
δικότερα στην ανασυγκρότηση όλου του σχολικού χάρτη, µε δη-
µιουργία ενιαίου τύπου σχολικής µονάδας από το νηπιαγωγείο
έως την Γ’ γυµνασίου, να κάνουµε µια σχολή παραγωγική, στελε-
χών και διδασκαλίας, κατά το γαλλικό πρότυπο, αλλά και διοίκη-
σης, που δεν έχουµε και να προσπαθήσουµε να δηµιουργήσουµε
στις µονάδες αυτές µια υποδοµή, την οποία –όπως είπα και πρω-
τύτερα- στερούµαστε. 

Αυτό θα µπορούσε να συνδυαστεί και µε το Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων όπου θα µπορούσαµε να φανταστούµε τη
χρηµατοδότηση, παραδείγµατος χάριν, χιλίων καινούργιων µε-
γάλων µονάδων σταδιακά σε ένα βάθος εικοσαετίας, το οποίο
θα επιτρέψει να πραγµατοποιήσουµε αυτό το σχέδιο, το οποίο
ανταποκρίνεται σε αυτά που επικρατούν σε όλες τις µεγάλες
χώρες του εξωτερικού. 

Άκουσα ότι µιλήσατε για το 2,8% του ΑΕΠ. Δυστυχώς, αυτό το
ποσοστό είναι πάρα πολύ χαµηλό, θα έπρεπε να είναι πολύ υψη-
λότερο. Και άκουσα ότι είπατε –και πολύ σωστά βέβαια- ότι σε
µια κατάσταση οικονοµικής δυσπραγίας και αυτό το 2,8% δύ-
σκολα θα το πετύχουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Φορτσάκη,
υπάρχει και ο πίνακας µε τον χρόνο απέναντι. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, σε
µισό λεπτό. 

Άρα, θα έπρεπε κατά τη γνώµη µου, κύριε Υπουργέ, να κά-
νουµε µια διαφορετική επιλογή. Να αυξήσουµε αυτό το ποσοστό
άµεσα, όσο µπορούµε σταδιακά, µε προοπτική να το φτάσουµε
στο 5% και να περιστείλουµε δαπάνες άλλες. 

Υπάρχουν δαπάνες οι οποίες αυτή τη στιγµή είναι δαπάνες
που φτάνουν τα 4 και τα 5 δισεκατοµµύρια το χρόνο και οφείλον-
ται στη διαφθορά, οφείλονται στην κακοδιοίκηση, στην ανορθο-
λογική κατανοµή των δαπανών. Αυτά να κοιτάξουµε να
συµµαζέψουµε και όχι να κόψουµε από την παιδεία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Να συµµαζέψουµε
και τον χρόνο, κύριε Φορτσάκη. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΦΟΡΤΣΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
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Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι θα ήταν κέρδος όλων αυτό για το
οποίο ασκήσατε κριτική και είπατε ότι δεν υπάρχουν πια πλει-
οψηφίες των 255. Εγώ σας εύχοµαι να κάνετε ενέργειες και να
φέρετε προτάσεις µε τις οποίες θα πετύχετε µια τέτοια πλειοψη-
φία. Φέρτε προτάσεις λογικές και εδώ είµαστε να τις στηρίξουµε.
Αλλά µη συνεχίζετε στο δρόµο της µονοµέρειας και στο δρόµο
του «αποφασίζουµε και διατάζουµε». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μάταιη και η προ-

σπάθεια του κ. Φορτσάκη, εάν υπήρξε. 
Ο κ. Παππάς έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Νοµίζω ότι δεν θα χρειαστώ τα δέκα

λεπτά του κ. Φορτσάκη. 
Κύριε Φίλη, είστε ψεύτης. Μεγάλος ψεύτης. Και δεν αντιδράτε,

όπως δεν αντιδράσατε, όταν σας είπε ψεύτη και ο κ. Λοβέρδος,
όπως δεν αντέδρασε και το Προεδρείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι κάνετε τώρα;
Όχληση στο Προεδρείο κάνετε τώρα; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όπως σας το είπα: Είστε ψεύτης. Διότι,
το ευαίσθητο Προεδρείο και οι ευαίσθητοι Υπουργοί της συγκυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αν σας έλεγε «ψεύτη» ένας Βουλευτής
της Χρυσής Αυγής, θα έλεγαν να διαγραφεί από τα Πρακτικά.
Σας είπε «ψεύτη» …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εγώ το είπα, κύριε
Παππά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν το είπατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το είπα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν το είπατε, καν! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Έχετε πρόβληµα …
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Εσείς έχετε πρόβληµα, γενικότερα, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ πολύ!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Cool! 
Είκοσι λεπτά χρειαστήκατε, κύριε Φίλη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εδώ είναι το Βήµα

της Βουλής. Το ξέρετε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Το ξέρω, κύριε Πρόεδρε. 
Ο συνάδελφός σας, ο κ. Φίλης, πρώην δηµοσιογράφος χρει-

άστηκε είκοσι λεπτά για να πει …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Είστε στο Βήµα της

Βουλής! 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µε αφήσετε να µιλήσω; Cool!
Είκοσι λεπτά χρειαστήκατε, κύριε Φίλη, να πείτε ότι οι ερωτών-

τες του ΠΑΣΟΚ, Δηµοκρατική Συµπαράταξη όπως λέγονται πια,
κάνουν εθνική ζηµιά και λένε για την κατάρρευση της παιδείας. 

Ναι, κακώς µιλούν για την κατάρρευση της παιδείας, διότι εί-
πατε ότι δεν υπάρχει κατάρρευση της παιδείας. Συµφωνώ! Δεν
υπάρχει κατάρρευση της παιδείας. Υπάρχει η κατάρρευση γενι-
κώς του κράτους. Έχει καταρρεύσει όλο το κράτος, όχι µόνο η
παιδεία.

Θυµίζω το παρελθόν σας, κύριε Φίλη, το αντιµνηµονιακό, ως
δηµοσιογράφου και σας ερωτώ τι άλλαξε. Έφτιαξε η χώρα από
τον Γενάρη του 2015; Έφτιαξε µε το µνηµόνιο, τη συµφωνία δη-
λαδή που ψήφισε και ο κ. Φορτσάκης, που κοιτάει το κινητό του
-δεν ψηφίσατε, κύριε Φορτσάκη; Ψηφίσατε- τον Αύγουστο του
2015; Τι άλλαξε; Άλλαξε τίποτα; 

Και λέω πώς αλλάζουν τα πράγµατα. Είπατε ότι µετέτρεψαν
τους εαυτούς τους, µιλώντας για τους πασόκους και καλά το εί-
πατε. Η δική σας µετατροπή, η κωλοτούµπα του ΣΥΡΙΖΑ, πώς θα
πρέπει να ειπωθεί; Είπατε ότι µεταλλάχθηκαν από σοσιαλδηµο-
κράτες, που είχαν το δρόµο του ΠΑΣΟΚ και του σοσιαλισµού, σε
µνηµονιακούς και ανθρώπους του συστήµατος. Εσείς πώς µε-
ταλλαχθήκατε; Από την Αριστερά της προόδου, µήπως µετατρα-
πήκατε σε κίνηµα του µνηµονίου και της ύφεσης; Διότι περί
ύφεσης πρόκειται.

Οµιλείτε -και έχετε και το θράσος να οµιλείτε!- περί σύνδεσης
της παιδείας µε την παραγωγή. Ποια σύνδεση της παιδείας µε
την παραγωγή; Η Ελλάδα έχει µείον 1,3 ρυθµό ανάπτυξης σε όλη
την Ευρώπη, µόνον η Ελλάδα. Χάριν υµών, κύριε Φίλη της Αρι-
στεράς και της προόδου.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά το εν λόγω έγγραφο, για να το

δουν και άλλοι Βουλευτές.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Καταλήξατε στο τέλος του λόγου σας λέγοντας ότι καταρρα-
κώθηκε η εκπαίδευση γενικώς, ενώ είπατε ότι δεν κατέρρευσε η
παιδεία, αφού είπατε ότι καταρρακώθηκε το εκπαιδευτικό δυνα-
µικό. Έτσι ακριβώς το είπατε. Αφού καταρρακώθηκε το εκπαι-
δευτικό δυναµικό –ξέρουµε καλά ελληνικά- σηµαίνει ότι
καταρρακώθηκε και η παιδεία, δηλαδή κατέρρευσε και η παιδεία.
Εσείς το οµολογήσατε ο ίδιος. 

«Η παιδεία, καθάπερ ευδαίµων χώρα, πάντα τ’ αγαθά φέρει»,
είχε πει ο φιλόσοφος Σωκράτης, δηλαδή µε απόδοση στα νέα ελ-
ληνικά «η µόρφωση, η παιδεία, όπως ακριβώς µία εύφορη γη,
φέρνει όλα τα καλά». Και ξέρουµε πόσο υποφέρει ο λαός µας
από την έλλειψη παιδείας. Η σηµερινή κατάσταση της παιδείας
είναι αυτή που έχει ένα µερίδιο της ευθύνης -γιατί το µεγαλύτερο
µέρος της ευθύνης το φέρει το συνταγµατικό, όπως λέτε εσείς,
δηµοκρατικό τόξο- για την κατάντια της χώρας και συγκεκριµένα
η έλλειψη της παιδείας.

Τι να πρωτοθυµηθεί κανείς από τη δράση του ΠΑΣΟΚ; Διότι το
ΠΑΣΟΚ, προκειµένου να κάνει σήµερα αντιπολίτευση, έφερε το
θέµα. Κακώς το έφερε. 

Κρείττον του λαλείν σιγάν, κύριοι του ΠΑΣΟΚ. Τι κάνατε εσείς
για την παιδεία; Στους καιρούς σας κατέρρευσε η παιδεία. Τι να
πρωτοθυµηθώ; Την κατάργηση της επάρσεως της σηµαίας; Να
θυµηθώ την κατάργηση της ποδιάς, όπου µετατράπηκαν τα σχο-
λεία µας σε πασαρέλες; Η ποδιά ήταν ό,τι καλύτερο, γιατί εξο-
µοίωνε φτωχούς και πλούσιους. Όλα τα παιδιά φορούσαν µία
οµοιόµορφη στολή. Σε αυτό είχατε αλλεργία, στο οµοιόµορφο.
Τι να πρωτοθυµηθώ; Την ελλιπέστατη επάρκεια καθηγητών και
επί δικών σας ηµερών;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα πάρω δέκα λεπτά, κύριε Πρόεδρε, όπως πήρε και ο κ. Φορ-
τσάκης. 

Είπατε ότι υπάρχει έλλειψη καθηγητών και είπατε µε µία
έπαρση και ότι εσείς προσλάβατε δέκα χιλιάδες –πόσους- παρα-
πάνω και ότι λύθηκε το πρόβληµα. Αυτό είναι το πρόβληµα της
παιδείας; Είναι µόνον η έλλειψη καθηγητών; Εγώ θα σας πω ότι
είναι και η έλλειψη εκπαιδευτικής επάρκειας πρόβληµα για τη
σωστή παιδεία. Πόσα παιδιά δεν έχουν ακούσει από τα χείλη εκ-
παιδευτικού τους σε ερώτηµά τους «µην µε ρωτάς, θα το κάνετε
στο φροντιστήριο». Αυτήν την παιδεία θέλουµε; 

Επίσης, για το κατάντηµα της παιδείας φταίει τα µάλα η αρι-
στερή προπαγάνδα από το 1974 έως σήµερα. Η εκπαίδευση είναι
αλωµένη από τη χειρότερη µαρξιστική προπαγάνδα που συνεχί-
ζει ακάθεκτη, προπαγάνδα και επί Νέας Δηµοκρατίας και επί
ΠΑΣΟΚ. 

Επί δικής σας κυβερνήσεως, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, οι
οποίοι είστε πατριδοκάπηλοι δεξιοί, βγήκε το βιβλίο της κ. Ρε-
πούση και είχε την απόλυτη κάλυψη της κ. Γιαννάκου-Κουτσίκου.
Επί δικών σας ηµερών έδρασαν όλοι οι εθνοµηδενιστές καθηγη-
τές. Πώς θα φτιάξετε την παιδεία; Με τον κ. Λιάκο; 

Έχετε διαβάσει τι λέει το Σύνταγµα; Το Σύνταγµα λέει στο
άρθρο 16 ότι η παιδεία αποτελεί βασική αποστολή του κράτους
και έχει σκοπό την ηθική, πνευµατική, επαγγελµατική και φυσική
αγωγή των Ελλήνων, την ανάπτυξη της εθνικής και θρησκευτικής
συνείδησης και τη διάπλασή τους σε ελεύθερους και υπεύθυ-
νους πολίτες. 

Εσείς φτιάχνετε ροµποτάκια, φτιάχνετε παιδιά τα οποία δεν
έχουν καµµία ελπίδα, κανένα µέλλον, που ζουν δώδεκα χρόνια
σκλαβιάς, γιατί σκλαβιά είναι το σχολείο. Έχουν δίκιο τα παιδιά
να εναντιώνονται στο σχολείο, αυτό το σχολείο που έχετε φτιά-
ξει, δεξιοί και αριστεροί. 

Εµείς είµαστε ενάντια σ’ αυτό το σχολείο. Αυτό το σχολείο θέ-
λουµε να αλλάξουµε και θέλουµε να κάνουµε τα σχολεία όλα
πρότυπα, αυτό που δεν θέλετε εσείς και όχι µόνο τα σχολεία,
αλλά και την κοινωνία να την κάνουµε πρότυπο. 

Αποδεικνύετε σήµερα –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- απολύ-
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τως την ιδεολογική µας τοποθέτηση ότι Αριστερά και Δεξιά είναι
ακριβώς το ίδιο πράγµα, οι δύο όψεις του αυτού νοµίσµατος. 

Η αριστερή πολιτική των τελευταίων µηνών αποδεικνύει ακρά-
δαντα την απόλυτη ταύτιση της µνηµονιακής πολιτικής Δεξιάς
και Αριστεράς. Δεν ξεχνάει κανείς και δεν θα ξεχάσει κανείς απ’
αυτούς που µας βλέπουν τον Αύγουστο του 2015. Στις 14 Αυγού-
στου του 2015 εσείς δεξιοί κι εσείς αριστεροί ψηφίσατε το ίδιο
µνηµόνιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 
Είστε υποκριτές µέσα σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα. Στέλνει ο

Πρωθυπουργός της Αριστεράς τα παιδιά του σε ιδιωτικά σχο-
λεία; Τόσο πολύ έχετε περιβάλει µε την αγάπη σας και τη φρον-
τίδα σας την αριστερή την εκπαίδευση και την παιδεία του
ελληνικού λαού; Ο κ. Τσίπρας στέλνει τα παιδιά του σε ιδιωτικά
σχολεία. Μάθετέ το. Δεν είναι ο µόνος. Και ο κ. Σαµαράς έστελνε
το παιδί του σε ιδιωτικό σχολείο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τελείωσαν και τα έν-
τεκα λεπτά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα µε ευχαριστήσετε

όταν τελειώσετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ξέρετε ότι το παιδί του αντέγραφε και

πατέρας και θείος απέλυσαν την καθηγήτρια. Το καταθέτω για
τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τελευταία πρόταση, κύριε Πρόεδρε. Λέω ότι εµείς στη Χρυσή
Αυγή αγωνιζόµαστε για εθνική παιδεία και πιστεύουµε ότι υπο-
χρέωση του κράτους και µόνο του κράτους, ενός εθνικού κρά-
τους, είναι η διαπαιδαγώγηση των νέων Ελλήνων. Γι’ αυτό
αγωνιζόµαστε, για την οργάνωση της νεολαίας, µιας νεολαίας
εθνικής προς ανώτερους σκοπούς. 

Παιδεία, λοιπόν, εθνική, ουσιαστική, γιατί, όπως έλεγε και ο
Ουίνστον Τσόρτσιλ, αυτός ο νοµπελίστας Πρωθυπουργός της
Μεγάλης Βρετανίας: «Το µυαλό ενός έξυπνου ανθρώπου είναι
σαν µυδραλιοβόλο». Να µην το πάρει κανένας εισαγγελέας και
πει ότι λέµε για όπλα και το βάλει σε κάποια δικογραφία. Έλεγε,
λοιπόν, ο Τσόρτσιλ: «Είναι ένα καλό όπλο, αλλά είναι άχρηστο
χωρίς πυροµαχικά, δηλαδή γνώσεις και παιδεία». 

Ο ελληνικός λαός είναι ένας έξυπνος λαός. Μην τον υποτιµάτε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Δελής έχει τον
λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα βάλω τα
δυνατά µου να είµαι µέσα στο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας ευχαριστώ προ-
καταβολικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Αν δεν τα καταφέρω, θα ζητήσω το µισό
της ανοχής που είχαν οι προηγούµενοι. 

Προσπερνώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, γρήγορα-γρήγορα
αυτό το περιβόητο «παραλάβαµε χάος» του κυρίου Υπουργού,
τη θεωρία δηλαδή της καµένης γης. Καταντάει πολύ βαρετό ξέ-
ρετε να επαναλαµβάνεται µετά από κάθε εναλλαγή κυβέρνησης
τα τελευταία σαράντα χρόνια τουλάχιστον.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Πριν περάσω στο περιεχόµενο της επερώτησης του ΠΑΣΟΚ,
θα σταθώ για λίγο, σ’ αυτό που ακούστηκε από αυτό εδώ το
Βήµα από την εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ. Λένε «έξω η πολιτική από
το σχολείο και από την παιδεία». Με το δικό του τρόπο το ενί-
σχυσε και ο εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής πριν από λίγο, όταν
µίλησε για το µαρξισµό που έχει κατακλύσει δήθεν την εκπαί-
δευση. Μάλλον, δεν έχουν πάρει χαµπάρι τι γράφουν τα βιβλία
από τα οποία διδάσκονται τα παιδιά του ελληνικού λαού.

Αυτή η φωνή που ακούγεται εδώ για την πολιτική έξω από τα
σχολεία είναι η ίδια η φωνή της κυρίαρχης ιδεολογίας, η οποία
θεωρεί αποκλειστικά δικό της προνόµιο να βρίσκεται µέσα στα

σχολεία, γιατί η πολιτική είναι µέσα στα σχολεία. Τα σχολεία δεν
είναι ουδέτερα. Δεν επιτρέπει σε κανέναν να την αµφισβητεί,
πολύ περισσότερο στο χώρο εκείνο που η ίδια το θεωρεί απο-
κλειστικό της προνόµιο, µιας και αναπαράγεται µέσα εκεί µε πολ-
λούς τρόπους και δια µέσω της γνώσης πολλές φορές. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ίδιο το περιεχόµενο της επε-
ρώτησης του ΠΑΣΟΚ προς την Κυβέρνηση µε τον βαρύγδουπο
τίτλο «Κατάρρευση της παιδείας» και η συζήτηση που προηγή-
θηκε νοµίζω ότι επιβεβαιώνουν και αποκαλύπτουν την κοινή
στρατηγική αυτών των κοµµάτων που κάνουν πως διαφωνούν σε
επιµέρους ζητήµατα. Μπορεί να έχουν κάποιες διαφοροποιήσεις.
Υπάρχει στρατηγική σύµπλευση κατά τη γνώµη µας η οποία απο-
τυπώθηκε πανηγυρικά -και αυτό κανείς δεν µπορεί να το αµφι-
σβητήσει- από τη θετική σας ψήφο τον περασµένο Αύγουστο στο
τρίτο µνηµόνιο και στο οποίο για πρώτη φορά βάλατε συγκεκρι-
µένες κατευθύνσεις για την παιδεία και όχι απλά κάποιες περι-
κοπές δαπανών. 

Θυµίζω ενδεικτικά ορισµένες, όπως ο έλεγχος για το πώς υλο-
ποιείται το λεγόµενο «νέο σχολείο» της Διαµαντοπούλου, που
φέρνει µαζί του βέβαια, την κατηγοριοποίηση των σχολείων, τις
συγχωνεύσεις, την παραπέρα αποσύνδεση του πτυχίου του εκ-
παιδευτικού από το επάγγελµα, την αντιδραστική αξιολόγηση. 

Η συνέχιση της εφαρµογής του νόµου Αρβανιτόπουλου για το
λύκειο µε την επέκταση, τη γενίκευση της µαθητείας και την
άµεση παρέµβαση των επιχειρήσεων στις δοµές και τα προγράµ-
µατα της επαγγελµατικής εκπαίδευσης ή σε ό,τι αφορά την τρι-
τοβάθµια εκπαίδευση, τον περαιτέρω εκσυγχρονισµό τους όπως
λέγεται σύµφωνα µε τις βέλτιστες πρακτικές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και την αξιοποίηση των προτάσεων του ΟΟΣΑ, δηλαδή,
σε απλά ελληνικά, την πιο σφιχτή πρόσδεσή τους στις τρέχουσες
ανάγκες των επιχειρήσεων και γιατί όχι, σιγά-σιγά στην εισαγωγή
διδάκτρων στα προπτυχιακά. 

Για να µην ξεχάσουµε, βέβαια, και τη στάση πληρωµών του
κράτους προς τη δηµόσια εκπαίδευση που συνεχίζεται και µε τον
προϋπολογισµό του 2016 µε γελοία επιχειρήµατα, του στυλ
«εξορθολογισµός δαπανών για την παιδεία», λες κι αυτές ήταν
ποτέ αρκετές ή την αύξηση της αναλογίας µαθητών εκπαιδευτι-
κών που φτάνει σε τριάντα τµήµατα. Όλα αυτά τα ψηφίσατε µαζί
τον περασµένο Αύγουστο και αυτά αποτελούν τη βάση της εκ-
παιδευτικής σας πολιτικής και των δύο. 

Μετά απ’ όλα αυτά λέµε εµείς, τι έµενε στο ΠΑΣΟΚ για να
φανεί ότι κάνει αντιπολίτευση; Μα, να διαλέξει όπως και κάνει και
έκανε κι απόψε δευτερεύοντα ζητήµατα για να σηκώσει τον αν-
τιπολιτευτικό του κουρνιαχτό πιέζοντας αφενός για τη γρηγορό-
τερη υλοποίηση αυτών των αντιδραστικών αναδιαρθρώσεων
στην εκπαίδευση και αφετέρου δίνοντας βολική πάσα στην Κυ-
βέρνηση να εµφανίζεται ως προοδευτική στο βολικό και για τους
δυο σας γήπεδο της αντιεκπαιδευτικής πολιτικής της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και του ΟΟΣΑ, στα οποία οµνύετε. Αντιπολίτευση
δηλαδή, όχι από την σκοπιά των λαϊκών αναγκών στην εκπαί-
δευση, αλλά από τη σκοπιά της επιτάχυνσης των αντιδραστικών
αναδιαρθρώσεων που θα κάνουν το σχολείο πιο ακριβό για τη
λαϊκή οικογένεια, θα γενικεύσουν αυτό που λέµε εµείς «ακριβο-
πληρωµένη αµάθεια». Όλοι οι νόµοι, άλλωστε, για την παιδεία
των προηγούµενων κυβερνήσεων ζουν και βασιλεύουν. Και αυτό
τα λέει όλα. 

Να γιατί στην επερώτηση του ΠΑΣΟΚ περισσεύουν τα δάκρυα
για την κοµµατικοποίηση, τις πελατειακές λογικές, τα ρουσφέτια,
τις ιδεοληψίες, τη διαχειριστική ανικανότητα, αλλά δεν υπάρχει
ούτε µια λέξη για τη συνεχιζόµενη υποχρηµατοδότηση της παι-
δείας, για τα εκρηκτικά προβλήµατα που αυτή αντιµετωπίζει, µε
σχολικές επιτροπές χωρίς χρήµατα, µε σχολεία χωρίς θέρµανση,
µε υποσιτισµένα παιδιά, µε ακατάλληλα κτήρια, µε χιλιάδες ακα-
τάλληλα νηπιαγωγεία, µε µια ειδική αγωγή που αργοσβήνει, αφή-
νοντας στον κοινωνικό καιάδα δεκάδες χιλιάδες ανάπηρα παιδιά
και τους χιλιάδες αδιόριστους εκπαιδευτικούς που σέρνονται
στα σκλαβοπάζαρα της εργασιακής περιπλάνησης σε όλη τη
χώρα για ένα µισθό πείνας. Και η Νέα Δηµοκρατία εδώ -αν θέ-
λετε- ήταν πιο ειλικρινής και πιο κυνική. «Δεν χρειάζονται διορι-
σµοί» είπε πριν από λίγο ο εκπρόσωπός της. Ο Υπουργός,
βεβαίως, το λέει πιο κοµψά: «Θα κάνουµε διορισµούς, αν κι εφό-
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σον µας το επιτρέψουν οι δηµοσιονοµικές συνθήκες». Ζήσε Μάη
µου, δηλαδή, να φας τριφύλλι. 

Όµως, τι να πει για όλα αυτά το ΠΑΣΟΚ; Δικά του κατορθώ-
µατα είναι όλα τα παραπάνω και ο ΣΥΡΙΖΑ βεβαίως τα συνεχίζει
επάξια. Μάλλον άλλο κόµµα είχατε στο µυαλό σας, κύριοι του
ΠΑΣΟΚ, όταν συντάσσατε τη σηµερινή σας επερώτηση. Ο σηµε-
ρινός ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι πια ο ΣΥΡΙΖΑ του περασµένου Γενάρη.
Πασχίζει κι αυτός, όπως κι εσείς, για την ενίσχυση της ανταγω-
νιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας, την ενίσχυση δηλαδή της
κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων και µέσω των πανεπι-
στηµίων. Γι’ αυτό και διατηρεί τον δικό σας νόµο του 2011 και
δεν καταργεί βέβαια, τα συµβούλια διοίκησης των πανεπιστη-
µίων, απλά τους αφαιρεί µια αρµοδιότητα, την αρµοδιότητα προ-
επιλογής των υποψήφιων πρυτάνεων. Άλλωστε, µην τους
αδικούµε κιόλας. Η σηµερινή Υφυπουργός νοµίζω ότι υπήρξε και
υποψήφια γι’ αυτό το συµβούλιο διοίκησης ή για ένα από αυτά
τέλος πάντων. 

Άδικα τον κατηγορείτε, επίσης, ότι σταµάτησε τις συγχωνεύ-
σεις των σχολείων. Μπορεί παλαιότερα να έλεγε ότι θα επανεξε-
τάσει τις προηγούµενες συγχωνεύσεις, αλλά τώρα πια όχι δεν
το λέει αυτό, µα προχωρά σε γενικευµένες συγχωνεύσεις τµη-
µάτων σε όλη τη χώρα. Ορκίζεται στην έκθεση του ΟΟΣΑ, που
προβλέπει βέβαια τις συγχωνεύσεις και θυµίζω και πάλι ότι µαζί
τις ψηφίσατε.

Και στα δηµόσια ΙΕΚ ο ΣΥΡΙΖΑ συνεχίζει την πολιτική σας και
µάλιστα την αγριεύει, κάνοντας ακόµα και υποχρεωτικές µετακι-
νήσεις κι αποσπάσεις σε αυτά, από άλλα σχολεία και βγάζοντας
µέχρι και υπουργικό φιρµάνι για να µην πληρώνονται οι πρακτι-
κές ασκήσεις των σπουδαστών. Τζάµπα δουλειά, δηλαδή. Μην
τύχει και ξοδευτούν οι µεγάλοι επιχειρηµατίες. Για να µην µιλή-
σουµε για τις χιλιάδες εκπαιδευτικών αυτής της βαθµίδας που
χρόνια τώρα είναι στον αέρα. 

Ποιος κάνει, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πόλεµο στην αξιο-
λόγηση; Ο ΣΥΡΙΖΑ; Επειδή µιλάει για αξιολόγηση που δεν θα έχει
τιµωρητικό χαρακτήρα, αλλά επιβραβευτικό; «Όχι Γιάννης δη-
λαδή, Γιαννάκης.» 

Τον βασικό στόχο της αξιολόγησης ως µοχλού εµπορευµατο-
ποίησης της εκπαίδευσης για το σχολείο της καπιταλιστικής αγο-
ράς, που θα λειτουργεί και µε όρους τέτοιας αγοράς, ποτέ δεν
τον αµφισβήτησε ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Δεν είναι τυχαίο ότι στην ενδεικτική ατζέντα του εθνικού δια-
λόγου για την παιδεία, στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
της Βουλής, τις προάλλες, που κατέθεσε ο κ. Γαβρόγλου, ο Πρό-
εδρος της Επιτροπής, φιγουράρει πάνω-πάνω η αξιολόγηση εκ-
παιδευτικών µονάδων κι εκπαιδευτικού προσωπικού. Και όπως
δήλωσε ο ίδιος ο κ. Γαβρόγλου, αυτό είναι προϊόν συµφωνίας µε
ΠΑΣΟΚ και Ποτάµι. Δεν είµαι σίγουρος για τη Νέα Δηµοκρατία.

Όσο για την κοµµατικοποίηση για την οποία κάνετε τόσο θό-
ρυβο, τι θα πει κοµµατικοποίηση δηλαδή; Στο ίδιο στρατόπεδο
δεν είστε; Τις ανάγκες αυτού του συστήµατος και του κεφαλαίου
δεν υπηρετείτε και οι δυο και στην παιδεία και όχι µόνο; Και τε-
λικά ποιο έχει µεγαλύτερη σηµασία ρωτάµε εµείς; Τα κριτήρια
µε τα οποία επιλέγονται τα στελέχη της εκπαίδευσης ή η πολιτική
την οποία υπηρετούν; Εµείς λέµε το δεύτερο και αυτό θέλετε να
κρύψετε µε τις φωνές περί κοµµατικοποίησης, που πάντα ήταν
το αγαπηµένο θέµα της κούφιας αντιπολίτευσης και σας βολεύει
άλλωστε και τους δυο.

Λίγο πριν κλείσω, θέλω να σχολιάσω λιγάκι αυτήν την ανεκδιή-
γητη φράση για το «ανελεύθερο, αιµοσταγές, καθεστώς σοβιε-
τικού τύπου». Και µετά οι κύριοι του ΠΑΣΟΚ σκίζουν δήθεν τα
ρούχα τους για τους χρυσαυγίτες. Άλλοθι τους δίνετε µε κάτι τέ-
τοια και πλάτη τούς κάνετε.

Όσο για τον διάλογο, ακούστηκε και σήµερα εδώ ότι κανένας
διάλογος δεν χρειάζεται κατά τη γνώµη µας για να δοθούν χρή-
µατα για την εκπαίδευση. Πολιτική απόφαση χρειάζεται, άλλη πο-
λιτική αντίληψη. Και εσείς έχετε προ πολλού αποφασίσει µε
ποιους θα πάτε και ποιους θα αφήσετε. Κανένας διάλογος δεν
χρειάζεται για να διοριστούν, είναι πολιτική απόφαση για να διο-
ριστούν οι χιλιάδες αδιόριστοι εκπαιδευτικοί, για να δοθούν χρή-
µατα στην εκπαίδευση.

Φυσικά, ας µη στεναχωριέται ο κ. Λοβέρδος. Στην Επιτροπή

Μορφωτικών Υποθέσεων ο εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ δήλωσε ότι
θα αξιοποιηθούν τα πορίσµατα και των προηγούµενων διαλόγων.
Αλίµονο, δεν θα τα πετάξουµε. 

Κλείνοντας, θέλουµε να πούµε ότι η παιδεία που έχουν ανάγκη
οι λαϊκές οικογένειες δεν πρέπει να αφορά µόνο στους υλικούς
όρους στους οποίους λειτουργεί, αλλά και στο περιεχόµενο,
γιατί κάποια στιγµή θα πρέπει να µάθει ο ελληνικός λαός να στα-
µατήσει να δέχεται τα παιδιά του να µαθαίνουν προστακτική
µέσα από τις συνταγές µαγειρικής, όπως γίνεται τώρα, να στα-
µατήσει να δέχεται να µην υπάρχει καµµία αναφορά για την
ΕΠΟΝ, για το µεγαλύτερο κίνηµα νεολαίας που γνώρισε αυτός
ο τόπος. Δεν υπάρχουν αυτά στα σχολικά βιβλία και µετά µιλάµε
για τη µαρξιστική ιδεολογία που κυριαρχεί, λέει.

Αυτή η παιδεία, λοιπόν, που έχουν ανάγκη οι λαϊκές οικογέ-
νειες δεν πρόκειται να έρθει από καµµία κυβέρνηση που διαχει-
ρίζεται αυτό το σάπιο σύστηµα της καπιταλιστικής βαρβαρό-
τητας. Θα είναι προϊόν σκληρών ταξικών αγώνων για την παιδεία
και σε όλη την κοινωνία µε στόχο την πραγµατική κοινωνική αλ-
λαγή, που είναι βέβαια η αλλαγή τάξης στην εξουσία και όχι απλά
η εναλλαγή κάποιων κοµµάτων.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μαυρωτάς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

από το Ποτάµι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε σήµερα για την κατάρρευση της παιδείας. Είναι µια

αίσθηση που υπάρχει γενικότερα στην κοινωνία και ακούστηκαν
εδώ πέρα από τους προηγούµενους οµιλητές διάφορα πράγ-
µατα για τα κενά στα σχολεία γενικής και ειδικής αγωγής, για την
αποδόµηση του λυκείου, για την κατάσταση των πανεπιστηµίων
και λοιπά.

Μη γελιόµαστε, όµως. Δεν φταίει µόνο η σηµερινή Κυβέρνηση
για όλα τα κακά της εκπαίδευσης. Φταίει, όµως, για την επιδεί-
νωσή τους. Είδαµε τέτοια δείγµατα αυτό το τελευταίο δεκάµηνο. 

Στα έξι λεπτά του χρόνου µου δεν θα αναφερθώ αναλυτικά σε
θέµατα, όπως για παράδειγµα, η έκθεση του ΟΟΣΑ, οι βέλτιστες
πρακτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τις οποίες πρέπει να
συµπλεύσουµε, η συµµετοχή στον ευρωπαϊκό χώρο ανώτατης
εκπαίδευσης, η σηµασία της επαγγελµατικής κατάρτισης και εκ-
παίδευσης και διάφορα άλλα για τα οποία δεν µιλήσαµε πολύ.

Θα ασχοληθώ, λοιπόν, µε τη σηµαντικότερη -κατά τη γνώµη
µου- παθογένεια της εκπαιδευτικής µας πολιτικής, που δεν είναι
τίποτα άλλο παρά το πελατειακό κράτος και η κοµµατοκρατία
στην εκπαίδευση. Η διοίκηση της εκπαίδευσης είναι µια ιεραρχία.
Βασικό της µέληµα είναι η διαµόρφωση, υλοποίηση και παρακο-
λούθηση των εκπαιδευτικών πρακτικών. Για το σοβαρό αυτό
έργο πρέπει να υπάρχει γνώση και εµπειρία, δηλαδή πρέπει να
υπάρχει αξιοκρατία µε «άλφα» κεφαλαίο, από πάνω προς τα
κάτω, από την κορυφή προς τη βάση. Αυτό, βέβαια, ισχύει γενικά
για τη δηµόσια διοίκηση, αλλά ειδικά στον τόσο ευαίσθητο τοµέα
της εκπαίδευσης είναι κάτι κεφαλαιώδες.

Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να βάζουµε τους δικούς µας ανθρώ-
πους σε κάθε βαθµίδα της ιεραρχίας, όπως ισχυρίζεται απροκά-
λυπτα ο ΣΥΡΙΖΑ, προκειµένου να εφαρµόσουν τις πολιτικές του.
Κάπου πρέπει να τραβήξουµε τη γραµµή πού σταµατούν οι πο-
λιτικές θέσεις και πού αρχίζουν οι διοικητικές. Στο επίπεδο του
Υφυπουργού, στο επίπεδο του γενικού γραµµατέα; Όσο ψηλό-
τερα στην ιεραρχία πάντως ξεκινούν οι διοικητικές θέσεις τόσο
πιο αποτελεσµατική γίνεται η διοίκηση.

Πάµε, λοιπόν, στο πρόσφατο παρελθόν. Ως γνωστό την άνοιξη
η Κυβέρνηση διόρισε τους δεκατρείς περιφερειακούς διευθυν-
τές εκπαίδευσης µε το γνωστό σύστηµα 11-2 που έκανε και διε-
θνή καριέρα, καθώς συζητήθηκε ακόµα και στο
Ευρωκοινοβούλιο. Πριν από µια εβδοµάδα στο νοµοσχέδιο για
τα βοσκοτόπια ο Υπουργός φέρνει αιφνιδιαστικά και εκπρόθεσµα
τροπολογία για την επιλογή των διευθυντών εκπαίδευσης. Στην
τροπολογία αυτή επανέρχεται ο θεσµός της συνέντευξης, µε κα-
θοριστική µοριοδότηση -δεκαπέντε µονάδες- και µε τρία από τα
πέντε µέλη της επιτροπής να είναι διορισµένα από την Κυβέρ-
νηση. 

«Όµως, η συνέντευξη χωρίς διαφάνεια, χωρίς τίποτε, χωρίς

3612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



κανέναν έλεγχο απλά και καθαρά ήταν ένα µέσο του κράτους να
επιλέγει αυτούς που θέλει χωρίς να δίνει λογαριασµό σε κανέ-
ναν». Δεν είναι δικά µου λόγια αυτά. Τα είπε ο Πρωθυπουργός,
ο κ. Τσίπρας εδώ σε αυτήν την Αίθουσα σε απάντηση επίκαιρης
ερώτησης για την παιδεία του Σταύρου Θεοδωράκη, στις 8
Μαΐου του 2015. Και κατέληγε µάλιστα: «Για αυτό τη συνέντευξη
θα την καταργήσουµε.». Άλλη µια δέσµευση που έλιωσε στο κα-
µίνι της πραγµατικότητας.

Επίσης, ο εισηγητής σας στο νοµοσχέδιο Μπαλτά –νοµίζω ότι
ήταν ο κ. Μπαξεβανάκης- εκείνη την εποχή, τον Μάιο του 2015
έλεγε: «Όλοι γνωρίζουµε καλά πώς χρησιµοποιήθηκε αυτή η συ-
νέντευξη από τις προηγούµενες κυβερνήσεις για την επιλογή των
ηµετέρων της εκάστοτε εξουσίας». Και συνέχιζε: «Διαφωνεί κανείς
µε τον ρόλο που έπαιξαν τα συµβούλια επιλογής µε την περίφηµη
συνέντευξη που όριζαν διευθυντές τους εκάστοτε εκλεκτούς της
κοµµατικής ηγεσίας και καλλιεργούσαν τις πελατειακές σχέσεις;».
Αυτά έλεγε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ.

Πράγµατι, εµείς δεν διαφωνούµε. Φαίνεται, όµως, ότι διαφωνεί
το Υπουργείο. Έτσι, λοιπόν, η αµαρτωλή και κατάπτυστη συνέν-
τευξη του Μαΐου, ξαφνικά σήµερα αγιοποιείται. Γιατί; Μα είναι
απλό. Διότι είδατε ότι µε τις εκλογές των διευθυντών στα σχολεία
δεν επέλεξαν τους δικούς σας οι ψηφοφόροι και είπατε να γυρί-
σετε στα παλιά, δοκιµασµένα κόλπα.

Ας πάµε και στα πανεπιστήµια. Θα αντιπαρέλθω την αντι-
στροφή της πραγµατικότητας που επιχείρησε η αγαπητή κ.
Βάκη, αναπολώντας το πανεπιστήµιο της δεκαετίας του ’80.

Χθες άκουσα ότι ο Γραµµατέας της Νεολαίας του ΣΥΡΙΖΑ ενη-
µέρωσε τα µέλη της Κεντρικής Επιτροπής ότι η Νεολαία Σύριζα
θα προχωρήσει σε νέο συνδικαλιστικό φορέα στα πανεπιστήµια
και τα ΤΕΙ. Δηλαδή ο ΣΥΡΙΖΑ θα ανασυγκροτήσει τη φοιτητική
του παράταξη. Κατά διαβολική συγκυρία κυκλοφορεί αυτές τις
ηµέρες, αυτές τις ώρες µάλλον -γιατί το είδαµε και στα sites τα
εκπαιδευτικά τώρα πριν από λίγες ώρες- ένα προσχέδιο νόµου
για τη διοίκηση των ΑΕΙ, στο οποίο φαίνεται ότι σηµαντικό ρόλο
θα έχουν και οι φοιτητικές παρατάξεις. Τι καταπληκτική σύµ-
πτωση!

Καλά, δεν έχετε καταλάβει στον ΣΥΡΙΖΑ ότι τα ακαδηµαϊκά και
τα κοµµατικά συµφέροντα δεν συγκλίνουν; Γιατί επιµένετε να
ασελγείτε πάνω στο σώµα των πανεπιστηµίων µε τις κοµµατικές
παρατάξεις, όπως έκαναν και κάνουν, βέβαια, και όλοι οι προ-
ηγούµενοι; Αντί να σκεφτείτε πώς θα βρείτε λεφτά για τις υπο-
τροφίες που κόπηκαν από το ΙΚΥ ή πώς δεν θα κόψετε τους
προϋπολογισµούς των πανεπιστηµίων, η έγνοια σας είναι να ανα-
συγκροτήσετε την κοµµατική σας παράταξη σε πανεπιστήµια και
ΤΕΙ. 

Εµείς στο Ποτάµι, επειδή ακριβώς θέλουµε το καλό των πανε-
πιστηµίων περισσότερο απ’ ό,τι το καλό του κόµµατος, δηλώ-
σαµε από την πρώτη στιγµή και επαναλαµβάνουµε ότι δεν
πρόκειται να δηµιουργήσουµε φοιτητική παράταξη στα πανεπι-
στήµια. Οι φοιτητές δεν χρειάζονται κοµµατικούς πάτρονες.
Χρειάζονται καλύτερα πανεπιστήµια και πτυχία µε αντίκρισµα.

Τέλος, ανακοινώσατε τον περίφηµο εθνικό διάλογο για την παι-
δεία. Είναι ευπρόσδεκτος ο διάλογος για την παιδεία, αρκεί να
είναι ειλικρινής και να περιλαµβάνει πρόταση και όχι πρόφαση.
Αν είναι όµως ένας διάλογος-φερετζές για να περνάτε τροπολο-
γίες και νοµοσχέδια, τα οποία εσείς µονοµερώς θεωρείτε ως
επείγοντα, τότε αυτόν τον δρόµο δεν θα τον περπατήσουµε µαζί.
Αν, για παράδειγµα, έρθει ξαφνικά ένα νοµοσχέδιο που αλλάζει
τον τρόπο διοίκησης των ΑΕΙ, ένα κοµβικό θέµα, που αποτελεί
σαφώς ένα από τα αντικείµενα του περίφηµου εθνικού διαλόγου
που έχουµε ξεκινήσει µε βάση και την ατζέντα που µας έδωσε
προχθές ο Πρόεδρος της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων κ.
Γαβρόγλου, τότε θα έχουµε ένα δεύτερο δείγµα. Το πρώτο ήταν
η επιλογή των διευθυντών εκπαίδευσης, µε τη «βοσκήσιµη» τρο-
πολογία. Θα έχουµε, λοιπόν, ένα δεύτερο δείγµα ότι µας κοροϊ-
δεύετε κι ότι ο περίφηµος διάλογος είναι απλώς το περιτύλιγµα
των ειληµµένων αποφάσεών σας. 

Στο διά ταύτα: Εφόσον θέλουµε διάλογο, τότε το ποια θέµατα
είναι επείγοντα, που πρέπει άµεσα να νοµοθετηθούν, ας το απο-
φασίζουµε µαζί στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, που
θέλει και πρέπει να έχει κοµβικό ρόλο σ’ αυτήν τη διαδικασία.

Έτσι θα οικοδοµηθεί η εµπιστοσύνη που τόσο έχει τρωθεί µεταξύ
µας. Αλλιώς εσείς θα επικαλείστε ότι όλα είναι επείγοντα, θα νο-
µοθετείτε κι άσε τα κορόιδα να διαλέγονται. 

Κλείνω µε κάποια λόγια του Αϊνστάιν, που έλεγε ότι δεν µπο-
ρείς να λύσεις ένα πρόβληµα, σκεπτόµενος µε τον ίδιο τρόπο
που το δηµιούργησε. Αν, λοιπόν, θέλουµε να λύσουµε τα προ-
βλήµατα στην παιδεία, ας ξεφύγουµε από τις κουτοπονηριές,
τους συντεχνιασµούς και την πελατοκρατία, που τόσα δεινά
έχουν επιφέρει τα τελευταία χρόνια. Εκεί θα είµαστε µαζί σας.

Αν, όµως, συνεχίζετε στον δρόµο που βλέπουµε ότι έχετε ξε-
κινήσει, δηλαδή της ιδεοληψίας, της αλαζονείας και της εξάπλω-
σης του πελατειακού κράτους, όπως γινόταν και στο παρελθόν,
τότε θα είµαστε απέναντι.

Και οµολογώ µε τρόµαξε λίγο η αναφορά του Υπουργού στο
1981 και στην αλλαγή καθεστώτος στην εκπαίδευση. Να περιµέ-
νουµε κάτι αντίστοιχο τριάντα τέσσερα χρόνια µετά άραγε; Η εκ-
παίδευση είναι για κάθε χώρα µια µακροπρόθεσµη επένδυση. Αν
εσείς τη βλέπετε σαν µία κοµµατική αρπαχτή, αλίµονό της και
αλίµονό µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαυρωτά. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Ζουράρις, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος των ΑΝΕΛ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Τα σέβη µου, Πρόεδρε.
Προ ολίγου, η συνάδελφος κ. Χριστοφιλοπούλου µού έδωσε

µια σύγκριση του ν. 3848 µε ορισµένες από τις προτάσεις του
Υπουργού και µε έπεισε ότι για την επιλογή του πρώτου µέλους
και για την επιλογή του τρίτου και τετάρτου µέλους, οι διατάξεις
του ν. 3848 δείχνουν να µπορούν να επιλέξουν πιο συγκεκροτη-
µένα πρόσωπα. Βεβαίως, συµφωνώ για την επιλογή του Προ-
έδρου και των υπολοίπων µελών µε τον Υπουργό. Ίσως να το
ξαναδούµε.

Τώρα, όµως, πρέπει πάλι να απευθυνθώ στη Δηµοκρατική Πα-
ράταξη, πρώην ΠΑΣΟΚ, γιατί, όπως –και πολύ σωστά- είπε ο εκ-
πρόσωπος του ΚΚΕ, υπήρξαν µερικές εξωφρενικής υπερβολής
εκφράσεις και θέλω να µείνω σε ένα σηµείο µόνον. Υπάρχει στο
κείµενό σας ο όρος για τους ΑΝΕΛ «ακροδεξιός λαϊκισµός».

Ας αντιπαρέλθω αυτήν την ανοησία του λαϊκισµού, που είναι
και παγκόσµιο φαινόµενο, γιατί ο όρος «λαϊκισµός» είναι επανα-
στατικός όρος, βγήκε στη Γαλλική Επανάσταση. Δυστυχώς, τον
πήραν οι Αγγλοσάξονες µετά από µερικές δεκαετίες και παρέ-
συραν και την Αριστερά, η οποία βλακίζει µε τον όρο αυτόν. Δεν
σηµαίνει απολύτως τίποτα, είναι κακόζηλος, είναι ανεπιστήµων
όρος.

Να πούµε, όµως, για το θέµα, ότι οι Ανεξάρτητοι Έλληνες είναι
–το ξεχνάω συνέχεια, γιατί µε πιάσανε τα γέλια- «ακροδεξιός λαϊ-
κισµός». Θα αναγκαστώ –να µε συγχωρέσουν, βέβαια, οι έκκριτοι
και οι έγκριτοι συνάδελφοι- σχεδόν να µιλήσω επαγγελµατικά.
Βεβαίως, η πολιτική επιστήµη, όπως λέγεται στη µετανεωτερικό-
τητα, την οποίαν διακονώ εδώ και σαράντα χρόνια, δεν είναι επι-
στήµη µε την έννοια των σταθερών, των αυστηρών, των βαριών
επιστηµών, αλλά έχει παιδεία, έχει καλλιέργεια και έχει και µια
µορφωτικήν ευπαιδευσίαν ή απαιδευσίαν.

Το «ακροδεξιός», στη διαµόρφωση της πολιτικής θεωρίας των
νεωτερικών χρόνων, έχει τέσσερα στοιχεία και µόνον τέσσερα.
Εποµένως, για να χαρακτηρίσουµε κάποιο κόµµα ως ακροδεξιό,
πρέπει να έχει πρώτα πρώτα τα εξής στοιχεία:

Πρώτον, στα ιδρυτικά στοιχεία να υπάρχει ένας επιθετικός φυ-
λετισµός, του τύπου «είµαστε οι καλύτεροι του κόσµου και θα
σφάξουµε τον γείτονα, διότι µας ενοχλεί το ότι είναι κατώτερος».
Είναι αυτονόητο, όλα τα ακροδεξιά κόµµατα έτσι λειτούργησαν
στη µετανεωτερικότητα και είναι φαινόµενο µετά τον Α’ Παγκό-
σµιο Πόλεµο.

Το δεύτερο στοιχείο, βεβαίως, είναι ότι πάντοτε στα ιδρυτικά
κείµενα και στην ιδεολογία και στην εκφορά την πραγµατολογική
και την πρακτική πρέπει να υπάρχει οπωσδήποτε, «αρβύλα», πρέ-
πει να υπάρχει οπωσδήποτε ότι ένα τµήµα των µελών είναι δια-
µορφωµένο σε τάγµατα εφόδου ή σε παραστρατιωτικό τύπο και
αυτό, εν τοις πράξεσι, να εκδηλούται κατά καιρούς. Δηλαδή, το
σύνθηµα, παραδείγµατος χάριν, που ήταν πρόπερσι έξω από τη
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Βουλή «να καεί, να καεί το µπουρδέλο η Βουλή», επειδή δεν συ-
νοδεύεται από συνοδευτική πράξη αποτελεσµατικότητας, δεν
είναι ακροδεξιό στοιχείο, είναι ακροδεξιός λυρισµός, ή, εν πάση
περιπτώσει, ακροβυστία.

Το τρίτο στοιχείο είναι ότι υποχρεωτικώς, για να χαρακτηριστεί
ακροδεξιό ένα κόµµα, πρέπει να υπάρχει ένας δοµικός, ιδρυτικός
αντικοινοβουλευτισµός, έστω και σε επίπεδο εκδηλώσεως στα
θεωρητικά κείµενα αλλά και στην πράξη. Δεν υπήρξε ακροδεξιό
κόµµα της νεωτερικότητος το οποίο να µην έλεγε ότι «θα καταρ-
γήσω την έµµεση αντιπροσωπευτική δηµοκρατία» αυτού του
τύπου που έχουµε και να µην το έπραξε όταν ήρθε στην εξουσία.
Εποµένως, ο αντικοινοβουλευτισµός είναι οπωσδήποτε µόνιµο
δοµικό στοιχείο.

Και το τελευταίο, βεβαίως, είναι το στοιχείο της πράξεως.
Σε τίποτα απ’ όλα αυτά οι ΑΝΕΛ δεν ανταποκρίνονται. Εποµέ-

νως, προτείνω στους συναδέλφους, επειδή είναι κακόζηλος ο
όρος και θα τον αποδώσω –για να µη χαρακτηρίσω και εγώ πολύ-
σε µια, ας πούµε, τεταραγµένη νηφαλιότητα λόγω της έριδος της
πολιτικής, έναν όρο –προσωρινώς, µέχρι να βρείτε έναν– γιατί το
πρώτο στοιχείο του είναι αρκούντως σατυρικό, αν θέλετε να κο-
ροϊδέψετε τους ΑΝΕΛ, και το δεύτερο είναι αρκούντως πραγµα-
τολογικό, έχει όλα τα στοιχεία. Και εποµένως το συναµφότερον
είναι -προσωρινό- ότι οι ΑΝΕΛ πάσχουν πεφυσιωµένην πατριδο-
λατρίαν ή πεφυσιωµένην πατριδοτροπίαν.

Το «ακροδεξιό» είναι κακόζηλο και δεν είναι επιστηµονικό. Και
εάν δεν το τηρήσετε, την άλλη φορά θα σας παραπέµψω στο Ε,7
του Θουκυδίδη, µε το οποίο χαρακτηρίζει την κακοζηλίαν αυτήν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ζουράρη.

Πριν δώσω τον λόγο στον επόµενο Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο επιτρέψτε µου µια ανακοίνωση.

Οι Διαρκείς Επιτροπές…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αν µου επι-

τρέπετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν επιτρέπω.

Σας παρακαλώ πολύ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Ένα προσωπικό θέµα.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Μια διόρθωση να κά-

νουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καταλαβαίνετε ότι

διακόπτετε;
Επαναλαµβάνω την ανακοίνωση προς το Σώµα:
Οι Διαρκείς Επιτροπές Οικονοµικών Υποθέσεων και Παραγω-

γής και Εµπορίου καταθέτουν την έκθεσή τους στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Οικονοµικών: «Διαχείριση των µη εξυπηρετού-
µενων δανείων, µισθολογικές ρυθµίσεις και άλλες επείγουσες
διατάξεις εφαρµογής της Συµφωνίας Δηµοσιονοµικών Στόχων
και Διαθρωτικών Μεταρρυθµίσεων».

Τι ακριβώς θέλετε, κύριε Κρεµαστινέ;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Ένα λεπτό τον λόγο, για να κάνω µια διόρθωση στον κ.
Ζουράρη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Επειδή εγώ µίλησα για δηµοκρατική παράταξη και εννο-
ούσα την παράταξη που έφτασε µέχρις εδώ από τον Ελευθέριο
Βενιζέλο, η φράση –το ξέρει καλύτερα ίσως από εµένα, ως γλωσ-
σολόγος- «δηµοκρατική παράταξη» είναι άλλο από τη Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Με συγχωρείτε, δεν το θυµό-
µουν.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής): Εντάξει.

Το ΠΑΣΟΚ κατέβηκε στις εκλογές και στη Βουλή ως Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ και Κίνηση Πολιτών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΟΥΡΑΡΙΣ: Ζητώ συγγνώµη, µου διέφυγε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τελειώσατε, κύριε

Κρεµαστινέ;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής): Ναι, µια διόρθωση ήθελα να κάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ.
Σας ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μεγαλοµύστακας, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Ένωσης Κεντρώων.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Καλησπέρα σας.
Όταν µιλάµε για αναδιάρθρωση της παιδείας, τρεις όρους

πρέπει να έχουµε στο µυαλό µας, πιστεύω: είναι η σταθερότητα,
η αξιοκρατία και η αξιοπιστία. Δυστυχώς, µέχρι σήµερα τίποτα
απ’ αυτά δεν λαµβάναµε υπ’ όψιν, καθώς το θέµα της επίκαιρης
ερώτησης γράφει: «Κατάρρευση της Παιδείας».

Κατάρρευση της παιδείας δεν γίνεται µόνο τώρα. Νοµίζω ότι
η κατάρρευση της παιδείας είναι ο λόγος που είµαστε σήµερα
σε αυτήν την κατάσταση.

Η παιδεία είναι και πρέπει να θεωρείται και να αντιµετωπίζεται
ως σταθερός και ο πιο στιβαρός πυλώνας της κοινωνίας µας.
Ένα σωστά δοµηµένο εκπαιδευτικό σύστηµα µπορεί να µετατρέ-
ψει τους πολίτες σε ενεργούς και υπεύθυνους, να έχουν πολιτι-
στική, πολιτική, οικονοµική, περιβαλλοντική παιδεία. Αν, για
παράδειγµα, οι Έλληνες µέχρι τώρα είχαµε οικονοµική παιδεία,
δεν θα παίρναµε αυτά τα διακοποδάνεια που µας έδιναν από το
τηλέφωνο. Εποµένως η κατάρρευση της παιδείας δεν γίνεται
µόνο τώρα. Δυστυχώς, κάποιες πολιτικές βλέπουµε ότι συνεχί-
ζονται. Ας το αντιµετωπίσουµε λίγο πιο σοβαρά το θέµα.

Σήµερα η παιδεία πάσχει από αρρυθµία, όπως έπασχε και τα
προηγούµενα χρόνια, δεν κατηγορώ µόνο αυτήν την Κυβέρνηση.
Σε λίγο θα ψάχνουµε να βρούµε σφυγµό και δεν θα υπάρχει που-
θενά. Η κοινωνία επιστρέφει στην αυτοδιδασκαλία, στον αυτο-
σχεδιασµό και τελικά στη φυγή των εγκεφάλων στο εξωτερικό.
Είναι ένα πρόβληµα που όλοι γνωρίζουµε φυσικά. Ο χώρος της
παιδείας έχει γεµίσει µε τυχοδιώκτες.

Και η απλή λύση ποια είναι; Η σταθερότητα. Η Ένωση Κεν-
τρώων προτείνει χρόνια τώρα µια διακοµµατική επιτροπή, στην
οποία θα υπάρχουν βελτιώσεις του προγράµµατος της παιδείας.
Δεν γίνεται να υπάρχουν συνεχώς αλλαγές και κάθε φορά που
αλλάζει η κυβέρνηση να αλλάζει και όλο το πρόγραµµα σχετικά
µε την παιδεία. Αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι βελτιώσεις.

Η παιδεία, όπως είπα και πριν, αποτελεί πυλώνα για την κοινω-
νία µας και την οργάνωσή της. Έτσι πρέπει να γίνεται ο σχεδια-
σµός της, µε προοπτική βάθους χρόνου. Αυτό πρέπει να το
βάλουµε καλά στον νου µας. 

Δεν είναι πολλά χρόνια που άφησα τα θρανία. Είναι λιγότερα
από δέκα. Στη συνέχεια, βέβαια, ακολούθησε το πανεπιστήµιο.
Θυµάµαι, όµως, από τα πρώτα χρόνια του σχολείου, από το νη-
πιαγωγείο και το δηµοτικό, µια αφόρητη πίεση, καθώς έκανα και
Αγγλικά και Μουσική και Καλλιτεχνικά στο σχολείο. Το θέµα είναι
ότι τα απογεύµατα πήγαινα να µάθω και Αγγλικά στο φροντιστή-
ριο, πήγαινα και στο ωδείο, ενώ υπήρχε και µουσικός και καθη-
γητής Αγγλικών στο σχολείο. Επίσης, έκανα και Γερµανικά. Είναι
πράγµατα που ένα παιδί σ’ αυτή την ηλικία δεν µπορεί να τα αν-
τέξει. Δυστυχώς η κοινωνία µας, µε την παραπαιδεία και όλα
αυτά που γνωρίζετε, µας έχει οδηγήσει σε αυτή την κατάσταση.
Σήµερα έχουν περιοριστεί αυτά, όχι επειδή έχει αλλάξει η νοο-
τροπία µας –µακάρι να ήταν γι’ αυτό!-, αλλά επειδή έχουν περιο-
ριστεί τα οικονοµικά του Έλληνα. Δυστυχώς, αυτό είναι. 

Σχετικά µε κάποια θέµατα στο γυµνάσιο και στο λύκειο, αυτά
τα γνωρίζετε και εσείς. Το µόνο που προάγει το σύστηµα µέχρι
σήµερα –και δεν βλέπω κάποια αλλαγή, που µακάρι να υπάρξει
και το εύχοµαι!- είναι η παπαγαλία, όχι η ουσιαστική γνώση. Επι-
βραβεύεται αυτός που µαθαίνει κατά λέξη κάποια κείµενα. Γι’
αυτό και ενισχύονται τόσο τα φροντιστήρια. Οι εκπαιδευτικοί
προσπαθούν και ίσως κάτι αλλάζει µε τον καιρό, αλλά το σύ-
στηµα δεν τους επιτρέπει να κάνουν κάτι παραπάνω. Όταν η βαθ-
µολόγηση γίνεται µε το πόσες ίδιες λέξεις χρησιµοποίησες µε το
αρχικό κείµενο, τότε και ο εκπαιδευτικός δεν µπορεί να κάνει
πολλά. Πρέπει τα παιδιά να υφίστανται αυτή την αφόρητη πίεση. 

Σχετικά µε την επερώτηση που έκαναν οι συνάδελφοι, όσον
αφορά το πρώτο και το δεύτερο θέµα για τους αποσπασµένους
και τα κενά, όπως προανέφερε και ο κ. Φορτσάκης, στην αναλο-
γία πληθυσµού προς εκπαιδευτικούς είµαστε στην υψηλότερη
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θέση στην Ευρώπη. Άρα υπάρχει έλλειψη οργάνωσης.
Τι είχαµε πει και κατηγορηθήκαµε, όταν ψηφίσαµε «παρών»

στην πρόσληψη των αναπληρωτών; Είπαµε να επιστρέψουν όλοι
οι αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί στις θέσεις τους και στη συνέχεια
αυτά τα κενά να καλυφθούν από αναπληρωτές µόνο για την
πρώτη χρονιά και στη συνέχεια να προκηρυχθεί διαγωνισµός
ΑΣΕΠ, ώστε να υπάρχουν µόνιµοι εκπαιδευτικοί. Να υπάρχει στα-
θερότητα –αυτό που λέγαµε πριν-, µε αξιοκρατία πάντα. Δεν γί-
νεται να περιµένουµε κάθε χρονιά στο τέλος και να είναι οι
αναπληρωτές µέσα στο άγχος για το πού θα πάνε και τι θα κά-
νουν.

Έτσι και αλλιώς, οι περισσότεροι αναπληρωτές, που είναι και
στην ηλικία µου, δεν έχουν κάποιο κέρδος. Το κάνουν µόνο για
την προϋπηρεσία. Πολλές φορές οι οικογένειές τους τους βοη-
θούν, γιατί όταν κάποιος πάει σε ένα αποµακρυσµένο µέρος, σε
µια παραµεθόριο περιοχή, τότε δεν µπορεί ούτε καν στα έξοδά
του να ανταποκριθεί. Εποµένως αυτό είναι που ζητάµε: Πρώτα
να γίνει η επιστροφή των αποσπασµένων και στη συνέχεια να κα-
λυφθούν οι θέσεις, εάν γίνεται, από µόνιµο προσωπικό.

Μετά είναι ο κοµµατικός έλεγχος, που τέθηκε στο τραπέζι.
Όταν µας φέρνετε τροπολογία για τους διευθυντές της εκπαί-
δευσης, κάνετε αυτό που έκαναν και οι προηγούµενοι. Δυστυχώς
το κάνετε, διορίζετε τα δικά σας παιδιά. Δεν είναι αυτό το νέο
που ζητά ο κόσµος.

Η συνέντευξη καλώς να υπάρχει στην πρόσληψη. Γιατί αυτόν
που θα διδάσκει µέσα σε µια αίθουσα πρέπει να τον ελέγξουµε.
Μπορεί να έχει άριστες γνώσεις, µπορεί να έχει άλλα θέµατα
όµως. Αυτό πρέπει να ελεγχθεί και µέσα από µια συνέντευξη
µπορεί να διασφαλιστεί. Απλώς πρέπει να εξασφαλίσετε ότι αυτό
θα γίνει αξιοκρατικά. 

Επίσης, θέλω να πω ότι τα ΙΕΚ άνοιξαν στις 25 Νοεµβρίου. Το
ότι είχαµε εκλογές δεν σηµαίνει ότι σταµατάει η παιδεία. Γι’ αυτό
λέµε ότι έπρεπε να υπάρχει διακοµµατική επιτροπή. Αυτή η επι-
τροπή θα έτρεχε όλα τα θέµατα.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή θέλω να είµαι συνεπής στον χρόνο µου, θα πω πολύ
γρήγορα για την αξιολόγηση των πανεπιστηµίων ότι πρέπει να
γίνεται αξιολόγηση πανεπιστηµίων. Απλώς πρέπει να εφοδιά-
σουµε τα πανεπιστήµια µε τα κατάλληλα εφόδια, είτε αυτά είναι
οικονοµικά είτε είναι στην υποδοµή είτε σε προσωπικό, έτσι ώστε
να µπορούν να σταθούν µε ίσους όρους απέναντι στα ιδιωτικά
και στα ξένα πανεπιστήµια. Να υπάρχει αξιολόγηση. Δεν είναι
κακή η αξιολόγηση. Να γίνει, όµως, µε σωστό τρόπο.

Τέλος, θέλω να πω για την ασυλία, για τα φαινόµενα βίας, που
ίσως παρουσιαστούν. Μακάρι να µην παρουσιαστούν. Όταν
ήµουν εγώ στο πανεπιστήµιο, τα πανεπιστήµια έπαιρναν φωτιά.
Η κατάσταση που περιέγραψαν οι συνάδελφοι υπήρχε.

Ελπίζω αυτό να το διασφαλίσετε, να µην επιστρέψουµε σε
αυτή την εποχή. Το ξέρετε και εσείς, ήσασταν παρατηρητές
αυτής της κατάστασης. Εγώ το έζησα από µέσα, να είναι κλειστά
τα πανεπιστήµια, γιατί µια οµάδα ανθρώπων ήθελαν να περά-
σουν το δικό τους, χωρίς ουσία.

Ελπίζω αυτός ο κοµµατισµός που χαρακτηρίζει κάποιες τρο-
πολογίες, αυτός ο αυταρχισµός και η προχειρότητα να µη συνε-
χίσουν. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μεγαλοµύστακα.
Και τώρα περνάµε στον κύκλο των δευτεροµιλιών των επερω-

τώντων Βουλευτών.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
µπορώ να µιλήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, η
σειρά είναι η εξής: Εφόσον κλείσουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι, µπαίνουµε στον κύκλο των δευτερολογιών των επερω-
τώντων Βουλευτών και µετά έχετε δευτερολογία ως Υπουργείο
και τριτολογία. Είναι επιλογή της πολιτικής ηγεσίας αν θα δευ-
τερολογήσετε ο Υπουργός ή η Αναπληρώτρια και θα τριτολογή-
σει ενδεχοµένως ο Υπουργός.

Ο κ. Κωνσταντόπουλος έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, παρ’ ότι

το θέµα των αποσπάσεων δεν προσφέρεται για καµµία αντιπολί-
τευση, πριν από λίγο προσπαθήσατε να εκθέσετε τον πρώην
Υπουργό, τον κ. Λοβέρδο και να κερδίσετε τις εντυπώσεις, ότι
έκανε δυόµισι χιλιάδες αποσπάσεις σε φορείς και αποκεντρωµέ-
νες Υπηρεσίες, ενώ εσείς δεν ξεπεράσετε τις ογδόντα επτά,
όπως είπατε. Πού απευθύνεστε; Δεν γνωρίζετε; Μετρήσατε και
αθροίσατε λάθος.

Για την αποκατάσταση, λοιπόν, της αλήθειας, θα σας πω εγώ,
κύριε Υπουργέ και αγαπητοί συνάδελφοι, τις αποσπάσεις που
έκανε η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ καθ’ όλη τη χρονική διάρκεια
του έτους 2015.

Κάνατε δυόµισι χιλιάδες αποσπάσεις σε φορείς του Υπουρ-
γείου Παιδείας, τετρακόσιες πενήντα σε φορείς εκτός Υπουρ-
γείου Παιδείας εκατόν ογδόντα εννέα σε φορείς του Υπουργείου
Παιδείας σε δεύτερη φάση, τριακόσιες ενενήντα αποσπάσεις σε
αποκεντρωµένες Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας, περιφε-
ρειακές διευθύνσεις, διευθύνσεις εκπαίδευσης, σύνολο που ξε-
περνά τις τρεις χιλιάδες τετρακόσιες. Καµµία σχέση, λοιπόν, δεν
έχει µε τις ογδόντα επτά αποσπάσεις που εσείς προ ολίγου ανα-
φέρατε και που είναι διαθέσεις του τελευταίου διµήνου σε άλ-
λους φορείς.

Παρακαλώ, όµως, προς αποκατάσταση της αλήθειας, θα
ήθελα εδώ να ζητήσω να κατατεθούν στη Βουλή αρµοδίως όλα
τα αναλυτικά στοιχεία όλων των αποσπάσεων. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα και αυτή είναι η αλήθεια. Ουδείς µπορεί να το αµφι-
σβητήσει, εκτός και αν οι σύµβουλοί σας, κύριε Υπουργέ, σας
έχουν δώσει λάθος στοιχεία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μάλιστα, εδώ είναι. Μη στεναχωριέστε καθόλου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Άλλωστε, όπως είπε και
ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, στο σπίτι του κρεµασµένου δεν
µιλούν ποτέ για σκοινί. Γιατί µπορεί το καραβάνι να προχωρά, τα
σκυλιά να γαβγίζουν, αλλά τα παιδιά µένουν πίσω, όπως λέει και
ο σοφός λαός. Και κανένα σχέδιο για το σχολείο, για το πανεπι-
στήµιο δεν καταθέσατε µέχρι σήµερα.

Μιλάτε περί διαλόγου και περί συµµετοχής, εσείς που µέχρι
χθες πηγαίνατε στις επιτροπές διαλόγου, καταγγέλλατε και φεύ-
γατε. Συνεχίζετε, λοιπόν, τις ανέξοδες υποσχέσεις. Επιστρέφετε
στο παρελθόν, για να καλύψετε την αδυναµία να διαχειριστείτε
το παρόν και να σχεδιάσετε το µέλλον.

Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι στηρίζετε την ειδική αγωγή, καλύ-
ψατε, όµως, µόνο το 30% των εγκρίσεων για παράλληλη στήριξη.
Αυτή είναι η στήριξη; Να θυµίσω ότι µέχρι πέρυσι η κάλυψή τους
ξεπερνούσε το 70% των εγκρίσεων. Απορώ µε την ευαισθησία
σας. Βρισκόµαστε στον µήνα Δεκέµβριο και µόλις τώρα ξεκίνησε
η διαδικασία των µεταθέσεων. Ακόµα δεν έχετε υπογράψει τη
σύσταση των οργανικών θέσεων. Είναι πολλοί αυτοί που σήµερα,
µε δική σας ευθύνη, ζουν σε εργασιακό µεσαίωνα.

Στηρίζετε µόνο στα λόγια, κύριε Υπουργέ, το ολοήµερο σχο-
λείο, την καινοτοµία, τους µόνιµους διορισµούς, τις πληρωµές
των καθαριστριών, την ενισχυτική διδασκαλία. Διότι ο προϋπο-
λογισµός, κύριε Υπουργέ, που κατατέθηκε προ ολίγων ηµερών
είναι µειωµένος, κατά 65 εκατοµµύρια ευρώ, ιδιαίτερα για την
πρωτοβάθµια εκπαίδευση. Πώς θα λειτουργήσουν, λοιπόν, τα
σχολεία την επόµενη χρονιά; Με εθελοντές, όπως έλεγε ο προ-
ηγούµενος Υπουργός; Είναι να διερωτάται κανείς.

Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο της πολιτικής ανεξιθρησκίας, µε
ρεσάλτο στα κοινοβουλευτικά δρώµενα, καταθέσατε µια τροπο-
λογία για τις επιλογές στελεχών, αφού πρώτα αλώσατε τα υπη-
ρεσιακά συµβούλια. Τραυµατίσατε την αξιοπιστία και την
αντικειµενικότητα του ν. 3848/2010.Με τον νόµο αυτό επελέγη-
σαν διευθυντές των σχολείων το 2011 µέσα από αντικειµενικά
και µετρήσιµα κριτήρια. 

Κύριε Υπουργέ, ψεύδεστε. Μας είπατε ότι εµείς, ουσιαστικά η
προηγούµενη κυβέρνηση, το ΠΑΣΟΚ µοριοδοτούσαµε τη συνέν-
τευξη µε είκοσι µόρια. Με δεκαπέντε µόρια λέµε εµείς, µε είκοσι
είπατε εσείς. Και µάλιστα µετ’ επιτάσεως αναφέρατε είκοσι µόρια
για τον ν. 3848/2010, ενώ προέβλεπε µόνο δεκαπέντε µόρια, µε
συµβούλιο κύρους από προτάσεις των φορέων, µε δοµηµένη συ-
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νέντευξη από τράπεζα θεµάτων, µε µαγνητοφώνηση, µία διαδι-
κασία που πραγµατικά έχει να κάνει µε την αξιοκρατία! 

Σήµερα ζητάτε να γίνει µέσα σε δύο ηµέρες –και απορεί κα-
νείς- και µάλιστα µέσα σε δύο εργάσιµες ηµέρες και προγραµ-
µατίζετε στο άγνωστο και τις εκλογές και τη συνέντευξη. Έστω
και σήµερα, προσωπικά ζητώ να δώσετε µία δεκαήµερη παρά-
ταση για να καταθέσουν οι διευθυντές εκπαίδευσης τα δικαιολο-
γητικά τους.

Γιατί βιάζεστε; Κύριε Υπουργέ, στελέχη εκπαίδευσης επιλέ-
γετε. Με την ίδια σπουδή, να θυµίσω εδώ, συγκροτήσατε και το
ΚΥΣΠΕ και σήµερα διαπιστώνουµε ότι ο Αντιπρόεδρος του είναι
αναπληρωτής διευθυντής της εκπαίδευσης και µάλιστα είναι
εκτός πίνακα. Ως εκ τούτου, οι αποφάσεις του συµβουλίου τίθεν-
ται εν αµφιβόλω. 

Δώστε παράταση, λοιπόν. Τους καλείτε σε µία διαδικασία συ-
νέντευξης µε συµβούλια που ορίζετε εσείς, µε περιφερειακούς
διευθυντές που τοποθετήσατε εσείς. Άρα, ουσιαστικά µε καθαρά
κοµµατικά κριτήρια. Απορώ, λοιπόν, γιατί δεν τους επιλέγετε
απευθείας εσείς.

Σήµερα είδαµε και τις ρυθµίσεις του µισθολογίου. Επαναφέρ-
θηκε για µία ακόµη φορά, µε πλάγιο τρόπο, το επίδοµα στους
προϊσταµένους των γραφείων, τα οποία ήδη έχουν καταργηθεί,
και δεν κάνετε καµµία αναφορά στο επίδοµα των σχολικών συµ-
βούλων, που ουσιαστικά οι άνθρωποι είναι και εν ενεργεία!

Κύριε Υπουργέ, εµείς είµαστε εδώ για να συµβάλουµε πραγ-
µατικά σε έναν γόνιµο και εποικοδοµητικό διάλογο, γιατί εµείς
αυτόν τον διάλογο τον εννοούµε για την αναγνώριση του εκπαι-
δευτικού, για να αναδείξουµε στον διάλογο αυτό τα µεγάλα προ-
βλήµατα της εκπαίδευσης, για να βρούµε τις λύσεις που
απαιτούν συνεννόηση και συναίνεση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντόπουλο. 
Απ’ ό,τι γνωρίζω, ακολουθεί η κ. Κεφαλίδου, για να δευτερο-

λογήσει.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλετε και εσείς

τον λόγο, κύριε Κρεµαστινέ; Για να συνεννοηθούµε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Είχαµε κάνει µία συµφωνία µε τον κ. Βαρεµένο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν υπάρχει ζή-

τηµα. Απλώς για να είµαστε εντάξει απέναντί σας ως Προεδρείο.
Έχουν δηλωθεί να δευτερολογήσουν ο κ. Κωνσταντόπουλος και
η κ. Κεφαλίδου. Για τους υπόλοιπους επερωτώντες δεν είχε κα-
τατεθεί αίτηµα, να το πω έτσι. 

Κυρία Κεφαλίδου, θέλετε να σας δώσουµε τον λόγο τώρα;
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Ας προηγηθεί ο κ. Κρεµαστι-

νός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παραχωρείτε τη

σειρά σας; Εντάξει. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Είχαµε κάνει µε τον κ. Βαρεµένο µία συµφωνία, να µιλή-
σουν λιγότεροι εισηγητές και να κατανεµηθεί ο χρόνος
διαφορετικά. Και εγώ είπα να µιλήσω συνολικά στην πρωτολογία
και δευτερολογία. Δηλαδή, το δήλωσα εξαρχής, όχι σε εσάς,
αλλά στον κ. Βαρεµένο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κρεµαστινέ,
ειλικρινά συγγνώµη που σας διακόπτω. Εννοείτε ότι δεν πρωτο-
λογήσατε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-
λής): Όχι, πρωτολόγησα και δήλωσα ότι θα πάρω και τη δευτε-
ρολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ότι, δηλαδή, θα µι-
λήσετε και στη δευτερολογία. 

Ωραία, έχετε τρία λεπτά, µε βάση τον Κανονισµό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Παραιτήθηκε ο κ. Κεγκέρογλου, για να µιλήσω περισσό-

τερο χρόνο εγώ. Δεν µίλησε καθόλου. Είναι ένας εκ των επερω-
τώντων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Είναι ένας από τους
επερωτώντες. Είναι ο έκτος επερωτών. 

Ωραία, µε την ανοχή µας και θα προσθέσουµε, αν θέλετε, και
τον χρόνο του κ. Κεγκέρογλου.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κρεµαστινέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βου-

λής): Κατ’ αρχάς, ήθελα να απευθυνθώ στον κύριο Υπουργό και
να του πω ότι εγώ του ζήτησα να σχολιάσει ορισµένα πράγµατα
και να πει τι σκέφτεται να κάνει εν εξελίξει του εθνικού διαλόγου,
δηλαδή να µην περιµένει τον εθνικό διάλογο. Και θα ήθελα να
απαντηθούν αυτά που είχα θίξει στην πρωτολογία. 

Όµως, εκείνο το οποίο πρέπει να πω -και να µου επιτρέψετε
να συµβουλέψω-, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής: Το «εσείς» και
«εµείς» κουράζει τον κόσµο και ειδικά για την παιδεία είναι κατα-
στροφικό. Το αν κάποιος έχει διορίσει εκατό αναπληρωτές και
ένας άλλος έχει διορίσει εκατόν είκοσι και αµφισβητεί ο δεύτε-
ρος τους εκατόν είκοσι του πρώτου δεν ενδιαφέρει κανέναν.
Εκείνο που µένει τελικά είναι το έργο.

Εάν πάτε σε ένα µικρό νησί, όπου έτυχε εγώ να βρεθώ στην
προεκλογική περίοδο, παραδείγµατος χάριν, στη Χάλκη, θα δείτε
ότι έχει εκατό κατοίκους τον χειµώνα. Έχει ένα σχολείο, το οποίο
είναι και γυµνάσιο και λύκειο. Έχει δεκαεπτά ή δεκαοκτώ καθη-
γητές και έχει είκοσι ή είκοσι πέντε µαθητές, δηλαδή αυτό που
έθιξε ο κ. Φορτσάκης προηγουµένως, την καλή αναλογία.

Ξέρετε τι έλεγαν εκεί; Έλεγαν «θέλουµε να έχουµε ίσες ευκαι-
ρίες», δηλαδή, ποιοτική κατά κάποιον τρόπο βελτίωση. Τα παιδιά,
δηλαδή, που βγαίνουν απ’ αυτά τα σχολεία να µπορούν να αντα-
γωνιστούν τα παιδιά του Κέντρου. Με λίγα λόγια, θέλουν να
έχουν µεθόδους που να τους δίνουν αυτήν την ευκαιρία, να
έχουν ίσες ευκαιρίες. Κάποτε δεν είχαν ούτε καρέκλες να καθί-
σουν, δεν είχαν ούτε σχολεία. Φαντάζεστε τώρα για εκατό αν-
θρώπους να υπάρχουν δεκαεπτά, δεκαοκτώ εκπαιδευτικοί και να
καλύπτονται οι θέσεις των δεκατεσσάρων, των δεκαπέντε, των
δεκαέξι. Δεν έχει σηµασία. 

Εκείνο που χρειάζονται είναι µία διδασκαλία διαφορετική.
Μπορείτε να κάνετε, παραδείγµατος χάριν, πρότυπα σχολεία σε
κάθε νοµό και σε κάθε περιφέρεια; Μπορείτε να δώσετε µε το ίν-
τερνετ µία πρότυπη διδασκαλία στα παιδιά αυτά του Αγαθονη-
σιού και των αποµονωµένων περιοχών; Κάντε το. Μπορείτε να
κάνετε ό,τι έκανε η Αγγλία πριν από µερικά χρόνια -και τώρα δεν
το κάνει λόγω του ίντερνετ-, που έκανε ειδικές διδασκαλίες, πρω-
τοποριακές και πρωτότυπες, µέσω του BBC για τα αποµακρυ-
σµένα σχολεία; Μπορούν αυτά τα παιδιά, που δεν έχουν τη
δυνατότητα φροντιστηρίων, να ανταγωνιστούν τα άλλα παιδιά;
Αυτά είναι κατακτήσεις. 

Και να είστε και λίγο µεγαλόψυχος, όταν λέτε ότι έκανε κάτι
και αυτή η παράταξη, µε τα λάθη που έκανε. Η παράταξη αυτή
έκανε πάρα πολλά για την παιδεία, ίσως τα περισσότερα από
οποιαδήποτε άλλη παράταξη, αν τα βάλετε κάτω. 

Το ότι υπάρχουν λάθη, παραλείψεις κ.λπ. αυτό είναι αναµενό-
µενο. Όποιος κάνει, όποιος πραγµατοποιεί, όποιος επιχειρεί θα
έχει και λάθη. Αυτός που δεν έχει λάθη είναι αυτός που δεν επι-
χειρεί. 

Κι επειδή σας είπα στην πρωτολογία µου ότι είναι ένας χρόνος
και σε έναν χρόνο δεν µπορεί να γίνουν πάρα πολλά ή να γίνουν
όσα δεν έγιναν τόσα χρόνια, πρέπει να σας θυµίσω ότι στη µεγάλη
–αν θέλετε- επανάσταση στην παιδεία, αυτή του Παπανούτσου, ο
Γεώργιος Παπανδρέου ήταν ενάµιση χρόνο Πρωθυπουργός.
Μέσα σε ενάµιση χρόνο έγιναν όλα αυτά. Ούτε επιτροπές έκανε
ούτε τίποτε! 

Εδώ, όπως σας είπα στην πρωτολογία µου, έχουµε ορισµένα
πράγµατα. Ένα, δύο, τρία, τέσσερα. Κάντε τα στην ανώτατη παι-
δεία κι εµείς θα τα χειροκροτήσουµε. 

Επίσης πρέπει να πω και κάτι άλλο, επειδή ακούστηκε από ορι-
σµένες πλευρές το θέµα της κοµµατικοποίησης. Εγώ έτυχε να
είµαι προσκεκληµένος µία περίοδο στο Λοµονόσοφ και στην Οξ-
φόρδη, νέος καθηγητής, επί εποχής Μπρέζνιεφ, κι έκανα την ίδια
ερώτηση στους φοιτητές και της Σοβιετικής Ένωσης και της Οξ-
φόρδης. Ήταν τότε το πρόβληµα της Μέσης Ανατολής µε τον

3616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αραφάτ, τους Παλαιστινίους και λοιπά.. Τους ρώτησα, λοιπόν,
ποια ήταν η γνώµη τους. Πήρα την ίδια απάντηση και έµεινα έκ-
πληκτος. «Αυτά είναι έργα των κυβερνήσεων. Εµείς ενδιαφερό-
µαστε για άλλα.». 

Όταν το άκουσα αυτό στη Σοβιετική Ένωση, είπα «φαίνεται ότι
εδώ δεν είναι ελεύθερα τα πράγµατα». Μα το ίδιο άκουσα και
στην Οξφόρδη. Την ίδια ερώτηση έκανα την ίδια περίοδο. Τι θέλω
να πω µε αυτό; 

Δεν νοµίζετε ότι είναι υπερβολικό να βρωµίζουν τους τοίχους
των πανεπιστηµίων µας µε διάφορα συνθήµατα, ακόµη και σε-
ξουαλικά, ενώ αν τολµήσετε αυτά να τα δείτε σε οποιοδήποτε
πανεπιστήµιο -όχι της Ευρώπης, όχι της Αφρικής, όχι της Ασίας,
δεν ξέρω πού στον πλανήτη- ξέρετε ποιες θα είναι οι επιπτώσεις.
Αυτά τα πράγµατα πρέπει να αντιµετωπιστούν. Και δεν ξέρω κα-
νέναν φοιτητή δικό µας που να πήγε στα πανεπιστήµια αυτά για
µετεκπαίδευση και να έκανε αυτά που κάνει εδώ στα πανεπιστή-
µιά µας, τάχα ως επαναστάτης. 

Τα πανεπιστήµια είναι –αν θέλετε- µε την έννοια του όρου τη
σωστή «εκκλησίες» της µόρφωσης και της παιδείας. Αυτό δεν
σηµαίνει ότι οι φοιτητές θα είναι ζόµπι, δεν θα πρέπει να έχουν
απόψεις και λοιπά. Ασφαλώς όχι. Πρέπει, όµως, να υπάρχει το
µέτρο και να υπάρχει το πλαίσιο όπου κινούνται. 

Θα πρέπει να κλείσω λέγοντας το εξής: Κάντε τις συγχωνεύ-
σεις των πανεπιστηµίων. Να σας πω ένα κακό του ΠΑΣΟΚ, αφού
θέλετε, να το αναγνωρίσω: Επέτρεψε να ονοµάζονται όλες οι
σχολές «πανεπιστήµια». Όταν πάτε στο Λονδίνο θα δείτε «School
of Economics» του πανεπιστηµίου του Λονδίνου, «School of Hy-
giene» του πανεπιστηµίου του Λονδίνου. 

Εµείς έχουµε εδώ πανεπιστήµιο γεωπονικό, πανεπιστήµιο οι-
κονοµικό. Έχουµε άλλο πανεπιστήµιο στον Πειραιά -όχι στην
πόλη, εννοώ σε απόσταση- άλλο στην Αθήνα, άλλο στη Λιβαδειά.
Νοµίζω ότι έχουν κάνει πανεπιστήµια τώρα και σε µικρές πόλεις,
στη Σπάρτη και λοιπά.. Εντάξει, αλλά είναι αυτά πανεπιστήµια
επιπέδου; Δηλαδή, έχουν ευρωπαϊκό επίπεδο τα πανεπιστήµια
αυτά; Εάν το έχουν, µπράβο. Όµως, όταν µου λέτε ότι ο προϋπο-
λογισµός είναι 2,8% του ΑΕΠ, πώς θα το έχουν; Δεν υποτιµώ κα-
νέναν. Δεν γίνεται. 

Τολµήστε, λοιπόν, κι εµείς θα είµαστε θετικοί σε όλα αυτά τα
µέτρα. Δεν µπορεί να είµαστε αρνητικοί. Δεν κάνουµε αντιπολί-
τευση για την αντιπολίτευση. 

Επίσης, θεωρώ ότι είναι γενικότερο λάθος αυτό το «εµείς» και
το «εσείς». Διότι µου θυµίζει την ιστορία -και θα τελειώσω µε
αυτό, κύριε Πρόεδρε – του λήσταρχου Νταβέλη, που κάποιος λη-
στής συνελήφθη, επειδή είχε σκοτώσει καµµιά δεκαριά σε λη-
στείες που είχε κάνει, και πήγε στο δικαστήριο και ζήτησε
επιείκεια. Είπε ότι δεν µπορεί εµένα να µου πάρετε το κεφάλι,
επειδή σκότωσα δέκα. Πήρατε το κεφάλι του Νταβέλη που σκό-
τωσε εκατό. Άρα εµένα πρέπει να µη µε σκοτώσετε. Δεν ισχύει.
Δεν είναι ποσοτικά αυτά τα µεγέθη. Εάν κάνετε οτιδήποτε θετικό,
θα αναγνωριστεί. Κι ας µην αναγνωριστεί ούτε από τη Βουλή
ούτε από τα κόµµατα. Θα αναγνωριστεί από την ιστορία. 

Και θα κλείσω, λέγοντας ότι δεν θα πρέπει να σας πιάνει κα-
τάθλιψη, ως Υπουργό ή ως κ. Φίλη, επειδή ακούτε όλα αυτά.
Διότι αλίµονο, έλεγε η Ελένη Βλάχου, αν πας στη Βουλή κι ακού-
σεις την αντιπολίτευση να χειροκροτά την κυβέρνηση και να λέει
«Τι ωραία που τα κάνει η κυβέρνηση!». Έλεγε η Βλάχου: «Αλί-
µονο στη χώρα που θα έχει µια τέτοια Βουλή!». 

Άρα να δείτε καλόπιστα τα σχόλια και να προχωρήσετε κι εµείς
θα σας χειροκροτήσουµε, εάν προχωρήσετε σωστά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει η κ. Κεφαλίδου για τη δευτερολογία της. 
Κυρία Κεφαλίδου, θα σας παρακαλούσα να περιοριστείτε

εντός του τρίλεπτου πλαισίου που δικαιούστε, αν και δεν θα το
δικαιούσασταν, διότι η πρωτολογία σας ήταν επτά λεπτά και δε-
καέξι δευτερόλεπτα. Δηλαδή, θα έπρεπε να σας δώσουµε σα-
ράντα τέσσερα δευτερόλεπτα. Σας δίνουµε τρία λεπτά, λοιπόν,
µε την πίστη ότι θα τηρήσετε πιστά το τρίλεπτο. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. Θα προσπαθήσω να είµαι µέσα στον χρόνο. 

Με την οµιλία σας, κύριε Υπουργέ, επιβεβαιώσατε αυτό που
υποψιαζόµασταν, ότι δεν αντέχετε την κριτική, διότι µέχρι σή-

µερα είχατε το προνόµιο να την ασκείτε µόνο εσείς. 
Μιλήσατε για την πλειοψηφία των διακοσίων πενήντα πέντε

Βουλευτών. Έχετε δίκιο. Αυτές οι πλειοψηφίες δεν επιτυγχάνον-
ται, εάν δεν υπάρχει σκληρή προσπάθεια, αξιοπιστία και ένα
πνεύµα συνεννόησης και συναίνεσης. 

Εσείς κινείστε µε ιδεοληψία, µε προχειρότητα και µε ερασιτε-
χνισµούς. Το µοτίβο το έχουµε πλέον εµπεδώσει. Λόγια για τα
λόγια, ανατροπές για τις ανατροπές, συγκρούσεις για τις συγ-
κρούσεις. Ούτε ίχνος θετικής συνεισφοράς ούτε καν υπόνοια µε-
θοδικής δουλειάς ούτε ένα βηµατάκι προς τα µπρος. Ό,τι
κάνατε, δηλαδή, παντού, στην οικονοµία, στην εξωτερική πολι-
τική, στο µεταναστευτικό, στον πολιτισµό, στην κοινωνική πολι-
τική, στην υγεία, τα ίδια κάνατε και στην παιδεία. Μόνο που οι
γκάφες στην παιδεία, ξέρετε, κοστίζουν πολύ περισσότερο από
όποιες περικοπές και από όποιους πρόσθετους φόρους. Γιατί
δηλητηριάζουν κάθε απόπειρα ανάταξης της χώρας και υπονο-
µεύουν κάθε ελπίδα για το µέλλον.

Εµείς θα είµαστε παρόντες, κύριε Υπουργέ, στον διάλογο που
ξεκινάτε κι ελπίζουµε να ανταποκριθείτε κι εσείς. Ο διάλογος,
όµως, αυτός δεν πρέπει να καταντήσει παρωδία. Χρειάζεται χρο-
νοδιάγραµµα, αξιόπιστους συνοµιλητές, διατύπωση µε ειλικρίνεια
αρχών και αξιών, στόχευση και, τελικά, χρειάζεται συναίνεση. 

Την ευθύνη για όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, την έχετε εσείς.
Εσείς που προκαλείτε αυτόν τον διάλογο. Θα πρέπει η Κυβέρ-
νηση να σταµατήσει να νοµοθετεί νύχτα και στα µουλωχτά και
έτσι να ναρκοθετεί την όποια προσπάθεια και µετά να µας καλεί
σε εθνικό διάλογο. Όχι, λοιπόν, στη γνωστή τακτική «πρώτα
χτύπα και µετά συζήτα». 

Κι επιτρέψτε µου, η πολιτική συναίνεση δεν είναι ένα στιγµιαίο
επίτευγµα, δεν είναι διακόπτης που τον γυρίζεις. Θέλει χρόνο,
θέλει προετοιµασία, ο ένας να κατανοεί τον άλλον, καθένας να
προτείνει, να συνθέτει, να αποδέχεται. 

Εσείς δείχνετε πως θέλετε να κερδίσετε απλά χρόνο, χρόνο
για να σκηνοθετήσετε µια ακόµη σύγκρουση, ένα ακόµη µπά-
χαλο. Κι όλα αυτά όχι βέβαια για τη γνώση, αλλά για την εξουσία
πάνω στη γνώση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κ. Κεφαλίδου.
Τώρα δικαίωµα δευτερολογίας έχει η πολιτική ηγεσία. Ο

Υπουργός θα δευτερολογήσει ή η κ. Αναγνωστοπούλου;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Δυο κουβέντες θέλω να πω για ζητήµατα που έχουν
προκύψει. Η κ. Αναγνωστοπούλου θα κάνει τη δευτερολογία της.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κοιτάξτε, είχατε ει-
κοσάλεπτη πρώτη παρέµβαση. Δέκα λεπτά δικαιούστε δευτερο-
λογία και πέντε λεπτά τριτολογία, µε ενδιάµεση παρέµβαση της
Κοινοβουλευτικής Εκπροσώπου της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Πέντε λεπτά θέλω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Θέλει ο
Υπουργός πέντε λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Κατ’ αρχάς, να απαντήσω στις φωνές του κ. Λοβέρ-
δου µε στοιχεία. Παρακαλώ να κατατεθούν και να καταχωρισθούν
στα Πρακτικά οι αποσπάσεις δευτεροβάθµιας ανά φορέα 2014-
2015. Με την υπογραφή του κ. Λοβέρδου έγιναν χίλιες τετρακό-
σιες ενενήντα, µε τη δική µου υπογραφή τριάντα οκτώ. Είναι όλος,
ο πλήρης, κατάλογος φορέα προς φορέα.

Δεν θα απαντήσω στις υλακές του κόµµατος των υποδίκων
µαζί. Αυτό είναι άλλη ιστορία. Απαντώ στα όσα είπε ο κ. Λοβέρ-
δος, που έχει και µια προσωπική, φαντάζοµαι, ευαισθησία για το
θέµα αυτό. 

Παρακαλώ να καταχωριστεί ο κατάλογος στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει για τα Πρακτικά τον
προαναφερθέντα κατάλογο, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Δεύτερον, δέχοµαι ότι πρέπει να κάνουµε προσπάθεια όλοι να
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αποφύγουµε το εµείς και το εσείς, όπως είπε σωστά ο κ. Κρεµα-
στινός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εσείς
υπογράψατε τριάντα εφτά, όχι ο …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Για µένα µιλάω. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Εδώ δηµιουργούνται

εσφαλµένες εντυπώσεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κωνσταντό-

πουλε, µη διακόπτετε. Σας παρακαλώ, αφήστε τον Υπουργό να
τοποθετηθεί.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ο κατάλογος …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έλεος! Όλα ψέµατα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα µε συγχω-

ρείτε, είναι συµπεριφορά αυτή;
Αφήστε τον Υπουργό να πει αυτό που θέλει. Θα παρέµβει µετά

η Κοινοβουλευτική σας Εκπρόσωπος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Έχω υπογράψει τριάντα επτά αποσπάσεις έναντι
χιλίων πεντακοσίων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
µισό λεπτό να εξηγηθούµε.

Αφήστε τον Υπουργό να τοποθετηθεί. Ακολουθεί µετά, όπως
σας είπα, και η κ. Χριστοφιλοπούλου, που έχει το δικαίωµα να
παρέµβει ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος και να κλείσουµε µε
το Υπουργείο πάλι, µε την πολιτική ηγεσία, είτε η κ. Αναγνωστο-
πούλου είτε ο κύριος Υπουργός.

Ελάτε, κύριε Φίλη, συνεχίστε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Έλεγα, λοιπόν, ότι το «εµείς» και το «εσείς» σωστά
δεν πρέπει να µπαίνει στη συζήτησή µας για το θέµα της εκπαί-
δευσης. Τουλάχιστον δεν πρέπει να µπαίνει ως κυρίαρχο. Έχει
δίκιο σε αυτό ο κ. Κρεµαστινός. 

Βεβαίως, προκληθήκαµε από την επερώτηση όλων των Βου-
λευτών, σύσσωµης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης, η οποία µε τον τίτλο: «Κατάρρευση της
Παιδείας» µάς έφερε εδώ τις εικόνες µιας φθηνής αντιπολίτευ-
σης. Εµείς και εσείς.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Να το ξεπεράσουµε; Να το ξε-
περάσουµε. Να αναζητήσουµε κοινούς τόπους και δυνατότητα
συναινέσεων; Καµµία αντίρρηση, αυτό θέλουµε µε τη διαδικασία
του διαλόγου. Αυτό δεν αναιρεί την ευθύνη που έχει η Κυβέρ-
νηση να κυβερνά, δηλαδή να λειτουργεί η εκπαίδευση και η κρα-
τική µηχανή. Δηλαδή, τι θέλετε; Να µην πάρουµε δασκάλους και
καθηγητές στα ΙΕΚ; Να µην προσλάβουµε αναπληρωτές; Να µην
οργανώσουµε την κρατική µηχανή, έτσι ώστε να έχει αποτελε-
σµατική λειτουργία το εκπαιδευτικό σύστηµα;

Κάναµε το αυτονόητο. Εξέπνευσε η πενταετής θητεία των δι-
ευθυντών εκπαίδευσης τον Αύγουστο. Δεν την καταργήσαµε,
όταν ανεβήκαµε, όπως συνέβαινε µε όλες τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις. Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως ξέρετε -
και υπάρχει καταγγελία τότε των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ-
κατήργησε τις διορισµένες τότε διευθύνσεις εκπαίδευσης στη
διετία. Τις κατήργησε. Εσείς το ίδιο κάνατε µετά, όταν ανέβηκε
η κ. Διαµαντοπούλου επάνω. Εµείς δεν ακολουθούµε αυτό το
γαϊτανάκι που τα καταργούµε. Εξέπνευσε η θητεία και προχω-
ρούµε στην επιλογή νέων στελεχών. Θα αφήσουµε ακέφαλες τις
διευθύνσεις; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν σας κατηγόρησε κανείς
γι’ αυτό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Έχει σηµασία αυτό. Εµείς δεν διακόψαµε τη θητεία.
Εξέπνευσε η θητεία και αµέσως µετά προχωράµε µε τον τρόπο
που αναφέραµε στην επιλογή στελεχών.

Δεύτερο θέµα: Σχολικοί σύµβουλοι. Εκπνέει η θητεία τους στις
31-12 και δεν σπεύδουµε σε βιαστικές νέες τοποθετήσεις. Πα-
ρατείνουµε µέχρι τις 31-8 την επιλογή των σχολικών συµβούλων.
Δηλαδή, έχουµε δώσει δείγµατα σεβασµού της αξιοκρατίας και
των δηµοκρατικών διαδικασιών για τη λειτουργία της εκπαίδευ-

σης.
Τρίτον, κοιτάξτε, για το θέµα του ΚΥΣΠΕ άκουσα µόλις τώρα

ότι υπάρχει µία ένσταση νοµιµότητας. Μην τα λέτε αυτά τα πράγ-
µατα, γιατί δεν είναι σοβαρά! Είναι καθόλα νόµιµο το συµβούλιο,
αποτελείται από µέλη τα οποία έχουν τη νόµιµη ιδιότητα του δι-
ευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης, όπως ξέρετε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Δεν είναι διευθυντής εκπαί-
δευσης. Ασκεί καθήκοντα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Εάν µιλάτε για τον νοµό Φθιώτιδας, µετά τη συντα-
ξιοδότηση το 2014 του διευθυντή πρωτοβάθµιας εκπαίδευσης ο
έχων την ευθύνη από το 2014 µέχρι σήµερα της λειτουργίας της
διεύθυνσης αυτής έχει όλα τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις
από τη νόµιµη άσκησή τους. Το επαναλαµβάνω, για να είναι
σαφές.

Εάν εσείς έχετε προβλήµατα νοµικής υφής, υπάρχουν τα δι-
καστήρια. Καµµία αντίρρηση! Αλλά είναι φθηνή –επαναλαµβάνω-
αυτή η συζήτηση, είναι φθηνή αντιπολίτευση!

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Φθηνή αντιπολίτευση;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων): Επόµενο θέµα είναι το ζήτηµα που αφορά τους διο-
ρισµούς. Ο κ. Φορτσάκης είπε ότι δεν χρειαζόµαστε διορισµούς,
χρειαζόµαστε ανακατανοµή προσωπικού. Κοιτάξτε, η Ελλάδα
δεν είναι Γαλλία, που σηµαίνει ότι υπάρχει ένα γεωγραφικό ανά-
γλυφο, που αναγκάζει, για παράδειγµα, στη Χάλκη, που είπε ο κ.
Κρεµαστινός νωρίτερα, µε πενήντα µαθητές να έχεις είκοσι κα-
θηγητές. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Στο τάδε µικρό νησί
υπάρχουν τα ίδια προβλήµατα: Πέντε παιδάκια θέλουν τον δά-
σκαλό τους. Δηλαδή, πρέπει να βγάζουµε τις αναλογίες ξεχωρι-
στά. Είναι άλλο το γεωγραφικό ανάγλυφο το νησιωτικό και των
δυσπρόσιτων ορεινών περιοχών και άλλο αυτό των πόλεων. 

Υπάρχει όµως ένα δίκιο, το οποίο το αναγνωρίζω. Υπάρχει κα-
τάχρηση στη συγκρότηση ολιγοµελών τµηµάτων. Αυτό συνέβη
σε µια κατηγορία λυκείων. Θα το αντιµετωπίσουµε. Διότι ο νόµος
µιλάει για δώδεκα µαθητές ανά τµήµα. Όσο πιο κάτω είναι –και
έχουµε τµήµατα και µε δύο και µε τρεις και µε έναν µαθητή στα
ΕΠΑΛ- είναι µια κατάχρηση, η οποία θα αντιµετωπιστεί µε προ-
γραµµατισµό και αναδιοργάνωση και όχι µε αφαίρεση του δι-
καιώµατος των παιδιών να έχουν τη δυνατότητα της εκπαίδευσής
τους. 

Και θα γίνουν τέτοιες µεταβολές, διότι δεν υπάρχει έννοια τµή-
µατος µε έναν, δύο και τρεις µαθητές. Εκπαιδευτικά µιλάµε
τώρα, δεν είναι θέµα οικονοµικό και δηµοσιονοµικό. Δεν υπάρχει
η έννοια τέτοιου τµήµατος. Τι τµήµα είναι αυτό; Όπως και δεν
υπάρχει έννοια πανεπιστηµίου στο πουθενά, το οποίο έχει πέντε
φοιτητές, οι οποίοι ζητάν να έρθουν σε µεγαλύτερες πόλεις, µε
µετεγγραφή. Πράγµατι θέλει µια συζήτηση αυτό και δεν κλεί-
νουµε τα µάτια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
συντοµεύετε, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Κάποια είναι ζητήµατα άµεσων αποφάσεων, κάποια είναι θέ-
µατα, όπως το χωροταξικό στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, που
είναι ζητήµατα προς συζήτηση στον χρόνο τους και χωρίς βια-
στικές –επαναλαµβάνω- αποφάσεις. 

Τελειώνω –και ζητώ συγγνώµη- λέγοντας ότι υπάρχει ένα ζή-
τηµα µε τη µοριοδότηση των διευθυντών εκπαίδευσης. Η Νέα
Δηµοκρατία το 2007 είχε ορίσει είκοσι µόρια για τη συνέντευξη.
Το ΠΑΣΟΚ τα κατέβασε στα δεκαπέντε και εµείς τα διατηρούµε
στα δεκαπέντε. Ποιος είναι ο ψόγος, για να καταλάβω;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Πάλι δεν είναι εκεί το πρό-
βληµα!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Δεν καταλαβαίνω ποιος είναι ο ψόγος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε. Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Για τα µόρια φωνάζατε τόση ώρα, σας ακούσαµε!
Άρα δεν είναι ότι επαναφέρουµε τη συνέντευξη. Αυτή είναι η δια-
φορά µας; Είστε εναντίον των συνεντεύξεων; Δεν κατάλαβα!
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ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ότι βάζετε λιγότερα σε όλα
τα υπόλοιπα!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Λέγανε ότι θα βγουν µε εκλογή απευθείας. Το αλ-
λάζουµε αυτό, ακούγοντας την κριτική που ασκείται. Και τώρα
ξανά είµαστε υπόλογοι; Δεν το καταλαβαίνω! 

Ένα πάση περιπτώσει, για να µη χαλάσω µια διάθεση που
έχουµε, η εγκύκλιος είναι έτοιµη. Είναι ήδη σε λειτουργία. Για να
µη χαλάσω µια συνείδηση συνεννόησης που θέλουµε να διαµορ-
φώσουµε, σας δηλώνω ότι είµαστε ανοιχτοί στη συζήτηση των
προβληµάτων. Αυτό δεν σηµαίνει ότι είµαστε κατά της πολιτικής
λογοδοσίας και της κριτικής. Δεν έχουµε καµµία αντίρρηση να
υπάρχει και αυτή, όπως επίσης δεν µπορούµε να καταθέσουµε
και τη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης για επείγοντα
λειτουργικά προβλήµατα της εκπαίδευσης, που, εάν δεν τα αντι-
µετωπίσουµε, λογικά θα προκαλέσουµε όχι τέτοιου είδους και
ύφους επίκαιρες επερωτήσεις αλλά πολύ χειρότερες από την Αν-
τιπολίτευση και δικαιολογηµένως.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας για έξι λεπτά. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, κατ’

αρχάς, κανείς δεν σας εγκάλεσε για το ότι έληξε η θητεία των
διευθυντών εκπαίδευσης και για το ότι θα τους αλλάξετε. Βε-
βαίως και θα τους αλλάξετε. 

Αν κάπου είναι εστιασµένη η κριτική µας, είναι για το ότι φέ-
ρατε άρον άρον µία τυχαία τροπολογία, προχειρογραµµένη, στο
γόνατο, και χαίροµαι πάρα πολύ που ήδη από την πλευρά των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων τίθεται ένα θέµα επανεξέτασης δύο πτυ-
χών αυτής της τροπολογίας που φέρατε. 

Εµείς τι λέµε; Βλέπω ότι σε αυτό το χαρτί που έδωσε ο κ. Γα-
βρόγλου για τον διάλογο υπάρχει το θέµα διοίκησης της εκπαί-
δευσης. 

Θα συζητήσουµε, κύριε Υπουργέ, επί της ουσίας για διαδικα-
σίες οι οποίες είναι καλύτερες από αυτές του ν. 3848 ή θα νοµο-
θετούµε µε τροπολογίες οι οποίες καταρρακώνουν και ό,τι
υπήρχε, όποια προσπάθεια υπήρχε; Το ξαναλέω: Εγώ δεν θα πω
ότι ήταν η τέλεια. Άρα εγώ απέδειξα αυτό που υποστήριξα –νο-
µίζω- και µε επιχειρήµατα και µε αυτό που κατέθεσα. Όµως και αν
ρωτήσετε την τράπεζα θεµάτων που υπήρχε στη συνέντευξη…

Θα κάνετε τράπεζα θεµάτων,  κύριε Υπουργέ, ή θα τους περ-
νάτε µέσα σε πέντε λεπτά, όπως τους διοικητές νοσοκοµείων;
Θα είναι δοµηµένη η συνέντευξη; Θα είναι τυχαία τα θέµατα;
Γιατί στην τράπεζα θεµάτων ήταν τυχαία τα θέµατα. Και νοµίζω
ότι και η µαγνητοφώνηση πρέπει να υπάρχει και πρέπει να υπάρ-
χουν τα εχέγγυα για αυτήν τη συνέντευξη, έτσι ώστε να µην πάµε
σε συνεντεύξεις του απώτερου παρελθόντος. Και δυστυχώς,
αυτήν τη στιγµή θα θυµηθώ τον νόµο Παυλόπουλου -και ας είναι
Πρόεδρος της Δηµοκρατίας-, θα θυµηθώ αυτά τα πράγµατα, τα
οποία υποτίθεται ότι δεν πρέπει να τα ξαναδούµε. 

Όµως, τα ξαναφέρνετε, παρά το γεγονός, κύριε Υπουργέ, ότι
από το Βήµα της Βουλής ο προκάτοχός σας κ. Κουράκης, Ανα-
πληρωτής, είχε πει –και τα έχω εδώ- «εµείς δεν πρόκειται να πάµε
στη συνέντευξη, διότι δεν είναι καλή η συνέντευξη». 

Αποφασίστε στον ΣΥΡΙΖΑ. Είστε µε τη συνέντευξη ή κατά; Πριν
ήσασταν κατά, µετά από λίγους µήνες ήσασταν υπέρ. Υπάρχει,
όµως, συνέχεια, της Κυβέρνησης. 

Κύριε Πρόεδρε, εδώ θέλω πραγµατικά να τελειώσει αυτή η πα-
ρεξήγηση και νοµίζω ότι πρέπει να τελειώσει.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι εσείς κάνατε τριάντα επτά αποσπά-
σεις. Ωραία. Αυτές που έκανε ο κ. Μπαλτάς; Δηλαδή η Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ χρεώνεται µόνο τις δικές σας αποσπάσεις,
που τις κάνατε µετά τις εκλογές, ή χρεώνεται τις τέσσερις χιλιά-
δες που είχαν γίνει από τον προκάτοχό σας; Προφανώς και χρε-
ώνεται η Κυβέρνηση τις τέσσερις χιλιάδες αποσπάσεις και όχι
εσείς προσωπικά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Με σχολικά έτη µετράµε. Δεν µετράµε από έτη γεν-
νήσεως του κόσµου.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, δεν καταλάβατε.
Αυτά που έκανε ο κ. Μπαλτάς ήταν για το σχολικό έτος αυτό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Για το προηγούµενο!

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, δεν πρόλαβε. Κά-
νετε λάθος και πάλι. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Το προηγούµενο έτος µετράµε! Εκατό χιλιάδες
δικές σας µετράµε!

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κάνετε λάθος, κύριε
Υπουργέ. Ακούστε µε λίγο. Οι αποσπάσεις γίνονται το καλοκαίρι
ή πολύ πιο νωρίς, την άνοιξη, εν όψει του νέου εκπαιδευτικού
έτους. 

Άρα η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, που ανέλαβε τον Γενάρη, δεν
θα µπορούσε –και να ήθελε- να κάνει για το προηγούµενο σχο-
λικό έτος ή για το τρέχον τότε. Εποµένως σωρευτικά, λοιπόν,
µπορεί να έκανε κάποιες επιπρόσθετες. Κάποιες επιπρόσθετες
τις έκανε, κακώς κατά τη γνώµη µου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Ποιος; 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ο κ. Μπαλτάς. Έκανε,
όµως…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Για τον κ. Λοβέρδο µιλάµε. Να µιλήσουµε µε ειλι-
κρίνεια. Γι’ αυτό έφυγε από την Αίθουσα προηγουµένως
φωνασκώντας. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Νοµίζω ότι όλο αυτό
είναι ατελέσφορο. 

Δεχθείτε, λοιπόν, και θα καταθέσουµε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, µη

διακόπτετε. 
Κυρία Χριστοφιλοπούλου, συνεχίστε. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Νοµίζω, όµως, ότι αυτή

η παρεξήγηση είναι κακό να γίνεται, διότι επιµένει ο Υπουργός
και στο προηγούµενο θέµα που έθιξα και σε αυτό σε µία άποψη.
Δεν είναι το σηµαντικό αυτό. Το σηµαντικό είναι ότι είπατε πάλι
ότι εδώ είµαστε για τον διάλογο. Δεν άκουσα να απαντάτε σε
αυτό που ζητήσαµε, όµως. Είπατε ότι θα νοµοθετήσετε για τα
επείγοντα. Οι ΠΝΠ για την κατάργηση της αρµοδιότητας των
συµβουλίων διοίκησης ήταν τα επείγοντα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Βεβαίως. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ήταν επείγον, δηλαδή,
να…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Απαντούσε σε ακυρότητα του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Κατεπείγον ήταν, όχι επείγον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τώρα, µε συγχω-
ρείτε, έτσι θα πάµε; Έτσι θα συνεχίσουµε τη συζήτηση; Σας πα-
ρακαλώ πολύ! Να κλείσουµε εδώ!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μα, µε ρωτάει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Χριστοφιλο-
πούλου, ολοκληρώνετε εσείς, τοποθετείται η κ. Αναγνωστοπού-
λου και κλείνουµε εδώ. Σας παρακαλώ πολύ! Δεν µπορεί να
συνεχίζεται αυτό το µπαλάκι τώρα! Με συγχωρείτε!

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν δια-
κόπτω εγώ τον Υπουργό Παιδείας! Μη µιλάτε σε εµένα, κύριε
Πρόεδρε, διότι δεν διέκοπτα εγώ τον Υπουργό Παιδείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσάς έχω απέναντι!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν διέκοπτα εγώ τον

Υπουργό Παιδείας. Με συγχωρείτε πολύ! Έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εσάς έχω απέναντι!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ποιος διέκοψε ποιον,

κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε, δεν

απευθύνοµαι σε εσάς προσωπικά. Το καταλάβατε αυτό; 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, αλλά εγώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κατανοητό!
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Σας επισηµαίνω, λοιπόν,

κύριε Πρόεδρε, ότι δεν διέκοψα εγώ τον Υπουργό Παιδείας.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Μα, µε ρωτάτε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λέω ότι προτελευ-
ταία οµιλήτρια είστε εσείς και ο τελευταίος οµιλητής θα είναι από
το Υπουργείο, ή η κ. Αναγνωστοπούλου ή ο κ. Φίλης. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ο κύριος Υπουργός Παι-
δείας επιµένει να έχει το δικαίωµα της διακοπής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα παρακαλούσα
πάρα πολύ τον κύριο Υπουργό να µη διακόπτει.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Προσπαθώ να ξανα-
πιάσω τον ειρµό των σκέψεών µου.

Ο διάλογος δεν µπορεί να γίνει την ίδια ώρα που προβαίνετε
σε πράξεις που έχουν σχέση µε αυτά που συζητούµε. Φέρνετε
δηλαδή την τροπολογία για τις βοσκήσιµες γαίες και καταργείτε
τον τρόπο. Είπαµε «αλλάξτε τους διευθυντές». Την ίδια ώρα λέτε
«θα συζητήσουµε για τη διοίκηση της εκπαίδευσης, αλλά εγώ εν
τω µεταξύ θα παρέµβω».

Αυτό δεν ήταν καθόλου επείγον. Μπορούσατε να χρησιµοποι-
ήσετε τον ν.3848 και να επιλέξετε τους διευθυντές αυτούς. Είχε
δυνατότητα ο εκάστοτε Υπουργός. Εγώ σας προκάλεσα να το
κάνετε πιο αδιάβροχο το σύστηµα από ό,τι ήταν. Εσείς το κάνατε
τρύπιο τελείως, µπάζει νερά από παντού!

Άρα, για να πάµε σε έναν διάλογο, θα πρέπει να υπάρχει µια
συµφωνία κυρίων πάνω στην ατζέντα, πάνω στα θέµατα του δια-
λόγου, όπως και µια συµφωνία στο ότι δεν θα φέρουµε τυχάρ-
παστες τροπολογίες, την ίδια ώρα που συζητάµε αυτά τα θέµατα
στον διάλογο. Αλλιώς, κύριε Πρόεδρε, από εµάς δεν µπορεί να
υπάρχει διάλογος. Θα έρθουµε καλή τη πίστει. Αν όµως ξαναγίνει
αυτό, να ξέρετε ότι θα το καταγγείλουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κυρία Χριστοφιλοπούλου.

Κύριε Υπουργέ, θα µιλήσετε εσείς ή η κ. Αναγνωστοπούλου
για να κλείσουµε;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ (Υπουργός Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων): Η κ. Αναγνωστοπούλου, κύριε Πρόεδρε

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Αναγνωστο-
πούλου, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά και κλείνουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Λιγότερο θα µι-
λήσω, κύριε Πρόεδρε. Έχουν ειπωθεί πάρα πολλά. 

Θέλω να ξεκινήσω όµως από κάτι. Μας κατηγορείτε συνέχεια
για ιδεοληψία και εµµονή. Αυτό που βλέπω όλο αυτό το διά-
στηµα, από τον Γενάρη µέχρι σήµερα, είναι ότι η ιδεοληψία και
η εµµονή χαρακτηρίζει εσάς. 

Έχετε πάρει έναν νόµο, τον περίφηµο νόµο Διαµαντοπούλου,
και τον κραδαίνετε ως το απόλυτο κριτήριο για να χαρακτηριστεί
κάποιος ιδεοληπτικός ή µη ιδεοληπτικός. Αυτό ακριβώς είναι η
ιδεοληψία. Έχετε πάρει τα συµβούλια ιδρύµατος, ενώ όλη η ακα-
δηµαϊκή κοινότητα φωνάζει…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Αφήστε µε όµως να µιλήσω. 
Έχετε πάρει τα συµβούλια ιδρύµατος, ενώ όλη η ακαδηµαϊκή

κοινότητα φωνάζει ότι αυτά τα συµβούλια δηµιούργησαν παρα-
λυσία και κυρίως οι αρµοδιότητες που είχαν. Δεν µπορεί ένα συµ-
βούλιο, ένα σώµα στο πανεπιστήµιο, να έχει και ρόλο διατακτικό
και εποπτικό και ελεγκτικό. Δεν γίνεται. Δεν µπορεί να υπάρχει
σε ένα ίδρυµα ετεροδικία, δεν µπορεί να υπάρχει δυαρχία. Αυτά
τα ξέρετε πάρα πολύ καλά. 

Γιατί θεωρήθηκε αυτός ο νόµος η ιερή αγελάδα του πανεπι-
στηµιακού, του ακαδηµαϊκού συστήµατος; Κανένας δεν έχει κα-
ταλάβει. Σ’ αυτή την κοινωνία η τριτοβάθµια εκπαίδευση
λειτούργησε πάνω σ’ ένα χαρακτηριστικό, η ακαδηµαϊκότητα
ταυτίστηκε µε τη δηµοκρατία. Δηµοκρατία ίσον ακαδηµαϊκότητα
και το αντίστροφο. 

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι µε τον νόµο Διαµαντοπούλου
υπονοµεύτηκε ακριβώς αυτό το πράγµα. Εγώ δεν θα πω ότι ήταν
µε κακή πρόθεση. Θα πω όµως ότι ήταν από την ιδεοληψία µερι-
κών ανθρώπων που ήταν σ’ αυτόν τον περίγυρο. Και είδαµε ότι
στην εκλογή πρυτάνεων είχαµε τεράστια προβλήµατα. Τα ξέρετε
εδώ όσοι ήσασταν πρυτάνεις. 

Αφήστε, κύριε Παπαθεοδώρου, που σας βλέπω απέναντί µου
και θυµάµαι ότι ήµασταν µαζί στο Σύνταγµα και διαδηλώναµε
κατά του νόµου Διαµαντοπούλου, για τους ίδιους ακριβώς λό-
γους για τους οποίους µιλάµε. Μου προκαλεί γέλιο τώρα και θυ-
µάµαι την επιχειρηµατολογία σας, γιατί µιλάγαµε για αυτό το
θέµα πάρα πολύ. Είχαµε όλοι τις ίδιες αγωνίες. 

Και εγώ ερωτώ ένα πράγµα… 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Αναφερθήκατε προσωπικά

σε εµένα.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Ναι, ναι…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Επειδή τα λειτουργικά προ-

βλήµατα που υπάρχουν….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μήπως περιττεύει

το Προεδρείο; 
Κυρία Υπουργέ, σας παρακαλώ, τοποθετηθείτε και θα κλεί-

σουµε µε εσάς. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Έκανε προσωπική ανα-

φορά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι άλλες ερωτή-

σεις πλέον. Ως εδώ! Σας παρακαλώ πολύ. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Θα είχα τελειώσει, κύριε

Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με συγχωρείτε,

αλλά έχει και η ανοχή του Προεδρείου τα όριά της. Νοµίζω ότι
δεν αφήσαµε κανέναν παραπονούµενο, είτε από τους επερωτών-
τες είτε από την πολιτική ηγεσία είτε από τα άλλα κόµµατα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-
γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε,
εγώ φταίω που έκανα προσωπική αναφορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κλείνουµε, όπως
προείπα, µε την κυρία Υπουργό. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή η
κυρία Υπουργός αναφέρθηκε σε εµένα, νοµίζω ότι πρέπει να µου
δώσετε τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καθίστε, σας παρα-
καλώ πολύ. 

Κυρία Υπουργέ, συνεχίστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουρ-

γός Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων): Θέλω, λοιπόν, να
πω µε αυτό ότι τα συµβούλια δηµιούργησαν προβλήµατα και να
θεωρήσω ότι δεν ήταν µε κακές προθέσεις. Δηµιούργησαν,
όµως, προβλήµατα. Και δηµιούργησαν ένα µείζον πρόβληµα,
γιατί υπονόµευσαν αυτό που αποτελεί παράδοση του ελληνικού
πανεπιστηµίου. Τι να κάνουµε; 

Κάθε περιοχή έχει µια δική της παράδοση, την οποία οφείλει
να σεβαστεί και, πατώντας πάνω σε αυτή, να πάει κάπου αλλού.
Και αυτή η παράδοση έχει να κάνει µε τη συµµετοχή και τη δη-
µοκρατία στο ελληνικό πανεπιστήµιο. Είναι κεκτηµένο αυτό το
πράγµα. Η προεπιλογή πρύτανη από όλες τις παρατάξεις –δε-
ξιές, αριστερές, οτιδήποτε- θεωρήθηκε ως αντιδηµοκρατικό
πράγµα. 

Η ΠΝΠ, λοιπόν, την οποία εκδώσαµε, απάντησε σε επείγοντα
προβλήµατα και λόγω του ότι υπήρχαν προσφυγές και λόγω του
ότι επέκειντο πέντε εκλογές πρυτάνεων. Άρα αυτό µε τα συµβού-
λια ας µη γίνεται προϋπόθεση διαλόγου. Ας γίνεται βάση για να
πάµε στον διάλογο.

Πρέπει να έχουµε ένα αδιαπραγµάτευτο πράγµα µεταξύ µας,
ότι το συµµετοχικό δηµοκρατικό πανεπιστήµιο πρέπει να είναι
αδιαπραγµάτευτη βάση. Αυτή υπονοµεύθηκε καλώς ή κακώς.
Άρα ξεκινάµε από εκεί και πέρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Θα κλείσω και δεν θα µακρηγορήσω, ενώ θα µπορούσαµε να
πούµε πάρα πολλά.

Να πω µόνο αυτό για τα συµβούλια και τα υπόλοιπα: Ξέρετε
ότι χρειάζονταν -και δεν έγιναν ποτέ βέβαια και γι’ αυτό υπήρξε
αυτή η παραλυσία- περί τα διακόσια περίπου προεδρικά διατάγ-
µατα για να µπορέσει να εφαρµοστεί ο νόµος; Έγιναν γύρω στα
έξι-επτά-οκτώ και πάλι δεν µπορούσε να εφαρµοστεί. 

Ξέρετε ότι ο Αρβανιτόπουλος αναθεωρούσε συνέχεια ή
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έφερνε υπουργικές αποφάσεις ή διατάξεις, για να µπορέσει να
λειτουργήσει αυτό το πράγµα; Γιατί αυτή η εµµονή; Αυτό πραγ-
µατικά δεν το καταλαβαίνω και το λέω µε την καλύτερη πίστη ως
πανεπιστηµιακός κι εγώ.

Αν θέλουµε να ξεκινήσουµε τον εθνικό διάλογο και αν θέλουµε
να βάλουµε τα µεγάλα προβλήµατα της τριτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης –που εκεί όντως θα χρειαστούν συναινέσεις-, έχουµε το
θέµα της χαρτογράφησης των ιδρυµάτων και τι ιδρύµατα θέ-
λουµε. Εκεί όντως χρειάζεται να γίνει µια µεγάλη συναίνεση. 

Γιατί, όπως πολύ καλά ξέρετε -κι εγώ δεν θα αρχίσω «εσείς κι
εµείς»-, γέµισε µια Ελλάδα µε διάσπαρτα τµήµατα, χωρίς καµµιά
ούτε οικονοµοτεχνική ούτε ακαδηµαϊκή ούτε απολύτως καµµιά
πρόβλεψη, κι έχει δηµιουργήσει το χάος που έχει δηµιουργήσει.

Σε συνθήκες, λοιπόν, που χρειάζεται οικονοµική επιβίωση και
δηµοκρατία για τα ανώτατα ιδρύµατα, αυτό για εµένα είναι το
µεγάλο στοίχηµα του εθνικού διαλόγου για την τριτοβάθµια εκ-
παίδευση. Το άλλο µεγάλο στοίχηµα είναι η φοιτητική µέριµνα,
οι εστίες. Όταν έχεις φτιάξει τόσα διάσπαρτα τµήµατα, αυτό
είναι ένα επίσης µεγάλο ζήτηµα. Τα µεταπτυχιακά, η εξ αποστά-
σεως εκπαίδευση. Έχουµε µεγάλα θέµατα να συζητήσουµε. 

Μην ξεκινάµε, λοιπόν, µε αυτό το ιδεοληπτικό πράγµα που λέ-
γεται είτε συµβούλια είτε συµµετοχή φοιτητών. Είναι δυνατόν η
δηµοκρατική παράταξη –όχι η Συµπαράταξη- να µιλά για ένα
πράγµα το οποίο είναι κεκτηµένο αυτού του πανεπιστηµίου; Δη-
λαδή, θα ακυρώσουµε όλα τα κεκτηµένα;

Πριν κάποιος από εσάς είπε ότι η ζωή δεν ξεκινά από τώρα. Η
ζωή δεν ξεκινά από τώρα, πώς να το κάνουµε; Άρα λέµε ότι πρέ-
πει να µπουν δύο αδιαπραγµάτευτα πράγµατα και µετά, βεβαίως,
ο διάλογος είναι ανοικτός στα πάντα και ακόµη και για τα συµ-
βούλια. Μη κατάργηση συµβουλίων. Να συζητήσουµε από εκεί.
Τα θέλουµε ή δεν τα θέλουµε; Με τι αρµοδιότητες; Αλλά ας το
ξεκαθαρίσουµε, για να µπορέσουν να λειτουργήσουν τα πανεπι-
στήµια, που είναι αυτή τη στιγµή σε πλήρη παραλυσία και γι’

αυτόν τον λόγο.
Τίποτα άλλο. Ευχαριστώ.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον

λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Θα ήθελα να κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Οι Υπουργοί Υγείας, Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρό-

τησης, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων,
Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, Εξωτερικών, Επικρατείας και οι Αναπληρω-
τές Υπουργοί Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης,
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Υγείας και Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας κατέθεσαν στις 14-12-2015 σχέδιο νόµου:
«Μέτρα για την επιτάχυνση του κυβερνητικού έργου και άλλες
διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κηρύσσεται πε-

ραιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν 4/4/16-11-2015 επίκαι-
ρης επερώτησης Βουλευτών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε την κατάρρευση της παιδείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 23.25’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο
ηµέρα Τρίτη 15 Δεκεµβρίου 2015 και ώρα 9.30’ µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την
ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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